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Αθήνα, σήµερα στις 19 Οκτωβρίου 2023, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-10-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΛE’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
18 Οκτωβρίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Κύρωση της από
10.9.2023 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου “Επείγουσες δια-
τάξεις για την αναστολή µέτρων αναγκαστικής εκτέλεσης και τη
µετάθεση της ηµεροµηνίας ανακήρυξης συνδυασµών για τις δη-
µοτικές και περιφερειακές εκλογές της 8ης Οκτωβρίου 2023 στην
Περιφέρεια Θεσσαλίας” (Α’ 150)»)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Τουρι-
σµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, Ανάπτυξης, Δικαιοσύνης, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών κατέθεσαν στις
18-10-2023 σχέδιο νόµου: «Διατάξεις για την ενίσχυση της βιώ-
σιµης τουριστικής ανάπτυξης».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-

µατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας 2006/1/ΕΚ του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου 2006
για τη χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων, χωρίς οδηγό στις
οδικές εµπορευµατικές µεταφορές, όπως τροποποιήθηκε µε την
Οδηγία (ΕΕ) 2022/738 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 6ης Απριλίου 2022, και της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/
1187 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης
Ιουλίου 2021, περί µέτρων εξορθολογισµού για την προώθηση
της υλοποίησης του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών, και
άλλες διατάξεις για τις µεταφορές».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε, στη συνεδρίασή της
στις 9Οκτωβρίου του 2023, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των

τροπολογιών. 
Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το

τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.
Συµφωνεί το Σώµα;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μακά-

ριος Λαζαρίδης, για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών που
συζητάµε και θα κληθούµε να ψηφίσουµε σήµερα και το οποίο
έχω την τιµή να εισηγούµαι εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας
στοχεύει στην ενσωµάτωση δύο ευρωπαϊκών οδηγιών, της οδη-
γίας 2022/738, η οποία τροποποίησε την οδηγία 2006/1 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τη χρησιµοποίηση µισθωµένων οχη-
µάτων χωρίς οδηγό στις οδικές εµπορευµατικές µεταφορές,
καθώς και της οδηγίας 2021/1187 περί µέτρων εξορθολογισµού
για την προώθηση της υλοποίησης του διευρωπαϊκού δικτύου µε-
ταφορών. 

Θα ήθελα, πριν µπω στην ουσία του νοµοσχεδίου, να σχολιάσω
σύντοµα τις τελευταίες ραγδαίες εξελίξεις στη Μέση Ανατολή και
το πολιτικό σκηνικό που έχει διαµορφωθεί στη χώρα µας. 

Η Ελλάδα έχει µια στρατηγική σχέση µε το Ισραήλ και ταυτό-
χρονα παραδοσιακά καλές σχέσεις µε το σύνολο των αραβικών
χωρών. Ταυτόχρονα, βεβαίως, αναγνωρίζουµε το δικαίωµα του
Ισραήλ στην αυτοάµυνα µετά τις τροµοκρατικές επιθέσεις της
Χαµάς. Η όποια απάντηση θα πρέπει να είναι σύµφωνη µε το Διε-
θνές Δίκαιο. Τους κανόνες απαγορεύεται να τους βάζουν η ανε-
ξέλεγκτη βία και ο εξτρεµισµός, ενώ χρέος όλων µας είναι να
προστατεύσουµε τους αµάχους από όπου και αν προέρχονται
αυτοί. Είναι επιβεβληµένη η διατήρηση της περιφερειακής και ευ-
ρωπαϊκής ασφάλειας, µε τη χώρα µας να αποτελεί παράγοντα
σταθερότητας και αξιοπιστίας, έχοντας ενεργό ρόλο στην ευρύ-
τερη περιοχή. 

Στο πλαίσιο αυτό αντιληπτή γίνεται η σηµασία ύπαρξης µιας
σταθερής, υπεύθυνης και σοβαρής Κυβέρνησης όπως η σηµε-
ρινή της Νέας Δηµοκρατίας, του Κυριάκου Μητσοτάκη, όπως
προέκυψε από τις πρόσφατες διπλές εθνικές εκλογές και επιβε-
βαιώθηκε στις αυτοδιοικητικές εκλογές των τελευταίων δύο
εβδοµάδων. 

Το αδιαµφισβήτητο συµπέρασµα που προκύπτει από αυτές
είναι ότι η µεγάλη εικόνα δεν έχει αλλάξει σε σχέση µε αυτή πριν
από περίπου τέσσερις µήνες. Επαναβεβαιώθηκε η πολιτική κυ-
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ριαρχία του κόµµατός µας και η εµπιστοσύνη των πολιτών στην
Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό. 

Η Νέα Δηµοκρατία κατέγραψε στον πρώτο γύρο όπου συµµε-
τείχαν οι υποψήφιοι όλων των κοµµάτων πάνω από το ποσοστό
των εκλογών του Ιουνίου. Οι πολίτες στήριξαν τις επιλογές τις
οποίες κάναµε στις περισσότερες περιφέρειες της επικράτειας,
µε τα αποτελέσµατα, µάλιστα, σε κάποιες από αυτές να είναι
άκρως εντυπωσιακά, ενώ στον δεύτερο γύρο θέλησαν να στεί-
λουν και συγκεκριµένα µηνύµατα, τα οποία προφανώς και λαµ-
βάνουµε υπ’ όψιν µας και τα οποία προφανώς κρατάνε τα πόδια
µας γειωµένα στη γη, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, γνωρίζο-
ντας ότι ο µοναδικός αντίπαλός µας είναι τα προβλήµατα των πο-
λιτών και της κοινωνίας. Η λαϊκή εντολή είναι να συνεχίσουµε
ακόµη πιο γρήγορα την υλοποίηση των υποσχέσεών µας µε έµ-
φαση στο µεταρρυθµιστικό µας έργο και αυτό θα κάνουµε.

Μετά από αυτή τη µικρή παρένθεση, την οποία θεώρησα επι-
βεβληµένη, θα ήθελα να αναφερθώ στη σηµασία της υπερψήφι-
σης του παρόντος νοµοσχεδίου, το οποίο αφορά τις µεταφορικές
και µη επιχειρήσεις και τους εγκατεστηµένους στην Ελλάδα
επαγγελµατίες που εκτελούν µεταφορικό έργο, καθώς και τους
φορείς υλοποίησης των έργων του διευρωπαϊκού δικτύου µετα-
φορών. 

Αρχικά, το πρώτο µέρος του σχεδίου νόµου σχετίζεται µε την
ενσωµάτωση της οδηγίας 2006/1 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου 2006 για τη χρησιµοποί-
ηση µισθωµένων οχηµάτων χωρίς οδηγό στις οδικές εµπορευµα-
τικές µεταφορές. Εισήχθη στο Ελληνικό Δίκαιο µε τον ν.4093/
2012, όπως τροποποιήθηκε µε την ευρωπαϊκή οδηγία 2022/738
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 6ης Απρι-
λίου του 2022, και ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν στη µίσ-
θωση οχηµάτων στις οδικές εµπορευµατικές µεταφορές για ίδιο
λογαριασµό αλλά και για λογαριασµό τρίτων. 

Η οδηγία 2022/738 επιδιώκει τον εκσυγχρονισµό του νοµικού
πλαισίου που αφορά στις οδικές εµπορευµατικές µεταφορές µε
µισθωµένα οχήµατα προβλέποντας ιδίως την υποχρέωση των
κρατών-µελών να επιτρέπουν τη χρησιµοποίηση µισθωµένων
οχηµάτων ανεξαρτήτως του κράτους-µέλους που τέθηκε το
όχηµα σε κυκλοφορία, ώστε οι επιχειρήσεις να επωφελούνται σε
µεγαλύτερο βαθµό από τα πλεονεκτήµατα της χρησιµοποίησης
µισθωµένων οχηµάτων. 

Στόχος είναι η ενίσχυση της επιχειρησιακής ευελιξίας των επι-
χειρήσεων που µεταφέρουν εµπορεύµατα για ίδιο λογαριασµό
είτε για λογαριασµό τρίτων και η αύξηση της παραγωγικότητας
και της ανταγωνιστικότητας των εν λόγω επιχειρήσεων. Επίσης,
µέσω της µίσθωσης οχηµάτων θα διευκολυνθεί η αντικατάσταση
του στόλου οχηµάτων µεταφοράς εµπορευµάτων µε οχήµατα λι-
γότερο ρυπογόνα. 

Ο εκσυγχρονισµός των οδικών και εµπορευµατικών µεταφο-
ρών είναι απαραίτητος όχι µόνο για την επικαιροποίηση του υφι-
στάµενου πλαισίου, αλλά και για την κάλυψη κενών, ιδίως όσον
αφορά τη χρήση µισθωµένων οχηµάτων. Η διασυνοριακή µί-
σθωση απελευθερώνεται για τις µεταφορικές επιχειρήσεις µόνο.
Για τις µη µεταφορικές παραµένει η προϋπόθεση το µισθωµένο
όχηµα να έχει τεθεί σε κυκλοφορία στην Ελλάδα, κάτι που επι-
τρέπει η οδηγία.

Για τις µεταφορικές επιχειρήσεις η οδηγία δίνει τη δυνατότητα
στα κράτη-µέλη να επιλέξουν από µια σειρά µέτρων -το άρθρο 3
της οδηγίας το προβλέπει- που περιορίζουν την έκταση της απε-
λευθέρωσης, ώστε να ελεγχθεί ο αντίκτυπος στην εθνική αγορά
των µεταφορών. 

Στο σχέδιο νόµου έχει επιλεχθεί η ελάχιστη υποχρεωτική απε-
λευθέρωση των διασυνοριακών µισθώσεων, ώστε να παρακολου-
θηθεί η επίπτωση που θα έχει το άνοιγµα της αγοράς. Συγκε-
κριµένα, επιλέγεται η ελάχιστη υποχρεωτική διάρκεια των διασυ-
νοριακών µισθώσεων -δύο µήνες το έτος- και ο µεγαλύτερος επι-
τρεπτός περιορισµός στον αριθµό των οχηµάτων που µπορεί να
µισθώσει µια επιχείρηση διασυνοριακά ανάλογα πάντα µε τον
στόλο της. 

Σηµειώνεται ότι η διασυνοριακή µίσθωση, εκτός από τις δυσχέ-
ρειες στον οδικό έλεγχο, θέτει και ζητήµατα φορολογίας και εσό-
δων, αφού το αλλοδαπό όχηµα που µισθώνει µια ελληνική επιχεί-

ρηση υπάγεται στη φορολογική νοµοθεσία του κράτους-µέλους
όπου έχει τεθεί σε κυκλοφορία ως προς την ταξινόµηση του οχή-
µατος και την καταβολή των τελών κυκλοφορίας.

Όσον αφορά το δεύτερο µέρος του σχεδίου νόµου, ενσωµα-
τώνεται η οδηγία 2021/1187 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2021 περί µέτρων εξορθολογι-
σµού για την προώθηση της υλοποίησης του διευρωπαϊκού δι-
κτύου µεταφορών. 

Σκοπός του σχεδίου νόµου είναι η έγκαιρη ολοκλήρωση των
έργων που αφορούν στην υλοποίηση του δικτύου έως το 2030
στο πλαίσιο που θέτει ο κανονισµός 1315/2013 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και, βεβαίως, του Συµβουλίου της 11ης Δεκεµβρίου
2013 για τη δηµιουργία τεχνολογικά προηγµένων διαλειτουργι-
κών δικτύων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Γεγονός είναι ότι στη χώρα µας αρκετά είναι τα εµπόδια στην
εµπρόθεσµη υλοποίηση του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών.
Αυτά παρουσιάζουν καθυστερήσεις που οφείλονται σε χρονοβό-
ρες και πολύπλοκες κατά την εφαρµογή διαδικασίες εγκρίσεων
και αδειοδοτήσεων, απαραίτητων όµως για την έναρξη κατα-
σκευής των έργων υποδοµής.

Σε εθνικό επίπεδο οι σηµαντικότερες καθυστερήσεις πριν από
την έναρξη κατασκευής των σιδηροδροµικών έργων υποδοµής
εντοπίζονται, σύµφωνα µε τους φορείς υλοποίησης -ΟΣΕ, ΕΡ-
ΓΟΣΕ-, σε δύο διαδικασίες. 

Σε σχέση µε το συµβατικό στάδιο ωρίµανσης των µελετών, τα
ζητήµατα προκύπτουν στη διαδικασία έκδοσης της απόφασης
περιβαλλοντικών όρων, η οποία περιλαµβάνει, όπως όλοι καλά
γνωρίζουµε, διαβούλευση µε πλήθος φορέων, όπως αρχαιολογι-
κές υπηρεσίες, δήµους, περιφέρειες, οργανισµούς κοινής ωφε-
λείας, δασαρχεία. Επίσης, κάποιες φορές απαιτείται αναθεώρη-
ση των µελετών, προκειµένου να ληφθούν υπ’ όψιν οι παρατηρή-
σεις των φορέων στη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων, ενώ
επιµέρους αδειοδοτήσεις απαιτούνται για κτηριακά έργα, αν
αυτά περιλαµβάνονται στο κύριο έργο. Η δεύτερη διαδικασία
αφορά την απόκτηση γης για την κατασκευή νέων έργων, η οποία
προϋποθέτει την απαλλοτρίωση των απαραίτητων εκτάσεων. 

Η έλλειψη οργάνωσης των διαδικασιών αδειοδότησης και οι
διασυνοριακές διαδικασίες σύναψης δηµοσίων συµβάσεων που
απαιτούνται πριν από την έναρξη υλοποίησης του έργου του δι-
ευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών προκαλούν την αβεβαιότητα και
επιφυλακτικότητα των ιδιωτών επενδυτών όσον αφορά στη συµ-
µετοχή τους σε έργα υποδοµών. Η κατάσταση αυτή -το είπαµε
και στην επιτροπή- θέτει σε κίνδυνο την έγκαιρη υλοποίηση των
έργων έως το 2030. Επιπλέον, συνεπάγεται σηµαντικές καθυστε-
ρήσεις και έξοδα.

Βασική επιδίωξη, λοιπόν, της εν λόγω οδηγίας είναι η κατά
προτεραιότητα υλοποίηση συγκεκριµένων έργων µεταφορικής
υποδοµής του κεντρικού διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών,
µέσω της εποπτείας, οργάνωσης και επιτάχυνσης διαδικασιών
αδειοδότησης που απαιτούνται και προηγούνται της υλοποίησης
των έργων. 

Στο σχέδιο νόµου περιλαµβάνονται, επίσης, ρυθµίσεις οι
οποίες συµβάλλουν στην καλύτερη εκτέλεση κοµβικών συγκοι-
νωνιακών έργων υποδοµής και στη διαχείριση της κυκλοφορια-
κής επιβάρυνσης που προσωρινά θα επιφέρουν, όπως θα συµβεί
λόγου χάριν στο έργο του flyover στη Θεσσαλονίκη. Πρόκειται
για ένα έργο εµβληµατικό για τη Θεσσαλονίκη, ένα έργο εµβλη-
µατικό για τη Μακεδονία, αλλά και συνολικά για την Ελλάδα, που
στην ολοκλήρωσή του θα έχει δώσει µια πολύ καλύτερη πρό-
σβαση και προς τη Χαλκιδική και προς το αεροδρόµιο Μακεδο-
νίας στους πολίτες, εµβληµατικό έργο, το οποίο προφανώς για
να ολοκληρωθεί, όταν θα πάµε να φτιάξουµε έναν δρόµο πάνω
στον δρόµο, θα έχει και τις καθυστερήσεις και τα προβλήµατα
στον συγκοινωνιακό φόρτο.

Βαρύνουσας σηµασίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι και
οι άξονες για τα έργα από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικό-
τητας, την ανάπτυξη του δικτύου των ΚΤΕΛ και την ενίσχυση της
ασφάλειας και οµαλής λειτουργίας των περιφερειακών αερολι-
µένων της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας ανά την επικράτεια,
ιδίως τους καλοκαιρινούς µήνες, µέσω της διάθεσης προσωπικού
µε συγκεκριµένο χρονικό ορίζοντα.
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Ύστερα από τα παραπάνω, πιστεύω ότι έγιναν κατανοητοί οι
λόγοι για τους οποίους οφείλουµε να εγκρίνουµε την ενσωµά-
τωση των δύο ευρωπαϊκών οδηγιών, θέλω να πιστεύω µε µια ενι-
αία ηχηρή φωνή από όλες τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου. 

Είναι µια καλή ευκαιρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης, να δείξουµε ότι υπάρχουν και θέµατα στα οποία µπο-
ρούµε να οµονοήσουµε χωρίς «ναι µεν, αλλά» ούτε αστερίσκους,
απλά στο πλαίσιο µιας στείρας µικροκοµµατικής τακτικής. Ας επι-
βεβαιώσουµε ότι η παρούσα Βουλή νοιάζεται έµπρακτα για το
κοινό καλό και τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των πολιτών.

Πριν ολοκληρώσω την οµιλία µου, θα ήθελα βλέποντας την
τροπολογία που έχει καταθέσει το Υπουργείο Οικονοµικών να πα-
ρακαλέσω την ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών -αναφέροµαι
στο άρθρο 3, για τη χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από τον
κρατικό προϋπολογισµό για την κάλυψη του αυξηµένου κόστους
των νοικοκυριών σε πληγείσες περιοχές από φυσικές καταστρο-
φές, πληµµύρες και φωτιές- να συµπεριλάβει και τον Δήµο Νέ-
στου, καθώς υπάρχουν τρία συγκεκριµένα χωριά, το Διαλεκτό, ο
Ξεριάς και η Αβραµηλιά, τα οποία και αυτά επλήγησαν. Επλήγη-
σαν σπίτια και νοικοκυριά και φαντάζοµαι ότι όταν έρθει να υπο-
στηρίξει ο αρµόδιος Υπουργός την τροπολογία του θα το λάβει
υπ’ όψιν του.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Λαζαρίδη για την τήρηση του χρόνου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Παρασκευής 20 Οκτω-
βρίου 2023.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 216/6-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Χρήστου Μπουκώρου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προ-
κήρυξη µόνιµων θέσεων ιατρών ειδικότητας Παθολογικής Ογκο-
λογίας στο Αχιλλοπούλειο Γενικό Νοσοκοµείο (Γ.Ν.) Βόλου».

2. Η µε αριθµό 228/13-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Αθανασίου (Νάσου) Ηλιόπουλου προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Παρά τις διαβεβαιώσεις του Υπουρ-
γού Υγείας για παράταση των συµβάσεων, στην Πολυκλινική Αθη-
νών απολύονται εργαζόµενοι».

3. Η µε αριθµό 209/3-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Γε-
νικό Νοσοκοµείο Χίου �Σκυλίτσειο�».

4. Η µε αριθµό 235/16-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Υ-
γείας, µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία του Γενικού
Νοσοκοµείου Δράµας».

5. Η µε αριθµό 213/5-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Αλέ-
ξανδρου Ζερβέα προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Απα-
ράδεκτη δήλωση για �επαναστρατικοποίηση� των νησιών του
ανατολικού Αιγαίου από κυβερνητικό Βουλευτή».

6. Η µε αριθµό 238/16-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ.
Νικόλαου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Σοβαρές ελλείψεις ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού στο
Παιδοκαρδιοχειρουργικό Κέντρο του Νοσοκοµείου Παίδων �Αγία
Σοφία� απειλούν τη λειτουργία του».

7. Η µε αριθµό 242/16-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Επικρατείας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευ-
θερίας» κ. Αλέξανδρου Καζαµία προς τον Υπουργό Εξωτερικών,
µε θέµα: «Η µεροληπτική στάση της Κυβέρνησης υπέρ του κρά-
τους του Ισραήλ στην κρίση στη Γάζα και η αποσιώπηση των κα-
τάφωρων παραβιάσεων του Διεθνούς Δικαίου από την κυβέρνη-
ση Νετανιάχου».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 211/4-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε θέµα: «Κρατικός Αερολιµένας Χίου “Όµηρος” (ΚΑ-
ΧΙΟ)».

2. Η µε αριθµό 243/16-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Γεωργίας (Τζώρτζιας) Κεφαλά προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τα επείγοντα περιστατικά διάσωσης
δεν είναι επείγοντα για την Κυβέρνηση;».

3. Η µε αριθµό 227/12-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Εµµανουήλ (Μανώλη) Χριστοδου-
λάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Απαράδεκτη πρακτική αδειοδότησης έργων µετά από αρνητική
γνωµοδότηση του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλι-
µατικής Αλλαγής (ΟΦΥΠΕΚΑ)».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 432/23-8-2023 ερώτηση του Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Επιχείρηση εκβιασµού
και εκδίωξης του Βουλευτή Ιλχάν Αχµέτ από το αλεβίτικο έθιµο
της πάλης στον Κέχρο της ορεινής Ροδόπης».

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Χάρης Μαµουλάκης.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω την
τοποθέτησή µου µε τα γεγονότα που λαµβάνουν χώρα για δωδέ-
κατη ηµέρα στην πολύπαθη περιοχή της Παλαιστίνης και να σας
µεταφέρω και τη δική µου άποψη αναφορικά µε το αίσθηµα που
νιώσαµε όλοι. Νοµίζω ότι συγκλονιστήκαµε όλοι µε αυτό που βιώ-
σαµε ειδικά προχθές µε τον βοµβαρδισµό του νοσοκοµείου και
τον χαµό πραγµατικά αµάχων, παιδιών και γυναικών. Είναι µια ει-
κόνα η οποία νοµίζω ότι δεν χωρά άλλης παρατάσεως, µια εικόνα
που δεν τιµά την ανθρωπότητα και µία εικόνα η οποία µας γυρ-
νάει πολλές -µα πολλές- δεκαετίες πίσω.

Σαφέστατα η χώρα µας έχει µια τοποθέτηση διαχρονική σε επί-
πεδο εθνικών ζητηµάτων. Οι σχέσεις µας, η στρατηγική σχέση
µας µε το Ισραήλ είναι δεδοµένη, αλλά βέβαια και η φιλία µας µε
τον αραβικό κόσµο. Σίγουρα είναι µια -θα έλεγα- µικρή, αισιόδοξη
νότα το γεγονός ότι µόλις εχθές, λίγο πριν από µερικές ώρες,
υπήρξε η πρώτη διακριτή γραµµή βοήθειας κυρίως στη Ράφα και
αυτό είναι κάτι σηµαντικό, αλλά δεν είναι αρκετό.

Και επίσης κλείνοντας -δεν θέλω να καταλάβω τον περισσό-
τερο χρόνο της τοποθέτησης προφανώς, αλλά δεν µπορώ να µην
το επισηµάνω- πρέπει να επισηµάνω, όµως, τις υποχρεώσεις, θε-
σµικές και πολιτικές, της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πρέπει να σταθεί
επιτέλους η ευρωπαϊκή οικογένεια στο ύψος των περιστάσεων,
περιστάσεις οι οποίες είναι πραγµατικά πάρα -µα πάρα- πολύ κρί-
σιµες σε ένα ιδιαίτερο πολιτικό µεταίχµιο.

Μια δεύτερη επισήµανση που αφορά τα του οίκου µας εδώ
στον ελλαδικό χώρο -και είναι κάτι µε το οποίο νοµίζω ότι συγκλο-
νιστήκαµε όλοι τις προηγούµενες εβδοµάδες και µήνες- είναι τα
πληµµυρικά φαινόµενα που κατέκλυσαν τον Θεσσαλικό Κάµπο,
την πόλη του Βόλου και άλλες περιοχές της Λάρισας και ούτω
καθεξής.

Και είναι πραγµατικά οξύµωρο και παράδοξο λίγες εβδοµάδες
µετά από αυτά τα τραγικά συµβάντα -ελέω φυσικά της κλιµατικής
κρίσης, της κλιµατικής αλλαγής, αλλά και των αβελτηριών της
Κυβέρνησης- να έχουµε ένα άλλο πολύ συµβολικό γεγονός, µία
πολύ συµβολική σειρά από απεντάξεις, απεντάξεις τεσσάρων
αντιπληµµυρικών έργων -και επειδή είναι και του Υπουργείου
Υποδοµών το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο- από την Κρήτη µέχρι και
τον Έβρο, µέχρι την Αιτωλοακαρνανία και σε πολλές περιοχές.
Πρέπει πάση θυσία να ανασυνταχθεί ο σχεδιασµός µας από το
Ταµείο Ανάκαµψης, να επιταχυνθούν οι διαδικασίες και να µπο-
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ρέσουµε να πράξουµε τα δέοντα, διότι δεν είναι δυνατόν να
εντάσσεις ένα έργο µε το προαπαιτούµενο της απαλλοτρίωσης,
να µη συντελείται η απαλλοτρίωση, να έχουµε, λοιπόν, νοµοτε-
λειακά απένταξη για έργα υποδοµής που τόσο -µα τόσο- κρίσιµα
είναι.

Και όσον αφορά το τελευταίο σκέλος, αναφορικά µε την κίνηση
του κ. Κικίλια ως αρµόδιου Υπουργού για την περιβαλλοντική
κρίση και αλλαγή, ο οποίος έσπευσε να εκχωρήσει αρµοδιότητες
για τα γνωστά ρέµατα του Κηφισού, της Εσχατιάς και λοιπά στην
περιφέρεια προς επιτάχυνση των διαδικασιών, θα πρέπει να
υπάρχει καλύτερη συνεννόηση -κατά την άποψή µας- των Υπουρ-
γείων και να γνωρίζουν σε βάθος και πιο αναλυτικά ποίου η ευ-
θύνη είναι και για ποιο ρέµα, γιατί η αλήθεια είναι ότι υπάρχει µια
αµφισηµία στο ζήτηµα αυτό.

Τώρα, το σχέδιο νόµου αποτελεί πράγµατι µια ενσωµάτωση
δύο διακριτών οδηγιών αρµοδιότητας του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών. Είναι η οδηγία 2022/738 για τη χρήση µισθωµέ-
νων οχηµάτων χωρίς οδηγό και βέβαια είναι και η 1187 για το δι-
ευρωπαϊκό δίκτυο µεταφορών.

Η οδηγία 2022/738 αποτελεί ουσιαστικά µία τροποποίηση της
απόφασης του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου του 2006 που ενσωµα-
τώθηκε στο Ελληνικό Δίκαιο µε τον ν.4093/2012. Να τονίσουµε
ότι ο αρχικός νόµος έθετε ως στόχο την απελευθέρωση των οδι-
κών µεταφορών µέσα, όµως, από το «flexibility», µέσα από την
ελαστικοποίηση των όρων ενοικίασης φορτηγών οχηµάτων, τόσο
µέσα σε κάθε χώρα όσο όµως και µεταξύ των χωρών-µελών, των
κρατών-µελών. Η οδηγία έχει χαµηλό βαθµό ευελιξίας για τον
εθνικό νοµοθέτη, καθώς αφορά τον πυρήνα της ενιαίας αγοράς.
Η σηµερινή οδηγία εµβαθύνει στο υφιστάµενο κανονιστικό πλαί-
σιο, καθώς επιτρέπει την εκµίσθωση οχηµάτων και από τρίτες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την εκτέλεση µεταφορικού
έργου στην Ελλάδα, αλλά και το αντίστροφο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την οδηγία έχουµε να επι-
σηµάνουµε τέσσερις διακριτές παρατηρήσεις.

Πρώτον, η ίδια η κατεύθυνση της απορρύθµισης των οδικών
µεταφορών είναι προβληµατική, καθώς δηµιουργεί µεγάλες επι-
σφάλειες για ζητήµατα που άπτονται κυρίως της δηµόσιας ασφά-
λειας.

Η οδηγία, δεύτερον, δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τις υφιστάµενες φο-
ρολογικές ανισότητες µεταξύ των χωρών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Με αυτόν τον τρόπο απειλεί -κυριολεκτικά απειλεί- τις
ελληνικές µεταφορικές επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται κυ-
ρίως στη βόρεια Ελλάδα από τον βαλκανικό ανταγωνισµό. Το
έχουµε επισηµάνει και στις επιτροπές. Όπως αντιλαµβάνεστε, το
κόστος απόκτησης οχηµάτων, για παράδειγµα, από τη γειτονική
µας χώρα τη Βουλγαρία είναι πολύ χαµηλότερο, άρα οδηγεί τον
Έλληνα επιχειρηµατία, µικροµεσαίο ή µη, σε τι; Είτε να µετακο-
µίσει την έδρα της επιχείρησής του στη Βουλγαρία -πράγµα κα-
ταστροφικό για την ελληνική οικονοµία, όπως αντιλαµβάνεστε- ή
να αποκτήσει -άρα να επικουρήσει τη γειτονική χώρα και όχι τη
χώρα µας- τα οχήµατα αυτά από τη Βουλγαρία ή από οποι-
αδήποτε άλλη χώρα των Βαλκανίων εν προκειµένω.

Τα ζητήµατα αυτά αποτελούν γενικές κατευθύνσεις της ευρω-
παϊκής πολιτικής και άρα απαιτούνται παρεµβάσεις αναµφίβολα
σε πανευρωπαϊκό επίπεδο. Κάθε περιοχή, κάθε ειδική χωρική πε-
ριοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης διέπεται από άλλα χαρακτηρι-
στικά και αν µη τι άλλο εδώ στον βαλκανικό χώρο η χώρα µας
είναι σε µειονεκτική θέση αναφορικά µε τις τιµές που επικρατούν
και τον ανταγωνισµό µε τις γύρω µας χώρες. Δεν συµβαίνει το
ίδιο, για παράδειγµα, στη δυτική Ευρώπη, στη Γαλλία, η οποία
δεν έχει το αντίστοιχο πρόβληµα.

Πάµε τώρα στην τρίτη παρατήρηση που επισηµάναµε και στις
επιτροπές, ειδικά στην κατ’ άρθρο συζήτηση. Η άδεια που δίδει
στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης να εκµισθώνουν
φορτηγά δηµόσιας χρήσης είναι πραγµατικά παράλογη και µά-
λιστα παρά το γεγονός ότι η Κυβέρνηση είχε τη δυνατότητα -το
λέει η οδηγία- να µην ενσωµατώσει αυτή τη διάταξη, το έκανε. 

Πάµε να δούµε, όµως, τι συµβαίνει: Οργανισµοί Τοπικής Αυτο-
διοίκησης, ουσιαστικά για τους δήµους, γιατί οι περιφέρειες δεν
έχουν αυτή τη δυνατότητα ή έχουν πολύ περιορισµένο στόλο.
Γιατί λέµε ότι είναι παράλογη αυτή η ενσωµάτωση; Γιατί εγείρει

ζητήµατα, πρώτον, παράνοµων κρατικών ενισχύσεων, δεύτερον,
όπως επισήµανα, δεν προβλέπεται ρητώς από την οδηγία, τρίτον,
αντιφάσκει µε το πνεύµα απελευθέρωσης, καθώς δεν ευνοεί τις
µικροµεσαίες µη µεταφορικές επιχειρήσεις που θέλουν να διευ-
ρύνουν τις δραστηριότητές τους, διεισδύοντας στις µεταφορές
εξαιτίας του ανταγωνισµού από δήµους. 

Το πνεύµα και η λογική, το «Mentalität» των δήµων, για το πώς
ασκούν πολιτική δεν αφορά το µεταφορικό έργο. Δεν είναι το ζή-
τηµα να γίνουν οι δήµοι ανταγωνιστικοί σε σχέση µε τις υπόλοι-
πες επιχειρήσεις, άλλον σκοπό έχουν και, βεβαίως, οφείλουµε να
τους ενισχύσουµε για τον σκοπό που υπηρετούν καταστατικά και
όχι να συνεπικουρούν ή να είναι υποκόµοι µεταφορικών επιχει-
ρήσεων. Δεν είναι αυτό το πνεύµα του νοµοθέτη για τους Οργα-
νισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Η διάταξη, λοιπόν, πρέπει να
αφαιρεθεί από το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου.

Τέταρτη παρατήρηση: Η µορφή της ενσωµάτωσης δηµιουργεί
άνισο ανταγωνισµό µεταξύ των µεταφορικών επιχειρήσεων έναντι
των µη µεταφορικών. Για να το δούµε λίγο αυτό ως πλαίσιο: Ένας
ο οποίος επιχειρεί και έχει µια µεταφορική επιχείρηση έχει συ-
γκεκριµένα διακριτά κόστη, έχει ανελαστικά έξοδα ως οφείλει για
να θωρακίσει τη δηµόσια ασφάλεια µεταφορών που ο ίδιος υπη-
ρετεί, αλλά φυσικά έχει και όλες τις γραφειοκρατικές υποχρεώ-
σεις που ο ίδιος επωµίζεται ως µεταφορική επιχείρηση.

Είναι, λοιπόν, παράδοξο και οξύµωρο οι πρώτες, δηλαδή οι µε-
ταφορικές επιχειρήσεις, να έχουν περιορισµούς και γραφειοκρα-
τικές υποχρεώσεις, τις οποίες όµως οι µη µεταφορικές επιχειρή-
σεις δεν αντιµετωπίζουν. Αυτό πρέπει να τροποποιηθεί εισάγο-
ντας τις ίδιες υποχρεώσεις οριζόντια και για τις δύο κατηγορίες,
λαµβάνοντας φυσικά µέριµνα για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Η οδηγία για τα διευρωπαϊκά δίκτυα µεταφορών ήταν και µια
καλή αφορµή να εκκινήσει ένας δηµόσιος διάλογος για τα σχε-
τικά έργα στη χώρα µας και τον ρυθµό υλοποίησής τους, ιδιαί-
τερα για όσα η προθεσµία για την ολοκλήρωσή τους είναι το
2030. Περιµένουµε από τον Υπουργό να τοποθετηθεί επί του ζη-
τήµατος αυτού. 

Τώρα, υπεισέρχοµαι στη διάταξη που άπτεται της Υπηρεσίας
Πολιτικής Αεροπορίας. Η διάταξη για την ΥΠΑ ελαστικοποιεί έτι
περαιτέρω από το υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο τις δυνατότητες
εποχικής κάλυψης αναγκών της κεντρικής υπηρεσίας της ΥΠΑ
µέσα από µετακινήσεις υπαλλήλων προς τα περιφερειακά κυρίως
αεροδρόµια της χώρας, ειδικά την περίοδο φόρτου, την περίοδο
ακµής, αιχµής, δηλαδή τους θερινούς κυρίως µήνες και όχι µόνο. 

Αυτή η διάταξη είναι η απτή απόδειξη των τραγικών χειρισµών
της Κυβέρνησης στη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού
στους δηµόσιους εν γένει φορείς µεταφορών. Πρόκειται για λάθη
που τα πληρώσαµε µε τραγικό τρόπο και στις σιδηροδροµικές
µεταφορές µετά από το δυστύχηµα των Τεµπών. Πρέπει, λοιπόν,
αυτό το πάθηµα να µας γίνει επιτέλους µάθηµα και να ενισχύ-
σουµε στην πράξη, γενναία, όλες τις δοµές του δηµόσιου φορέα
που άπτονται των µεταφορών, όπως είναι η Υπηρεσία Πολιτικής
Προστασίας, όπως είναι το σιδηροδροµικό έργο και οι αντίστοι-
χοι φορείς που άπτονται αυτού. Πρέπει να τους ενισχύσουµε γεν-
ναία, χωρίς να κάνουµε καµµία απολύτως έκπτωση. 

Θέλω να πιστεύω ότι αυτή η αντίληψη και µετά τα τελευταία
γεγονότα και τραγικά δυστυχήµατα θα γίνει σηµατωρός αλλαγής
νοοτροπίας και πολιτικής. Η ηγεσία του Υπουργείου δεν απά-
ντησε ποτέ µε ποιον τρόπο και πότε θα καλυφθούν τα κενά που
υπάρχουν στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, κενά που υπάρ-
χουν στα οργανογράµµατα της υπηρεσίας, και πότε οι µετακινή-
σεις αυτές των υπαλλήλων δεν θα είναι πλέον απαραίτητες. Γιατί
θέλω να πιστεύω ότι, αν µη τι άλλο, τέτοιου είδους µετακινήσεις
γίνονται προς χάριν ευελιξίας και εύρυθµης λειτουργίας των πε-
ριφερειακών µας αεροδροµίων, αλλά δεν µπορεί να είναι µόνιµες,
δεν µπορεί µόνιµα δηλαδή να παρατείνουµε µια κατάσταση χωρίς
να δίνουµε λύση, χωρίς να βρίσκουµε τη ρίζα του προβλήµατος
και να δίνουµε µια λύση η οποία µπορεί να κρατήσει εσαεί. 

Και επειδή αναφερόµαστε στις λύσεις, επιτρέψτε µου δύο
ακόµα σύντοµες αναφορές επί των τροπολογιών, γιατί άλλωστε
οι οµιλητές µας θα το εξειδικεύσουν το ζήτηµα αυτό όπως και οι
αρµόδιοι τοµεάρχες µας. Και σε αυτό το σηµείο, βέβαια, να πω
ότι η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη και στη δεύτερη θητεία της -
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βαδίζουµε στον πέµπτο χρόνο- συνεχίζει µαθήµατα κακής νοµο-
θέτησης. Γιατί το λέω αυτό; Νοµίζω ότι δεν τιµά κανέναν στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο να έχουµε µια τόσο fast track διαδικασία.
Πραγµατικά fast track: Τη Δευτέρα ήρθε στην επιτροπή, την Τρίτη
είχαµε δύο επιτροπές, την Τετάρτη τέταρτη επιτροπή και την Πέ-
µπτη έρχεται στην Ολοµέλεια. Δεν υπάρχει χώρος για τη δηµόσια
διαβούλευση, για την ακρόαση φορέων. Οι φορείς ευτυχώς ήταν
λίγοι εν προκειµένω σε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά υπήρχαν φο-
ρείς που τοποθετήθηκαν, οι οποίοι ενηµερώθηκαν απόγευµα
Δευτέρας για να µιλήσουν Τρίτη πρωί. Νοµίζω ότι αυτό δεν τιµά
ούτε το ελληνικό Κοινοβούλιο ούτε όλους εµάς, αλλά πολύ πε-
ρισσότερο δεν τιµά τον νοµοθέτη, την Κυβέρνηση. 

Τώρα, στο πρώτο σκέλος που αφορά την αύξηση διάρκειας
της Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου
και της Ανώνυµης Εταιρείας του Οργανισµού Λιµένος Καβάλας,
είναι µία παραχώρηση η οποία έχει λάβει χώρα και εκκινήθη το
2003, άρα βρισκόµαστε ήδη στην εικοσαετία, και να τονίσουµε
στο σηµείο αυτό ότι η σύµβαση αρχικά είναι είκοσι πέντε συν εί-
κοσι πέντε έτη. Εδώ τι έχουµε; Αίφνης, ακαριαία, εξήντα πέντε
χρόνια παράταση. Γιατί εξήντα πέντε θα ρωτούσα εγώ και όχι
εκατόν εξήντα πέντε ή πέντε; Ποια είναι τα κριτήρια πάνω στα
οποία εδράζεται η εν λόγω απόφαση ή, τέλος πάντων, αυτή η
προσπάθεια νοµοθέτησης; Αυτό θα ήθελα να απαντηθεί. Φαντά-
ζοµαι ότι ο αρµόδιος Υπουργός -και δεν είναι φυσικά ο Υπουργός
Μεταφορών- έχει κληθεί και θα τοποθετηθεί επ’ αυτού. 

Μια αντίστοιχη νοοτροπία συναντούµε στο άρθρο 2 της ίδιας
τροπολογίας, που είναι η συντήρηση υποβρυχίων Πολεµικού
Ναυτικού. Εδώ θα κάνω απλά µια αναφορά στη λογική και την
αντίληψη, γιατί ο τοµεάρχης µας ο Βαγγέλης Αποστολάκης θα
το εξειδικεύσει µετέπειτα. Είναι κάτι που έπρεπε να έχει λήξει.
Για ποιον λόγο η ελληνική πολιτεία συνεχίζει να πληρώνει
1.000.000 ευρώ µηνιαίως για µία σύµβαση που η υποχρέωση
είναι ήδη στα χέρια του παραχωρησιούχου; Για ποιον λόγο -αντι-
λαµβανόµαστε τον εθνικό λόγο, ναι, αλλά γιατί- η Κυβέρνηση δεν
λύνει το θέµα, δεν το ολοκληρώνει, ώστε να σταµατήσουµε να
επωµιζόµεθα εµείς τεράστιες δαπάνες που επιβαρύνουν τη χώρα
δηµοσιονοµικά; Σας είπα το ποσό και αυτό είναι µόνο για τις µι-
σθοδοσίες. Δεν θα µιλήσω για το χρησιδάνειο του χώρου, αν θέ-
λετε, που αφορά τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά. 

Στο επόµενο ζήτηµα έχουµε, επίσης, παράταση -παράταση επί
παράτασης- προσωρινή ανάθεση συγκοινωνιακού έργου στον
Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης -τον γνωστό
ΟΑΣΘ- ξανά, παράταση µέχρι τέλος του 2024. Υπάρχει πρόθεση
να δοθεί παράταση. Μέχρι πότε θα συνεχίζεται αυτό; Θα θέλαµε
πραγµατικά µία δέσµευση, επί της ουσίας και µε πλήρη ειλικρί-
νεια, από τον Υπουργό για το πότε θα σταµατήσει, γιατί αιµατο-
δοτούµε αυτή την προσπάθεια. Πληρώνουν οι Έλληνες φορολο-
γούµενοι αυτές τις παρατάσεις. Οι παρατάσεις κοστίζουν και κο-
στίζουν ακριβά, σε µία χρονική συγκυρία που δεν έχουµε την πο-
λυτέλεια να χάνουµε τέτοιου είδους πόρους. 

Κλείνοντας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, και σεβόµενος τον χρόνο
στην εκπνοή του, θα ήθελα να καλέσω την Κυβέρνηση επί των
προτάσεων-νοµοτεχνικών βελτιώσεων -όπως για τους Οργανι-
σµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, η αφαίρεση αυτού του εδαφίου
και άλλα σηµεία που επισηµάναµε και στις επιτροπές αλλά και
σήµερα- να δείξουν την καλή νοµοθετική βούληση και να τις βελ-
τιώσουν εις τρόπον ώστε να τύχει µιας καθολικής, θα έλεγα, απο-
δοχής µια ευρωπαϊκή κατά τ’ άλλα οδηγία σε ένα πνεύµα του
ευρωπαϊκού νοµοθέτη που, φυσικά, δεν µας βρίσκει αντίθετους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Μαµουλάκη.
Παρακαλώ στο σηµείο αυτό να κλείσει ο ηλεκτρονικός κατά-

λογος.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής κ. Απόστολος Πάνας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, πριν περάσουµε στη συζήτηση του προς
ψήφιση νοµοσχεδίου, θα ήθελα και εγώ να πω λίγα λόγια για την

κατάσταση που επικρατεί σε µια σχετικά µικρή απόσταση από τη
χώρα µας, στη Μέση Ανατολή. Δυστυχώς, για άλλη µια φορά γι-
νόµαστε θεατές µιας σύγχρονης τραγωδίας, µε απρόβλεπτες συ-
νέπειες για τη γεωπολιτική σταθερότητα της ευρύτερης περιο-
χής. Γινόµαστε µάρτυρες ενός πολέµου µε φρικιαστικές και απα-
ράδεκτες πρακτικές και εικόνες, χωρίς να διαφαίνονται προθέ-
σεις και προϋποθέσεις αποκλιµάκωσης. Σε έναν πόλεµο, βέβαια,
πάντοτε υπάρχουν κανόνες, κανόνες Διεθνούς Δικαίου, ηθικοί και
ανθρώπινοι φραγµοί, που δεν επιτρέπουν τις εκτελέσεις οµήρων
και τον βοµβαρδισµό νοσοκοµείων, σχολείων, άµαχου πληθυ-
σµού και άλλων ευαίσθητων υποδοµών. Παρ’ όλα αυτά ο βοµ-
βαρδισµός του Νοσοκοµείου στη Γάζα και η τροµοκρατική επί-
θεση της Χαµάς αποτελούν, πλέον, εγκλήµατα πολέµου που αφή-
νει πίσω του εκατοντάδες νεκρούς και πολλούς τραυµατίες, κλι-
µακώνοντας έτσι την ήδη τεταµένη κατάσταση στην περιοχή. Ας
στηρίξουµε κι εµείς από την πλευρά µας µε οποιοδήποτε πρό-
σφορο µέσο και ας ευχηθούµε όλοι να τελειώσει άµεσα αυτή η
τραγωδία, να πρυτανεύσει η ειρήνη και να υπάρξει σεβασµός
στην ανθρώπινη ζωή και στα ανθρώπινα δικαιώµατα του συνόλου
των κατοίκων, πέρα από θρήσκευµα και εθνική καταγωγή. 

Τώρα, στα δικά µας θέµατα και τη δική µας επικαιρότητα, τα
αποτελέσµατα των δηµοτικών και περιφερειακών εκλογών στη
χώρα µας, δυστυχώς ή ευτυχώς για κάποιους, αφήνουν µηνύ-
µατα τα οποία δεν µπορεί να αµφισβητήσει ή να παραλείψει κα-
νένας µας. Αρκετοί πολίτες, λοιπόν, σε διαφορετικούς δήµους
και περιφέρειες της χώρας µας αποφάσισαν πως το αποτύπωµα
του χρώµατος στον χάρτη δεν θα πρέπει, αφ’ ενός µεν να καθο-
ρίζει την τύχη και το µέλλον της περιοχής που ζουν, αφ’ ετέρου
δε να επηρεάζει τις ταχύτητες των αποζηµιώσεων σε περιπτώ-
σεις θεοµηνίας και φυσικών καταστροφών. 

Έτσι, λοιπόν, αποφάσισαν να αγνοήσουν τις προτροπές κυβερ-
νητικών στελεχών και να επιλέξουν πλέον µε βάση όχι το γαλάζιο
αλλά τα πρόσωπα, αυτό που χρειάζεται η τοπική αυτοδιοίκηση
µε γνώσεις και ηθικό προεκλογικό αγώνα, δίχως βέβαια µεγάλες
καµπάνιες στήριξης, αλλά µε βάση τα µηνύµατα και τις πολιτικές
τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αβλεψίες, οι παραλείψεις και
µη ορθές επιλογές σε έργα υποδοµών µάς υπέδειξαν µε πιο
σκληρό τρόπο στα Τέµπη, στον Έβρο, στη Ρόδο, στη Θεσσαλία
αντίστοιχα πως δεν συγχωρούνται µε καµµιά δικαιολογία ζητή-
µατα υποδοµών, όταν θέλουµε να επικαλούµαστε επιτελικό κρά-
τος. Επιτελικό, όµως, κράτος µε µηδενική απορρόφηση σε έργα
και δράσεις πολιτικής προστασίας και διαβουλεύσεις fast track
σε τόσο σοβαρά ζητήµατα όπως αυτό του εθνικού σχεδίου ανά-
καµψης και ανεκτικότητας, ουσιαστικά δεν µπορεί να υπάρξει. Η
σιδηροδροµική τραγωδία στα Τέµπη δεν πρόκειται να ξεχαστεί
όσα χρόνια και αν περάσουν. Γι’ αυτό µάλιστα χθες µε πρόταση
του Προέδρου µας ζητήσαµε τη σύσταση και τη διενέργεια προ-
καταρκτικής εξέτασης για την απόδοση ευθυνών σε ό,τι αφορά
τη συγκεκριµένη τραγωδία.

Οι ζηµιές από τις φωτιές στη Ρόδο, στον Έβρο άφησαν πίσω
τεράστιες εκτάσεις καµένης γης, οι οποίες χρειάζονται δεκάδες
χρόνια για να αποκατασταθεί, αλλά ποτέ δεν θα είναι στην προ-
γενέστερη κατάσταση. Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να υπάρξει ένας
επιτελικός σχεδιασµός και σε αυτό πρέπει να στηρίξουν και να
υπάρξουν προτάσεις και να υπάρξει συνέχεια από όλα τα πολι-
τικά κόµµατα. Οι απώλειες συνανθρώπων µας και οι καταστρο-
φές στον Θεσσαλικό Κάµπο σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις σε
φυτικό και ζωικό κεφάλαιο έδειξαν πως οι πολίτες και οι υποδο-
µές είναι απροστάτευτες σε τέτοιες καταστάσεις, µε την πολιτεία
να µην µπορεί να αντιµετωπίσει τα φαινόµενα κλιµατικής αλλαγής
και κλιµατικής κρίσης τα οποία πλέον έχουµε. Οι ζηµιές σε υπο-
δοµές, σε δίκτυα της χώρας ήταν ανυπολόγιστες και τα έργα
αποκατάστασης πλέον δεν έχουν ξεκάθαρο ορίζοντα υλοποί-
ησης. Ποιος, λοιπόν, είναι ο σχεδιασµός; Ποιο είναι το χρονοδιά-
γραµµα; Τι θα γίνει σε αυτές τις πληγείσες περιοχές; Τι θα γίνει
µε τις υποδοµές στη χώρα µας; Είναι ζητήµατα που απασχολούν
πλέον την ελληνική κοινωνία.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, όπως και στις προηγούµενες συ-
νεδριάσεις, έχω αναφέρει πως δεν έχουµε αντιρρήσεις επί του
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ενσωµατώσεων των ευρωπαϊκών οδηγιών. Στη διαδικασία, όµως,
της ακρόασης των φορέων ακούσαµε όλοι µας τον προβληµατι-
σµό και τις ενστάσεις εµπλεκόµενων µε τις οδικές µεταφορές ως
προς το κοµµάτι της διαδικασίας και της δηµόσιας διαβούλευ-
σης. Θεωρώ ότι το Υπουργείο Μεταφορών έπρεπε να καλέσει
τους φορείς που ασχολούνται µε τις οδικές µεταφορές, να ακού-
σει τις τεκµηριωµένες προτάσεις και τις θέσεις τους, ώστε να δια-
µορφωθεί ένα γενικότερο πλαίσιο ασφάλειας και προστασίας του
εγχώριου κλάδου των οδικών µεταφορών. Δεν είναι δυνατόν να
ζητάµε σε πέντε λεπτά, παρόλο που το νοµοσχέδιο ήταν σε δη-
µόσια διαβούλευση, να παρουσιαστούν από τους ίδιους τους φο-
ρείς οι επιπτώσεις µιας σηµαντικής ενσωµάτωσης στον κλάδο
των οδικών µεταφορών της χώρας µας. Ένας κλάδος που τα τε-
λευταία χρόνια δέχεται και υποµένει τη µια κρίση πίσω από την
άλλη, δίχως να λαµβάνονται πραγµατικά και ουσιαστικά µέτρα
στήριξης για την ενίσχυσή του, ένας κλάδος που έχει να ανταγω-
νιστεί αντίστοιχους, ανεπτυγµένους και ανταγωνιστικούς κλά-
δους οδικών µεταφορών άλλων κρατών-µελών που ενισχύθηκαν
και χρηµατοδοτήθηκαν µε σκοπό την εξέλιξη και την ανάπτυξή
τους.

Επίσης, αυτό που παρατηρούµε είναι πως οι καταθέσεις προ-
τάσεων που κάνουµε σε συγκεκριµένα άρθρα ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής στην επιτροπή κατ’ άρθρον, όσο και αν αυτές σηµει-
ώθηκαν, δεν πήραµε ουδεµία απάντηση και είναι πραγµατικά στε-
νάχωρο να λαµβάνει χώρα µια άρνηση σε ό,τι αφορά τη συνεργα-
σία, ειδικότερα όταν γίνονται προκειµένου να βελτιωθούν συγκε-
κριµένα νοµοθετήµατα, τα οποία θα παρέχουν αντίστοιχη προ-
στασία τόσο στις οδικές µεταφορές όσο και στους εργαζό-
µενους.

Σε ό,τι αφορά τώρα τα θετικά στοιχεία της ενσωµάτωσης πρέ-
πει να δούµε τα εξής: Δεν θα απαιτείται η δέσµευση κεφαλαίου
για την αγορά πάγιου εξοπλισµού των επιχειρήσεων, δεν θα απαι-
τείται η δέσµευση κεφαλαίου για τη συντήρηση του στόλου των
οχηµάτων της κάθε εταιρείας, δεν θα υποχρεώνεται η επιχείρηση
να προσλάβει, να απασχολεί σε µόνιµη βάση επαγγελµατίες οδη-
γούς για την εκτέλεση του µεταφορικού τους έργου και φυσικά
θα έχουµε λιγότερους ρύπους για τη χρήση νέων οχηµάτων.
Παρ’ όλα αυτά υπάρχουν ζητήµατα τα οποία πρέπει να µας απα-
σχολήσουν. Πρώτον, δεν φαίνεται να υπάρχει πρόθεση ώστε να
δούµε δικλίδες ασφαλείας για την προστασία του κλάδου των εγ-
χώριων οδικών µεταφορών. Δεν υπάρχει ελεγκτικός µηχανισµός
για να διασφαλίσει την ορθή εφαρµογή των διατάξεων και των
προϋποθέσεων που θέτουν για τη νοµιµότητα µίσθωσης των
φορτηγών δηµοσίας χρήσεως.

Επίσης, στο νοµοσχέδιο δεν προβλέπεται τι θα γίνει αν µια
εταιρεία µε έδρα όµορη χώρα µας συστήσει εταιρεία µε αποκλει-
στικό αντικείµενο τη µίσθωση οχηµάτων και τοποθετήσει οδη-
γούς από την ίδια χώρα µε µισθούς πολύ χαµηλότερους και
ελκυστικούς για τα συµφέροντα της εταιρείας σε σχέση µε τις
απολαβές των δικών µας οδηγών. Τι θα γίνουν, λοιπόν, οι δικοί
µας Έλληνες επαγγελµατίες οδηγοί, που βέβαια έχουν ήδη και
χαµηλότερους µισθούς;

Δεν υπάρχει επίσης καµµία πρόβλεψη µε ποιον ακριβώς τρόπο
θα ισοσκελίσουµε τις οικονοµικές απώλειες του κράτους από
άµεσους και έµµεσους φόρους που εισπράττονται στη χώρα µας
από τον κλάδο των µεταφορών όταν οι έδρες των εταιρειών µί-
σθωσης οχηµάτων έχουν τη φορολογική τους έδρα σε άλλη
χώρα µε ελκυστικότερα φορολογικά και εργοδοτικά κίνητρα.

Επιπροσθέτως, για να έχουµε µια σαφή και πλήρη εικόνα για
τη συνεισφορά του κλάδου των οδικών µεταφορών στη χώρα µας
θα έπρεπε να υπάρχει ήδη µια οικονοµοτεχνική µελέτη στην ο-
ποία να αποτυπώνονται αναλυτικά τα έσοδα του κράτους από έµ-
µεσους και άµεσους φόρους, ασφαλιστικές και εργοδοτικές ει-
σφορές, δηλαδή στην ουσία να υπάρχει προφανής η συνεισφορά
του κλάδου στην εθνική οικονοµία, έτσι ώστε να είµαστε σε θέση
να εκτιµήσουµε τις µακροχρόνιες επιπτώσεις στην εθνική µας οι-
κονοµία, προβλέποντας έτσι το τι θα προκύψει στο µέλλον και
πώς θα διαµορφωθεί σε ένα ειδικότερο πλαίσιο ο κλάδος των ει-
δικών µεταφορών στη χώρα µας σε σχέση µε τις αποφάσεις τις
οποίες παίρνουµε σήµερα.

Τέλος, θα πρέπει άµεσα να χαράξουµε µια εθνική στρατηγική

και πολιτική ανάπτυξης και εξέλιξης των οδικών µεταφορών που
θα τις καθιστά ελκυστικές, ανταγωνιστικές και βιώσιµες, στοιχεία
που δυστυχώς λείπουν σήµερα από τις οδικές µεταφορές της
χώρας µας.

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας να υπογραµµίσω για άλλη µια
φορά πως το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, που στο µεγαλύτερο
µέρος αφορά την ενσωµάτωση της κοινοτικής οδηγίας, βρίσκεται
στη σωστή κατεύθυνση. Όµως υπάρχουν άρθρα που δεν αφο-
ρούν την ενσωµάτωση οδηγίας και εκεί θα κάνουµε ξεκάθαρη τη
διαφοροποίησή µας, καθώς δεν µπορούµε να δεχτούµε την ερ-
γαλειοποίηση των ενσωµατώσεων οδηγιών για να περνούν άλλα
πράγµατα. Το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής έχει αποδείξει πως µε
σύνεση, µε κοστολογηµένες προτάσεις συµβάλλει προς την κα-
τεύθυνση της καλύτερης νοµοθέτησης έχοντας ως γνώµονα πά-
ντοτε την ετυµηγορία των πολιτών και προφανώς την ενδυνά-
µωσή µας σε ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό και παγκόσµιο περιβάλ-
λον.

Αναµένουµε, λοιπόν, τις απαντήσεις σας, κύριε Υπουργέ, στις
προτάσεις που έχουµε καταθέσει σε ό,τι αφορά την επιτροπή
κατ’ άρθρον και τις παρατηρήσεις µας και θεωρούµε ότι αν γί-
νουν αποδεκτές έστω και την ύστατη στιγµή, θα έχουµε ένα κα-
λύτερο νοµοθέτηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα

Ελλάδας κ. Ιωάννης Δελής.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκινώντας τη σηµερινή µας τοποθέτηση, θέλουµε και από

αυτό το Βήµα να χαιρετίσουµε τα χθεσινά συγκλονιστικά συλλα-
λητήρια αλληλεγγύης που πραγµατοποιήθηκαν στην Αθήνα και
σε όλη τη χώρα και να καταγγείλουµε βέβαια το χτύπηµα του
συλλαλητηρίου εδώ στην Αθήνα. Συλλαλητήριο αλληλεγγύης
στον µαρτυρικό λαό της Παλαιστίνης, που αντιστέκεται στην πα-
ράνοµη κατοχή και τη σφαγή που επί δεκαετίες συνοδεύει αυτήν
την κατοχή, µετρώντας χιλιάδες θύµατα από τις δυνάµεις κατο-
χής του Ισραήλ, η αντιδραστική κυβέρνηση του οποίου στρέφεται
τελικά και ενάντια στον ίδιο τον λαό του, που δεν διστάζει να βοµ-
βαρδίζει ακόµα και νοσοκοµεία. Και αυτό το λέτε εσείς αυτοά-
µυνα; 

Η αλληλεγγύη οφείλει να συνεχιστεί και να δυναµώσει. Διότι,
όποιος θέλει πραγµατικά την ειρήνη στην περιοχή, οφείλει να
σταθεί στο πλάι του παλαιστινιακού λαού. Διότι, ξέρετε ποτέ δεν
θα πάψει η σωστή πλευρά της ιστορίας να βρίσκεται εκεί όπου
βρίσκεται η πάλη των λαών για τη λευτεριά και για το δίκιο. Αυτή
θα είναι πάντα η σωστή πλευρά της ιστορίας. 

Τώρα για την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που ενσωµα-
τώνεται σήµερα στο ελληνικό δίκαιο και τροποποιήθηκε αυτή το
2022 για τη χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων, χωρίς τον
οδηγό τους, στις οδικές εµπορευµατικές µεταφορές, να πούµε
εδώ ότι πρόκειται για έναν ακόµα κρίκο και τίποτα περισσότερο
στην αλυσίδα της πολιτικής, της λεγόµενης απελευθέρωσης της
αγοράς των οδικών µεταφορών και των διεθνών, αλλά και των
εσωτερικών. Από την απελευθέρωση, βέβαια, αυτήν ευνοείται σε
όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση και επιταχύνεται και η συγκέντρωση
και η συγκεντροποίηση του κεφαλαίου που δραστηριοποιείται ή
πρόκειται να δραστηριοποιηθεί στον µεταφορικό κλάδο των
εµπορευµάτων. Ενισχυµένες φυσικά βγαίνουν και οι ελληνικές
µεταφορικές µεγάλες εταιρείες και µη µεταφορικές, οι οποίες δι-
ευκολύνονται στην εκµίσθωση του στόλου τους στο εξωτερικό,
όταν αυτός δεν χρησιµοποιείται βέβαια για ιδία χρήση. 

Αυτό ακριβώς επιδιώκετε µε τις ρυθµίσεις αυτού του νοµοσχε-
δίου, όπου δίνεται η δυνατότητα στις µεγάλες µεταφορικές εται-
ρείες να µειώνουν το κόστος και άρα να αυξάνουν την κερδο-
φορία τους. Μόνο που, όπως ξέρετε, εξαιτίας ακριβώς αυτής της
περαιτέρω ισχυροποίησης των µεγάλων µεταφορικών επιχειρή-
σεων συνθλίβονται και οδηγούνται στην εξαφάνιση οι µικροί αυ-
τοαπασχολούµενοι του κλάδου των µεταφορών εµπορευµάτων
µε τα φορτηγά δηµόσιας χρήσης που διαθέτουν, ενώ ταυτό-
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χρονα για τους ίδιους ακριβώς λόγους στον βωµό της κερδοφο-
ρίας πάντα των µεγάλων εταιρειών, θυσιάζονται και τα δικαιώ-
µατα των εργαζοµένων που εργάζονται σε όλα αυτά τα µισθω-
µένα οχήµατα, παντού σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση και φυσικά
και στη χώρα µας. Εδώ θα µπορούσε κάποιος να πει καλόπιστα
«καλά, µήπως όλα αυτά που λέει το ΚΚΕ για την οδηγία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, η οποία έφερε το σηµερινό νοµοσχέδιο περί
ενίσχυσης της ελεύθερης κυκλοφορίας, περί του ότι αυτές οι µε-
γάλες µεταφορικές επιχειρήσεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση θέλουν
να εκµεταλλευθούν τις χαµηλές τιµές που υπάρχουν σε κάποια
κράτη-µέλη για να µεγαλώσουν τα µερίδια αγοράς τους, µήπως
τέλος πάντων όλα αυτά αποτελούν κάποια αυθαίρετα υπερβο-
λικά συµπεράσµατα του ΚΚΕ;». Όχι και θα δείτε γιατί. Διότι, αυτά
ακριβώς λέει και η ίδια η αιτιολογική έκθεση, η οποία λέει ότι η
συγκεκριµένη οδηγία που σήµερα ενσωµατώνεται επιδιώκει τον
εκσυγχρονισµό του νοµικού πλαισίου που αφορά στις οδικές
εµπορευµατικές µεταφορές, προβλέποντας ιδίως την υποχρέ-
ωση των κρατών-µελών να επιτρέπουν τη χρησιµοποίηση µισθω-
µένων οχηµάτων, ώστε -εδώ δώστε την προσοχή σας- οι επιχει-
ρήσεις να επωφελούνται σε µεγαλύτερο βαθµό από τα πλεονε-
κτήµατα της χρησιµοποίησης µισθωµένων οχηµάτων. Δεν το λέµε
εµείς. Το νοµοσχέδιο το λέει.

Είναι καινούργια άραγε τα ζητήµατα τα οποία εισάγονται µε το
νοµοσχέδιο; Φυσικά και όχι. Θυµίζουµε ότι η αρχική οδηγία του
2006 επέτρεπε από τότε στα κράτη-µέλη να περιορίζουν τη
χρήση µισθωµένων οχηµάτων µεταφοράς εµπορευµάτων µικτού
βάρους άνω των έξι τόνων. Από κει και πάνω είχαν δικαιώµατα
περιορισµού και περιόριζε τη χρήση οχήµατος που είχε µισθωθεί
σε κράτος-µέλος διαφορετικό από εκείνο που ήταν εγκατεστη-
µένη η επιχείρηση που το µίσθωνε.

Τώρα, στην πατρίδα µας, στη χώρα µας το ζήτηµα ξεκίνησε
από προηγούµενους νόµους της λεγόµενης απελευθέρωσης µε
τα µνηµόνια, που εισήγαγαν την ευρεία χρήση φορτηγών ιδιωτι-
κής χρήσης στην εµπορευµατική µεταφορά, µε σοβαρές φυσικά
έκτοτε αρνητικές συνέπειες για τους ελεύθερους επαγγελµατίες
του κλάδου, που τυχαίνει να έχουν στην κατοχή τους ένα φορ-
τηγό δηµόσιας χρήσης. Και πριν ξεκινήσει στα γεµάτα το 2012
µε το δεύτερο µνηµόνιο, γιατί τότε ξεκίνησε, η εφαρµογή αυτής
της πολιτικής της λεγόµενης απελευθέρωσης, υπήρχαν ξέρετε
µέχρι τότε πάρα πολύ συγκεκριµένες δεσµεύσεις για την εκτέ-
λεση εµπορευµατικών µεταφορών, αποκλειστικά και µόνο µε
φορτηγά δηµόσιας χρήσης. Και το 2012 που είναι µια χρονιά
τοµή, µε τον µνηµονιακό νόµο του δεύτερου µνηµονίου τον
ν.4093, δίνεται η δυνατότητα µίσθωσης και σε φορτηγά ιδιωτικής
χρήσης. Τότε είναι που αρχίζει να ξετυλίγεται για τα καλά το που-
λόβερ της προστασίας των µικρών επαγγελµατιών στις εµπορευ-
µατικές µεταφορές. Και από τότε αυτό βέβαια συνεχίζεται
µεθοδικά, µε επιµέρους µικρές ρυθµίσεις στην ίδια ρότα από
όλες τις κυβερνήσεις, ώσπου φτάνουµε σήµερα και στο σηµερινό
νοµοσχέδιο, µε το οποίο απελευθερώνεται περαιτέρω και σε µε-
γαλύτερο βάθος βέβαια, και άρα οξύνεται στο έπακρο ο µεταφο-
ρικός ανταγωνισµός σε βάρος των αυτοαπασχολούµενων
επαγγελµατιών οδηγών των φορτηγών δηµόσιας χρήσης. 

Η ισχύουσα αυτή από το 2000 οδηγία, η νέα δηλαδή που εν-
σωµατώνεται, καταργεί όλους αυτούς τους περιορισµούς και τα
δικαιώµατα που είχαν τα κράτη-µέλη επί των περιορισµών, µε
στόχο να επιτρέψει βέβαια να χρησιµοποιούνται στο έδαφος
κάθε κράτους-µέλους οποιουδήποτε οχήµατα που έχουν µισθώ-
σει επιχειρήσεις εγκατεστηµένες στο έδαφος άλλου κράτους-µέ-
λους και να χρησιµοποιούνται οχήµατα µισθωµένα σε άλλο
κράτος-µέλος για δύο διαδοχικούς µήνες. Σύµφωνα δε µε την
οδηγία, δίνεται η δυνατότητα στις επιχειρήσεις να κάνουν χρήση
και εκείνου του αριθµού οχηµάτων, ο οποίος φτάνει µέχρι το 25%
του συνολικού στόλου των οχηµάτων που τους ανήκουν. Δεν τον
λες και µικρό αυτόν τον αριθµό. 

Με λίγα λόγια η ενσωµάτωση αυτής της κοινοτικής οδηγίας
αποσκοπεί να ελαχιστοποιήσει το κόστος και την ταχύτητα για
τις διαδικασίες µίσθωσης φορτηγών οχηµάτων ιδιωτικής χρήσης,
για όλες τις κατηγορίες πια, την επάρκεια τους, οξύνοντας µε
αυτόν τον τρόπο -εκεί οι οδηγεί- τον ανταγωνισµό υπέρ των µε-
γαλύτερων εταιρειών, οι οποίες βεβαίως έχουν τη δυνατότητα

αξιοποίησης πιο σύγχρονων οχηµάτων.
Είναι πάλι αυτά, να αναρωτηθούµε ξανά, κάποια αυθαίρετα συ-

µπεράσµατα που βγάζει το ΚΚΕ; Όχι. Τα αναφέρει και αυτά µε
σαφήνεια και πάλι η αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει το νοµο-
σχέδιο. 

Ακούστε τι λέει: Επιδιώκεται η ενίσχυση της επιχειρησιακής
ευελιξίας των επιχειρήσεων, που µεταφέρουν εµπορεύµατα για
ίδιο λογαριασµό ή για λογαριασµό τρίτων και η αύξηση της πα-
ραγωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας των εν λόγω επιχει-
ρήσεων. Επίσης, µέσω της µίσθωσης οχηµάτων θα διευκολυνθεί
η αντικατάσταση του στόλου οχηµάτων µεταφοράς εµπορευµά-
των µε οχήµατα λιγότερο ρυπογόνα στις µεγάλες εταιρείες. 

Η λογική είναι απλή. Η πλήρης απελευθέρωση της διαδικασίας
µίσθωσης-εκµίσθωσης από οπουδήποτε για οτιδήποτε. Και το
καινούργιο κρίσιµο στοιχείο φυσικά είναι ότι πλέον στη διαδικα-
σία αυτής της µίσθωσης των οχηµάτων δεν έχει καµµία απολύ-
τως σηµασία σε ποια χώρα µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει
εκδοθεί η άδεια ενός οχήµατος. Αυτό όµως, υποχρεώνει τους µι-
κρούς επαγγελµατίες των οδικών µεταφορών, που συνήθως δρα-
στηριοποιούνται µε φορτηγά δηµόσιας χρήσης, και τους οδηγεί
σε ένα διαρκές κυνήγι για να αναβαθµίσουν και να βελτιώσουν
το δικό τους όχηµα. Και αυτό σηµαίνει αυξηµένο κόστος γι’ αυ-
τούς την ώρα που το εισόδηµά τους συνεχώς συµπιέζεται. Άρα
δυσχεραίνεται η θέση τους σε συνθήκες µάλιστα, όπου δεν προ-
βλέπεται και κανενός είδους στήριξη αυτών των ανθρώπων, που
θα έπρεπε φυσικά να αφορά αυτή η στήριξη την επιδότησή τους
για να ανανεώσουν τα φορτηγά τους -δεν προβλέπεται κάτι τέ-
τοιο- ή µε µέτρα τα οποία θα µείωναν το κόστος λειτουργίας των
οχηµάτων τους. Ας πούµε, την επιδότηση για τη µείωση των
τιµών των καυσίµων, λέµε εµείς ένα παράδειγµα. 

Μονάχα όποιος δεν θέλει δεν βλέπει ότι το αποτέλεσµα του
ανταγωνισµού αποβαίνει σε βάρος των µικρών µέχρις εξαφανί-
σεως. Και είναι αυτό άλλο ένα αποκαλυπτικό παράδειγµα για τον
πραγµατικό χαρακτήρα αυτής της διεθνικής καπιταλιστικής ένω-
σης που λέγεται Ευρωπαϊκή Ένωση η οποία έχει εγγεγραµµένο
στο DNA της, και το αποδεικνύει συνεχώς, ως πρώτη προτεραι-
ότητα τις ειδικές και συνολικές ανάγκες του κεφαλαίου και όχι
βέβαια των λαών των κρατών-µελών της. 

Θέλουµε να σταθούµε ιδιαίτερα σε τέσσερα άρθρα αυτού του
νοµοσχεδίου που χαρακτηρίζουν την αντιλαϊκότητά του.

Άρθρο 14. Ξεκινάω από το ελαφρύ. Εκεί στις εξουσιοδοτικές
διατάξεις προβλέπεται η δυνατότητα µε υπουργική απόφαση να
αλλάζουν οι όροι ακόµα και αυτών των όρων που προβλέπει το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που ψηφίζεται τώρα. Και φυσικά οι
όροι αυτοί θα αλλάζουν ανάλογα µε τα συµφέροντα των µεγάλων
εταιρειών και των µεγάλων µεταφορικών επιχειρήσεων. Έτσι δεν
είναι;

Πάµε στο άρθρο 7. Ακούστε, εδώ προβλέπει τη δυνατότητα να
εκµισθώνουν τα φορτηγά τους οχήµατα -εσείς ξέρετε ποιοι- οι
δήµοι και τα νοµικά πρόσωπα των δήµων, να τα εκµισθώνουν σε
µη µεταφορικές επιχειρήσεις και σε επαγγελµατίες µη µεταφο-
ρείς. Δηλαδή οι ήδη µε πενιχρά µηχανοκίνητα µέσα ευρισκόµενοι
δήµοι ωθούνται ακόµη και αυτά τα λίγα που διαθέτουν να τα εκµι-
σθώνουν, προκειµένου να αυξήσουν τα έσοδά τους. Δηλαδή, µε
συγχωρείτε, αυτά τα φορτηγά οι δήµοι δεν τα χρειάζονται; Και
αν, για παράδειγµα, εξαιτίας ενός φυσικού φαινοµένου αυξηθούν
οι ανάγκες και χρειάζονται αυτά τα φορτηγά αυτοκίνητα τι θα
γίνει τότε; Πρόκειται για απαράδεκτη διάταξη η οποία ρίχνει κι
άλλο νερό -γιατί αυτός είναι σκοπός αυτής της διάταξης- στον
µύλο της επιχειρηµατικής λειτουργίας των δήµων.

Άρθρο 28: Αφορά ειδικότερα την περιοχή της Θεσσαλονίκης
γιατί µε το άρθρο αυτό οµολογείται έµµεσα, αλλά πολύ ουσια-
στικά, η ταλαιπωρία η οποία περιµένει τον λαό της Θεσσαλονίκης
από το έργο του flyover στον περιφερειακό της πόλης. Η πόλη
αναµένεται να ζήσει, και ήδη έχει αρχίσει να ζει, πραγµατικά
ασφυκτικές κυκλοφοριακές συνθήκες.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ενώ µέχρι τώρα…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν έχει γίνει µέχρι τώρα. Δεν έχετε σκοπό

να το κάνετε µάλλον.
Επείγει µια συνολική κυκλοφοριακή µελέτη µακριά από αυτά

τα φθηνά πυροτεχνήµατα εντυπωσιασµού. Φυσικά και πρέπει να
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αναβαθµιστεί ο Περιφερειακός της Θεσσαλονίκης ο οποίος είναι
ένας από τους πιο επικίνδυνους δρόµους της χώρας, αλλά όχι
µε τον τρόπο αυτόν και όχι βέβαια µε την ανάθεση σε ΣΔΙΤ σε µια
ιδιωτική εταιρεία και των flyover.

Και σε κάθε περίπτωση, καµµία παρέµβαση στον περιφερειακό
έως ότου λειτουργήσει επιτέλους αυτό το µετρό, που όλο το
ακούµε και ποτέ δεν γίνεται, και οµαλοποιηθεί η λειτουργία των
µέσων µαζικής µεταφοράς στην πόλη.

Άρθρο 30: Η υποστελέχωση των περιφερειακών αεροδροµίων,
γιατί σε αυτά αναφέρεται το άρθρο, βρίσκεται στο κόκκινο µε ό,τι
αυτό σηµαίνει για την οµαλή εκτέλεση των πτήσεων, αλλά και για
την ασφάλεια αυτών των πτήσεων. Και πώς πάτε τώρα εσείς να
αντιµετωπίσετε αυτή την υποστελέχωση; Εντατικοποιώντας την
εργασία των όσων λίγων έχουν αποµείνει και εργάζονται σε αυτά
τα περιφερειακά αεροδρόµια, αλλά και θεσµοθετώντας µε αυτό
το άρθρο τις υποχρεωτικές µετακινήσεις εργαζοµένων από άλλα
αεροδρόµια. Λες και στα κεντρικά αεροδρόµια περισσεύουν οι
εργαζόµενοι. Και δεν επιτρέπεται αυτές οι µετακινήσεις να υπερ-
βαίνουν τις εκατόν ογδόντα µέρες, τους έξι µήνες δηλαδή που
είναι µισός χρόνος. Και όλα αυτά όταν σε όλα µα όλα τα αερο-
δρόµια υπάρχουν ελλείψεις προσωπικού µικρές ή µεγάλες. Σε
ορισµένα µάλιστα επαρχιακά αεροδρόµια έχει αποµείνει ένας µο-
νάχα εργαζόµενος, οπότε αν αυτός πάθει κάτι δεν ξέρουµε τι
µπορεί να γίνει σε αυτό το αεροδρόµιο. Θα κλείσει µάλλον αυτό
το αεροδρόµιο. Και τι λέτε µε αυτό το άρθρο 30; Λέτε καθαρά:
«Ξεχάστε τις προσλήψεις που αυτά τα αεροδρόµια χρειάζονται
και αρκεστείτε στις υποχρεωτικές µετακινήσεις».

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Η διαδικασία γίνεται µέσω ΑΣΕΠ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Πρόκειται για απαράδεκτη διάταξη η οποία

σχετίζεται, και πρέπει να το προσέξετε αυτό, όχι µόνο µε την
οµαλή εκτέλεση, αλλά και µε την ίδια την ασφάλεια των πτήσεων.
Η λύση βέβαια βρίσκεται στην πρόσληψη µόνιµου προσωπικού
για να καλυφθούν επιτέλους όλες οι ανάγκες που υπάρχουν και
στα περιφερειακά και στα κεντρικά αεροδρόµια.

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ακόµα ένα-δύο λεπτά για να ολο-
κληρώσω.

Σχετικά µε το δεύτερο µέρος που αφορά µια άλλη οδηγία της
Ευρωπαϊκής Ένωσης η οποία προωθεί την υλοποίηση του λεγό-
µενου Ευρωπαϊκού Δικτύου Μεταφορών θέλω να πω τα εξής. Κοι-
τάξτε, πρόκειται για την εκτέλεση µιας σειράς διασυνοριακών
διευρωπαϊκών οδικών δικτύων προκειµένου να επιταχύνεται η
διακίνηση και η µεταφορά των προϊόντων εµπορευµάτων των πο-
λυεθνικών στην εσωτερική αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
των συνδεδεµένων µε αυτή χωρών. Αποτελεί δηλαδή ένα ακόµα
βήµα για την ενιαιοποίηση αυτής της εσωτερικής αγοράς της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Δηλαδή απόλυτη προτεραιότητα στα διευρω-
παϊκά διασυνοριακά δίκτυα από τη µια και από την άλλη ένα
υποσυντηρηµένο εσωτερικό εθνικό οδικό δίκτυο όπου ιδίως το
επαρχιακό δίκτυο βρίσκεται σε τραγική, σε πολύ άσχηµη, σε
άθλια κατάσταση και αποτελεί κίνδυνο κυριολεκτικά για την οδή-
γηση.

Προτεραιότητες είναι αυτές. Κι εσείς έχετε, όπως και η Ευρω-
παϊκή Ένωση, άλλες προτεραιότητες.

Σχετικά µε την τροπολογία, και µε αυτό θα κλείσω, κύριε Πρό-
εδρε, θέλω να πω δυο λόγια αρχικά σχετικά µε την οικονοµική
ενίσχυση των όσων έχουν πληγεί από τις φυσικές καταστροφές.

Αντί να δώσετε στη Θεσσαλία σε κάθε πληµµυροπαθή οικογέ-
νεια 1.500 ευρώ που ζητάνε οι άνθρωποι εκεί, µε 300 ευρώ αύ-
ξηση για κάθε παιδί, αντί να δώσετε ουσιαστική οικονοµική
ενίσχυση σε όσους έχασαν τη δουλειά τους, και δεν είναι λίγοι,
και δεν µπορούν να δουλέψουν, αντί να δώσετε ένα επίδοµα ει-
δικού σκοπού ίσο µε τον βασικό µισθό σε όσους επαγγελµατίες
δεν µπορούν να εργάζονται, αντί να αναστείλετε τα χρέη όλων
αυτών των ανθρώπων που έχουν χάσει τα σπίτια τους, τις περι-
ουσίες και τις δουλειές τους, αντί να αναστείλετε τα χρέη τους
σε εφορίες, τράπεζες, ασφαλιστικά ταµεία τουλάχιστον για έξι
µήνες, εσείς τους δίνετε, λέει, 44 ευρώ για κάθε άτοµο για έξοδα
µέχρι 220 ευρώ προσαυξηµένο κατά 100 ευρώ για κάθε µέλος
της οικογένειας και µέχρι 1.000 ευρώ. Τώρα αυτό πώς να το πει
κανείς; Πώς να το πει; Να το πει εµπαιγµό; Να το πει κοροϊδία;
Διαλέξτε εσείς τη λύση. Πάντως ικανοποίηση των άµεσων ανα-

γκών αυτών των ανθρώπων τώρα δεν είναι.  
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και δυο εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από τη Σχολή Μωραΐτη.  

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι εννέα µα-
θητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το
St. Catherine’s British School, το Βρετανικό Σχολείο Αγία Αικατε-
ρίνη.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή από την Ελληνική Λύση κ.
Κωνσταντίνο Μπούµπα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ηµέρες προ-
στάζουν να µιλήσουµε για την ταµπακιέρα σε ό,τι αφορά την ετε-
ροδιοίκηση και όχι την αυτοδιοίκηση, γιατί ετεροδιοίκηση είναι,
ας µην κρυβόµαστε.

Είναι νεροκουβαλητές, αχθοφόροι, ενδιάµεσοι κρίκοι, όλοι
αυτοί που ασχολούνται µε την αυτοδιοίκηση, ένα αθηνοκεντρικό
µοντέλο δοµηµένο, το οποίο φοβάται και για άλλους λόγους να
εκχωρήσει εξουσία στις περιφέρειες και στους δήµους. 

Ας µη γελιόµαστε, είµαστε στην Ευρώπη των περιφερειών,
αλλά όχι στην Ευρώπη των χωρών. Στην Ελλάδα, όµως, είναι δο-
µηµένο έτσι το πολιτικό σύστηµα, όπου σήµερα πολλοί δήµαρχοι
που θα διοικήσουν είναι της Μειοψηφίας, ανήκουν σε κοµµατικές
ιδεολογικές αγκυλώσεις και ο κάθε δήµαρχος, αν τα έχει καλά
µε τον αρµόδιο Υπουργό, θα πηγαίνει να πάρει, όπως πήγαιναν
να πάρει το ’07, την ΕΕΤΑΑ, να πάρει το ΕΣΠΑ. Θα έχουµε τα σα-
ρανταπεντάρια µε απευθείας αναθέσεις µέχρι και 60.000 ευρώ.
Οι αµαρτίες της ετεροδιοίκησης - αυτοδιοίκησης είναι πολλές,
αλλά η ουσία είναι ότι για την ταµπακιέρα δεν µιλάµε. 

Πόρους θα θεσµοθετήσετε για την αυτοδιοίκηση, προκειµένου
να έχει την αυτοτέλεια να λειτουργήσει; Πού είναι από τον ΦΠΑ
τα παρακρατηθέντα, τα τέλη κυκλοφορίας, ο φόρος ζύθου; Όλα
στις καλένδες. 

Τι κάναµε, λοιπόν; Υποβαθµίσαµε το «εκ και καλώ» την Εκκλη-
σία του Δήµου, δώσαµε τη δυνατότητα ακόµη και µε τηλεδιασκέ-
ψεις τα ενεργά κύτταρα της Εκκλησίας του Δήµου, του λαού
δηλαδή, δήµος ίσον λαός, να υποβαθµίζονται. 

Τι άλλο κάναµε; Ενισχύσαµε κάποιες οικονοµικές επιτροπές
κατά το δοκούν. Βάλαµε τους προέδρους των δηµοτικών κοινο-
τήτων να είναι απλοί νεροκουβαλητές. Και µπορεί κάποιος να έχει
πάρει περισσότερες ψήφους στο χωριό, αλλά διοικεί ο άλλος,
γιατί είναι του δηµάρχου. Τα παράπονα, λέει, στον δήµαρχο. Τα
ρουσφέτια στο δήµαρχο. Ο δήµαρχος τα ρουσφέτια στην εκά-
στοτε κυβέρνηση. 

Πάµε στην περιφέρεια. Εµείς, ως Ελληνική Λύση, λέµε µια αυ-
τοδιοίκηση έξω από κόµµατα και χρώµατα, κύριοι, γι’ αυτό δεν
παίρνουµε µέρος. Δεν µπορούσαµε λέτε; Αλλά τη βιώσαµε και ο
επικεφαλής µας ο Κυριάκος ο Βελόπουλος και εγώ προσωπικά.
Περιφέρεια Κεντρικής Μακεδονίας, πάρα πολύ ωραία. Μου αρέ-
σει που το βαφτίσαµε και «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και «ΚΛΕΙΣΘΕΝΗ», όταν
ο ίδιος έδινε µεγαλύτερη βαρύτητα, ακόµη και από τότε, µε τις
τριττύες και τις δέκα φυλές στην Αθήνα, αρµοδιότητα στους δη-
µοτικούς συµβούλους, όπως σήµερα έχουν οι Βουλευτές. 

Τι κάνει, λοιπόν, η περιφέρεια; Έχει δύο περιφέρειες. Κανείς
δεν καταργεί τη λεγόµενη «αποκεντρωµένη περιφέρεια». Γιατί το
κάνουµε αυτό; Γιατί όταν έρθει ένα θέµα στο περιφερειακό συµ-
βούλιο και δεν παίρνει την πλειοψηφία, µπορεί ο ίδιος ο περιφε-
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ρειάρχης να µην έχει τους δικούς του για να περάσουν, παράδει-
γµα το χωροταξικό -αν και το χωροταξικό δεν είναι αρµοδιότητα
της αυτοδιοίκησης για άλλους λόγους, δεν είναι της παρούσης
να το συζητήσουµε- και πάει δεύτερη συνεδρίαση στην αποκε-
ντρωµένη. Δεν έχει την απαιτούµενη πλειοψηφία και πάει και
παίρνει υπογραφή όχι από την αιρετή, από την αποκεντρωµένη,
στρίβειν διά του αρραβώνος. 

Άρα, λοιπόν, για ποια περιφέρεια µιλάµε; Άρα, λοιπόν, µη λέµε,
κύριοι, σήµερα ότι παίρνετε έναν χάρτη και τον βαφτίζετε ανά-
λογα µε την ιδεολογική σας πλεύση. Επιτέλους, να ωριµάσει και
να έχουµε µια αυτοδιοίκηση. Αυτό λέµε εµείς στην Ελληνική
Λύση. Ο δήµαρχος δεν πρέπει να είναι ερέτης, κωπηλάτης, πρέ-
πει να είναι κυβερνήτης. Δεν είναι. Είναι κοµµατικό όργανο, να
µην κρυβόµαστε. 

Πάµε λίγο τώρα σε αυτή την ενσωµάτωση. Καλή ξέρετε είναι
η εναρµόνιση µε το Ενωσιακό Δίκαιο, όπως προστάζει αυτό στην
ενωµένη Ευρώπη. Το θέµα είναι µε αυτή την επαγγελµατική
οµάδα τι έχουµε κάνει; 

Εµείς, λοιπόν, ως οφείλαµε στο κόµµα µας, στην Ελληνική
Λύση, έπρεπε να βρεθούµε µε αυτούς τους ανθρώπους, να στα-
χυολογήσουµε, να αποκωδικοποιήσουµε, να αφουγκραστούµε τα
προβλήµατά τους. Μου είπαν, λοιπόν, άνθρωποι των φορτηγών
ότι σε κάθε µεταφορά η ασφάλεια που µας αναγκάζει για το
εµπόρευµα είναι 60.000 ευρώ ό,τι κι αν κουβαλάµε. Το δε αµπα-
λάζ είναι ελλιπές. Τώρα να το αναλύσουµε τι είναι το αµπαλάζ,
το κενό που φορτώνουν σε κάθε µεταφορά για να βγάλουν τα
προς το ζην. Τους ζητάνε, λοιπόν, φορολογική ενηµερότητα, ασ-
φαλιστική ενηµερότητα, ΚΤΕΟ και ό,τι συνεπάγεται και οι άνθρω-
ποι πέραν του ότι έχουν πολλά έξοδα ως ελεύθεροι επαγγελµα-
τίες, προσπαθούν να ορθοποδήσουν. 

Και έρχεται τώρα το Ενωσιακό Δίκαιο στο νοµικό πλαίσιο ναι
µεν να εναρµονιστούµε, αλλά µε τι κανόνες; Εµείς τι κάναµε για
το συγκεκριµένο κλάδο των αυτοκινητιστών, οι οποίοι τροφοδο-
τούσαν την αγορά στην περίοδο του COVID; Τι κάναµε; Δεν τους
βοηθήσαµε. 

Πάµε, λοιπόν, στη Γαλλία και στην Ισπανία: 1.500 ως 4.000 ευ-
ρώ επιδότηση στις δικές τους νταλίκες. Αυτά τα δύο κράτη µε-
λέτησα, µπορεί να υπάρχει και αλλού. Εµείς τι τους δώσαµε; Απο-
λύτως τίποτα. 

Προχθές ήταν εδώ ο κ. Σταϊκούρας στην επιτροπή -δεν είναι
τώρα- και είπε γιατί δεν πήραν την επιστρεπτέα; Μα, την επιστρε-
πτέα την πήραν, αλλά την πλήρωσαν από την τσέπη τους, δεν
µπήκε κάτι. Ούτε ενίσχυση στα καύσιµα πήραν, τροφοδοτούσαν,
όµως, την αγορά. 

Θέλω να πω σύµφωνα µε αυτή την ευρωπαϊκή οδηγία τα άρθ-
ρα 5, 6, 7, 9, 24, 29, όπως µελετήσαµε, είναι γενικά και αόριστα.
Είναι ένα νοµικό πλαίσιο, το οποίο είναι αόριστο και δεν διασφα-
λίζει την ποιότητα της µεταφοράς. Παράδειγµα, για να γινόµαστε
κατανοητοί, µία εταιρεία στην Ελλάδα σε συνεργασία µε µία εται-
ρεία της Βουλγαρίας θα εκµισθώνει ένα φορτηγό χωρίς οδηγό.
Ο οδηγός από πού θα είναι; Πώς θα ελεγχθεί; Μπορεί να είναι
και κανένας που έχει ψυχολογικά προβλήµατα. Τον ξέρεις; Γιατί
οι επαγγελµατίες αυτοκινητιστές γνωρίζονται. Τώρα, λοιπόν, θα
έχουµε µια οµίχλη ξέρετε και µε ένα δίκτυο υποδοµών, το οποίο
-ας µην κρυβόµαστε- είναι οργανωµένο; Δηλαδή, τώρα αν µας
πει κάποιος ότι το οδικό δίκτυο στην Ελλάδα ως κορµός είναι ορ-
γανωµένο, παρέχει ασφάλεια; Εδώ γίνεται το έλα να δεις σε ορι-
σµένους οδικούς κόµβους. Υπάρχει πρόβληµα ατυχηµάτων.
Υπάρχει πρόβληµα. Δηλαδή τώρα στη δική µου περιοχή, στον
Νοµό Σερρών, από το τελωνείο του Προµαχώνα αν θελήσεις να
κατευθυνθείς από τον άλλο δρόµο προς Κιλκίς είναι µόνο για άρ-
µατα µάχης ο δρόµος.

Και έρχεται, λοιπόν, µία οδηγία τώρα η οποία τι κάνει; Κατα-
στρατηγεί, καταδυναστεύει τους επαγγελµατίες αυτοκινητιστές,
διότι δεν διασφαλίζει για τη µεταφορά των εµπορευµάτων τι
εµπορεύµατα θα είναι αυτά, πώς θα διακινούνται. Δηλαδή υπάρ-
χει προβληµατισµός στη χρήση των οχηµάτων στο άρθρο 7, αν
θα χρησιµοποιούνται για τις ανάγκες των δήµων ή θα καλύπτουν
κάποιες άλλες ιδιωτικές ανάγκες. Υπάρχουν πάρα πολλές ασά-
φειες. Στο άρθρο 7 υπάρχει προβληµατισµός για αλλοδαπά, κύ-
ριοι, ιδιωτικά συµφέροντα -αυτό που λέµε- που δεν πληρούν τις

προϋποθέσεις άσκησης του επαγγέλµατος.
Είναι αρθράκια που έχουν τη σηµασία τους, διότι µε τα φορ-

τηγά των δήµων δηµιουργούνται ερωτηµατικά για πόσο χρονικό
διάστηµα, το αντάλλαγµα της µίσθωσης, µε ποιο τρόπο θα επι-
λέγονται οι επιχειρήσεις, πώς θα εκµισθώνονται. Ωραία η ευρω-
παϊκή οδηγία, αλλά δηµιουργείς σταθερά θεµέλια στο θέµα των
αυτοκινητιστών, των επαγγελµατιών αυτοκινητιστών, οι οποίοι
είναι αιµοδότες, είναι φορολογούµενοι, µεροκαµατιάρηδες, βιο-
παλαιστές. Αυτούς δεν τους πετάς απέξω. Δηµιουργείς µια υπο-
δοµή. Οι ίδιοι ζήτησαν µια παράταση µέχρι και δύο χρόνια. Μπο-
ρούσατε να το κάνετε. Θέλει κουβέντα, θέλει διάλογο για να
βγουν χρήσιµα συµπεράσµατα. 

Πάµε λίγο στο άρθρο 9, όπου ρυθµίζονται ζητήµατα σχετικά
µε την εκµίσθωση φορτηγών αυτοκινήτων κάτω των τρεισήµισι
τόνων από επιχειρήσεις εκµίσθωσης. Φαίνεται, όµως, ότι εξυπη-
ρετούνται οι επιχειρήσεις που θα εκµισθώνουν τα φορτηγά σε
άλλες επιχειρήσεις. Δηλαδή πρέπει -και είναι σηµαντικό- να
ισχύουν για νόµιµες µεταφορές και όχι για παράνοµο εµπόριο.
Εδώ πρέπει να µπουν δικλίδες ασφαλείας. Εδώ, ήδη, µε αυτές
τις ασφαλιστικές δικλείδες έχουµε παράνοµα φορτία. Τι έχει να
γίνει µε λαθρεµπόριο καυσίµων, γιατί έχουµε παλιές αµαρτίες και
στα ελληνοβουλγαρικά σύνορα µε κάποιες εταιρείες περίεργες
πετρελαιοειδών. Τα γνωρίζουµε αυτά. Άρα, λοιπόν, εδώ σε λίγο
ακόµη και µε µια ΜΚΟ, που εµείς βγάζουµε σπυριά µε αυτές και
κάνουν αποστήµατα αυτές, µπορεί να µεταφέρουν εµπορεύµατα
και να εκµισθώνουν φορτηγό. Πάει τώρα κάποιος να πάρει εργο-
λαβία σε ένα δήµο χωρίς να έχει δικά του φορτηγά. Δηλαδή η
υποεργολαβία καλά κρατούσε και στα δηµόσια έργα, ο ένας στον
άλλο, ντόµινο. Τώρα τι θα γίνει;

Ναι µεν η ευρωπαϊκή οδηγία θέλει να κάνει ένα ευρωπαϊκό δί-
κτυο µεταφορών αδιάλειπτο για να µην υπάρχουν καθυστερή-
σεις, για να είναι τα εµπορεύµατα γρήγορα στην ώρα τους, αλλά
πρέπει να δηµιουργήσει κάποιες υποδοµές. 

Για δείτε, λοιπόν, πώς λειτουργεί το εµπορευµατικό κέντρο µε-
ταφορών στο Βέλγιο, στις χώρες BENELUX, για να στείλει εµπο-
ρεύµατα στην Αυστρία. Καµµία σχέση. Υπάρχουν δικλίδες ασ-
φαλείας και στον οδηγό και στο φορτηγό. Εδώ, τώρα, αν δείτε
το τι βουλγάρικη νταλίκα, που είναι και µέλος της Κοµισιόν η
Βουλγαρία, έρχεται στην Ελλάδα µε χίλια µύρια προβλήµατα
στον δρόµο, µε φθαρµένα λάστιχα, µε καρότσες επικίνδυνες και
όταν η Τροχαία τους επιβάλει τα πρόστιµα, «µην είδατε τον
Παναή», που λέει και ο λαός, δεν πληρώνονται. 

Ο φουκαράς, όµως, ο Έλληνας φορολογούµενος και το πρό-
στιµο θα πληρώσει και το µεροκάµατο του δεν θα µπορεί να βγά-
λει και τη φορολογική ενηµερότητα και την ασφαλιστική ενη-
µερότητα και έχει πληγωθεί, γιατί πολλοί έχουν επενδύσει ως Έλ-
ληνες σε αυτό που λέµε φορτηγό. 

Εδώ, κύριοι, πρέπει να πούµε ξεκάθαρα στον κόσµο ότι η φυ-
σιογνωµία, η φύση του φορτηγού δηµοσίας χρήσεως µεταλλάσ-
σεται, αφανίζεται.

Ο κλάδος θα έχει πρόβληµα. Πράσινες κάρτες από την Τουρ-
κία; Το «έλα να δεις» θα γίνει, γιατί ο στόλος µας µειώνεται. Βρή-
καν ευκαιρία οι Τούρκοι, λοιπόν, κι έρχονται στην Ελλάδα. Ο
ναύλος στα καράβια; Για την Ηγουµενίτσα εµείς αντιδράσαµε ως
Ελληνική Λύση που τον παίρνει ο ναπολιτάνικος, ιταλικός όµιλος
«GRIMALDI». Τι γίνεται µε τους ναύλους, κύριοι; Χαράτσι της µε-
ταφοράς 70% των προϊόντων, θέλει να δώσει ο επαγγελµατίας
αυτοκινητιστής για να γίνει ο απόπλους να πάει απέναντι. Δη-
λαδή, είναι τρελά πράγµατα! Χωρίς να έχει δικλίδες ασφαλείας.
Στα φορτηγά κοιµούνται. Θυµάστε το ατύχηµα της µεγάλης
αυτής εταιρειούλας που παίρνει κοψοχρονιά την Ηγουµενίτσα και
το Ηράκλειο για εξήντα χρονάκια, κάπου 82 εκατοµµύρια ευρώ.
Και η «GRIMALDI» τώρα θα έχει δικό της λιµάνι, δικά της πλοία,
θα πηγαίνουν τα φορτηγά και θα βάζει και τον ναύλο που θέλει.
Εδώ, όµως, πλήττεται ανεπανόρθωτα αυτός ο κλάδος. Είναι γε-
γονός.

Στις τοπικές αρχές, παράδειγµα, γιατί λέτε για τους δήµους,
στο άρθρο 29 οι αρµοδιότητες των τοπικών αρχών δεν είναι
αυτές που έπρεπε να είναι, διότι δεν θα γίνονται εισηγήσεις όπως
προβλέπεται από πλευράς των τοπικών αρχών. Και µπορεί αυτό
-εικάζουµε εµείς- να γίνεται τεχνηέντως, διότι εδώ µας παραπέ-
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µπει στο άρθρο 11 του ν.4974/2022 που αφορά στην προκήρυξη
διαγωνισµών -προσέξτε-  για την ανάθεση εκτέλεσης τακτικών
δηµόσιων υπεραστικών και αστικών γραµµών. Τι γίνεται εκεί;
Πεδίο δόξης λαµπρό. Εκεί γίνονται πολλά αλισβερίσια τώρα.
Όποιος µου πει ότι δεν γίνεται µε µεταφορά κάτι µαθητών, µε κά-
ποια δροµολόγια και κάτι τέτοια, θα πει ψέµατα. Τα ξέρουµε αυτά
τα εικονικά. Εµείς είχαµε καταψηφίσει τότε ως Ελληνική Λύση το
άρθρο 11 του ν.4974/22 γι’ αυτόν τον λόγο. 

Άρα, λοιπόν, εδώ υπάρχει ένα πέπλο στην όλη ιστορία που δεν
διασφαλίζει τον µεροκαµατιάρη φορτηγατζή. Εδώ τι γίνεται; Η
κάθε εταιρεία πολυεθνικού χαρακτήρα σε συνεργασία µε ελλη-
νικές, θα εκµισθώνει φορτηγό και θα παίρνει δεν ξέρω τι οδηγό,
µπορεί να παίρνει από τη Μαλαισία ή όποιον έχει διαβατήριο ευ-
ρωπαϊκής κοινότητας ή Πακιστανό που ήρθε από αλλού. Δεν γί-
νεται!

Σε ό,τι αφορά, γιατί πολλά ακούµε σήµερα και τα ακούσαµε
στην επιτροπή, για την εθνική τραγωδία των Τεµπών και αυτό το
λέµε απέναντι σε έναν στρατηγικό σχεδιασµό από το αρµόδιο
Υπουργείο, που πρέπει να έχει η Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδια-
σµού Υποδοµών της Γενικής Γραµµατείας. Το ζήτηµα είναι µε
ποια κριτήρια επελέγη αυτή η αρχή, διότι υπάρχουν σηµεία αο-
ριστίας. Δεν έχει σχέση µε την ιδεολογία αυτό, προσέξτε το, είναι
εθνική τραγωδία. Έχουν δηµιουργήσει πίσω ζωντανούς νεκρούς.
Αυτή τη στιγµή οι οικογένειες αυτών των παιδιών που χάθηκαν
περιµένουν κάτι να ακούσουν, να γίνει µια εξεταστική επιτροπή,
να δούµε τις πταίει µε αντικειµενικά δίκαια κριτήρια.

Εµείς κάναµε την πρόταση. Εσείς, κύριοι από την κοινοβουλευ-
τική βεντάλια, γιατί δεν το ψηφίζετε να προχωρήσει αυτή η πρό-
ταση εξέτασης της τραγωδίας των Τεµπών; Επειδή το είπε η
Ελληνική Λύση θα πέσει ιδεολογικά; Μισό λεπτό. Θα χάσετε σε
ψήφους; Ίσα-ίσα, ο κόσµος θα πει «µπράβο». Αυτός ο µπαµπάς
ο χαροκαµένος κι αυτή η µάνα η χαροκαµένη θέλουν, βρε παιδιά,
αυτό το Κοινοβούλιο γι’ αυτό το πράγµα να µη δακρύζει τύποις
και να το ξεχάσουν, όπως το Μάτι και άλλα γεγονότα. Θέλουν µια
εξεταστική επιτροπή. Το περιµένουν οι µανάδες, οι πατεράδες,
οι οικογένειες. Όχι, δεν γυρνά πίσω οι ψυχές που έφυγαν, αλλά
όπως έγινε και σε άλλα ατυχήµατα, θα πρέπει να αποδοθούν κά-
ποιες ευθύνες. Πώς να το κάνουµε; Δεν πρέπει το Κοινοβούλιο
να φέρει αυτή την εξεταστική επιτροπή; 

Κάνουµε πρόταση για εξεταστική επιτροπή, ως Ελληνική Λύση,
για τα Τέµπη, µπαίνει στην άκρη. Κάνουµε για τη Μακεδονία -
άλλη προδοτική ιστορία αυτή τώρα και δεν θέλω να επεκτείνοµαι
σε αυτό το κοµµάτι, θα πρέπει να µιλάω πολύ- πάει στις καλένδες
κι αυτή. Γίνεται εξεταστική επιτροπή για το Μάτι, άντε στην άκρη
κι αυτή. Ε, δεν γίνεται έτσι, στο ράφι όλα, στο χρονοντούλαπο.
Φέρτε τη επιτέλους! Το οφείλουµε. Είναι εθνικό καθήκον µας.
Είναι υποχρέωσή µας. 

Στο θέµα της κινητικότητας µε τους αερολιµένες, ξέρετε, ως
Κοινοβούλιο και ως Βουλευτές και ως άνθρωποι έχουµε µια υπο-
χρέωση. Αν θέλουµε να αφήσουµε εδώ ένα στίγµα καλό, πρέπει
να µεριµνήσουµε για τον άνθρωπο, κύριοι. Αν είναι να φέρνουµε
τότε εδώ στη Βουλή τον κάθε τεχνοκράτη επαΐοντα επιστήµονα,
µε το «επίσταµαι», να κάνει κοινοβουλευτικό έργο. Δεν είναι έτσι!
Ο Βουλευτής είναι ο εκπρόσωπος της κοινωνίας. Και τι πρέπει να
κάνουµε εµείς; Να στηρίξουµε τον άνθρωπο στις συνθήκες ερ-
γασίας. Δεν µπορεί σήµερα εσείς να σπρώχνετε τον υπάλληλο-
λάστιχο. Το κάνετε σε σουπερµάρκετ που θα µπορεί να δουλεύει
και δύο οκτάωρα. Το περνάτε τώρα µε τους αερολιµένες. 

Μπορεί, λοιπόν, ο άνθρωπος αυτός, ο εργαζόµενος, να έχει
ποιότητα ζωής, όταν µετατρέπεται η καθηµερινότητά του σε έναν
υπάλληλο-λάστιχο; Δεν πρέπει να προστατέψουµε την ποιότητα
εργασίας, την ποιότητα ζωής; Στον ιδιωτικό τοµέα -έχουν δίκιο,
θα µου πείτε και οι ιδιώτες φορολογούνται παντού- ο κάθε υπάλ-
ληλος δεν ξέρει την επόµενη µέρα -έλα τώρα, ας µην κρυβόµα-
στε- και πόσες ώρες και πού θα δουλέψει. 

Τώρα θέλετε να φέρετε αυτόν τον νόµο της κινητικότητας, ας
πούµε, για τους αερολιµένες. Εµείς δεν θέλουµε έναν υπάλληλο-
λάστιχο. 

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Δεν τον φέρνουµε, υπάρχει ήδη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Υπάρχει. Αυτό, λοιπόν, είναι

λάθος µας που υπάρχει. Διότι σήµερα ο υπάλληλος δεν είναι λά-

στιχο. Ο υπάλληλος θέλει να έχει µια σταθερότητα στον εργα-
σιακό τοµέα, διότι το λάστιχο σηµαίνει ότι δεν υπάρχει ποιότητα
ζωής. Η οικογένειά του θα βιώνει το σύνδροµο της µοναξιάς του
πλήθους. 

Αν θέλουµε, λοιπόν, εργαζόµενους-ροµπότ τα επόµενα χρόνια
εδώ µέσα στη Βουλή έχουµε µεγάλη ευθύνη, κύριοι, για την ποι-
ότητα ζωής, για τον παράγοντα άνθρωπο. Ο πολιτικός πρώτα
πρέπει να κλαίει γι’ αυτά που συµβαίνουν και µετά να γελάει. Γι’
αυτό πληρωνόµαστε εδώ µέσα. Γι’ αυτό είµαστε εδώ. Γι’ αυτό
πρέπει να υπερασπιστούµε και τα µεροκάµατα των ανθρώπων.
Πρέπει να είµαστε κοντά στον βιοπαλαιστή, όπως στον φορτη-
γατζή σήµερα, και να µην καταστρατηγούµε δικαιώµατα τα οποία
αποκτήθηκαν µε αίµα, ιδρώτα και αγώνα και πάνω απ’ όλα να
είναι ο Έλληνας. 

Σήµερα, και ολοκληρώνω µε αυτό, για εργάτες γης παίρνουν
παράνοµους από τα hot spot, γιατί δεν µπορούν να βρουν Έλλη-
νες. Προσέξτε, όµως, τους παίρνουν για συγκοµιδή προϊόντων
µε 25 ευρώ. Αν, όµως, αυτό το κράτος αντί να δίνει επιδόµατα,
κύριε Μητσοτάκη, ερχόταν κι έδινε άλλα 25 ευρώ, µε 50 ευρώ θα
πήγαινε ο Έλληνας, δεν θα πήγαινε ο Πακιστανός που είναι και
µαύρος και ανασφάλιστος. 

Πρέπει να γίνουν τοµές. Πρέπει αυτή τη στιγµή να γίνουν τοµές
για τον Έλληνα πάνω απ’ όλα, για το σπίτι µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες κ. Διο-
νύσιος Βαλτογιάννης. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, καληµέρα σας. 
Για τον πόλεµο στην Παλαιστίνη, µακάρι να πρυτανεύσει η λο-

γική και να έχουµε ειρήνη. Αλλά έχω µια απορία. Πώς γίνεται
αυτοί οι «κακοί», όταν θα έρθουν στην Ελλάδα θα γίνουν «καλοί». 

Και πάµε για τα σηµερινά. Καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα σχέ-
διο νόµου το οποίο αφορά την ενσωµάτωση δύο ευρωπαϊκών
οδηγιών µε τις οποίες µας λέτε ότι οφείλουµε να συµφωνήσουµε,
αφού µιλάµε για υποχρέωση βάσει του κανονισµού της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, ένα σχέδιο νόµου που µας καλείτε να υπερψηφί-
σουµε. Αυτό θα φέρει την εξέλιξη και θα συµβάλει στη γεφύρωση
ενός ακόµα χάσµατος της χώρας µας από την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση. Θα δώσει ώθηση προς τα εµπρός στις επιχειρήσεις και στους
επαγγελµατίες που εκτελούν µεταφορικό έργο. 

Επίσης, ακούσαµε για εµβάθυνση της ενιαίας αγοράς. Ποια
ακριβώς ενιαία αγορά εννοούµε; Αυτή που θα επιφέρει µείωση
του κόστους εργασίας, για να είµαστε ανταγωνιστικοί; Μιλάµε
δηλαδή, για χαµηλούς ρυθµούς παραγωγικότητας, για εργοδο-
τική ασυδοσία µε κρατική σφραγίδα, αλλά και για µη παραγωγική
οικονοµία. 

Σε ένα σηµείο θα συµφωνήσουµε και αυτό δεν είναι άλλο από
το ότι οι πόροι είναι περιορισµένοι. Πώς, λοιπόν, κύριοι, µε πε-
ριορισµένους πόρους, θα µας εξασφαλίσετε όλα όσα λέτε ότι θα
γίνουν στο µέλλον; 

Ας αναφερθούµε, όµως, και στα άρθρα. Το άρθρο 4 επιτρέπει
τη χρήση µισθωµένο οχηµάτων σε ελληνικό έδαφος από επιχει-
ρήσεις άλλων κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Λέµε ότι στην Ελλάδα έχουµε ανάγκη από επενδύσεις. Θεω-
ρείτε ότι είναι υπέρ της ανάπτυξης να έρχεται µία εταιρεία εδώ
µε οχήµατα πληρωµένα σε άλλη χώρα, εργαζόµενους από άλλη
χώρα, να παράγει ό,τι παράγει εδώ και να βγάζει τα κέρδη της
στο εξωτερικό και το µόνο ελληνικό πιθανόν που θα έχει θα είναι
κάποιο δάνειο ίσως; Πόσο παραγωγική και ωφέλιµη µπορεί να
είναι µία τέτοια επένδυση; 

Είναι κατά της ανάπτυξης της τοπικής οικονοµίας, µια και η λει-
τουργία µιας τέτοιας επιχείρησης δεν θα αυξήσει τον κύκλο ερ-
γασιών των εγχώριων µεταφορικών εταιρειών. Το κράτος θα
χάνει από φορολογικά έσοδα, αν οι µισθώσεις γίνονται στο εξω-
τερικό. 

Στο άρθρο 5 παράγραφος α’ η µίσθωση θα πρέπει αµιγώς να
αφορά στις ελληνικές µεταφορικές επιχειρήσεις. Γιατί διαφορε-
τικά η παράγραφος, έτσι όπως είναι διατυπωµένη, έρχεται σε
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αντίθεση µε το άρθρο 8 παράγραφος 2α του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου 1072/2009. 

Στο ίδιο άρθρο παράγραφος β’ θεωρούµε καταστροφικό το
ποσοστό που αναλογεί στη µίσθωση οχηµάτων λαµβάνοντας ως
συντελεστή το 25% του συνολικού στόλου µιας επιχείρησης. Συ-
νιστά έναν υπερβολικό περιορισµό της οικονοµικής ελευθερίας
των συναλλαγών, αφού επιβάλλοντάς τον είναι λιγότερο παρα-
γωγική η δραστηριότητα, ειδικά για τις µικρές επιχειρήσεις. 

Ένας τέτοιος περιορισµός ευνοεί µόνο τις µεγάλες επιχειρή-
σεις και όχι τις µικρές, που προσπαθούν να αναπτυχθούν και δεν
διαθέτουν κεφάλαια για αγορά τέτοιων οχηµάτων. Πώς, λοιπόν,
µπορεί µία µικρή επιχείρηση να γίνει ανταγωνιστικότερη µιας µε-
γαλύτερης, όταν εφαρµόζεται ο συγκεκριµένος συντελεστής; 

Σχετικά µε το εδάφιο που αφορά στον χρονικό περιορισµό των
δύο διαδοχικών µηνών εντός του ηµερολογιακού έτους, είµαστε
αντίθετοι. Ο περιορισµός εντός του έτους είναι κι αυτός υπερβο-
λικός. 

Μπορούµε να κατανοήσουµε το σκεπτικό του νοµοθέτη, ότι
δεν µπορεί να ξεπερνά τους δύο µήνες η µίσθωση αυτή για πι-
θανούς λόγους ασφαλείας. Όµως, δεν κατανοούµε πώς το όχηµα
είναι δυνατόν µέσα στο ίδιο ηµερολογιακό έτος να χρησιµοποι-
ηθεί µόνο για δύο διαδοχικούς µήνες. Θα λαµβάνει υπ’ όψιν του
ότι αυτό το δεσµευτικό χρονικό περιθώριο των δύο µηνών εντός
του έτους µπορεί να επαρκέσει και δεν µπορεί να καλύψει τις
ανάγκες του µισθωτή για τις οποίες προόριζε το όχηµα και θα
δηµιουργήσει οικονοµική ζηµιά σε αυτόν. Για παράδειγµα, σε µια
τουριστική περίοδο. 

Σύµφωνα µε όλα τα παραπάνω, αποκλίνει του επιδιωκόµενου
σκοπού, που αυτό, όπως εσείς αναφέρετε, είναι η ενίσχυση της
παραγωγικότητας των επιχειρήσεων που µεταφέρουν εµπορεύ-
µατα. 

Σχετικά µε την ασφάλεια των οχηµάτων, θα µισθώνονται από
τρίτους, όπως επεσήµαναν και οι φορείς. Δεν υφίσταται µία ει-
δική υπηρεσία ελέγχου της Τροχαίας που θα ελέγχει αποκλει-
στικά αυτά τα φορτηγά. 

Η Τροχαία, όπως χαρακτηριστικά ανέφεραν, δεν έχει την πείρα
και τις γνώσεις να ελέγξει. Χρειάζονται ειδικές γνώσεις, όπως τα-
χογράφων και ηλεκτρονικών καρτών. Είναι ανάγκη να δηµιουρ-
γηθεί ένας ελεγκτικός µηχανισµός που να διασφαλίζει την πλήρη
ασφάλεια γι’ αυτά τα οχήµατα, αλλά και την ασφάλεια που πα-
ρέχεται από τις υπηρεσίες των οδηγών. 

Κανονικά, θα έπρεπε όλα αυτά τα φορτηγά που εισέρχονται
στη χώρα µας, δυνάµει σύµβασης µίσθωσης, να περνάνε υπο-
χρεωτικά από έναν ελεγκτικό µηχανισµό τύπου δηµόσιου και
ιδιωτικού ΚΤΕΟ. Εκεί θα καταγράφονται και οι ηµέρες της χρή-
σης τους και οι ώρες που θα κινούνται οι οδηγοί σε αυτά. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους και επειδή εµείς στηρίζουµε
τη µικροµεσαία ελληνική επιχείρηση, αλλά και τους Έλληνες οδη-
γούς στα φορτηγά, καταψηφίζουµε όλα τα άρθρα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι επτά
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
St. Catherine’s British School.

H Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Νικόλαος Βρεττός από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Νίκης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητά παιδιά

που βρίσκεστε αυτή τη στιγµή στην Ολοµέλεια, πώς θα µπο-
ρούσε κάποιος να απευθύνει τον λόγο για ένα τεχνικό νοµοσχέ-
διο βλέποντας ότι απέναντί του έχει νέους ανθρώπους οι οποίοι
οραµατίζονται και ελπίζουν να φτιάξουν έναν καλύτερο τόπο; 

Σήµερα η έννοια της ειρήνης και της δικαιοσύνης καταστρα-
τηγείται µε τον χειρότερο τρόπο, δηµιουργώντας καθηµερινά

εδώ και δώδεκα ηµέρες εγκλήµατα πολέµου και η ισχυρή παγκό-
σµια κοινότητα µένει αµέτοχη ή αδύναµη να µπορέσει να περιο-
ρίσει αυτό το τραγικό φαινόµενο. 

Εποµένως, εσείς και όλα τα νέα παιδιά που αγωνιούν και θέ-
λουν να δηµιουργήσουν έναν καλύτερο κόσµο δεν ξέρω κατά
πόσο θα σας ενδιέφερε να ακούσετε για ένα τεχνικό νοµοσχέδιο,
για την ενσωµάτωση µιας οδηγίας και µιας δεύτερης, σχετικά µε
το µεταφορικό µέσο, για την ενσωµάτωση µιας οδηγίας η οποία
έχει να ωφελήσει την πατρίδα µας. 

Την ωφελεί; Είναι υπέρ των εθνικών συµφερόντων; Είναι υπέρ
των εργαζοµένων, που κάποιοι απ’ αυτούς στον χώρο των µετα-
φορών µπορεί να είναι γονείς σας, µπορεί να είναι άνθρωποι οι
οποίοι αγωνίζονται για να σας προσφέρουν ό,τι καλύτερο µπο-
ρούν; Και εµείς τους βοηθούµε ως κράτος ελληνικό ή τους πε-
ριορίζουµε τη δυνατότητα; 

Ναι, από τη διαπίστωση των πρόσφατων τριών µηνών που βρι-
σκόµαστε ως Νίκη στο Κοινοβούλιο, βλέπουµε ότι η κυβερνητική
λογική δεν έχει να κάνει µε τα συµφέροντα των πολλών και αδύ-
ναµων συµπολιτών µας. Έχει να κάνει µε τα συµφέροντα ίσως τα
ενωσιακά, που είναι επιρρεπή στα λόµπι. Όσο πιο ισχυρός είναι
κάποιος τόσο επιβάλλει τους κανόνες. Κι εµείς τι κάνουµε; Συ-
ναινούµε; 

Ακούστηκε από τον εισηγητή της κυβερνητικής παράταξης ότι
σε αυτό το ελάσσονος σηµασίας νοµοσχέδιο θα έπρεπε να συν-
θέσουµε και να ενωθούµε. Μα, έχει νόηµα να έχουµε εθνική πο-
λιτική σε νοµοσχέδια τα οποία δεν έχουν µεγάλη σηµασία και για
µας δεν έχουν καµµία επιρροή και κανένα όφελος, όπως προείπα,
για τα εθνικά συµφέροντα; 

Στα µείζονα θέµατα, όµως, της προσέλκυσης επενδύσεων κά-
νουµε κάτι, µπορούµε να συµφωνήσουµε; Ή απλώς έχουµε βγά-
λει µια «αγγελία» που λέµε ότι «όσοι θέλετε να επενδύσετε στην
Ελλάδα…» -µε ποιον τρόπο;- «…αντλώντας από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας…» –µια και συζητούσαµε και ενηµε-
ρωθήκαµε πρόσφατα γι’ αυτό- «…φθηνά δάνεια µε επιτόκιο 1%,
ελάτε εδώ, πάρτε τα δάνεια και µην ανησυχείτε. Όταν θα έρθει
µετά η ώρα να αποδίδετε τις αποσβέσεις σας των λεγόµενων
�επενδύσεων� µε φθηνό δανεισµό και θα πρέπει να πληρώνετε
φόρους σε εµάς, επειδή εµείς έχουµε µεγάλο φόρο, πηγαίνετε
σε άλλες χώρες». Το έχουµε ξαναπεί. Αυτή είναι η επενδυτική κυ-
βερνητική προοπτική και γι’ αυτό ο κόσµος πλέον απαξιώνει να
συµµετέχει και να συναινεί σε διάφορες διαδικασίες. 

Το απέδειξε πρόσφατα στον δεύτερο γύρο των αυτοδιοικητι-
κών εκλογών, όπου τελικά αντί να χαίρεται η Κυβέρνηση…

Ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος δήλωσε «τα σαρώσαµε όλα, πή-
ραµε τόσο τις εκατό νίκες εδώ, τόσο τις εκατό νίκες εκεί, τόσους
δηµάρχους». Λες και οι δήµαρχοι είναι υπάλληλοι κυβερνητικοί.
Οι δήµαρχοι είναι για να υπηρετούν τον λαό τους και όχι να δί-
νουν µπόνους στις αποτυχηµένες κυβερνητικές επιλογές. 

Εποµένως, έχουµε πράγµατα να πούµε για το νοµοσχέδιο,
αλλά δεν έχουν καµµία σηµασία, αν δεν ξεκαθαρίσουµε τι πρα-
γµατικά θέλουµε να παραδώσουµε στην επόµενη γενιά, ποιες
προοπτικές, ποιες συνθήκες, ποιες διαδικασίες. Γιατί αυτή τη στι-
γµή, κάτω στο Ισραήλ, στην Παλαιστίνη δεν διακυβεύεται η κυ-
ριαρχία ενός κράτους. Διακυβεύεται το ερώτηµα αν η ανθρωπό-
τητα είναι υπέρ των δικαιωµάτων του παιδιού ή των δικαιωµάτων
των επιχειρήσεων.

Ποιος µπορεί να αντέξει αυτό που γίνεται εκεί; Ποιος µπορεί
να αντέξει να βοµβαρδίζονται νοσοκοµεία; Κατά λάθος λέει ο
ένας, επίτηδες λέει ο άλλος. Πόλεµος είναι, προβοκάτσια υπάρ-
χει, γκεµπελισµός κυριαρχεί. Ποιος να πιστέψει ποιον; Το µόνο
αληθινό γεγονός είναι πως τόσα παιδιά βρίσκονται νεκρά, τόσα
παιδιά βρίσκονται ορφανά, τόσα παιδιά κάθονται και αναρωτιού-
νται σε ποιο κόσµο τους φέραµε. 

Υπάρχει, όµως και ένας άλλος παράγοντας που για µένα είναι
ο πιο συγκλονιστικός. Και όταν πρωτοήρθα στη Βουλή αυτό που
µε εντυπωσίασε ήταν ένα τεράστιο άγαλµα στην είσοδο. Έψαξα,
είδα, ήταν το άγαλµα της Ελληνίδας µάνας. Αλήθεια αναρωτιέται
κάποιος γι’ αυτές τις µάνες κάτω που σκοτώνονται, που σκοτώ-
νονται τα παιδιά τους; Αναρωτήθηκε κάποιος σε µια κοινωνία που
προβάλλει ως πρότυπο τη θέση της γυναίκας ως δανεική µήτρα
για να µπορεί να γεννήσει παιδάκια κατά παραγγελία στο πλαίσιο
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της ευγονικής, αν αυτά τα παιδιά, τελικά, είναι προϊόν παραγγε-
λίας ή προϊόν ευλογίας; 

Αν εµείς, δηλαδή, µε τις πολιτικές µας ερχόµαστε και λέµε ότι
ξέρετε θα δώσουµε το αυτοκίνητο -για να έρθω και στο νοµοσχέ-
διο, να είµαι και επίκαιρος-, το µεταφορικό µέσο για να εξυπηρε-
τήσει κάποιες ανάγκες, έχει σηµασία αν θα το πάρει ενοικια-
ζόµενο για δύο µήνες; Εσείς -το είπα και στην επιτροπή- οι κυ-
βερνητικοί είστε της φιλελεύθερης αγοράς. Έχετε την ασφαλι-
στική δικλίδα των δύο µηνών. Ανανεώσετε αυτή τη δικλίδα και
δώστε το δικαίωµα και µετά από τους δύο µήνες να συνεχιστεί.
Είναι µια παρατήρηση.

Σηµαίνει ότι αν υπάρχει ένας λόγος να υπάρχει ενοικίαση,
αφού αυτή γίνεται στο πλαίσιο της ελεύθερης αγοράς, της αύ-
ξησης της κινητικότητας, της αύξησης της ανταγωνιστικότητας,
γιατί την περιορίζετε; Μη δίνετε µεγαλύτερο χρονικό διάστηµα.
Δεν θα κρίνουµε εάν είναι επαρκές το δίµηνο ή όχι. Αλλά είχατε
το περιθώριο, σύµφωνα µε την παρατήρησή µας, να δώσετε το
δικαίωµα της καινούργιας σύµβασης για άλλους δύο µήνες ή για
άλλον έναν µήνα. 

Το άλλο που θα ήθελα να πω για την τοπική αυτοδιοίκηση το
θεωρώ απαράδεκτο και δεν ξέρω τι εξυπηρετεί. Δηλαδή, κάποιος
για να το έφερε στο νοµοσχέδιο αυτό θα πρέπει να έχει υπ’ όψιν
του κάτι συγκεκριµένο. Προφανώς δεν µπορεί ένα δηµόσιο µε-
ταφορικό µέσο που είναι πληρωµένο µε χρήµατα των δηµοτών ή
παραχωρηµένο από το κράτος µέσα από προγράµµατα όπως το
«ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» ή οτιδήποτε άλλο, δηλαδή µε χρήµατα πάλι του
ελληνικού λαού, να παραχωρείται σε επαγγελµατίες επιχειρηµα-
τίες οι οποίοι µπορούν να το χρησιµοποιούν και αθέµιτα, έχοντας
δηµιουργήσει επιχειρήσεις λίγων αυτοκινήτων χωρίς παρεχόµενα
µέσα να µπορούν να χτυπούν τα έργα, γνωρίζοντας ότι θα µπο-
ρούν να χρησιµοποιήσουν ανταγωνιστικά µεταφορικά µέσα του
δηµοσίου.

Αν πραγµατικά θέλετε να διευκολύνετε, όπως σηµειώσαµε στις
παρατηρήσεις µας στην επιτροπή, να συνδράµετε και να απελευ-
θερώσετε µεταφορικά µέσα που έχουν οι δήµοι αλλά δεν έχουν
τη δυνατότητα να τα χρησιµοποιούν καθ’ όλη τη διάρκεια του
έτους, θα µπορούσατε να το περάσετε εδώ και να αφορά αυτό
το άρθρο µόνο για µεταφορά, για παραχώρηση, για το δίµηνο
αυτό που σηµειώνετε των µεταφορικών µέσων µόνο σε άλλους
ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού ή σε οποιοδήποτε νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου, ακριβώς προκειµένου να βοηθήσετε και να συνδρά-
µετε στο να µην απαξιώνεται ένας στόλος που δεν χρησιµοποιεί-
ται. 

Θα έρθω, όµως, στην ουσία, που για εµάς αυτό είναι η ουσία.
Όταν έρχονται τέτοιου είδους ενσωµατώσεις οδηγιών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης -που εµείς δεν δεχόµαστε µε τις µέχρι στιγµής
παρεχόµενες πληροφορίες που έχουµε µέσα από τα νοµοσχέδια
αυτά που κατατίθενται- θα θέλαµε να αξιοποιήσουµε και να ση-
µειώσουµε ότι ο µόνος σηµαντικός λόγος είναι ότι έρχονται τρο-
πολογίες που φαντάζοµαι ότι είναι λειτουργικές και πρακτικές και
είναι. Και γι’ αυτές θα µπορούσαµε να τοποθετηθούµε. 

Γιατί, προφανώς, η παράταση του ελληνικού δηµοσίου προς
τον Οργανισµό Λιµένα Καβάλας για εξήντα πέντε χρόνια κάτι θα
εξυπηρετεί. Φαντάζοµαι θα εξυπηρετεί το επόµενο βήµα της δια-
χείρισης του φορέα και της πώλησης -αν δεν έχει γίνει- του υπο-
λοίπου ή συνεχιστεί µε τον ΟΛΘ. Πρέπει να βρούµε µια άκρη εκεί
πέρα, ποιος δανείζει σε ποιον, ποιος έχει την κυριαρχία.

Αλλά αν θέλετε να προστατεύετε πραγµατικά το ελληνικό δη-
µόσιο, µη βάζετε τόσο µεγάλες προθεσµίες. Πιστεύετε ότι είναι
αναγκαίες οι προθεσµίες; Είδατε ότι µε µια τροπολογία ενός λε-
πτού, που έρχεται τελευταία στιγµή πριν συζητήσουµε στην ολο-
µέλεια το νοµοσχέδιο και µπορείτε να δώσετε µια παράταση.
Βάλτε άλλα είκοσι πέντε χρόνια, βάλτε ένα µικρό περιθώριο,
εκτός εάν στον νου σας έχετε κάτι άλλο που θα φανεί -είµαι σί-
γουρος- σε επόµενα νοµοσχέδια.

Για τα υποβρύχια είναι µια διαδικασία που εφόσον πιστεύετε
ότι πληροί τις εθνικές ανάγκες και την ασφάλεια της πατρίδας
µας, δεν θα έχουµε πρόβληµα να την υπερασπιστούµε. Για την
παράταση είναι µια τυπική του ΟΑΣΘ όσον αφορά στη διαδικασία
και στη λειτουργικότητα του µεταφορικού µέσου της Θεσσαλο-
νίκης. Και τις αποζηµιώσεις για τις φυσικές καταστροφές κανείς

δεν µπορεί να τις αρνηθεί. Όχι γιατί πιστεύουµε ότι είναι στο
σωστό δρόµο, αλλά γιατί δεν µπορούµε να απογοητεύσουµε
όλους αυτούς τους συνανθρώπους µας που αγωνιωδώς περιµέ-
νουν τη συµβολή του κράτους. 

Εποµένως είµαστε «όχι» κατ’ αρχήν και σε κάποιες τροπολο-
γίες θα τοποθετηθούµε κατά την ψηφοφορία. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ.

Και ολοκληρώνουµε τον κύκλο των εισηγητών και ειδικών αγο-
ρητών µε την ειδική αγορήτρια από την Πλεύση Ελευθερίας, την
κ. Γεωργία Κεφαλά. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Φυσικά λοιπόν, για να απαντήσουµε σε χθεσινή ερώτηση που
απευθύνθηκε και στην Πλεύση Ελευθερίας, το Ισραήλ όπως και
κάθε άλλο κράτος δικαιούται να αµυνθεί όταν δέχεται επίθεση
σύµφωνα µε το Διεθνές Δίκαιο. Όµως, η ερώτηση είναι: Η κίνηση
των Παλαιστινίων ήταν επίθεση ή άµυνα; Μετά από τις διαρκείς
παραβιάσεις χείριστου αποικιακού χαρακτήρα του Ισραήλ, τη χα-
ρακτηρίζετε επίθεση, χωρίς κανέναν ενδοιασµό; Αυτό πρέπει να
σκεφτούµε. Αυτό είναι το διεθνές ερώτηµα. 

Είναι απαράδεκτο η ελληνική Κυβέρνηση να παίρνει τόσο γρή-
γορα θέση βάζοντας, µάλιστα, τη σηµαία ενός άλλου κράτους µε
προτζέκτορα στον τοίχο της Βουλής, όταν η παγκόσµια κοινό-
τητα διασταυρώνει πληροφορίες, ρωτάει επιστήµονες, στρατιω-
τικούς, δηµοσιογράφους, για να βγάλει συµπεράσµατα σε αυτό
το δύσκολο θέµα της Μέσης Ανατολής. Εµείς, όµως, βιαζόµαστε
να βγάλουµε τα συµπεράσµατά µας και να τα στηρίξουµε µε όλη
µας τη δύναµη.

Στο νοµοσχέδιο τώρα, όλοι συµφωνούµε πως πρέπει να οργα-
νωθούµε, να τρέξουµε να προλάβουµε τις εξελίξεις που διαρκώς
µας ξεπερνούν, δυστυχώς. Βλέπουµε πως γίνονται, όµως, απελ-
πιστικά αργά βήµατα προς αυτή την κατεύθυνση. Όχι µόνο δεν
είµαστε πρωτοπόροι στο να καλύψουµε τις ανάγκες της χώρας
µας, αλλά βλέπουµε µια χαρακτηριστική αργοπορία ενσωµάτω-
σης αυτών των οδηγιών, την οποία θα µπορούσαµε να καταλά-
βουµε εάν συνοδευόταν από έργα τα οποία τείνουν να γεφυρώ-
σουν αυτό το κενό, έργα που δεν έχουν να κάνουν µόνο µε κατα-
σκευές αλλά και έργα συµπερίληψης, πρόνοιας, ασφάλειας, αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων και άλλα, τα οποία αργούµε να εντάξου-
µε.

Και αναρωτιέµαι αν θεωρούµε πως η ελληνική κοινωνία δεν
είναι έτοιµη ή αν το πρόβληµα είναι η έλλειψη θάρρους και πρω-
τοβουλιών του ελληνικού Κοινοβουλίου. Και πιστεύω πως µάλλον
είναι το δεύτερο. Και πιστεύω πως όταν η αφρόκρεµα των πολι-
τικών της χώρας σκέφτεται το πολιτικό κόστος, χωρίς να διακιν-
δυνεύει και να ρισκάρει εκεί που πρέπει, εκεί που η κοινωνία
βράζει, δηλαδή και είναι έτοιµη να δεχτεί, τότε δεν έχουµε πολι-
τικούς, αλλά διεκπεραιωτές χωρίς έµπνευση και όραµα. 

Και σε αυτή την περίπτωση λοιπόν έχουµε δύο οδηγίες ληξι-
πρόθεσµες. Η µία έληξε στις 6-8-2023 και η άλλη από τις 10-8-
2023, όπως αναφέρει η ευρωπαϊκή οδηγία. Βλέπουµε αρκετά
θετικά, λοιπόν, σε αυτό το νοµοσχέδιο, τα οποία, όµως, χάνουν
τη σηµασία τους και την ευεργετικότητά τους λόγω των µεγάλων
ελλείψεων στα δίκτυα µεταφορών, αλλά και της έλλειψης στήρι-
ξης στους Έλληνες επαγγελµατίες. 

Και, βέβαια, βλέπουµε όλη τη χρησιµότητα να εφαρµοστούν
διασυνοριακές µισθώσεις οχηµάτων για λόγους οικονοµίας της
χρήσης πόρων, µειώνονται τα ατελείωτα χιλιόµετρα των οδηγών
και των οχηµάτων, µειώνει το κόστος παραγωγής και µεταφοράς
των υπηρεσιών και των προϊόντων. Αυτό, προφανώς, θα έχει και
ένα αποτέλεσµα στην ευεργέτηση του περιβάλλοντος. Στα θετικά
να βάλουµε και το θέµα της φαινοµενικής, βέβαια, ασφάλειας,
γιατί θα µιλήσουµε αργότερα για τα προβλήµατα που υπάρχουν.
Έχουµε σαφώς την αποσυµφόρηση των µεταφορών, φαινοµε-
νικά πάντα και θα εξηγήσω παρακάτω γιατί.

Αλλά ένα θέµα που επιµένει, παραµένει και πονάει σε όλα τα
επίπεδα µε τις διαρροές σε χρόνο, χρήµα, ενέργεια, εργατικό δυ-
ναµικό και αναποτελεσµατικότητα σε τελική ανάλυση, είναι το
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θέµα της γραφειοκρατίας. Ακόµα µια φορά το στηρίζουµε και το
τροφοδοτούµε. 

Αποφασίσαµε να συµµετέχουµε στην ενιαία αγορά της Ευρω-
παϊκής Ένωσης χρόνια πριν, από το 1993, µε την προϋπόθεση να
έχουµε ελευθερία στη διακίνηση κεφαλαίων, προϊόντων, ατόµων,
υπηρεσιών, ουσιαστικά µια ιδεατή κατάργηση των συνόρων. Δεν
τη βλέπουµε, όµως. 

Στο άρθρο 5 κεφάλαιο 2α επιτρέπεται η µίσθωση µόνο µέχρι
το διάστηµα των δύο µηνών, για να έχουµε διαρκείς ανανεώσεις
και γραφειοκρατικές διαδικασίες; Σε τι εξυπηρετεί αυτό το ανώ-
τατο όριο; Είναι δήθεν για να προστατεύσουµε τις ελληνικές επι-
χειρήσεις; Πιστεύετε πως είναι επαρκές κυρίως όταν ανοίξει η
πόρτα της Ευρωπαϊκής Ένωσης της αγοράς;

Η σκέψη είναι να ρίξουµε τα εµπόδια της απρόσκοπτης µετα-
κίνησης. Γιατί όχι να µιλήσουµε για εναρµονισµένα ευρωπαϊκά
τέλη κυκλοφορίας και όχι εθνικά; Αν υπήρχε πραγµατικά ελεύ-
θερη και ενιαία αγορά, δεν θα υπήρχε ανάγκη για τις οδηγίες
αυτές. Θα είχαν επιλυθεί τα προβλήµατα απλά, µε απλό τρόπο
χωρίς ρυθµίσεις επί µεταρρυθµίσεων και άσκοπων χρόνιων κω-
λυµάτων. 

Η χώρα µας είναι µια χώρα ασύνδετη, µια χώρα που δεν µπορεί
να λειτουργήσει ούτε κατά τόπους, ούτε συνολικά. Είναι µια
χώρα-«Φρανκενστάιν», θα έλεγα εγώ. Παίρνουµε ένα πόδι από
εδώ, ένα χέρι από εκεί και περιµένουµε αυτό το σώµα των ασύν-
δετων µελών που φτιάξαµε να χορέψει µπαλέτο µε τα µπαλέτα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αυτό ακριβώς συµβαίνει µε τις ευρωπαϊκές οδηγίες εφαρµο-
σµένες στην ελληνική πραγµατικότητα. Γιατί απ’ ότι ακούσαµε σε
αυτά που ανέφεραν οι φορείς στις οµιλίες τους, µάλλον η Οδηγία
αυτή δεν ευνοεί κανέναν επαγγελµατία. Και το ξέρουµε όλοι
αυτό. Με ποιον τρόπο θα ανταγωνιστεί ο Έλληνας τον κατά πολύ
νεότερο τεχνολογικά προηγµένο στόλο των Ευρωπαίων και κυ-
ρίως των βαλκανικών χωρών; Ήδη το εµπόριο και οι µετακινήσεις
κυριαρχούνται από αυτές τις χώρες και µάλιστα, οι µεγάλες επι-
χειρήσεις που διαθέτουν περισσότερα οχήµατα, θα καταλαµβά-
νουν και το µεγαλύτερο µέρος της ελληνικής αγοράς και µάλι-
στα, χωρίς να παρέχονται κίνητρα για την αύξηση της ανταγωνι-
στικότητας στις ελληνικές µεταφορικές επιχειρήσεις, όπως η µεί-
ωση της φορολογίας ή χαµηλότοκα δάνεια για την ανανέωση του
στόλου τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Μας είπαν οι φορείς πως αυτό εγκυµονεί σοβαρούς κινδύνους
για την ασφάλεια των οδηγών, πρωτίστως, αλλά και των υπόλοι-
πων πολιτών που κυκλοφορούν στους ελληνικούς δρόµους. Και
όλα αυτά επειδή µπορεί για παράδειγµα να εκµισθωθεί ρυµουλ-
κούµενο προηγµένης τεχνολογίας και να κουµπωθεί -ας το πούµε
έτσι- µε τους δικούς τους όρους σε κινητήρα παλαιότερης γενιάς
χωρίς να έχει την απαιτούµενη τεχνολογική συµβατότητα. Αυτό
µεγαλώνει σηµαντικά τις πιθανότητες βλάβης ή ακόµα και φω-
τιάς. Ας φροντίσουµε, λοιπόν, να προσγειώσουµε τις επιθυµίες
µας και να τις βάλουµε να βαδίζουν µε την ελληνική πραγµατικό-
τητα, αν θέλουµε να έχουµε αποτέλεσµα. 

Ακούσαµε, επίσης, τους φορείς να ζητάνε τακτικούς ελέγχους,
κάτι που δεν γίνεται τώρα αλλά δεν θα γίνεται και στο µέλλον φα-
ντάζοµαι, αφού στο νοµοσχέδιο δεν γίνεται καµµία λεπτοµερής
αναφορά σε αυτό. Η Τροχαία αναλαµβάνει την ευθύνη αυτή,
χωρίς όµως ούτε να έχει τις απαραίτητες γνώσεις για τον έλεγχο
και την ασφάλεια του φορτίου, αλλά και χωρίς να µπορεί να
ασχοληθεί µε αυτούς τους ελέγχους επισταµένα αφού έχει και
πολλά άλλα καθήκοντα ταυτοχρόνως. Έτσι οι παραβιάσεις των
κανόνων αλλά και τα παράνοµα φορτία είναι σύνηθες φαινόµενο
και αρκετά εκτεταµένο. Μήπως όλο αυτό, λοιπόν, οδηγήσει σε
παραβατικές και παρακαµπτικές συµπεριφορές και σε µία πιθανή
επιδείνωση των συνθηκών εργασίας λόγω της αυξηµένης αντα-
γωνιστικής πίεσης ως έµµεση επίπτωση; 

Έχουµε, βέβαια, όλοι γνώση για την κατάσταση του οδικού
µας δικτύου, την κατάσταση του σιδηροδροµικού µας δικτύου,
γιατί όλα συνδέονται, αλλά και την πίεση που νιώθουν οι περιφε-
ρειακοί αερολιµένες, κατά οµολογία του κ. Γιώργου Δριτσάκου,
διοικητή της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, που ζήτησε την

αύξηση των ηµερών µετακίνησης εκτός έδρας του προσωπικού
από εκατόν είκοσι ηµέρες στις εκατόν ογδόντα για να καταφέ-
ρουν να λειτουργήσουν. 

Όλοι ξέρουµε το µερίδιο των µετακινήσεων που έχουν τα πε-
ριφερειακά αεροδρόµια τους θερινούς µήνες. Και αφού, λοιπόν,
δεν µπορούµε να τους προσφέρουµε επιπλέον µόνιµο προσω-
πικό, παίρνουµε την απόφαση να τους δυσκολέψουµε ακόµα πε-
ρισσότερο, σε βάρος της ασφάλειας πάντα. Στη δική µας περί-
πτωση το αίτηµα είναι να αποκτήσουµε απλά µια βιώσιµη χώρα
για τους πολίτες της, αφού είµαστε πολύ µακριά από την ικανο-
ποιητική λειτουργία του κρατικού µηχανισµού, πόσο µάλλον του
συγκοινωνιακού δικτύου µας. 

Παρ’ όλα τα έργα που έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια και
µιλάω για τις περιφέρειες που είναι αποµακρυσµένες από τα
αστικά κέντρα της Αθήνας και της Θεσσαλονίκης, όπως η Εγνα-
τία Οδός, η Ιόνια Οδός, ο αυτοκινητόδροµος Κορίνθου-Τριπό-
λεως-Καλαµάτας κ.ά., παρατηρούµε και σηµαντικότατες ελλεί-
ψεις που δυσκολεύουν τους πολίτες, αλλά και τις επιχειρήσεις
µεταφορών. 

Για παράδειγµα αναφέρουµε τα τεράστια προβλήµατα που πα-
ρουσιάζονται κυρίως τους καλοκαιρινούς µήνες στις µετακινή-
σεις προς τη Χαλκιδική, στη χερσόνησο της Σιθωνίας, µε τη
ραγδαία τουριστική ανάπτυξη. Κανένας δεν µπορεί να κινηθεί σε
αυτούς τους δρόµους το καλοκαίρι. 

Να µην αναφερθούµε, βεβαίως, στην ανάπτυξη του οδικού δι-
κτύου και στη συντήρησή του, για το οποίο µας είπε ξεκάθαρα ο
κ. Σταϊκούρας ότι δεν υπάρχουν διαθέσιµοι πόροι. Αυτό περίπου
λέµε και εµείς, πως τα χρήµατα πάνε αλλού κι όχι εκεί που πρέ-
πει. Είναι µεγάλο θέµα αυτό να το αναπτύξουµε. 

Να µην ξεχνάµε και την Κρήτη, ένα νησί τουριστικό, αλλά και
εµπορικό κόµβο, µε τεράστιες ελλείψεις στο βόρειο άξονα, που
καθιστούν τις µετακινήσεις δύσκολες και επικίνδυνες. Πότε θα
δούµε έναν σωστό δρόµο σε αυτό το µεγάλο νησί, αντάξιο της
φήµης του, αλλά και των αναγκών του; 

Κάθε χρόνο βλέπουµε να χάνονται ζωές σε όλα τα νησιά και
όχι µόνο σε περιόδους υψηλής τουριστικής κίνησης, αλλά όλο
τον χρόνο, καθώς δεν υπάρχουν υποδοµές για ασφάλεια, επαρκή
σηµατοδότηση, φως στους επαρχιακούς δρόµους, αλλά ακόµα
και σε δρόµους ταχείας κυκλοφορίας. 

Αυτή δεν είναι η µεγαλύτερη προτεραιότητα, δηλαδή να µην
χάνονται ζωές; Ή κάνω λάθος; Πόσο µάλλον η ταλαιπωρία των
ταξιδιωτών, των επαγγελµατιών, που είναι δεδοµένη, αλλά και το
θέµα της µίσθωσης οχηµάτων, που θα υποστούν µεγάλη ταλαι-
πωρία στους ελληνικούς δρόµους. Και τέλος, να σκεφτούµε την
τροχοπέδη που επιβάλλει αυτή η κατάσταση στο εµπόριο και
στον τουρισµό. 

Συνεχή είναι, λοιπόν, τα εµπόδια σε αυτή τη χώρα που θα µπο-
ρούσε να είναι γεµάτη επισκέπτες και να λειτουργεί ταυτοχρόνως
στους απέραντους αρχαιολογικούς χώρους που έχουµε. Θα µπο-
ρούσαν αυτοί οι αρχαιολογικοί χώροι και οι τοποθεσίες να είναι
συνδεδεµένες κάποια στιγµή και να υπάρχει µια έξυπνη κατανοµή
της τουριστικής επισκεψιµότητας σε όλη την Ελλάδα. Αντί αυτού
στηριζόµαστε και κατευθύνουµε το τουριστικό κεφάλαιο στα
νησιά µας µέσα σε δύο µόνο µήνες κυρίως στις Κυκλάδες, αφού
αυτό που προσφέρουµε είναι η εκµετάλλευση των παραλιών µας
κυρίως, µε αποτέλεσµα τα νησιά να έχουν µόνιµο µποτιλιάρισµα
τους θερινούς µήνες και αυξηµένο κίνδυνο για ατυχήµατα, αλλά
και παρακώλυση συγκοινωνιών βέβαια, αφού πολλές φορές
εµπορικά και επιβατικά οχήµατα -το έχουµε ζήσει όλοι µας αυτό-
χάνουµε το καράβι και εµείς και οι άλλοι, επειδή δεν µπορούµε
να έχουµε πρόσβαση στο λιµάνι έγκαιρα. 

Εκτός από τους δρόµους έχουµε και τις παράπλευρες κατα-
σκευές και στηρίξεις που έχουν να κάνουν µε την περίφηµη πρά-
σινη ανάπτυξη, αλλά κι αυτό είναι ένα όνειρο θερινής νυκτός,
φαντάζοµαι. Το εκτεταµένο, λοιπόν, διευρωπαϊκό δίκτυο µεταφο-
ρών έτσι κι αλλιώς έχει δείξει πως έχει µεγάλες καθυστερήσεις
στην υλοποίηση των έργων και παρ’ όλο που η προθεσµία να ολο-
κληρωθεί, αν δεν κάνω λάθος το εκτεταµένο δίκτυο έχει προθε-
σµία να ολοκληρωθεί µέχρι το 2050, φαντάζει µακρινή, πολλές
επενδύσεις αντιµετωπίζουν σύνθετες διαδικασίες αδειοδότησης
και διασυνοριακές διαδικασίες σύναψης δηµοσίων συµβάσεων,
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που φέρνουν καθυστερήσεις και ανυπολόγιστα επιπλέον έξοδα,
µε αποτέλεσµα να µην έχουµε το επιθυµητό αποτέλεσµα. 

Μιλάµε για τεράστια έργα, λοιπόν, τα οποία έχουµε υποχρέ-
ωση να φτιάξουµε µε περιβαλλοντικές µελέτες, διαγωνισµούς
ανάθεσης, δηµοσιονοµικούς σχεδιασµούς, εθνικά περιφερειακά
σχέδια µεταφορών, προκαταρκτικές µελέτες και εκθέσεις, ποι-
οτική τεκµηρίωση των έργων και όλα αυτά πριν την έναρξη της
διαδικασίας της αδειοδότησης. Και τα συζητάµε όλα αυτά ενώ
δεν µπορούµε να φτιάξουµε ούτε ένα αντιπληµµυρικό έργο της
προκοπής. Διευκρινίζουµε ποιος θα βάλει τους φωτεινούς σηµα-
τοδότες κατά τη διάρκεια των έργων, προκαλώντας, βέβαια, άλλη
µια ταλαιπωρία ετών στα µπαλώµατα που κάνουµε κατά τόπους,
τα οποία αργούν στην κατασκευή τους και προσθέτουν απελπι-
σία, όπως πολύ πιθανόν να συµβεί και στο περίφηµο flyover της
Θεσσαλονίκης, που τόσο διαφηµίζεται. 

Χάνουµε την ελπίδα µας και αυτό είναι το χειρότερο. Ας δούµε
πιο υπεύθυνα, λοιπόν, κάποια στιγµή τα δίκτυά µας, που είναι το
µείζον θέµα στην ανάπτυξη. Ας κοιτάξουµε τις τεράστιες ελλεί-
ψεις που έχουµε µε καλή οργάνωση, αλλά και διαφάνεια. Να πού-
µε ότι εδώ δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε µόνοι µας πόσω
µάλλον να συντονιστούµε µε ένα άλλο κράτος-µέλος στα χρονο-
διαγράµµατα µας, µε κοινό χρονοδιάγραµµα αδειοδότησης. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αποσαφηνίσω ότι η Πλεύση Ελευθε-
ρίας βλέπει κάποια θετικά σε αυτό το νοµοσχέδιο. Ταυτόχρονα
όµως διατηρούµε επιφυλάξεις ως προς τον περιορισµένο βαθµό
εναρµόνισης στο πεδίο της µίσθωσης οχηµάτων. Έχουµε επίσης
αµφιβολίες για την αποτελεσµατικότητα των γραφειοκρατικών
διαδικασιών αδειοδότησης και ελέγχου των µισθωµένων οχηµά-
των. Και τέλος µας απασχολεί η επιτάχυνση των διαδικασιών για
την ολοκλήρωση του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών και ως
προς τις επιπτώσεις στο περιβάλλον που θα υπάρχουν αναµφί-
βολα και στην αποτελεσµατική χρήση πόρων στην κατασκευή δι-
κτύων και µεταφορών. 

Ευχαριστούµε πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεχίζουµε τώρα µε

τον κατάλογο των οµιλητών. Ο πρώτος οµιλητής που καλείται στο
Βήµα είναι ο κ. Ιωάννης Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καληµέρα σας,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές. 

Εγώ θέλω για µια ακόµη φορά να προσυπογράψω την προ-
τροπή του Προέδρου της Βουλής για να κρατάµε τον Κανονισµό
όσο πιο αυστηρά γίνεται. Και όταν λέω τον Κανονισµό δεν εννοώ
τον χρόνο διάρκειας συνοµιλιών µόνον, αλλά κυρίως το κοινο-
βουλευτικό ήθος, το οποίο έχουµε χρέος όλοι µας, ανεξάρτητα
σε ποιο κόµµα ανήκουµε, να το κρατάµε πολύ υψηλό. Ζούµε σε
µια περίοδο που, κακά τα ψέµατα, ο κοινοβουλευτισµός και η δη-
µοκρατία δέχονται πλήγµατα και αµφισβήτηση. Είναι χρέος µας
να αυξήσουµε, να ανεβάσουµε το κύρος του δηµοκρατικού πο-
λιτεύµατος. 

Θα αναφερθώ σε µια χθεσινή δήλωση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη που είπε ότι λάθη όλοι κάνουµε, όποιος πράττει κάνει λάθη,
όπως ξέρετε. Το έχει πει ο αείµνηστος Πρόεδρος των Ηνωµένων
Πολιτειών Φραγκλίνος Ρούζβελτ. Από τη στιγµή που πράττεις θα
κάνεις και λάθη. Το χειρότερο όµως δεν είναι να κάνεις λάθη. Το
χειρότερο είναι να µην έχεις καλή συµπεριφορά. Από τις συµπε-
ριφορές µας κρινόµαστε. 

Θα µου πείτε, και αυτό το οµολογώ, ότι εδώ στο Βήµα αυτό
της Βουλής, όποια εµπνευσµένη οµιλία κι αν κάνεις, την πιο
εµπνευσµένη οµιλία και αν κάνεις, δεν θα δοθεί ιδιαίτερη σηµασία
από τα µέσα ενηµέρωσης. Αν εγώ τσακωθώ µε τον φίλο µου τον
Βιλιάρδο, ας πούµε, ή µε τον ναύαρχο Αποστολάκη, που βλέπω
εδώ, µπορεί να γίνει και πρώτο θέµα. Αν αρχίσουµε να βριζόµα-
στε, θα γίνει πρώτο θέµα. Αν έχουµε µια ευγενή, όπως πρέπει να
έχουµε, αντιπαράθεση απόψεων και συµπεριφορών, τότε δεν θα
το γράψει κανείς. Αυτό είναι ένα πρόβληµα. 

Εγώ µπήκα στη Βουλή ως κοινοβουλευτικός συντάκτης το
1985. Τότε κάθε εφηµερίδα είχε τουλάχιστον µία µε δύο σελίδες
για το τι συζητείται στη Βουλή και όλοι συζητούσαµε για το επί-
πεδο των οµιλητών. Προϊόντος του χρόνου αυτό άλλαξε και δυ-
στυχώς δεν ισχύει και δεν συµβαίνει, µε αποτέλεσµα οι περισ-

σότεροι Βουλευτές να θεωρούν -και αυτό έχει ως αποτέλεσµα να
βλέπουµε άδειες αίθουσες- ότι πιο σηµαντικό είναι να είναι στην
περιφέρειά τους µπας και µαζέψουν καµµία ψήφο εκεί παρά στην
Αίθουσα του Κοινοβουλίου, όπου κανείς δεν δίνει µεγάλη σηµα-
σία. Κατανοώ την άποψή τους, δεν συµφωνώ όµως. Έχουµε χρέ-
ος να είµαστε στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου. Έχουµε χρέος να
µιλάµε για όλα, να έχουµε άποψη, να την αναπτύσσουµε την
άποψη και να την αναπτύσσουµε µε συζήτηση. Βλέπετε εγώ δεν
έχω µπροστά µου χειρόγραφο, δεν προετοιµάζω κάποιο κείµενο
που θα το διαβάσω, κάποιοι άλλοι που θα µου το ετοιµάσουν και
θα το διαβάσω. Εγώ λέω τα πράγµατα όπως τα παρακολουθώ
γιατί σκοπός της Βουλής είναι να κάνουµε συζήτηση, αντιπαρά-
θεση απόψεων. Δεν σηµαίνει ότι θα συµφωνήσουµε. Άλλες φο-
ρές θα συµφωνήσουµε, άλλες φορές θα διαφωνήσουµε. Είναι
πολύ λογικό και θεµιτό να διαφωνούµε. Ας πούµε µε τον Γιάννη
Δελή, τον οποίο τον εκτιµώ ιδιαίτερα, διαφωνούµε συνήθως,
αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν ακούω µε προσοχή αυτά τα οποία
λέει. Έχουµε χρέος να ανταλλάσσουµε απόψεις. 

Το λέω γιατί σήµερα γίνεται µια συζήτηση για ένα νοµοσχέδιο
το οποίο επί της ουσίας είναι έγκριση, επικύρωση µιας κοινοτικής
οδηγίας. Έχουµε χρέος ως µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης να
επικυρώνουµε όλες τις κοινοτικές οδηγίες εφόσον έχουµε συµ-
βάλει και εµείς στο να εκδοθούν. Είναι χρέος µας να προχωρούµε
ολοένα και ταχύτερα στην ενσωµάτωση της κοινοτικής νοµοθε-
σίας στο εγχώριο δίκαιο, στο ντόπιο δίκαιο. Το κάνουµε; Νοµίζω
ότι η Κυβέρνηση αυτή, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, το
κάνει µε ταχύτερους ρυθµούς από ό,τι άλλοτε. Είχαµε περάσει
και µια φρικτή πανδηµία. Τώρα που κάπως οµαλοποιούνται τα
πράγµατα σε ό,τι αφορά τουλάχιστον την πανδηµία, νοµίζω το
κάνουµε ταχύτερα. 

Δεν νοµίζω ότι χωρεί αµφιβολία ότι η κοινοτική οδηγία πρέπει
να επικυρωθεί. Καταλαβαίνω ότι µπορεί να έχετε ενστάσεις και
επιφυλάξεις για ορισµένα πράγµατα. Δεκτό, θεµιτό είναι, αλλά η
κοινοτική οδηγία πρέπει να επικυρωθεί γιατί έτσι µόνο θα προ-
χωρήσουµε µπροστά ως ισότιµο, υγιές και ισχυρό µέλος της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Για την οποίαν σχεδόν όλοι -όχι όλοι- συµ-
φωνούµε ότι η Ελλάδα πρέπει να είναι µέλος και έχουµε να κερ-
δίσουµε πολύ περισσότερα απ’ ό,τι θα χάσουµε µε τη συµµετοχή
µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και εγώ, επειδή διακατέχοµαι από ευρωπαϊκά ιδεώδη, δεν σας
κρύβω ότι θεωρώ ότι µε όλα τα προβλήµατα που έχει σήµερα η
Ευρωπαϊκή Ένωση -δεν τα αγνοώ- είναι σηµαντικός παράγοντας
ανάπτυξης της πατρίδας µας και της κοινωνίας µας, την οποία
άλλωστε όλοι µας ως πολιτικοί υπηρετούµε. 

Το λέω αυτό διότι άκουσα µε πολύ µεγάλο σεβασµό, όπως
είπα, τις απόψεις και της κ. Κεφαλά προηγουµένως και του κ. Δε-
λή, γιατί εγώ πάντα ακούω προτού µιλήσω. Όσον αφορά τα οδικά
δίκτυα υπάρχουν προβλήµατα; Σαφώς και υπάρχουν, αλλά δεν
πρέπει να µεµψιµοιρούµε κιόλας. Έχουν γίνει εντυπωσιακές αλ-
λαγές στη χώρα όχι µόνο από την Κυβέρνηση την παρούσα. Αυτά
είναι διαχρονικά έργα άλλωστε, καλύπτουν το εύρος όλων των
κυβερνήσεων και όχι µόνον της Νέας Δηµοκρατίας. Έχουν γίνει
σηµαντικά έργα, όπως η Ιονία Οδός. Τις προάλλες για εκλογικούς
λόγους είχα πάει στη Λευκάδα, είναι εντυπωσιακή η Ιονία Οδός.
Ο δρόµος που ήταν µια λαιµητόµος, ο δρόµος από την Αθήνα
στην Πάτρα, είναι ένας άψογος δρόµος. Ή αν πας Καλαµάτα ή
αν πας στην Εγνατία. Άρα ας µη µεµψιµοιρούµε. Καλό είναι να
λέµε την άποψή µας και καλό είναι να ασκούµε κριτική, αλλά να
βλέπουµε και το έργο που γίνεται γύρω µας και αλλάζει σε µε-
γάλο βαθµό.

Θέλω να κάνω µια επισήµανση σε αυτά που είπε ο κ. Δελής, ο
οποίος εξέφρασε την επιφύλαξη του και την αγωνία του για τους
µικρούς µεταφορείς. Η Ελλάδα, ξέρετε κύριε Δελή, κατά τη
γνώµη µου, στηρίζεται δυστυχώς σε µεγάλο βαθµό στις οδικές
µεταφορές. Σε άλλες χώρες υπάρχουν πολύ πιο µεγάλες µετα-
φορές µέσω του σιδηροδροµικού δικτύου, που, δυστυχώς, εκεί
έχουµε αµελήσει πολύ σοβαρά και το σιδηροδροµικό δίκτυο, βλέ-
πετε και τα χάλια που έχει τώρα µετά και τις καταστροφές στη
Θεσσαλία, έχει µείνει πίσω. Και επειδή ακριβώς στηριζόµαστε σε
οδικές µεταφορές, χρειαζόµαστε όσο το δυνατόν πιο ανταγωνι-
στικές τιµές, γιατί η αύξηση του κόστους των οδικών µεταφορών
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ισοδυναµεί µε αύξηση του κόστους για τον τελικό καταναλωτή.
Αυτό το ξεχνάµε µερικές φορές, δηλαδή ότι όσο µεγαλύτερο
είναι το κόστος µεταφορών τόσο µεγαλύτερο είναι και το κόστος
των προϊόντων που εισάγουµε και δυστυχώς εισάγουµε, το λέω
µετά λύπης αυτό, πάνω από το 70% των τροφίµων και των αγρο-
τικών προϊόντων. Αντί να τα εξάγουµε, τα εισάγουµε δυστυχώς.

Αυτή είναι µια άλλη συζήτηση που δεν µπορώ να την κάνω
τώρα, γιατί, όπως είπα, εγώ σέβοµαι τον Κανονισµό της Βουλής
και δεν θέλω να ξεπεράσω τον χρόνο που µου δίνεται. 

Σας ευχαριστώ, αλλά να σκεφτόµαστε ότι αυτή η συζήτηση σή-
µερα θα έπρεπε να ήταν µια απλή συζήτηση για την επικύρωση
ενός νόµου, στον οποίον ουσιαστικά δεν έχουµε αντιρρήσεις. 

Να είστε καλά. Καλό σας απόγευµα.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Η Βουλευτής Καστο-
ριάς της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Μαρία Αντωνίου, ζητεί άδεια
απουσίας στο εξωτερικό στις 19 και 20 Οκτωβρίου. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών, ο κ.

Χρήστος Σταϊκούρας, για τα επόµενα δεκαοκτώ λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Θα τοποθε-
τηθώ και επί της τροπολογίας για να µην επανέρχοµαι αργότερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο σύντοµες εισαγωγικές σκέ-
ψεις θέλω να καταθέσω µε βάση τις αρχικές τοποθετήσεις που
έκαναν και οι εισηγητές. 

Θέλω και εγώ, όπως έκαναν όλες οι πλευρές του ελληνικού
Κοινοβουλίου, να εκφράσω τον αποτροπιασµό και την οδύνη µου
για το τραγικό δυστύχηµα και χτύπηµα στο νοσοκοµείο της
Γάζας. Σε αυτό το περιβάλλον µεγάλης γεωπολιτικής αστάθειας
πρέπει να πρυτανεύσει η λογική και η αυτοσυγκράτηση. 

Ως Κυβέρνηση -το έχουµε πει επανειληµµένως, το έχει πει ο
Πρωθυπουργός επανειληµµένως- αναγνωρίζουµε το δικαίωµα
στην αυτοάµυνα εντός, όµως, του πλαισίου του Διεθνούς Δι-
καίου, αποτρέποντας µια νέα ανθρωπιστική κρίση, ενισχύοντας
την ασφάλεια και ακόµα περισσότερο τη φύλαξη των συνόρων
µας.

Επί των αυτοδιοικητικών εκλογών, επειδή επανήλθαν πάλι κά-
ποιοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, όπως είχα πει και στην επι-
τροπή, παρά το γεγονός ότι το συνολικό αποτέλεσµα των αυτο-
διοικητικών εκλογών είναι θετικό για την Κυβέρνηση και την κυ-
βερνητική πλειοψηφία, εγώ θα υποστηρίξω και πάλι ότι οι κάλπες
πάντα έχουν µηνύµατα για όλους και αυτά τα µηνύµατα πρέπει
να τα αξιολογούµε µε σεµνότητα, µε υπευθυνότητα και προφα-
νώς µε σεβασµό στην ετυµηγορία του πολίτη. 

Τι οφείλουµε εµείς να κάνουµε; Εµείς ως πολιτική ηγεσία εν-
δεικτικά του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών οφείλουµε
να συγχαρούµε όλους τους νέους περιφερειάρχες και τις νέες
και νέους δηµάρχους που εξελέγησαν και να συνεργαστούµε µε
όλους τους φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης για να υλοποι-
ήσουµε έργα υποδοµής και αναπτυξιακά σχέδια κάθε περιφέ-
ρειας.

Γνωρίζετε και τα δύο κόµµατα που βλέπω απέναντί µου εδώ -
και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ-, αλλά το έχω πει και στα άλλα κόµ-
µατα ότι η διάθεσή µας είναι να συζητάµε ξεκινώντας από την
επόµενη εβδοµάδα µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους
του τοµέα, έτσι ώστε να δούµε πώς µπορούµε να συγχρωτισ-
θούµε καλύτερα και να υλοποιήσουµε έργα. 

Μιλήσατε για τη δηµόσια διαβούλευση. Δύο εβδοµάδες ήταν
το νοµοσχέδιο σε δηµόσια διαβούλευση και στις δύο βδοµάδες
υπήρχαν σχόλια από δύο συµπατριώτες µας, ένας που έλεγε
µόνο «µπράβο» και ένας που έκανε παρατηρήσεις. Δεν είδα άλλα
σχόλια στη δηµόσια διαβούλευση. Επί δεκαπέντε ηµέρες άλλα
σχόλια δεν είδα. 

Διάβασα την έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βου-
λής. Δεν επιβεβαιώνει καµµία από τις αιτιάσεις που άκουσα από
κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Ναι, έχει κάποιες παρατηρήσεις νο-
µοτεχνικού περιεχοµένου και θα προσπαθήσουµε µέχρι το πέρας

της συνεδρίασης να ενσωµατώσουµε τις περισσότερες από
αυτές, αλλά δεν έχει ουσιαστικές παρατηρήσεις.

Θα κάνω ακόµη και µια λίγο πιο συγκεκριµένη, αλλά και γενική
παρατήρηση. Φέρνει πολλές φορές η Κυβέρνηση, όπως έκαναν
και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, διατάξεις και τροπολογίες.
Διαµαρτύρεστε γιατί είναι σε τροπολογίες και δεν προλαβαί-
νουµε να τα τις µελετήσουµε. Φέρνουµε τις διατάξεις µέσα στα
σχέδια νόµου µαζί µε οδηγίες για να έχετε χρόνο να τις µελετή-
σετε. Διαµαρτύρεστε γιατί µπαίνουν µέσα στο νοµοσχέδιο που
έχει οδηγίες. Ε, πού θα µπουν; Κάπου πρέπει να µπουν. 

Άρα δεν µπορεί να ασκείτε κριτική και για το ένα και για το
άλλο. Επιλογή µας ήταν, ναι, µέσα στο σχέδιο νόµου να υπάρ-
χουν οι διατάξεις που ήταν ώριµες για να έχουµε όλο τον χρόνο
-όχι µόνο τη σηµερινή µέρα- αλλά και στις επιτροπές -και Δευ-
τέρα και Τρίτη και Τετάρτη- να τοποθετηθείτε επί αυτών.

Μια καταληκτική παρατήρηση, επίσης, θα κάνω, πριν µπω στον
κορµό του νοµοσχεδίου, αξιότιµε κύριε συνάδελφε της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης. Είπατε να πούµε τα σχέδιά µας για τον
ΟΑΣΘ και ότι οι παρατάσεις αυτές κοστίζουν ακριβά στους φο-
ρολογούµενους. 

Αντιλαµβάνοµαι σωστά, δηλαδή, ότι εισηγείσθε ο ΟΑΣΘ να
πάει σε ιδιώτες; Διότι είναι προφανές ότι όποια επιλογή και να
κάνουµε πλήρωναν και πληρώνουν οι φορολογούµενοι, αφού
ούτως ή άλλως ο ΟΑΣΘ από το 2017 είναι σε καθεστώς ειδικής
διαχείρισης. Άρα οι παρατάσεις κρατούν το καθεστώς που
υπήρχε επί ΣΥΡΙΖΑ µέχρι και το 2017. Είπατε, συνεπώς, σήµερα
επί λέξει ότι οι παρατάσεις κοστίζουν ακριβά στους φορολογού-
µενους. Θα ήθελα να έχω την άποψή σας, αν υποστηρίζετε σε
αυτό που σχεδιάζουµε να κάνουµε για το µέλλον και έχουµε
βάλει µια καταληκτική ηµεροµηνία µέχρι τέλος του έτους, αν ει-
σηγείσθε οι αστικές συγκοινωνίες στη Θεσσαλονίκη να είναι από
ιδιώτες. Είναι µια άποψη την οποία θα την ακούσω µε ιδιαίτερο
ενδιαφέρον. Γιατί όταν λέτε να µην πληρώνουν οι Έλληνες φο-
ρολογούµενοι υποθέτω αυτό εννοείται. Δεν υπάρχει άλλος τρό-
πος. Για να µην πληρώσουν οι Έλληνες φορολογούµενοι -το πώς
είναι ένα άλλο κοµµάτι- θα πρέπει να είναι σε ιδιώτες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε το σχέδιο νό-
µου θέτει τέσσερις διακριτούς στόχους. Δεν θα τοποθετηθώ για
αυτά που είπα στην επιτροπή, αλλά θα απαντήσω σε εύλογους
προβληµατισµούς που άκουσα από όλες τις πτέρυγες κατά τη
διάρκεια της συζήτησης του σχεδίου νόµου στις επιτροπές. 

Ο πρώτος στόχος είναι η ανταπόκριση της χώρας στις υποχρε-
ώσεις της έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την ενσωµάτωση
δύο οδηγιών που αφορούν τις οδικές εµπορευµατικές µεταφο-
ρές και το διευρωπαϊκό δίκτυο µεταφορών. 

Ο δεύτερος στόχος είναι η περαιτέρω ενίσχυση της ασφάλειας
των αεροδροµίων. 

Ο τρίτος στόχος είναι η καλύτερη εκτέλεση κοµβικών συγκοι-
νωνιακών έργων υποδοµής µε την επιβεβληµένη διαχείριση της
κυκλοφοριακής επιβάρυνσης. 

Τέλος, ο τέταρτος στόχος είναι η καλύτερη λειτουργία των
υπεραστικών και αστικών δηµόσιων οδικών µεταφορών. 

Στο πρώτο σχέδιο νόµου άκουσα και σήµερα να γίνονται κά-
ποιοι ενδεικτικά προβληµατισµοί. Θα πω παραδείγµατα. Θα µι-
λήσω και για την ακρόαση φορέων που έγινε. 

Στο άρθρο 3 και επί της πρότασης να εξαιρεθούν από το πεδίο
εφαρµογής του νόµου τα ρυµουλκούµενα οχήµατα προβλέπεται
-απάντηση- από το άρθρο 1 της οδηγίας στην έννοια του οχήµα-
τος που µπορεί να µισθώνεται είναι και το ρυµουλκούµενο. 

Επί του γενικού αιτήµατος που αναγράφεται το µεταφορικό
έργο που θα εκτελεί το µισθωµένο όχηµα σύµβαση µίσθωσης, µε
το άρθρο 10 προβλέπεται γνωστοποίηση της σύµβασης µίσθω-
σης στην αρµόδια Διεύθυνση Μεταφορών και Επικοινωνιών της
περιφέρειας. Η περιφέρεια θα χορηγεί βεβαίωση γνωστοποίησης
της σύµβασης µίσθωσης. Στη βεβαίωση αυτή, η οποία θα χορη-
γείται κατόπιν ελέγχου από την αρµόδια υπηρεσία της συνδρο-
µής των νοµίµων προϋποθέσεων της µίσθωσης, θα αναγράφεται
µεταξύ άλλων το µεταφορικό έργο του µισθωµένου φορτηγού.
Υπάρχει εξουσιοδότηση για την έκδοση υπουργικής απόφασης,
µε την οποία θα καθορίζονται οι προϋποθέσεις και τα δικαιολο-
γητικά της έκδοσης βεβαίωσης γνωστοποίησης. Εκεί θα ρυθµι-
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στεί και το συγκεκριµένο ζήτηµα.
Αναφερθήκατε στο άρθρο 5 που αφορά τη µίσθωση φορτηγών

δηµοσίας χρήσεως από ελληνικές επιχειρήσεις επί της πρότασης
να αφορά η µίσθωση αµιγώς ελληνικές επιχειρήσεις. Αν µεν η
πρόταση αφορά τη µισθώτρια, το βλέπετε ήδη στην παράγραφο
1 του άρθρου 5 που αναφέρεται στις µεταφορικές επιχειρήσεις
που είναι εγκατεστηµένες στην Ελλάδα. Αν η προϋπόθεση προ-
τείνεται και για την εκµισθώτρια, είναι αντίθετη µε το άρθρο 3.1
της οδηγίας που ενσωµατώνουµε.

Μιλήσατε για φορτηγά δηµοσίας χρήσεως. Το φορτηγό δηµο-
σίας χρήσεως που έχει εκµισθωθεί σε µη µεταφορική επιχείρηση
µπορεί να πραγµατοποιεί µόνο το µεταφορικό έργο των επιχει-
ρήσεων, δηλαδή δεν πραγµατοποιεί µεταφορές για λογαριασ-
µούς τρίτων. Αυτές οι δυνατότητες µίσθωσης ισχύουν και σήµε-
ρα. Δεν αλλάξαµε κάτι. Είναι ο ν.4093/2012. 

Άκουσα αρκετές αιτιάσεις για το ζήτηµα των δήµων. Δεν κά-
ναµε κάτι. Η διάταξη υπήρχε στον ν.4093/2012. Δεν αλλάζουµε
κάτι. Τη βελτιώνουµε νοµοθετικά προσθέτοντας την αίρεση του
Ενωσιακού Δικαίου. Άρα απορώ πώς διαδοχικά κόµµατα που πέ-
ρασαν από κυβερνήσεις µετά το 2012, σήµερα εγείρουν προβλη-
µατισµούς για κάτι που δεν άλλαξαν το ίδιο. 

Η δεύτερη ενότητα, η δεύτερη οδηγία, αφορά, πράγµατι, το
διευρωπαϊκό δίκτυο µεταφορών και ορθώς ο εισηγητής της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης ζήτησε κάποιες επιπλέον ενηµερώσεις
από την πλευρά της πολιτικής ηγεσίας για το ζήτηµα αυτό και
είπα ότι στην Ολοµέλεια θα τοποθετηθώ. 

Η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις υποδοµές µεταφο-
ρών έχει ως στόχο να διευκολύνει τις µεταφορές εντός της Ευ-
ρώπης και να µειώσει τις περιφερειακές, οικονοµικές και κοινω-
νικές ανισότητες µέσα από την ανάπτυξη διασυνδεδεµένων υπο-
δοµών αεροπορικών, οδικών, σιδηροδροµικών και θαλασσίων µε-
ταφορών. Αυτό αποτελεί τη βάση της πολιτικής για την ανάπτυξη
του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών. 

Η πολιτική αυτή ως σήµερα διέπεται από τον κανονισµό 1315/
2013, ο οποίος καθορίζει προσανατολισµούς σχετικά µε τις εθνι-
κές και ενωσιακές επενδύσεις σε υποδοµές µεταφορών. Στις 14
Δεκεµβρίου 2021 η επιτροπή υπέβαλε την πρόταση κανονισµού
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου για την ανα-
θεώρηση των προσανατολισµών της Ένωσης για την ανάπτυξη
του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών. 

Η πρόταση αυτή εδράζεται σε ένα πλαίσιο δέσµης τεσσάρων
πρωτοβουλιών που αποσκοπούν στον εκσυγχρονισµό του συστή-
µατος µεταφορών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και στη στήριξη της
µετάβασης σε καθαρότερη, πιο πράσινη και πιο έξυπνη κινητικό-
τητα. Ο κανονισµός αυτός αναµένεται να τεθεί σε ισχύ το πρώτο
εξάµηνο του 2024. Στόχος της πρωτοβουλίας είναι η οικοδόµηση
ενός αξιόπιστου, απρόσκοπτου και υψηλής ποιότητας δικτύου
µεταφορών που θα διασφαλίζει βιώσιµη συνδεσιµότητα σε ολό-
κληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση έως το 2050. Το αναθεωρηµένο δί-
κτυο µεταφορών θα συµβάλλει στην εύρυθµη λειτουργία της
εσωτερικής αγοράς και στην οικονοµική, κοινωνική και εδαφική
συνοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα προάγει την αποδοτικό-
τητα, τη διατροπικότητα, τη διαλειτουργικότητα και την ανθεκτι-
κότητα των υποδοµών µεταφορών. Όπως εύστοχα άκουσα στην
επιτροπή από τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
αυτό θα αναπτυχθεί σταδιακά µε προτεινόµενες προθεσµίες το
2030, το 2040 και το 2050 για το εκτεταµένο κεντρικό και το εκτε-
ταµένο δίκτυο.

Σε επίπεδο διαδροµών -και εδώ είναι µια πολύ ενδιαφέρουσα
συζήτηση που θα προκαλέσω να κάνουµε το επόµενο χρονικό
διάστηµα µε όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου-, που αποτελούν
τη ραχοκοκαλιά του δικτύου µεταφορών, η βασική αλλαγή για
την Ελλάδα είναι η κατάργηση του Orient/East-Med Corridor, ο
οποίος µε τον κανονισµό του 2013 αποτελεί τον µοναδικό διά-
δροµο που συνδέει τη χώρα µε την Κεντρική Ευρώπη. Όµως,
αυτός αντικαθίσταται από δύο νέους µε διαφορετική αρχιτεκτο-
νική διαδρόµους. 

Ο πρώτος διάδροµος είναι Ευρωπαϊκός Διάδροµος Μεταφο-
ρών Δυτικών Βαλκανίων - Ανατολικής Μεσογείου, που αναβιώνει
τον Πανευρωπαϊκό Διάδροµο 10 και συνδέει την Ελλάδα µε την
Αυστρία, τη Σερβία, τη Σλοβενία, την Κροατία και τη Βόρεια Μα-

κεδονία και ο Ευρωπαϊκός Διάδροµος Βαλτικής, Μαύρης Θάλασ-
σας και Αιγαίου -το Three Seas, δηλαδή- µετεξέλιξη του υφιστά-
µενου που είπα πριν -Ανατολικής Μεσογείου- που συνδέει την
Ελλάδα µε τη Βουλγαρία, τη Ρουµανία, την Ουγγαρία, τη Σλοβα-
κία, την Πολωνία και µια σειρά από άλλες χώρες. Μάλιστα, στη
δίνη των γεωπολιτικών εξελίξεων ο εν λόγω διάδροµος επεκτά-
θηκε προς την Ουκρανία και την Δηµοκρατία της Μολδαβίας.

Ουσιαστικά, δηλαδή, η ενσωµάτωση της οδηγίας µας δίνει τη
δυνατότητα να τρέξουµε πιο γρήγορα τα έργα πάνω σε αυτούς
τους δύο διαδρόµους που θα αποφασιστούν το 2024 για να µπο-
ρέσει η χώρα να διεκδικήσει πόρους και να κάνει ένα καλύτερο,
κυρίως, σιδηροδροµικό δίκτυο. Δεν χρηµατοδοτούνται εύκολα
οδικά δίκτυα πλέον από την Ευρώπη. Στο Ταµείο Ανάκαµψης
µόνο ο ΒΟΑΚ και ο Ε65 χρηµατοδοτήθηκαν στην Ελλάδα. 

Η προστιθέµενη αξία, γιατί µε ρωτήσατε και αυτό πολύ σωστά,
της οικοδόµησης ενός δικτύου µε κοινά τεχνικά πρότυπα στη
βάση της οικονοµικής στήριξης από την Ευρωπαϊκή Ένωση για
την Ελλάδα µε την τρέχουσα αναθεώρηση ενισχύεται από τους
εξής παράγοντες: 

Πρώτον, την περαιτέρω προώθηση της συνδεσιµότητας και
τον συντονισµό δυνάµεων για την ανάπτυξη του διευρωπαϊκού
δικτύου µεταφορών µε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης εκτός
συνήθους βεληνεκούς, όπως είναι αυτές της Βαλτικής και τις τρί-
τες χώρες. Όταν την προηγούµενη Δευτέρα πήγαµε στη Βάρνα
µε τον Πρωθυπουργό ήταν και η Μολδαβία µαζί. 

Τίθεται η βάση, συνεπώς, για συντοµότερες διαδροµές µεταξύ
των Δυτικών Βαλκανίων και διαµορφώνεται συνέχεια δικτύων
προς την Αλβανία.

Ο δεύτερος παράγοντας είναι η προώθηση της κάθετης δι-
κτύωσης της χώρας για την τριµερή συνεργασία µε Βουλγαρία
και Ρουµανία, ώστε τα δίκτυά τους να αναπτυχθούν και να τρο-
φοδοτήσουν το ελληνικό οδικό και σιδηροδροµικό δίκτυο και τα
λιµάνια της βορείου Ελλάδος. Θεσσαλονίκη, Καβάλα και Αλεξαν-
δρούπολη συνδέονται µε Βάρνα, Ρούσε, Μπουργκάς και Κωνστά-
ντζα.

Τρίτο ουσιώδες: Το λιµάνι της Αλεξανδρούπολης αποκτά στρα-
τηγικό ρόλο για τις µεταφορές, την ενέργεια και την ασφάλεια
και σταθερότητα στην ευρύτερη περιοχή και εντάσσεται πλέον
στο διευρωπαϊκό δίκτυο µεταφορών. Πολύ µεγάλη εθνική επιτυ-
χία!

Τέταρτον, τέλος, η χώρα καθίσταται συνοµιλητής στην αναζή-
τηση εναλλακτικών διαδροµών, εάν υπάρχει προσφορά, για την
εξαγωγή ουκρανικών σιτηρών µετά την κατάρρευση της συµφω-
νίας του Βοσπόρου. Με τις υφιστάµενες δυνατότητες δικτύων και
λιµανιών, ιδιαίτερα της Θεσσαλονίκης και της Αλεξανδρούπολης,
διαµορφώνεται η βραχυπρόθεσµη προοπτική µιας νέας λωρίδας
αλληλεγγύης µε τη συµµετοχή της Ελλάδος. Σταδιακά και µεσο-
µακροπρόθεσµα µε τις κατάλληλες επενδύσεις δύναται αυτή να
εδραιωθεί ως εµπορευµατική διαδροµή. Γι’ αυτό και προτείναµε
και ένα πιλοτικό τρένο που θα αποδείξει τον κοµβικό ρόλο της
Αλεξανδρούπολης σε υφιστάµενο δίκτυο.

Η τρίτη ενότητα και η τρίτη παρατήρηση έχει να κάνει -δεν είναι
εντός νοµοσχεδίου, αλλά επειδή ετέθη αυτό- µε αντιπληµµυρικά
έργα.

Κυρίες και κύριοι, τα αντιπληµµυρικά έργα µεγάλης, στρατη-
γικής σηµασίας είναι ευθύνη του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών. Όλα τα άλλα έργα -και δεν είναι νοµοθέτηση της τε-
λευταίας Κυβέρνησης- ανήκουν στις περιφέρειες.

Στο ερώτηµα, συνεπώς, εάν γίνονται αντιπληµµυρικά έργα, η
απάντηση είναι σαφής. Σήµερα βρίσκονται σε εξέλιξη µελέτες
ύψους 28,9 εκατοµµυρίων ευρώ. Είναι όλα διαθέσιµα εδώ και
προφανώς οι συνάδελφοι µε τους οποίους θα συναντηθούµε θα
έχουν πλήρη εικόνα των έργων. Είναι 28,9 εκατοµµύρια ευρώ για
έντεκα µεγάλα αντιπληµµυρικά έργα. Υλοποιούνται άλλα δέκα
συνολικού ύψους 344 εκατοµµυρίων ευρώ στις Περιφέρειες Ατ-
τικής, Κεντρικής Μακεδονίας και Πελοποννήσου. Άλλα τέσσερα
έργα 197 εκατοµµυρίων ευρώ είναι υπό ανάθεση, όπως είναι υπό
ανάθεση και δύο έργα ΣΔΙΤ ύψους 497 εκατοµµυρίων ευρώ. Σε
αυτά πρέπει κανείς να προσθέσει και σαράντα εννιά αρδευτικά
έργα που έρχονται στην ευθύνη υλοποίησης του Υπουργείου από
το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, προϋπολογι-
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σµού 642 εκατοµµυρίων ευρώ και τα οποία βρίσκονται σε διαφο-
ρετικές φάσεις ωρίµανσης.

Εδώ να προσθέσω ότι, πράγµατι, απεντάχθηκαν από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, προκειµένου να υλοποιηθούν,
όχι να µην υλοποιηθούν, κάποια έργα τα οποία ήταν αδύνατον να
υλοποιηθούν εντός των χρονοδιαγραµµάτων που θέτει το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Επειδή το άκουσα αυτό -νοµίζω
ότι το είπατε εσείς, κύριε συνάδελφε- η διαδικασία των απαλλο-
τριώσεων -και το ξέρετε- αναµένεται να διαρκέσει από δεκαέξι
έως είκοσι οκτώ µήνες. Η κατασκευή αναµένεται να ξεκινήσει
στην καλύτερη περίπτωση το τελευταίο τρίµηνο του 2024 και
χρειάζονται τριάντα έως τριάντα έξι µήνες για να κατασκευα-
στούν. Άρα δεν θα µπορούσαν να υλοποιηθούν, ούτε το έργο θα
γινόταν, θα χάναµε και τους πόρους. Αυτή τη στιγµή αναζητούµε
και θα βρούµε πόρους για να υλοποιήσουµε αυτά τα έργα, γιατί
πολύ απλά για αυτά τα έργα υπάρχουν οι µελέτες. Αφού υπάρ-
χουν οι µελέτες, είναι ώριµα τα έργα να προχωρήσουν, αλλά χρο-
νικά δεν έβγαιναν µέχρι το 2025 προκειµένου να υλοποιηθούν.

Η επόµενη παρέµβαση που κάνουµε -και ορθώς από την Αντι-
πολίτευση ζητήσατε επιπλέον ενηµέρωση- είναι για την ΥΠΑ. Και
γιατί το κάνουµε αυτό; Το κάνουµε αυτό, όπως σας είπα και κατά
τη διάρκεια της επιτροπής, για να ενισχύσουµε τη δυνατότητα να
υπάρχει επιπλέον προσωπικό σε περιφερειακά αεροδρόµια.
Έχουµε κάνει κάτι µέχρι τώρα; Η απάντηση είναι ναι, έχει εκδοθεί
στις 9 Αυγούστου 2023 η προκήρυξη 1ΓΒ/2023 για εκατόν σαρά-
ντα µία θέσεις διαφόρων κλάδων και ειδικοτήτων ΠΕ και ΤΕ για
την ΥΠΑ. Άρα θα ενδυναµώσουµε την ΥΠΑ µε εκατόν σαράντα
ένα νέα άτοµα, όπως ακριβώς ζήτησε η ΥΠΑ στις ειδικότητες που
ζήτησε.

Επιπλέον, προσλαµβάνονται τριάντα πέντε ελεγκτές εναέριας
κυκλοφορίας, δυστυχώς, επιλαχόντες της προκήρυξης 1Γ/2015.
Τριάντα δύο έχουν ήδη ορκιστεί, δύο θα ορκιστούν εντός Οκτω-
βρίου, Νοεµβρίου και µία δεν αποδέχτηκε τη θέση και έχει γίνει
αίτηµα προς το ΑΣΕΠ για αναπλήρωση και εκκρεµεί η σχετική
ενέργεια του ΑΣΕΠ.

Τέταρτον, έγιναν µετατάξεις, έγιναν επτά µετατάξεις µέσα στο
2023.

Και τέλος, αυτό που κάνουµε στο σχέδιο νόµου, επειδή βρί-
σκεται σε εξέλιξη η διαδικασία πιστοποίησης των υπό την ΥΠΑ
αεροδροµίων, η οποία απαιτεί επιπλέον οδηγούς πυροσβέστες
για τις ανάγκες διάσωσης και πυρόσβεσης, τις καλύπτουµε αυτές
βραχυπρόθεσµα µέχρι η Πυροσβεστική να δώσει όλον τον αριθ-
µό που απαιτείται µε βάση τις αποφάσεις του χθεσινού Υπουργι-
κού Συµβουλίου για την κατανοµή των προσλήψεων του 2024.
Γιατί ξέρουν όλα τα κόµµατα µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ότι
υπάρχει µία κατανοµή και, κυρίως, οροφές προσλήψεων µε βάση
τα δηµόσια οικονοµικά και τις δυνατότητες της χώρας. Μέχρι
τότε, συνεπώς, δίνουµε τη δυνατότητα να αξιοποιηθεί υφιστά-
µενο προσωπικό στην ΥΠΑ σε περιφερειακά αεροδρόµια για να
καλύψει ανάγκες σε ώρες αιχµής.

Άρα σας παρουσίασα µία πιο αναλυτική εικόνα του τι πάµε να
κάνουµε µε τις προσλήψεις στην ΥΠΑ και του τι έχουµε ήδη κάνει.

Γενικότερα, όµως, µιλώντας, γιατί είναι ένα θέµα ουσιώδες και
στο οποίο θέλω να τοποθετηθώ, όπως το έκανα και δηµόσια προ-
χθές κατά τη διάρκεια του απολογισµού του έργου της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών κατά το
πρώτο τρίµηνο, προωθείται ο νέος Κώδικας Δεοντολογίας της
ΑΠΑ, ο Εθνικός Κανονισµός Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας,
ενισχύθηκε η στελέχωση ΥΠΑ και ΑΠΑ -έχουµε και την ΑΠΑ από
το 2020- ορίστηκαν υπεύθυνος συστήµατος διαχείρισης ασφά-
λειας και υπόλογοι διευθυντές ανά θεµατικό τοµέα στην ΥΠΑ, κα-
λύπτονται µε τη διάταξη αυτή κενά ανθρωπίνου κεφαλαίου,
δροµολογείται η σύσταση του νοµικού προσώπου δηµοσίου δι-
καίου για την ΥΠΑ και πολύ σηµαντικό, αξιοποιούνται πόροι του
Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, 107 εκατοµµύρια ευρώ,
για την αναβάθµιση περιφερειακών υποδοµών στα αεροδρόµια,
για τα δεκατρία από τα δεκατέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια
πλην Θεσσαλονίκης, γιατί στη Θεσσαλονίκη ούτως ή άλλως τα
έργα έχουν υλοποιηθεί.

Και τέλος, για να ολοκληρώσω, κυρία Πρόεδρε, και µε την τρο-
πολογία την οποία υποστηρίζει η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-

γείου, έχει δύο άρθρα πολύ απλά. Όσον αφορά το πρώτο άρθρο,
όπως σας έχουµε πει και είναι δέσµευση της χώρας, θα έχουµε
µε βάση τα χρονοδιαγράµµατά µας διακόσια πενήντα νέα ηλε-
κτρικά λεωφορεία, εκατόν σαράντα στην Αθήνα και εκατόν δέκα
στη Θεσσαλονίκη µέχρι τέλος Απριλίου του 2024. Η διαδικασία
δεν είναι καθόλου εύκολη και συνεχώς βρισκόµαστε µπροστά σε
νέα εµπόδια τα οποία δεν υπολογίζαµε, ούτε εµείς ούτε οι σύµ-
βουλοι ούτε οι διοικήσεις µέχρι πολύ πρόσφατα. Άρα µε το
πρώτο άρθρο αυτό που προσπαθούµε να κάνουµε είναι να διευ-
κολύνουµε τη διαδικασία εγκατάστασης συσκευών φόρτισης ηλε-
κτρικών οχηµάτων σε αµαξοστάσια ΟΣΥ και ΟΑΣΘ, άρα να δώ-
σουµε τη δυνατότητα να µπορούµε άµεσα να πάµε να εγκατα-
στήσουµε τις υποδοµές για να µπορέσουν να έρθουν τα ηλε-
κτρικά λεωφορεία, προκειµένου να φορτίζουν αποκλειστικά
στους χώρους που έχουν επιλέξει οι φορείς.

Και στο άρθρο 2, στην παράταση προσωρινής ανάθεσης του
συγκοινωνιακού έργου στον ΟΑΣΘ, τι κάνουµε; Μέχρι να βρούµε
-και είναι κάτι για το οποίο θα ήθελα, όµως, την άποψή σας, όλων
των κοµµάτων- τι θα κάνουµε µε τον ΟΑΣΘ µελλοντικά -και εµείς
δώσαµε µία καταληκτική ηµεροµηνία µέχρι τέλος του έτους να
έχουµε απόφαση για το µέλλον του ΟΑΣΘ- πρέπει να αναλά-
βουµε κάποιες πρωτοβουλίες.

Υπενθυµίζω προς όλα τα κόµµατα του ελληνικού Κοινοβουλίου
ότι ο ΟΑΣΘ είναι σε καθεστώς ειδικής εκκαθάρισης από το 2017.
Από το 2017 δίνουµε διαρκώς παρατάσεις. Όταν συνεπώς αυτή
τη στιγµή δεν έχουµε ξεκάθαρη εικόνα για το µέλλον, είναι προ-
φανές ότι είναι αναγκαία αυτή η παράταση, προκειµένου: πρώ-
τον, να αποφασίσουµε για το µέλλον του ΟΑΣΘ, δεύτερον, να
λειτουργήσουν καλύτερα οι συγκοινωνίες στη Θεσσαλονίκη, κυ-
ρίως µε δεδοµένο ότι από τον άλλο µήνα θα ξεκινήσει και η υλο-
ποίηση ενός πολύ σηµαντικού έργου, του flyover, στη Θεσσαλο-
νίκη. 

Και σε αυτή την κατεύθυνση, θέλω απλά και µόνο να σας ενη-
µερώσω ότι πέραν των άλλων πρωτοβουλιών που αναλαµβάνει η
ελληνική Κυβέρνηση για τη βελτίωση της καθηµερινότητας του
συµπατριώτη µας, του πολίτη στη Θεσσαλονίκη, εξαιτίας της
έναρξης λειτουργίας του flyover, που µε βάση τη σύµβαση θα
έχει περιορισµό στη χρήση λωρίδων -υφιστάµενων λωρίδων-
στην περιφερειακή Θεσσαλονίκης, πέραν των άλλων πρωτοβου-
λιών, εµείς εξαντλήσαµε όλες τις δυνατότητες για να βρούµε
εντός ΟΑΣΘ νέους οδηγούς και βρήκαµε είκοσι περίπου τον
αριθµό. Προχωρήσαµε σε συγκεκριµένες πρωτοβουλίες ώστε τα
ΚΤΕΛ να εκτελέσουν συγκεκριµένο κυκλοφοριακό έργο στη Θεσ-
σαλονίκη το επόµενο χρονικό διάστηµα -νοµίζω η κ. Αλεξόπουλου
µπορεί να σας ενηµερώσει πιο αναλυτικά- τις επόµενες ηµέρες
θα έχουµε περίπου εβδοµήντα νέα δροµολόγια -ήδη έχουµε κά-
ποια, αλλά θα φτάσουµε τα εβδοµήντα νέα δροµολόγια- στη
Θεσσαλονίκη και ολοκληρώνεται εντός των επόµενων ωρών,
ίσως ηµερών, η διαδικασία πρόσληψης εκατόν πενήντα οδηγών
στον ΟΑΣΘ για έξι µήνες, προκειµένου να καλύψουν ανάγκες µε
υφιστάµενο στόλο του ΟΑΣΘ, που σήµερα υπάρχει. Γιατί σήµερα
το έργο εκτελείται από τον ΟΑΣΘ από leasing µε τον ιδιωτικό
τοµέα και από εκχώρηση έργου στα ΚΤΕΛ. Το κρίσιµο θέµα είναι
να βρούµε και τους οδηγούς. Εδώ είµαστε να τα αξιολογήσουµε
όλα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Λιβαδειάς, καθώς και εί-
κοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί από το 6ο

Δηµοτικό Σχολείο Λιβαδειάς.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ.

Ζωή Κωνσταντοπούλου για τα επόµενα δεκαπέντε λεπτά. 
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Καληµέρα, παιδιά, και χαιρόµαστε που τα άνω θεωρεία
είναι γεµάτα. Δυστυχώς, η Βουλή είναι άδεια, ως συνήθως και
αυτό είναι ένα παράδειγµα που ελπίζω να µην το αναπαράγετε
εσείς στη ζωή σας, γιατί η συµµετοχή είναι εκείνη που µπορεί να
αλλάξει τα πράγµατα, οι γεµάτες αίθουσες, οι γεµάτες θέσεις, οι
γεµάτες πλατείες, οι γεµάτοι δρόµοι και οι γεµάτες ψυχές. 

Κύριε Υπουργέ, όταν τελειώσετε τη συνεννόηση, θέλω να σας
πω ότι είναι, πραγµατικά, τραγικό να κρύβεται ο κ. Μητσοτάκης,
αλλά να κρύβεστε κι εσείς οι Υπουργοί και να µην έρχεστε στη
Βουλή. Χαίροµαι που σήµερα πήρατε τον λόγο µόλις βγήκα από
την Αίθουσα και χαίροµαι που σας πέτυχα, για να σας πω ότι συ-
µπληρώνονται σαράντα εννέα µέρες -να το πείτε, σας παρακαλώ,
στον κ. Μητσοτάκη, τον Πρωθυπουργό- που δεν έχει πατήσει στη
Βουλή. Σαράντα εννέα µέρες που δεν έχει πατήσει στην Ολοµέ-
λεια. Έφυγε τρέχοντας στις 31 Αυγούστου σε εκείνη την συζή-
τηση που προκάλεσε, προ ηµερησίας διατάξεως, για να ενη-
µερώσει -υποτίθεται- για τις πυρκαγιές, έφυγε τρέχοντας, εκτε-
θειµένος βαρύτατα για τους χειρισµούς του και για τα πρόσωπα
τα οποία έχει επιλέξει στην πολιτική προστασία και έκτοτε δεν
ξαναφάνηκε.

Και επειδή χρειαζόταν και µία εικόνα του µέσα στη Βουλή, συ-
γκάλεσε την Κοινοβουλευτική σας Οµάδα στην Αίθουσα της Ολο-
µέλειας, για να εµφανισθεί να µιλάει µέσα στη Βουλή. Αυτό,
πρέπει να σας πω ότι, δεν είναι -και να του το µεταφέρετε, κύριε
Σταϊκούρα, έτσι όπως το λέω- ένδειξη ηγεσίας, ούτε είναι πράξη
ηγεσίας. Είναι ένδειξη λιποψυχίας, για να µην πω δειλίας. 

Θα ξεκινήσω, µολονότι το νοµοσχέδιο είναι του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών -δικό σας, δηλαδή- από το ζήτηµα µε
το οποίο ξεκινήσατε κι εσείς, εκείνο που απασχολεί τους ανθρώ-
πους στην υφήλιο, σε όλον τον κόσµο και για το οποίο η Κυβέρ-
νησή σας είναι βαρύτατα εκτεθειµένη. 

Κύριε Υπουργέ, τι ήταν αυτό που άκουσα από τα χείλη σας;
Εκφράζετε τον αποτροπιασµό και την οδύνη σας για το τραγικό
«δυστύχηµα» στη Γάζα και µετά το διορθώσατε και είπατε «χτύ-
πηµα»; Ήταν φυσικό φαινόµενο; Ήταν µία φυσική καταστροφή;
Τι διατυπώσεις είναι αυτές και τι διατυπώσεις είναι αυτές που
ακούσαµε χτες τον κ. Μητσοτάκη να αρθρώνει -να ψελλίζει, θα
έλεγα- στη διάρκεια συνέντευξής του, αλλά και όταν µίλησε στο
ασφαλές περιβάλλον του Υπουργικού Συµβουλίου; Εκφράζει τον
αποτροπιασµό του. «Έχει το δικαίωµα στην αυτοάµυνα το κράτος
του Ισραήλ», είπε ο κ. Μητσοτάκης, «αλλά εντός του Διεθνούς Δι-
καίου». 

Πρέπει να σας πω ότι αυτές οι λεκτικές ακροβασίες, όπως και
συνολικά η στάση της ελληνικής Κυβέρνησης, σε σχέση µε το
κράτος του Ισραήλ, σας εκθέτουν ανεπανόρθωτα. 

Είπα χθες από αυτό εδώ το Βήµα ότι η Κυβέρνησή σας, για
άλλη µια φορά, παίρνει το µέρος του πολέµου, παίρνει το µέρος
των εγκληµάτων πολέµου, εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας,
γενοκτονίας, παίρνει το µέρος εκείνων που διαπράττουν τα διε-
θνή αυτά εγκλήµατα, παίρνει το µέρος των θυτών, ενώ όφειλε να
παίρνει το µέρος των θυµάτων. 

Εµείς παίρνουµε το µέρος των θυµάτων, το µέρος της ειρήνης,
το µέρος των ανθρώπων που αυτή τη στιγµή θυσιάζονται -τους
θυσιάζετε- και σφαγιάζονται και εξοντώνονται. Και υπάρχουν
άµαχοι Παλαιστίνιοι, όπως υπάρχουν άµαχοι Ισραηλινοί, υπάρ-
χουν αθώα θύµατα, για τα οποία φέρετε ευθύνη -και η δική σας
Κυβέρνηση- όπως όλες οι κυβερνήσεις που δεν αποστασιοποι-
ούνται, δεν αποµονώνουν, δεν καταδικάζουν εδώ και δεκαετίες
το κράτος του Ισραήλ. Ένα κράτος, το οποίο αρνήθηκε να υπο-
γράψει και καταψήφισε -ήταν το ένα από τα επτά που καταψήφι-
σαν- το καταστατικό του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου, εκείνο
δηλαδή το διεθνές όργανο και τη διεθνή διαδικασία που είναι αρ-
µόδιο να δικάσει τα διεθνή εγκλήµατα. Και καταψήφισε το κράτος
του Ισραήλ ειδικά τις διατάξεις για τα εγκλήµατα κατά της αν-
θρωπότητας, που διαπράττονται µέσω του εποικισµού. 

Αυτές τις διατάξεις -το είπα και χθες στην οµιλία µου, αλλά
ήταν µόνο ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης παρών από την Κυβέρ-
νηση, το λέω, λοιπόν, και µε την παρουσία σας, για να το µετα-
φέρετε στον κ. Μητσοτάκη και στην Κυβέρνηση- αυτά τα εγκλή-
µατα του εποικισµού που διαπράττονται στην Κύπρο από τις δυ-

νάµεις κατοχής της Τουρκίας, που διαπράττονται στα παλαιστι-
νιακά εδάφη από το κράτος του Ισραήλ και που αποτέλεσαν πρό-
ταση της ελληνικής πλευράς για ενσωµάτωση, κύριε Σταϊκούρα,
στο καταστατικό του Διεθνούς Ποινικού Δικαστηρίου. 

Εντός ποιου Διεθνούς Δικαίου ακριβώς κινείστε εσείς; Ποιο
Διεθνές Δίκαιο επιτρέπει σε ένα κράτος να εφαρµόζει πρακτικές
απαρτχάιντ, πρακτικές αποµόνωσης ενός πληθυσµού ο οποίος
ζει σε καθεστώς πολλαπλών απαγορεύσεων, ελλείψεων σε ζω-
τικά αγαθά επί δεκαετίες; Εντός ποιου Διεθνούς Δικαίου και
ποιας διεθνούς νοµιµότητας αναγνωρίζεται το Ισραήλ ως σύµµα-
χός σας; Και πώς σέρνετε τον λαό µας, τον ελληνικό λαό -έναν
λαό που έχει διαχρονικά σταθεί αλληλέγγυος στα θύµατα των πο-
λέµων, στα θύµατα των διεθνών εγκληµάτων, στα θύµατα εισβο-
λής και κατοχής, στα θύµατα του εποικισµού- σε µια πολιτική που
ο λαός αυτός ποτέ δεν ενέκρινε; Ελπίζω ο κ. Τασούλας να µου
απαντήσει σε λίγο στη Διάσκεψη των Προέδρων. Πώς βάζετε τη
σηµαία του κράτους του Ισραήλ στον τοίχο της Βουλής των Ελ-
λήνων; Ποιος το αποφάσισε αυτό και τι ακριβώς εξυπηρετεί,
κύριε Σταϊκούρα;

Είναι αδιανόητο να ανεβαίνετε στο Βήµα της Βουλής ως Υ-
πουργός της Κυβέρνησης και να µασάτε τα λόγια σας. Είναι αδια-
νόητο ο κ. Μητσοτάκης ως Πρωθυπουργός ευρωπαϊκού κράτους,
κράτος δικαίου, όπως κατά το Σύνταγµα είναι η Ελληνική Δηµο-
κρατία, να µασάει επίσης τα λόγια του. Και είναι άκρως προβλη-
µατικό ότι σε αυτή τη συγκυρία, αντί να βγείτε θαρρετά και να
καταδικάσετε τα διεθνή εγκλήµατα, αντί να πάρετε αποστάσεις
από το κράτος που εγκληµατεί, αντί να καταδικάσετε συλλήβδην
όποιον διαπράττει εγκλήµατα, εσείς διαλέγετε πλευρά µεταξύ
των θυτών και παίρνετε βέβαια τεράστια απόσταση από τη µεριά
των θυµάτων.

Εµείς θα συνεχίσουµε και θα εξακολουθήσουµε να είµαστε µε
τα θύµατα και θα συνεχίσουµε και θα εξακολουθήσουµε να µι-
λάµε τη γλώσσα της αλήθειας και να λέµε τα πράγµατα µε το
όνοµά τους.

Στη Γάζα αυτή τη στιγµή διαπράττεται εθνοκάθαρση, όπως
διαπράχθηκε προ ολίγων µόνο ηµερών στο Ναγκόρνο - Καρα-
µπάχ. Και πάλι σιωπηλοί παραµείνετε. Δεν µπορεί παρά να σκε-
φτούµε τα συµφέροντα που συνδέονται, οικονοµικά και άλλα, µε
τα κράτη µε τα οποία συµµαχείτε κάθε φορά. Επειδή, όµως, είναι
αρκετά πρόσφατο το Κατάρ-gate, αρκετά πρόσφατη η αποκά-
λυψη ότι υπάρχουν κράτη που επιδιώκουν την εξαγορά και τον
επηρεασµό κυβερνητικών και άλλων κοινοβουλευτικών ιθυνόντων
και εκπροσώπων, νοµίζω ότι θα πρέπει να δώσετε εξηγήσεις για
τη στάση που κρατάτε.

Έρχοµαι τώρα στο αντικείµενό σας, υποδοµές και µεταφορές.
Στη ζούλα φέρνετε ένα νοµοσχέδιο, στα γρήγορα να συζητηθεί
και να ψηφιστεί, πρώτη επιτροπή τη Δευτέρα, άλλες δύο την
Τρίτη, άλλη µία την Τετάρτη και µία ψήφιση στην Ολοµέλεια σή-
µερα. Όχι fast track, όχι κατεπείγουσα διαδικασία, αλλά υπερε-
πείγουσα, τόσο επείγουσα που αναρωτιέται κανείς ποιος σας
πιέζει, τόσο επείγουσα που αναρωτιέται κανείς µε τι συνδέεται
αυτή η νοµοθέτηση.

Επειδή, όµως, αναφερθήκατε στο αποτέλεσµα των αυτοδιοι-
κητικών εκλογών, κύριε Σταϊκούρα, θα ήθελα να είµαστε ξεκάθα-
ροι. Καταψηφίστηκε η πολιτική σας στη Θεσσαλία. Καταψηφί-
στηκε η πολιτική σας των υποδοµών και µεταφορών. Καταψηφί-
στηκε η απάτη που διαπράξατε σε βάρος του θεσσαλικού λαού
και των πολιτών των πληγεισών περιοχών. Καταψηφίστηκε η αλα-
ζονεία µε την οποία κουνούσατε το δάχτυλο και λέγατε «δεν
έχουµε πολιτικό κόστος, πήραµε 41%». Μετά τα Τέµπη το λέγατε
αυτό. Καταψηφίστηκε η γεµάτη οίηση στάση σας µετά τα Τέµπη,
να έρχεστε εδώ -συµπληρώνονται σε λίγο τέσσερις µήνες από
την εκλογή σας- και να παρασιωπάται το έγκληµα των Τεµπών -
που δεν ξέρω αν θα το πείτε και αυτό τραγικό δυστύχηµα-, να
παρασιωπάται ότι εκκρεµεί ποινική διερεύνηση που στρέφεται σε
βάρος της Κυβέρνησής σας, να παρασιωπάται ότι και ο περιφε-
ρειάρχης που µαυρίστηκε, ο κ. Αγοραστός, ήταν ο πρώτος που
αντέδρασε για τη συγκάλυψη των στοιχείων και των πειστηρίων,
ήταν εκείνος ο οποίος µπάζωσε µε τρόπο ανίερο και βλάσφηµο -
και αξιόποινο φυσικά- τον τόπο του δυστυχήµατος.

Και ήµουν παρούσα όταν η µητέρα µιας δεκαεννιάχρονης κο-
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πέλας, η Μαρία Καρυστιανού, η πρόεδρος του σωµατείου των
συγγενών των τραγικών θυµάτων, ζήτησε εξηγήσεις από τον κ.
Αγοραστό γι’ αυτή του την ενέργεια και ήµουν παρούσα όταν ο
κ. Αγοραστός µασούσε τα λόγια του για λογαριασµό της Κυβέρ-
νησής σας, όπως πράττει η Κυβέρνησή σας. Και να µην έρθει ο
κ. Μητσοτάκης εδώ να µου πει «είστε δικηγόρος και µπερδεύετε
τις ιδιότητες σας». Ναι, είµαι δικηγόρος, εκπροσωπώ αφιλοκερ-
δώς τις οικογένειες των θυµάτων, γιατί αναγνωρίζω ότι αυτή η
υπόθεση είναι προσωπική υπόθεση όλων των Ελλήνων, ότι απέ-
ναντι στη συγκάλυψη την οποία δροµολογείται για το έγκληµα
των Τεµπών πρέπει ο καθένας και η καθεµιά να κάνει όλα αυτά
που του αναλογούν για να µην µπαζώσετε και να µην πνίξετε στο
σκοτάδι τις αιτίες, τις ευθύνες και τη δική σας εµπλοκή και για
να µην υπάρξουν ξανά νέα παιδιά και µεγαλύτεροι άνθρωποι που
χάνουν τη ζωή τους από τις δικές σας εγκληµατικές παραλείψεις,
από τη δική σας εγκληµατική στάση του «πάµε και όπου βγει»,
του διορισµού µε ρουσφέτι ενός σταθµάρχη που δεν πληρούσε
τις προϋποθέσεις και της άφεσης στα χέρια αυτού του ανθρώπου
που διορίστηκε µε ρουσφέτι της ζωής όλων µας. Γιατί όλοι µας
θα µπορούσαµε να είµαστε -όσοι τουλάχιστον παίρνουµε το
τρένο- µέσα σε αυτό το τρένο. Μπορεί ο κύριος Πρωθυπουργός
να κινείται µόνο µε ελικόπτερο και ίσως κάποια στιγµή το χρει-
αστεί για ειδική αποστολή.

Αλλά ο ελληνικός λαός συνειδητοποίησε, οι πολίτες συνειδη-
τοποίησαν, οι µανάδες και οι πατεράδες συνειδητοποίησαν ότι ο
καθένας και η καθεµιά και τα παιδιά τους και οι γονείς τους θα
µπορούσαν να βρίσκονται στο µοιραίο τρένο, στις µοιραίες στι-
γµές, στη µοιραία σύγκρουση. 

Αντί, λοιπόν, να ασχοληθείτε µε αυτό, το καταπνίγετε, κύριε
Σταϊκούρα, και φέρνετε µία νοµοθετική πρωτοβουλία που θέλετε
να ψηφιστεί στο ποδάρι. Φέρνετε τροπολογίες του ποδαριού για
θέµατα που επιθυµείτε να τα διεκπεραιώσετε, αλλά που δεν επι-
τρέπετε να ρυθµίζονται µε τροπολογίες και µας λέτε κιόλας στη
διάρκεια της µίας και µόνης συνεδρίασης που θα ψηφιστεί το νο-
µοσχέδιο αυτό ότι περιµένετε την άποψή µας. Θα αστειεύεστε
βέβαια. Θα κάνετε διαβούλευση την ηµέρα της ψήφισης; Έρχε-
στε µετά τα Τέµπη στο πεδίο των υποδοµών και µεταφορών και
φέρνετε τροπολογίες για τις αµαξοστοιχίες και για τον ΟΑΣΘ και
ζητάτε και την άποψή µας; Αντί να πείτε το Υπουργείο µας απο-
σύρεται, κάνει όλα εκείνα που πρέπει για να αποκατασταθεί η
ασφάλεια… Όχι το δίκτυο, κύριε Σταϊκούρα. Η ασφάλεια των µε-
ταφορών, η ασφάλεια των σιδηροδρόµων, η ασφάλεια των εθνι-
κών οδών, η οδική ασφάλεια για τους πολίτες. Κουνάει το
δάχτυλο ο Πρωθυπουργός για την ασφάλεια, αλλά έχει διασπεί-
ρει και εξαπλωθεί το αίσθηµα ανασφάλειας στους πολίτες, ότι
πουθενά δεν είναι ασφαλείς, ότι πουθενά δεν µπορούν να γλιτώ-
σουν από τη δική σας αδιαφορία, από τη δική σας απραξία, από
τη δική σας αβελτηρία.

Φέρνετε νοµοθέτηση της τελευταίας στιγµής, αρνείστε αυτό
που εµείς σας έχουµε ζητήσει, δηλαδή νοµοθέτηση µε στρατη-
γικό σχεδιασµό, µε πλαίσιο, µε χάραξη και µε γνώµονα την ασφά-
λεια των πολιτών. Βεβαίως, είµαι σίγουρη ότι από µέσα σας λέτε
«τον ξαναψήφισαν τον Καραµανλή, τον έκρινε για τις ποινικές του
ευθύνες ο λαός». Αυτά δεν µας είπατε µετά τις εκλογές; 

Κοιτάξτε να δείτε. Δείξατε ένα σηµείο πολύ µεγάλης ανεντιµό-
τητας. Θελήσατε τις δικές σας ευθύνες για την πολιτική στο
πεδίο των υποδοµών και των µεταφορών, στο πεδίο του εγκλή-
µατος των Τεµπών, να τη µετακυλήσετε στους πολίτες των Σερ-
ρών και χρησιµοποιήσατε στη συνέχεια την ψήφο τους ως άλλοθι
για τη δική σας άρνηση ανάληψης των ευθυνών σας.

Θα πληροφορηθήκατε ότι στις Σέρρες ο δήµαρχος που διόριζε
τους δικούς του ακόµη και στο δηµοτικό περιφερειακό θέατρο
και ανακοίνωνε νέο καλλιτεχνικό διευθυντή πριν καν την προκή-
ρυξη, καταψηφίστηκε από τους πολίτες. Ούτε αυτόν είχατε το
θάρρος να τον ελέγξετε γι’ αυτές τις πρακτικές διαφθοράς. 

Εγώ θα κλείσω, λέγοντάς σας αυτό που είπα και χθες. Κάνατε
λάθος και κάνετε λάθος αν νοµίζετε ότι επειδή ψηφιστήκατε τον
Μάιο και τον Ιούνιο, ο ελληνικός λαός, οι πολίτες δεν θα σηκώ-
σουν κεφάλι. Κάνετε λάθος αν νοµίζετε ότι οι πολίτες δεν θα αντι-
δράσουν. Οι πολίτες έχουν ήδη αρχίσει να αντιδρούν. Εσείς
φαίνεται ότι λειτουργείτε ακόµη µε τον νόµο της αδράνειας.

Εµείς θα συνεχίσουµε να λειτουργούµε µε τον νόµο και το αί-
σθηµα διαφάνειας και µε τους πολίτες αυτής της χώρας και το
µέλλον τους στην καρδιά µας, στο µυαλό µας, στον ορίζοντα µας
για τον οποίο θα παλεύουµε.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ζητήσει

ο κύριος Υπουργός.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Προφανώς θα αποφύγω να απαντήσω σε ρήµατα που χρη-
σιµοποίησε η κ. Κωνσταντοπούλου. Το έχω πει από την πρώτη
στιγµή που συναντηθήκαµε µε αυτή την ιδιότητα που έχω και που
έχει η ίδια, ότι το ύφος µας είναι διαφορετικό. Ρήµατα όπως κρύ-
βοµαι, έφυγε τρέχοντας ο Πρωθυπουργός, δειλία και µια σειρά
από άλλα, προφανώς δεν απηχούν την πραγµατικότητα, αλλά
αποδεικνύουν και το ύφος του καθενός. 

Μου είπατε ότι πήρα τον λόγο µόλις φύγατε. Δηλαδή συγ-
γνώµη, αν έπαιρνα τον λόγο αργότερα δεν θα ερχόσασταν; Με
το που τελείωσαν οι εισηγητές, ζήτησα τον λόγο. Απλά µε παρα-
κάλεσε ένας συνάδελφος Βουλευτής να τοποθετηθεί πριν από
εµένα για να αποχωρήσει. Και πήρα τον λόγο και θα καθίσω µέχρι
το τέλος της συνεδρίασης για να ακούσω όλους συναδέλφους.
Δεν εξαρτάται η παρουσία µου από την παρουσία σας. Υποθέτω
και το αντίστροφο. 

Τρίτη παρατήρηση: Φέραµε στη ζούλα το νοµοσχέδιο. Δεκα-
πέντε ηµέρες διαβούλευση είναι στη ζούλα; Δεκαπέντε ηµέρες,
δύο σχόλια από δύο πολίτες. Ένας να λέει µπράβο και ένας να
κάνει παρατηρήσεις και να τοποθετούµε σήµερα είναι στη ζούλα;
Και εν πάση περιπτώσει αν λέτε ότι είναι fast track διαδικασίες,
είχατε είκοσι λεπτά και µια λέξη δεν είπατε για το νοµοσχέδιο.
Είπατε για όλα τα άλλα. Μια λέξη δεν είπατε. Αφού είχατε χρόνο,
αφού είχατε είκοσι λεπτά, αφού είχατε πέντε µέρες, µια παρατή-
ρηση δεν είχατε να κάνετε; Πως είναι fast track διαδικασίες και
δεν κάνετε και σχόλια;

Είπατε για τροπολογίες για διεκπεραίωση. Προφανώς µε την
αρνητική εκφορά του λόγου, πάντα η διεκπεραίωση. Συγγνώµη,
το να µπουν ηλεκτρικά λεωφορεία στην Αθήνα και στη Θεσσαλο-
νίκη είναι διεκπεραίωση; Το να εξυπηρετήσουµε τους πολίτες,
αποδεδειγµένα ποιος έχει στην καρδιά του τους πολίτες, για την
καθηµερινότητά τους είναι στη ζούλα ή διεκπεραίωση; Το να
πάµε και να πούµε ότι βοηθάµε την καθηµερινότητα του πολίτη
µε τον ΟΑΣΘ -γιατί και εσείς ήσασταν µέλος της κυβέρνησης µε
την ευρύτερη έννοια της κυβερνητικής πλειοψηφίας και ήταν
ΟΑΣΘ και τότε, το 2015-, είναι αυτό διεκπεραίωση µε την αρνη-
τική εκφορά του λόγου;

Ερχόµαστε µε τροπολογία να βοηθήσουµε το έργο. Κι όταν
είπα «θέλω την άποψή σας», δεν το περίµενα αυτό από εσάς,
θέλω την άποψή σας για τα µεγάλα θέµατα, που δεν αποφασίζο-
νται σήµερα, αλλά για το επόµενο χρονικό διάστηµα. Θέλω την
άποψή σας, από όλα τα κόµµατα, για το τι ΟΑΣΘ θέλουµε µετά
το 2023. Θέλω την άποψή σας για τους ΔΕΔ-Μ, δηλαδή για τους
διαδρόµους και το πώς πρέπει να κινηθεί η χώρα στο νέο ευρω-
παϊκό στερέωµα, για να κάνουµε καλύτερες σιδηροδροµικές υπο-
δοµές. Άρα, ναι, ζητάω την άποψή σας για τα θέµατα τα οποία
δεν αποφασίζουµε σήµερα και επί αυτών τοποθετήθηκα και ζή-
τησα την άποψή σας. Για το σχέδιο νόµου τις άκουσα τις παρα-
τηρήσεις. Από εσάς προφανώς καµµία. 

Και τέλος µιλήσατε -εκτός νοµοσχεδίου, εννοείται- πάλι για τα
Τέµπη και για το αν έχουµε κάνει κάτι για να ενισχύσουµε την
ασφάλεια του πολίτη ή να ελέγξουµε τι έγινε στα Τέµπη. Πρώτα
από όλα, να σας θυµίσω υπάρχει δηµόσια ανακοίνωση ότι αυτή
η πολιτική ηγεσία δροµολόγησε το διοικητικό συµβούλιο του ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ και µάλιστα, ζήτησα άµεσα από τη νέα ηγεσία του ΕΟ-
ΔΑΣΑΑΜ να στείλει έγγραφο προς τον ERA έτσι ώστε να
συµβάλει ο ευρωπαϊκός οργανισµός για τη διεκπεραίωση εντός
δώδεκα µηνών από τότε που έγινε το δυστύχηµα, στο τι έγινε στα
Τέµπη. 

Άρα ακολουθούµε απολύτως την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, ακο-
λουθούµε απολύτως αυτά στα οποία δεσµεύτηκε ο Πρωθυπουρ-
γός πριν τον Ιούνιο και τον Ιούλιο του 2023 και ακολουθούµε τις
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βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές γι’ αυτό το θέµα. Δεν µένουµε,
όµως, µόνο σε αυτό. Θέλω να σας πω -και το είπα δηµόσια προ-
χθές- ότι αν δεν είχαµε τις καταστροφές στη Θεσσαλία, από την
προηγούµενη εβδοµάδα θα σας είχα ανακοινώσει ότι το δίκτυο
από Αθήνα µέχρι Θεσσαλονίκη έχει πλήρη σηµατοδότηση και τη-
λεδιοίκηση. Είχαµε φτάσει να ολοκληρώσουµε τη σηµατοδότηση
και την τηλεδιοίκηση από την Αθήνα µέχρι τη Θεσσαλονίκη.

Πράγµατι σήµερα, αν µε ρωτήσετε, από την Αθήνα µέχρι ένα
σηµείο κοντά στη Φθιώτιδα και κοντά στη Λάρισα πάλι µέχρι τη
Θεσσαλονίκη υπάρχει και σηµατοδότηση και τηλεδιοίκηση. Το
άλλο κοµµάτι καταστράφηκε. Άρα έγιναν ενέργειες, αναλήφθη-
καν πρωτοβουλίες, ολοκληρώσαµε το έργο που είχαµε δεσµευτεί
πριν τις εκλογές, αλλά ήρθαν οι φυσικές καταστροφές και δεν
µας επιτρέπουν να σας το παρουσιάσω εδώ ολοκληρωµένο. Ό-
µως, όλο το άλλο κοµµάτι ολοκληρώθηκε, επειδή είπατε αν ενι-
σχύουµε την ασφάλεια του πολίτη. Παράλληλα, εξασφαλίσαµε
στον ΟΣΕ, όχι 45 εκατοµµύρια, άλλα 75 εκατοµµύρια ευρώ, ό-
µως, ταυτόχρονα, µε εποπτεία, λογοδοσία και µετρήσιµα αποτε-
λέσµατα, από την πλευρά της διοίκησης του ΟΣΕ, έτσι ώστε ο
ΟΣΕ να υλοποιήσει τις απαιτούµενες παρεµβάσεις για την καλύ-
τερη λειτουργία των τρένων.

Και µια καταληκτική σκέψη, γιατί ενδιαφέρει και αρκετούς συ-
ναδέλφους, οι καταστροφές που έχουν γίνει στο σιδηροδροµικό
δίκτυο της περιοχής είναι εκτεταµένες και πολύ µεγάλου ύψους
χρηµατικής απόδοσης. Εκτιµάται ότι ανέρχεται το κόστος στα
185 εκατοµµύρια ευρώ και προσπαθούµε το αµέσως επόµενο
χρονικό διάστηµα να προχωρήσουµε σταδιακά στην ανάκτηση
του σιδηροδροµικού δικτύου αρχικά για να µεταφερθούν προ-
ϊόντα και στη συνέχεια µε ασφάλεια και οι επιβάτες. Όµως, η
ζηµιά πράγµατι είναι µεγάλη και θα προσπαθήσουµε να κάνουµε
το καλύτερο δυνατό, για να ενισχύσουµε τον ελληνικό σιδηρό-
δροµο και µετά τις φυσικές καταστροφές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Παρακαλώ, έχετε τον

λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, κάτι ξεχάσατε. Ξεχάσατε αυτό το οποίο απο-

τέλεσε την απαρχή της τοποθέτησής σας και βλέπω ότι αποφεύ-
γετε να επανέλθετε. Είπατε: «Εκφράζουµε την οδύνη, τον απο-
τροπιασµό για το τραγικό δυστύχηµα… Α! χτύπηµα στο νοσοκο-
µείο της Γάζας». Εγώ επανέρχοµαι και δεν ξεχνώ, ούτε θα αφήσω
να ξεχαστεί τίποτα. Η Κυβέρνησή σας είναι υπόλογη για το γε-
γονός ότι εξακολουθεί να µην αποστασιοποιείται από πράξεις,
από ενέργειες και από ένα κράτος το οποίο παραβιάζει συστη-
µατικά και διατυµπανίζοντάς το, το Διεθνές Δίκαιο και το Διεθνές
Ποινικό Δίκαιο. Κι εσείς εµµένετε να χαϊδεύετε το κράτος του Ισ-
ραήλ και έτσι να συµβάλλετε στη θυµατοποίηση του παλαιστινια-
κού λαού, των Παλαιστινίων, αλλά και των άµαχων ισραηλινών
πολιτών, που είναι τα θύµατα των διαρκών ευθυνών της διεθνούς
κοινότητας, των κυβερνήσεων των λεγόµενων δυτικών χωρών και
της δικής σας Κυβέρνησης. 

Δεν επανήλθατε. Μιλήσατε για τα πάντα, αλλά για το ζήτηµα
της ανθρωπιστικής κρίσης, της ανθρωπιστικής καταστροφής, των
εγκληµάτων κατά της ανθρωπότητας που διαπράττονται ξεχά-
σατε να µιλήσετε. Όπως και ο κ. Μητσοτάκης ο οποίος ήταν χθες
σε πολύ δύσκολη θέση να απαντήσει. Και δεν αποφεύγεται το
ερώτηµα ακριβώς γιατί τα θύµατα πολλαπλασιάζονται. Θα έχετε
ευθύνη και για τον περαιτέρω πολλαπλασιασµό των θυµάτων όσο
παίρνετε το µέρος του πολέµου, όσο παίρνετε το µέρος των
εγκληµάτων και των εγκληµατιών. 

Κύριε Υπουργέ, µία ενέργεια πρέπει να κάνετε για τα Τέµπη,
αν έχετε στοιχειώδη αίσθηση ευθιξίας, αυτοσεβασµού, ευθύνης
και ειλικρίνειας προς τον ελληνικό λαό: Να πάρετε τη δικογραφία
που έχει διαβιβαστεί στη Βουλή για ποινικές ευθύνες της Κυβερ-
νήσεώς σας και να προτείνετε στην Ολοµέλεια τη σύσταση προ-
ανακριτικής επιτροπής.

Εµείς, δυστυχώς, δεν έχουµε τον απαιτούµενο αριθµό Βουλευ-
τών για να υποβάλουµε τέτοια αίτηση. Εσείς, όµως, τον έχετε και

αυτό είναι που οφείλετε να κάνετε, όπως επίσης οφείλετε να πρά-
ξετε τα δέοντα ούτως ώστε να αποζηµιωθούν τα θύµατα και οι
οικογένειές τους χωρίς να χρειάζεται να απευθύνονται στα δικα-
στήρια, όπως επίσης να πράξετε τα δέοντα για να αποζηµιωθεί η
χώρα για όλες τις παραλείψεις και τις παραβιάσεις της ιταλικής
«HELLENIC TRAIN».

Αυτά οφείλετε να κάνετε πρωτίστως και όχι να έρχεστε εδώ
και να µας λέτε: «Τα είχαµε φτιάξει, αλλά χάλασαν από τις πληµ-
µύρες». Το ότι δεν υπάρχει και σήµερα τηλεδιοίκηση και το ότι
επικαλείστε ότι θα εγκαινιάζατε τα ίδια που θα εγκαινίαζε και θα
διακήρυσσε ο κ. Μητσοτάκης λίγες µέρες µετά τα Τέµπη, αν δεν
συνέβαιναν τα Τέµπη, είναι η συνέχιση της απόλυτης συνθήκης
περιφρόνησης όχι µόνο των θυµάτων, αλλά όλων των πολιτών.

Αυτά λοιπόν να σκεφτείτε και σε αυτά να µου απαντήσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο, κύριε

Υπουργέ, αλλά να είναι όντως ένα λεπτό γιατί η υποµονή των
Βουλευτών νοµίζω ότι…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ούτε µισό λεπτό δεν θα κάνω.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Συγγνώµη, αλλά µιλήσατε για περιφρόνηση. Εγώ θα πω για πε-

ριφρόνηση της κοινοβουλευτικής διαδικασίας όταν παίρνετε τον
λόγο για δεύτερη φορά και δεν αναφέρεστε στο νοµοσχέδιο.

Δεύτερη φορά πήρα τον λόγο και µου κάνετε υπόδειξη στο τι
λέω και τι δεν λέω. Σας το αντιστρέφω. Εσείς που λέτε ότι είναι
fast track διαδικασίες, τι είπατε στη δευτερολογία σας για το νο-
µοσχέδιο; Τσιµουδιά. Τίποτα. Και λέτε για σεβασµό της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας, όταν συνάδελφοι περιµένουν να µιλήσουν
επί του νοµοσχεδίου κι εσείς µιλάτε για οτιδήποτε εκτός του νο-
µοσχεδίου;

Και η τελευταία µου παρατήρηση, προφανώς και εγώ και ο
Πρωθυπουργός τοποθετηθήκαµε και χθες και σήµερα επί του ζη-
τήµατος που αναδείξατε και σε ό,τι αφορά τα Τέµπη είπατε: «Τι
κάνουµε για να ενισχυθεί η ασφάλεια;» και σας απαντώ ακριβώς
τι κάνουµε για να ενισχυθεί η ασφάλεια. Σας απαντάω µε αυτό
τον τρόπο επί του ερωτήµατός σας και πάτε σε άλλο θέµα, για
τις αποζηµιώσεις. Έχουµε στοιχεία και για τις αποζηµιώσεις.
Όποτε θέλετε είναι στη διάθεσή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ.
Κατρίνης.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου, όπως έκαναν

όλοι οι προλαλήσαντες, να ξεκινήσω την οµιλία µου µε όλα όσα
συµβαίνουν στη Λωρίδα της Γάζας και ιδιαίτερα µε ένα περιστα-
τικό που συγκλόνισε και τον καθένα και την καθεµία από εµάς,
αλλά νοµίζω και την παγκόσµια κοινότητα. Αναφέροµαι βεβαίως
στον βοµβαρδισµό του νοσοκοµείου. Πρόκειται για ένα έγκληµα
πολέµου που όλοι απαιτούµε να διερευνηθεί και έρχεται ως συ-
νέχεια επιθέσεων σε άµαχους και αθώους πολίτες. Όλο, όµως,
αυτό το δυστοπικό σκηνικό ενισχύει την ανάγκη ανάληψης πρω-
τοβουλιών στο πεδίο, και όχι µόνο ως εξαγγελία, για άµεση ειρή-
νευση στην περιοχή µε βάση τους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου
και τις αποφάσεις του ΟΗΕ, για να µη ζήσουµε µια ακόµα τρα-
γωδία την οποία ήδη ζούµε µε απρόβλεπτες διαστάσεις, για να
µη βιώσουµε έναν κύκλο βίας και ανθρωποθυσιών µε ασύµµετρες
συνέπειες για την ευρύτερη περιοχή.

Η Ελλάδα -και νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε- θα πρέπει να είναι
στις χώρες που θα αναλάβουν ειρηνευτικές πρωτοβουλίες. Βε-
βαίως, η χώρα µας διατηρεί ισχυρούς δεσµούς µε το Ισραήλ,
αλλά ταυτόχρονα έχει διαχρονικούς ισχυρούς δεσµούς και µε τον
αραβικό κόσµο. Αυτή η πολιτική δεν είναι τυχαία. Δεν συνέβη ένα
χρονικό διάστηµα. Είναι διαχρονική και όλοι γνωρίζουµε ότι ξεκί-
νησε από την εποχή της διακυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ και του Αν-
δρέα Παπανδρέου.

Όσον αφορά την ενσωµάτωση ευρωπαϊκών οδηγιών, που ανα-
φέρθηκε αναλυτικά ο εισηγητής, ο Αποστόλης ο Πάνας, µάλιστα
µία εξ αυτών έρχεται µετά από δεκαεπτά χρόνια και παραµένει
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ζητούµενο το κατά πόσον προετοιµάστηκαν αυτοί τους οποίους
αφορά η οδηγία όλα αυτά τα χρόνια και αν το κράτος το ίδιο προ-
ετοιµάστηκε για τις αλλαγές στις οδικές µεταφορές, νοµίζω ότι
υπάρχουν αρνητικές επιπτώσεις. Και µία από αυτές αφορά τους
Έλληνες επαγγελµατίες οδηγούς, καθώς η πιθανότητα µεταφο-
ράς της έδρας µιας εταιρείας σε χώρα µε πιο ελκυστικές συνθή-
κες και µικρότερο εργασιακό κόστος αυξάνει σηµαντικά την
εργασιακή τους ανασφάλεια. Και αυτό είναι κάτι που εµείς το
αναδείξαµε, το αναδεικνύουµε, το γεγονός ότι δεν υπάρχει µια
στρατηγική στο θέµα των οδικών µεταφορών. Φοβάµαι, όµως, ότι
δεν είναι ο µόνος τοµέας που η Κυβέρνηση δεν έχει στρατηγική,
γιατί επιβεβαιώνεται για µια ακόµη φορά ότι κινείστε χωρίς σχέ-
διο. 

Είπατε πριν, κύριε Υπουργέ, µια σειρά πρωτοβουλιών που θα
πάρετε για το θέµα της Πολιτικής Αεροπορίας. Βεβαίως, ξεχά-
σατε να πείτε ότι τον Ιούλιο του 2023 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
απευθύνει συστάσεις προς τη χώρα µας και για το θέµα της έλ-
λειψης ασφάλειας στα αεροδρόµια και εναέριας κυκλοφορίας
που αφορά την ΥΠΑ, αλλά και για τα θέµατα πτητικών προτύπων
και προτύπων πλοήγησης που αφορούν τη νεοσύστατη ΑΠΑ. Μά-
λιστα, στα ζητήµατα αυτά υπάρχουν εκκρεµότητες από το 2019,
από τη δική σας Κυβέρνηση και τον προκάτοχό σας και έρχεται
ο Ευρωπαϊκός Οργανισµός Ασφάλειας της Αεροπορίας να δείξει
όλα αυτά τα κενά που υπάρχουν και που και η ανεξάρτητη αρχή
και η εποπτεύουσα αρχή δεν έχουν κάνει µέχρι σήµερα τίποτα,
όχι προφανώς γιατί είναι µόνο δική τους ευθύνη, αλλά γιατί αυτό
είναι µία από τις γενικότερες ολιγωρίες, αβελτηρίες της Κυβέρ-
νησης σας, που πολλά εξαγγέλλει λίγα, όµως, υλοποιεί.

Άρα Κυβέρνηση που κινείται χωρίς σχεδιασµό. Να ήταν, όµως,
µόνο αυτό. Εδώ ακριβώς το ίδιο βλέπουµε να συµβαίνει και στην
περίπτωση των ναυπηγείων Σκαραµαγκά, όπου η τύχη και του
ναυπηγείου, αλλά και των εργαζοµένων παραµένει αβέβαιη. Έχω
εδώ µπροστά µου στις 7 Ιουλίου του 2021, τι δήλωσε ο Πρωθυ-
πουργός για τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά: «Περισσότερες δου-
λειές, ανάπτυξη για όλους. Ξαναπιάνει δουλειά το ναυπηγείο
Σκαραµαγκά». 

Έχω επίσης δηµοσίευµα, κύριε Υπουργέ, που εσείς ο ίδιος στις
21 Μαρτίου συγχαίρετε τον επενδυτή, τον καινούργιο ιδιοκτήτη
των ναυπηγείων Σκαραµαγκά και λέτε ότι έχετε σχέδιο και ότι ο
εκσυγχρονισµός του κλάδου της βιοµηχανίας, της ναυπηγοεπι-
σκευαστικής είναι προτεραιότητά σας.

Και αναρωτιέµαι και σας ρωτώ ευθέως: Σήµερα ποια είναι η
τύχη του ναυπηγείου, ενός ναυπηγείου για το οποίο είµαστε πε-
ρήφανοι για τα υποβρύχια, τα οποία έχουν δώσει αµυντική υπε-
ροπλία στη χώρα µας και τα οποία κατασκευάστηκαν στα ναυπη-
γεία τα συγκεκριµένα; Ποια είναι, λοιπόν, η τύχη των ναυπηγείων
και των εργαζοµένων; 

Και το ΠΑΣΟΚ, βεβαίως, θα ψηφίσει τη διάταξη που δίνει τη
δυνατότητα και στηρίζει τους εργαζόµενους για ένα µικρό ακόµα
διάστηµα. Μέχρι σήµερα, όµως, που µιλάµε ο επενδυτής, τον
οποίο εσείς αποθεώνετε, δεν έχει ξεκαθαρίσει τι θα κάνει µε τα
ναυπηγεία και ποια είναι η τύχη των εργαζοµένων. 

Θέλουµε µε αφορµή τη διάταξη της σηµερινής τροπολογίας
να µας ξεκαθαρίσετε εσείς αν υπάρχει σχέδιο, αν το ναυπηγείο
θα συνεχίσει να λειτουργεί, αν υπάρχει στρατηγική της χώρας
συνολικά για τη ναυπηγική βιοµηχανία της χώρας, που δεν υπάρ-
χει. Το ΠΑΣΟΚ το ανέδειξε και στα εξοπλιστικά προγράµµατα ότι
δεν υπήρχε µέριµνα για εγχώρια προστιθέµενη αξία, για συµµε-
τοχή των ελληνικών ναυπηγείων σε όλα τα προγράµµατα, τα
οποία συµφωνήσατε. Φωνή βοώντος εν τη ερήµω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες και ελληνική κοινωνία
αφυπνίζονται, αντιδρούν, παίρνουν την τύχη στα χέρια τους, δια-
πιστώνουν ότι δεν τους ταιριάζει µια κοινωνία χαµηλών προσδο-
κιών, όπως είναι αυτή για την οποία εργάζεται η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί ναι, η Ελλάδα µπορεί. Γιατί ναι, οι Έλ-
ληνες αξίζουν να ζήσουν καλύτερα. Γιατί οι πολίτες πρέπει και
ελπίζουν και αισιοδοξούν ότι µπορούν να έχουν ένα καλύτερο
µέλλον σε µια σύγχρονη και ευρωπαϊκή χώρα.

Ο δεύτερος γύρος των αυτοδιοικητικών εκλογών κατέδειξε ότι
υπάρχει ανάγκη διαµόρφωσης µιας εναλλακτικής και αξιόπιστης
πρότασης διακυβέρνησης, µιας πρότασης που θα αποκτήσει

πλειοψηφικά χαρακτηριστικά. Αυτή είναι µια κοινωνική ανάγκη,
είναι πλέον µια εθνική αναγκαιότητα. Και οι άνθρωποι που υπο-
στήριξαν την υποψηφιότητα τόσο του Χάρη Δούκα στον Δήµο
Αθηναίων όσο του Δηµήτρη Κουρέτα στην Περιφέρεια Θεσσα-
λίας, που στήριξαν πολλούς άλλους αιρετούς που εξελέγησαν
και εκφράζουν τη δηµοκρατική αλλά και προοδευτική εκδοχή
στην αυτοδιοίκηση έστειλαν το δικό τους ηχηρό µήνυµα.

Και µπορεί, κύριε Υπουργέ, εσείς να ισχυρίζεστε ότι λάβατε το
µήνυµα και µπορώ να το ακούσω αυτό από εσάς, γιατί δεν συ-
γκαταλέγεστε στους Υπουργούς που τη δεύτερη εβδοµάδα πριν
τις εκλογές πήγαν να εκβιάσουν και να απαιτήσουν από τους πο-
λίτες να στηρίξουν τους κοµµατικούς υποψηφίους, µάλιστα µε
το φόβο της µη καλής συνεργασίας στο µέλλον. Δεν είµαι σίγου-
ρος, όµως, ότι το µήνυµα αυτό το έχουν λάβει συνολικά στην Κυ-
βέρνηση ή και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ένα µήνυµα που ήταν
ταυτόχρονα και µήνυµα αποδοκιµασίας της αλαζονείας της Κυ-
βέρνησης, αλλά και της ανεπάρκειας να αναλάβει τις ευθύνες της
και να προστατεύσει τους πολίτες. 

Και το ισχυρό µήνυµα αυτής της εκλογικής αναµέτρησης δεν
είναι µόνο η ήττα της Κυβέρνησης και της απαίτησης του Πρω-
θυπουργού να κυριαρχήσει παντού, δεν είναι µόνο ότι νέα και
αξιόπιστα πρόσωπα µε πρόταση και σχέδιο µπορούν και να πε-
τύχουν ευρύτερες συγκλίσεις και να πετύχουν νικηφόρα αποτε-
λέσµατα. Το ισχυρό µήνυµα είναι ότι υπάρχει µια µεγάλη πλειο-
ψηφία που αναζητά διέξοδο. Και η διέξοδος δεν διαµορφώνεται
ούτε µε κραυγές ούτε µε ευχολόγια ούτε µε πρόχειρες επιφανει-
ακές και συνθηµατολογικές προτάσεις.

Αντίθετα χρειάζονται συγκεκριµένες προτάσεις για την οικο-
νοµία, για τη φορολογία, για το αναπτυξιακό πρότυπο της χώρας,
την επιχειρηµατικότητα, τον ρόλο της χώρας στα διεθνή δεδο-
µένα, την περιφερειακή ανάπτυξη, την παραγωγική ανασυγκρό-
τηση, το κοινωνικό κράτος, τη δηµόσια υγεία. Και όλες αυτές οι
προτάσεις αθροισµένες, αλλά και ανανεωµένες αποτελούν και
συγκροτούν µια εναλλακτική πρόταση διακυβέρνησης, αλλά κυ-
ρίως πρέπει να αποτελούν διέξοδο, αλλά και έκφραση για τους
πολίτες. Γιατί η χώρα δεν µπορεί πλέον να έχει ως µοναδική επι-
λογή τη Νέα Δηµοκρατία και τον κ. Μητσοτάκη, που ήδη από
τους πρώτους µήνες της δεύτερης θητείας του εµφανίζει µία κό-
πωση τη στιγµή που αναδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση και δεν έχει
σχέδιο, αλλά και έχει διαχειριστική ανεπάρκεια. 

Χρειάζεται, λοιπόν, συγκροτηµένη εναλλακτική πρόταση, ρεα-
λιστική πειστική στρατηγική, µια Αντιπολίτευση σοβαρή και στι-
βαρή, αξιόπιστα και καθαρά πρόσωπα. Και βεβαίως, µια εναλ-
λακτική και πλειοψηφική πρόταση δεν διαµορφώνεται και δεν
µπορεί να συγκροτηθεί µε συνεννοήσεις και συµφωνίες κορυφής.
Διαµορφώνεται µέσα στην κοινωνία, συµµετέχουν στη διαµόρ-
φωσή της οι κοινωνικές δυνάµεις.

Ο δικός µας στόχος ήταν και είναι η διαµόρφωση αυτής της
εναλλακτικής αλλά και πλειοψηφικής πρότασης, πρότασης που
ανατρέπεται καθηµερινά σε ισχυρό κοινωνικό αίτηµα. Άλλωστε
αυτή η αναγκαιότητα νοµίζω ότι αναδείχθηκε και χθες µετά από
την εµφάνιση αλλά και το περιεχόµενο της συνέντευξης του Πρω-
θυπουργού σε τηλεοπτικό κανάλι, ενός αδύναµου Πρωθυπουρ-
γού που δεν µπορεί να αλλάξει Υπουργούς που έχουν αποτύχει,
που έχουν εκτεθεί και κάποιοι εξ αυτών προκαλούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια κοινωνία χαµηλών προσδο-
κιών, όπως αυτή που θέλει να διαµορφώσει η Κυβέρνηση, είναι
µια κοινωνία ηττηµένη, αλλά και παραιτηµένη. Υπουργοί που
απειλούν µε σκαιότατο τρόπο τους πολίτες της περιφέρειας ή
ενός δήµου ή ακόµα χρησιµοποιούν ακραία εκβιαστική ρητορική
που αναδύει µία εξίσου ακραία καθεστωτική νοοτροπία συνι-
στούν απλά τα φαινόµενα µιας χώρας που παρακµάζει, µιας ει-
κόνας που δεν αξίζει στην Ελλάδα, µιας εικόνας που δεν αξίζει
στις Ελληνίδες και τους Έλληνες. 

Η χώρα µας έχει πάρα πολλές δυνατότητες. Οι Έλληνες αξί-
ζουν καλύτερα. Και η ανάπτυξη της οικονοµίας δεν µπορεί να
ταυτίζεται µε τα υπερκέρδη που αποκοµίζουν λίγες και ισχυρές
επιχειρήσεις. Αντίθετα, το αναπτυξιακό µοντέλο της χώρας οφεί-
λει και πρέπει να αφορά τους πολλούς, γιατί δικαίωµα στην ανά-
πτυξη έχουν και οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες
είναι εκτός της ρευστότητας, τις οποίες η Κυβέρνησή σας δεν
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βλέπει και αποκλείονται και από τα χαµηλότοκα δάνεια του Τα-
µείου Ανάκαµψης. 

Την ίδια στιγµή, όλες οι πολιτικές σας για το ιδιωτικό χρέος -
και µάλιστα σπεύσατε µόλις χθες ανακοινώθηκε µια καινούργια
δέσµη που ουσιαστικά οµολογεί την αποτυχία των πολιτικών σας
για ιδιωτικό χρέος- κάνουν όλες τις ιδιωτικές επιχειρήσεις να στε-
νάζουν κάτω από αυτή την απειλή για την κοινωνική και οικονο-
µική συνοχή. 

Το κράτος ευθύνης και δικαίου δεν είναι αυτό που κρύβεται και
είναι εξαφανισµένο όταν το έχει και ο πολίτης. Δεν είναι αυτό που
αναζητά δικαιολογίες. Δεν είναι αυτό που συγκαλύπτει ευθύνες.
Αυτό που περνά κάτω από τον πήχη, αυτό που δεν προλαµβάνει,
αυτό που δεν παρεµβαίνει έγκαιρα, αυτό που δεν αντιµετωπίζει
αποτελεσµατικά, αυτό που δεν προστατεύει τους πολίτες, αυτό
που δεν θωρακίζει ελευθερίες και δικαιώµατα. Αυτό σίγουρα δεν
είναι κράτος ευθύνης και δικαίου. Αυτό είναι το επιτελικό κράτος
της Νέας Δηµοκρατίας που έχει αποτύχει. 

Βεβαίως εµείς καταθέσαµε την πρότασή µας και καλούµε τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης να ψηφίσουν την πρόταση για τη
σύσταση προανακριτικής επιτροπής για τα Τέµπη, γιατί µπορεί
να σπεύσατε να συγκροτήσετε την επιτροπή µετά από σύσταση
του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Σιδηροδρόµων, γιατί µπορεί η
άποψη των επικοινωνιακών συµβούλων του Πρωθυπουργού να
είναι ότι οι νεκροί ξεχνιούνται σε ένα µήνα, αλλά υπάρχουν σί-
γουρα και κάποιοι που δεν ξεχνούν και είναι αυτοί οι οποίοι έχα-
σαν άδικα τα παιδιά τους και ζητούν δικαίωση, ζητούν δικαιο-
σύνη. 

Η χώρα χρειάζεται συνολική επανεκκίνηση και ανασυγκρό-
τηση. Χρειάζεται ένα νέο αφήγηµα που θα αφορά τους πολλούς,
τις παραγωγικές δυνάµεις, τη νέα γενιά, όλους όσους πιστεύουν
-και είναι πολλοί- στις αναξιοποίητες δυνατότητες αυτού του
τόπου και παλεύουν για αλλαγές και µεταρρυθµίσεις που συνε-
χώς τις ακούν, αλλά δεν τις βλέπουν. Και αυτό το αφήγηµα, αυτή
η αλλαγή αποτελεί ευθύνη των προοδευτικών και δηµοκρατικών
δυνάµεων που αντιδρούν στην αλαζονεία και στις καταστροφικές
λογικές των δυνάµεων που είναι υπαρκτές στη βάση της κοινω-
νίας. 

Αποτελεί, όµως, και ευθύνη του ΠΑΣΟΚ, που είναι πλέον ο πιο
ισχυρός βραχίονας του καθολικού αιτήµατος για αλλαγή, του αι-
τήµατος για ένα νέο, εναλλακτικό και κυρίως πλειοψηφικό σχέδιο
για τη χώρα, ένα σχέδιο που θα εµπνέει όλες τις Ελληνίδες και
όλους τους Έλληνες. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Τρίπολης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Διονύσης Καλαµατιανός. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ – ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε όλοι συγκλονισµένοι
από το έγκληµα που συντελείται µε το βοµβαρδισµό νοσοκοµείου
στη Γάζα, µε τους εκατοντάδες νεκρούς, παιδιά, γυναίκες, αµά-
χους. Όλη αυτή η τραγωδία αποδεικνύει ότι ο ατέρµονος κύκλος
της βίας, ο ατέρµονος κύκλος του αίµατος οδηγεί µόνο σε νέες
τραγωδίες. Και εδώ πρέπει να τονίσουµε ότι είναι τεράστια η ευ-
θύνη της ανθρωπότητας, γιατί αν δεν σταµατήσει η αιµατοχυσία,
θα µιλάµε για µία ακόµη αποτυχία, τεράστια αποτυχία. 

Πρέπει να ενεργοποιηθούν οι διεθνείς οργανισµοί, να ενεργο-
ποιηθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση στην κατεύθυνση της ειρήνευσης,
γιατί για µια φορά ακόµα η Ευρωπαϊκή Ένωση αποδεικνύεται ανί-
κανη να διασφαλίσει την ειρήνη, ανίκανη να έχει µια καίρια και

σοβαρή παρέµβαση προστασίας των ανθρώπων. Πρέπει να υ-
πάρξει κατάπαυση του πυρός, να προστατευθούν οι άµαχοι, να
µην υπάρξει µια νέα ανθρωπιστική κρίση, να αναλάβει η διπλω-
µατία, ο διάλογος και βεβαίως να εφαρµοστεί το Διεθνές Δίκαιο
και οι αποφάσεις των διεθνών οργανισµών. 

Ο ΟΗΕ έχει αποφασίσει για το τι πρέπει να γίνει στην περιοχή,
έχει αποφασίσει ότι πρέπει να αναγνωριστεί ένα ανεξάρτητο πα-
λαιστινιακό κράτος για να έχουν οι άνθρωποι αυτοί πατρίδα. 

Και βεβαίως η Ελλάδα, η χώρα µας, η Κυβέρνηση, οφείλει να
αναλάβει πρωτοβουλίες. Η Ελλάδα οφείλει να είναι επισπεύ-
δουσα της ειρήνης και να έχει πρωταγωνιστικό ρόλο για να εφαρ-
µοστεί το Διεθνές Δίκαιο. Πάντοτε εδώ και δεκαετίες έχουµε τον
σεβασµό των αραβικών χωρών. Ταυτόχρονα έχουµε και σχέσεις
µε το Ισραήλ. Μπορούµε, λοιπόν, να έχουµε αυτό το ρόλο αρκεί
η Κυβέρνηση να το θελήσει. Μέχρι τώρα δεν έχουµε δει σηµαντι-
κές παρεµβάσεις στην κατεύθυνση αυτή. 

Ως Έλληνες είµαστε µε το δίκαιο, µε τους ανθρώπους, πάντοτε
το βλέµµα µας είναι στραµµένο στους ανθρώπους. Και βεβαίως
και στην Κύπρο χρειάζεται ειρήνευση και εφαρµογή του Διεθνούς
Δικαίου και των αποφάσεων διεθνών οργανισµών. 

Έρχοµαι στα καθ’ ηµάς. Χθες ο κ. Πρωθυπουργός σε συνέ-
ντευξή του είπε ότι η Ελλάδα δεν είναι Μπανανία. Το είπε προ-
φανώς για να πείσει τους πολίτες ότι δεν συµβαίνει αυτό. Θα
έπρεπε, όµως, να πει τι έχει κάνει για να µην είναι η Ελλάδα Μπα-
νανία. 

Τι έχει κάνει για το γεγονός ότι η ακρίβεια πνίγει νοικοκυριά
και επιχειρήσεις δύο χρόνια τώρα; Τι έχει κάνει για το γεγονός
ότι το 2022 η χώρα µας ήταν η πιο ακριβή στη χονδρεµπορική
τιµή του ρεύµατος; Τι έχει κάνει για το γεγονός ότι έχουµε απ’
τα πιο ακριβά καύσιµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και ο πληθωρι-
σµός στα τρόφιµα ανεβαίνει σε δυσθεώρητα ύψη; Ταυτόχρονα η
χώρα µας είναι τρίτη χειρότερη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
µόνο κάτω από τη Βουλγαρία και τη Ρουµανία, σε αγοραστική
δύναµη. Καταλαβαίνετε ότι όλο αυτό είναι ένα σπιράλ που προ-
καλεί ασφυξία στους πολίτες και στις επιχειρήσεις βεβαίως. 

Θα πρέπει να µας πει τι θα κάνει ο κύριος Πρωθυπουργός και
η Κυβέρνηση συνολικά, για το γεγονός ότι χθες η Βουλγαρία ανα-
κοίνωσε ότι βάζει φόρο στο φυσικό αέριο που διέρχεται από τη
χώρα της, που σηµαίνει ότι θα υπάρξει αύξηση στην τιµή του φυ-
σικού αερίου. Αντέδρασαν οι γειτονικές χώρες, η Σερβία, η Ουγ-
γαρία. Η Κυβέρνηση, η Ελλάδας πού είναι; Τι λέει γι’ αυτό; Τι θα
κάνει γι’ αυτό; Μέχρι τώρα τίποτα δεν βλέπουµε. Ίσως επιλέξει
ξανά την αδράνεια, να βλέπει τις τιµές να αυξάνονται. Και βε-
βαίως, έχει την ευθύνη για το γεγονός ότι αύξησε την εξάρτηση
της χώρας από το φυσικό αέριο µε δικές της επιλογές µετά το
2019.

Έρχοµαι τώρα στα ζητήµατα του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών. 

Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, µετά τα ακραία φαινόµενα, δεν
έχουµε σιδηροδροµική σύνδεση της Αθήνας µε τη Θεσσαλονίκη.
Είπατε ότι έχετε ένα σχέδιο, όµως, πρέπει να πείτε συγκεκριµένα
χρονοδιαγράµµατα. Πόσο καιρό δεν θα συνδέεται η Αθήνα µε τη
Θεσσαλονίκη σιδηροδροµικά; Πόσο καιρό θα πάρει για να λει-
τουργήσει το δίκτυο; Καταλαβαίνετε ότι ο σιδηρόδροµος έχει να
κάνει µε την ασφάλεια των πολιτών. 

Το είδαµε στα Τέµπη όπου φτάσαµε στην τραγωδία των Τε-
µπών, ένα έγκληµα που δεν θα αφήσουµε να ξεχαστεί. Τα θύµατα
ζητούν δικαίωση, οι οικογένειες ζητούν δικαιοσύνη. Νέα παιδιά
χάθηκαν, φοιτήτριες και φοιτητές στην πλειοψηφία τους. Δεν θα
αφήσουµε να ξεχαστεί µε τίποτα. Οφείλουµε, όµως, ως πολιτεία
να λάβουµε µέτρα για να µην ξαναγίνει µια τέτοια τραγωδία, ένα
τέτοιο έγκληµα. Ποιο, λοιπόν, είναι το χρονοδιάγραµµα; Περιµέ-
νουµε να µας πείτε.

Συνολικά η Κυβέρνησή σας, πέντε χρόνια τώρα -και η προ-
ηγούµενη και τώρα, η συνέχειά της- έχει δείξει µια αδράνεια, µια
αδιαφορία για τον σιδηρόδροµο. Σε όλες τις χώρες της Ευρώπης
που έχουν ισχυρό σιδηροδροµικό δίκτυο, σιδηροδροµικές υπη-
ρεσίες, κάνουν ενέργειες, επεκτείνουν το δίκτυο, το ισχυροποι-
ήσουν. Εµείς εδώ πέντε χρόνια, αδράνεια.

Παράδειγµα, στον τόπο µου, την Ηλεία, από το 2011 δεν λει-
τουργεί σιδηρόδροµος. Υπήρξε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ συγκε-
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κριµένο σχέδιο, συγκεκριµένες µελέτες, να διέλθει, να υπογει-
οποιηθεί το δίκτυο στην Πάτρα, µετά από διαβούλευση µε τους
φορείς και να συνεχίσει ο σύγχρονος σιδηρόδροµος στην Ηλεία,
έναν τόπο που παράγει και ποσότητες και ποιότητα προϊόντων. 

Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει ο σιδηρόδροµος να φορτώνει ένα
βαγόνι µε αγροτικά προϊόντα ή κτηνοτροφικά προϊόντα από την
Ηλεία και να πηγαίνει στην Αθήνα, σε όλη την Ελλάδα, σε όλη την
Ευρώπη. 

Εσείς δεν έχετε κάνει τίποτα. Λέτε ότι θα φέρετε το µετρικό
σύστηµα. Ποιο είναι το µετρικό σύστηµα; Αυτό που υπάρχει ήδη,
που δεν µπορεί να συνδεθεί µε το σύγχρονο σιδηροδροµικό δί-
κτυο όλης της Ευρώπης. Δεν απαντά στις ανάγκες της Ηλείας
και της Ελλάδας αυτό το σύστηµα. Χρειαζόµαστε το σύγχρονο
σιδηροδροµικό δίκτυο, για να µπορούµε να µιλάµε για ανάπτυξη
και περιφερειακή δυνατότητα στα αγροτικά µας προϊόντα, στην
αγροτική παραγωγή. 

Και βλέπουµε ότι ουσιαστικά όχι µόνο δεν κάνετε πράγµατα,
αλλά βλέπουµε να απεντάσσονται και έργα που είχαν ενταχθεί
στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, το οποίο εξελίσσεται
σε µία ακόµα χαµένη ευκαιρία για την Ελλάδα. 

Όπως το έχετε σχεδιάσει, αφορά µόνο λίγους και ισχυρούς.
Το 85,9% του συνόλου των δανείων του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας αφορά µόλις τριάντα έξι µεγάλες επιχειρήσεις
και οµίλους. Την ίδια στιγµή, 667 εκατοµµύρια σε εκατό χιλιάδες
µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Δηλαδή, 6.670 ευρώ κατά µέσο όρο
στις επιχειρήσεις αυτές, όταν δύο µόνο εταιρίες πήραν 300 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Πολλά στους λίγους και λίγα, ελάχιστα στους
πολλούς! 

Διαβάζουµε δηµοσίευµα της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» στις 30-8-2023
που αναφέρει ότι απεντάσσονται δάνεια 700 εκατοµµυρίων για
έργα, που αφορούν και τον σιδηρόδροµο, την ανάταξη του σιδη-
ροδροµικού δικτύου της βορείου Ελλάδας, που ίσως περιλαµβά-
νει την ανάταξη συνολικά του δικτύου. Πείτε το, όµως, αν είναι
έτσι. Και το βλέπουµε ότι γίνεται αυτό ουσιαστικά γιατί δεν έφτα-
σε ποτέ αυτό το έργο σε τεχνικό δελτίο. Δεν θα ενταχθεί µέχρι
το 2026, δεν θα γίνει τίποτα, όπως επίσης και ο ψηφιακός µετα-
σχηµατισµός του ΟΣΕ. Καµµία ενέργεια. Πάει κι αυτό. 

Γιατί τέτοια αδιαφορία για τον σιδηρόδροµο; Μόνο αυτοκινη-
τόδροµοι; Μόνο αυτοκίνητα; 

Άρα ανεπάρκεια και αδιαφορία για την αξιοποίηση πόρων που
θα υλοποιούσαν έργα τα οποία σχετίζονται και µε την ασφάλεια
και µε την ανθεκτικότητα της χώρας, αλλά και µε την ανάπτυξη
της χώρας. 

Επίσης, διαβάζουµε ότι θα πληρώσει το ελληνικό δηµόσιο, δη-
λαδή όλοι εµείς, όλοι οι Έλληνες φορολογούµενοι, 85 εκατοµµύ-
ρια για ένα έργο το οποίο, όχι µόνο δεν έγινε ποτέ, ουσιαστικά
δεν ξεκίνησε ποτέ, τη σύνδεση της Θεσσαλονίκης µε την Καλα-
µαριά, την υποθαλάσσια σήραγγα κ.λπ.. Ογδόντα πέντε εκατοµ-
µύρια θα πληρώσουµε. Θα πρέπει να απολογηθείτε στους πο-
λίτες για το τι συµβαίνει, τι γίνεται, πού πάνε τα χρήµατα του Έλ-
ληνα φορολογούµενου. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, ο εισηγητής µας, ο κ. Μαµουλάκης,
αναφέρθηκε µε λεπτοµέρεια και για την ενσωµάτωση της οδη-
γίας 2022/738. Έβαλε τις παρατηρήσεις του. Έχουµε συγκεκρι-
µένες παρατηρήσεις γι’ αυτό. Πρόκειται ουσιαστικά για µια
διεύρυνση και ελαστικοποίηση του υφιστάµενου κανονιστικού
πλαισίου, γιατί αφορά και την εκµίσθωση οχηµάτων από τρίτες
χώρες για την εκτέλεση µεταφορικού έργου στην Ελλάδα και το
αντίστροφο. 

Οι παρατηρήσεις µας είναι, πρώτον, ότι είναι προβληµατική
αυτή η διαδικασία και περιέχει πολύ µεγάλες επισφάλειες για τη
δηµόσια ασφάλεια. Η οδηγία δεν λαµβάνει υπ’ όψιν το ζήτηµα
της φορολογίας. Δηλαδή, µια µεταφορική επιχείρηση που δρα-
στηριοποιείται εδώ πλέον, ειδικά στη βόρεια Ελλάδα, θα έχει τε-
ράστιο πρόβληµα. Δίπλα στη Βουλγαρία η φορολογία είναι πολύ
κατώτερη. Τι τους λέτε, δηλαδή; Κλείστε εδώ, να πάτε στη Βουλ-
γαρία και να µισθώνετε τα µεταφορικά από εκεί. 

Είναι πρόβληµα µεγάλο συνολικά της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Γιατί µιλάµε για ενιαία αγορά, όµως φορολογική εναρµόνιση δεν
υπάρχει. Το κάθε κράτος τα δικά του! Πώς µπορεί να γίνει αυτό;
Ενιαία αγορά, χωρίς φορολογική ισονοµία, ισότητα, κ.λπ.; Είναι

ένα ερώτηµα για το πώς µπορεί να γίνει. 
Βεβαίως, απαιτούνται πανευρωπαϊκές πρωτοβουλίες για να

λυθεί αυτό το θέµα. Δεν βλέπω, όµως, η δική σας Κυβέρνηση να
έχει τέτοια διάθεση να τις κάνει. Κυρίως, πρέπει να σκεφτείτε
πώς θα προστατευθούν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις του χώρου. 

Η διάταξη που βάζετε για τους ΟΤΑ δεν προβλέπεται στην οδη-
γία. Μπορούσατε να µην τη βάλετε και σας έχουµε πει να την
αποσύρετε. Δεν βλέπω να το κάνετε. Και το ερώτηµα είναι: Γιατί;
Δεν καταλαβαίνετε ότι είναι απέναντι στα συµφέροντα και δεν ευ-
νοεί τις µικροµεσαίες µη µεταφορικές επιχειρήσεις, που θα ήθε-
λαν να διευρύνουν τις δραστηριότητές τους; Πρέπει να τα δούµε
αυτά θέµατα. 

Και προφανώς, έτσι όπως ενσωµατώνεται, ουσιαστικά δηµι-
ουργείτε άνισο ανταγωνισµό µεταξύ των µεταφορικών επιχειρή-
σεων και των µη µεταφορικών, γιατί οι µεταφορικές επιχειρήσεις
έχουν συγκεκριµένες υποχρεώσεις που πρέπει να ληφθούν υπ’
όψιν, και εξισώνετε την αγορά χωρίς να άρετε τις υποχρεώσεις
που έχουν οι µεν ή να βάλετε υποχρεώσεις αντίστοιχες στις δε.
Δηµιουργείτε µια ανισότητα. 

Για την οδηγία για τα διευρωπαϊκά δίκτυα θα έπρεπε να έχει
ξεκινήσει ένας δηµόσιος διάλογος γι’ αυτά, γιατί αρκετά απ’ αυτά
είναι έργα που πρέπει να υλοποιηθούν µέχρι το 2030. Δεν υπάρ-
χει αυτός ο διάλογος. 

Τέλος, όσον αφορά τη διάταξη για την ΥΠΑ, για την Υπηρεσία
Πολιτικής Αεροπορίας, ουσιαστικά µιλάτε για µια ανακύκλωση
της φτώχειας, της ένδειας, της έλλειψης που υπάρχει σε προσω-
πικό. 

Μας είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι θα προσλάβετε τριάντα πέντε
ελεγκτές εναέριας κυκλοφορίας...

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών):…(δεν ακούστηκε). 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Έχουν προσ-
ληφθεί µε διαγωνισµό του 2015 µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Και εκα-
τόν σαράντα ένα άτοµα για την Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. 

Το ερώτηµα είναι, πέντε χρόνια που προσλάβατε τρεισήµισι χι-
λιάδες ειδικούς φρουρούς, που προσλάβατε χίλιους ειδικούς
φρουρούς για την αχρείαστη, όπως αποδείχθηκε, γιατί δεν χρη-
σιµοποιείται, Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, ήταν αυτές οι προτε-
ραιότητές σας; Όχι για την ΥΠΑ; Όχι για ελεγκτές; Όχι για το
ΕΚΑΒ; Όχι για πυροσβέστες; 

Έτσι πολιτεύεστε όλο αυτό το διάστηµα, στις ίδιες «ράγες» συ-
νεχίζετε και τώρα. Εµείς είµαστε παρόντες. Ασκούµε θεσµικά τα
καθήκοντά µας ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Θα ασκούµε κρι-
τική, θα καταθέτουµε προτάσεις, για να λυθούν τα πραγµατικά
προβλήµατα της καθηµερινότητας των Ελλήνων πολιτών. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Ευάγγελος Αποστολάκης. Σας ενηµερώνω ότι θα ακο-
λουθήσει η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ και η κ. Σε-
βαστή Βολουδάκη από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κύριε Αποστολάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξε-

κινήσω την εισήγησή µου κάνοντας µια σύντοµη αναφορά στη
διαµορφωθείσα κατάσταση στη Μέση Ανατολή, η οποία δεν µπο-
ρεί παρά να προκαλεί θλίψη, αγωνία, απογοήτευση και ανησυχία,
ιδιαίτερα για µια πιθανή κλιµάκωση, αλλά και κίνδυνο για γενικευ-
µένη στρατιωτική εµπλοκή στην ευρύτερη περιοχή. 

Είναι γεγονός ότι η χώρα µας τιµά τις συµφωνίες, εν προκει-
µένω µε το Ισραήλ. Είναι επίσης πάγια ελληνική θέση, που είναι
απόρροια του γνήσιου σεβασµού της χώρας µας στο Διεθνές Δί-
καιο, στο οποίο βασιζόµαστε για τη διασφάλιση των δικών µας
εθνικών θέσεων, η εύρεση και επικύρωση µιας ειρηνευτικής
λύσης για την πολύπαθη αυτή περιοχή της Μέσης Ανατολής, µε
την αναγνώριση του δικαιώµατος του Ισραήλ να συνυπάρχει µε
ασφάλεια και αρµονία µε τους γείτονές του και την αναγνώριση
του δικαιώµατος των Παλαιστινίων σε µια πατρίδα. Αυτός είναι ο
γνώµονας πάνω στον οποίο πρέπει να κινούµαστε.
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Τα γεγονότα, όµως, των τελευταίων ηµερών οδηγούν σε άλ-
λους «δρόµους». Βλέπουµε ότι η κατάσταση έχει φτάσει σε πολύ
κρίσιµο σηµείο και δεν φαίνεται προς το παρόν να µπορεί να απο-
κλιµακωθεί, τουλάχιστον χωρίς την ισχυρή παρέµβαση της διε-
θνούς κοινότητας, έστω µε γνώµονα την εξασφάλιση του σεβασ-
µού του Διεθνούς Δικαίου και κυρίως της προστασίας του άµα-
χου πληθυσµού, ανεξαρτήτως προέλευσης. 

Ανησυχία προκύπτει και για τη χώρα µας, καθώς λόγω της γε-
ωγραφικής µας εγγύτητας µε την περιοχή της Μέσης Ανατολής
και των συµµάχων µας καλούµαστε να προχωρήσουµε µε µεγάλη
προσοχή στις θέσεις που θα παίρνουµε, αφού οι γεωπολιτικές
συνέπειες θα είναι κρίσιµες, αλλά και η πιθανή µετακίνηση πλη-
θυσµού από τη Γάζα µπορεί να µας επηρεάσει άµεσα. 

Σε αυτό το σηµείο θα πρέπει να είµαστε έτοιµοι ενδεχοµένως
να παρέχουµε την όποια βοήθεια χρειάζεται σε αυτούς τους αν-
θρώπους. Τίθεται εποµένως σοβαρό ζήτηµα και ανησυχία για την
ασφάλεια της χώρας στα σύνορα και στο εσωτερικό από ενέρ-
γειες που µπορεί να προκαλέσουν βλάβη στη χώρα και τους Έλ-
ληνες πολίτες και όχι µόνο. Και πρέπει να υπάρχει ανάλογη ετοι-
µότητα σε µέτρα και προετοιµασίες. Δεν θέλω να επεκταθώ.
Όµως θεωρώ ότι η παρέµβαση της ελληνικής Κυβέρνησης και
της Ελλάδας πρέπει να είναι προσεκτική, καθοριστική και ξεκά-
θαρη. 

Έρχοµαι τώρα στη συζητούµενη τροπολογία. Στο άρθρο 2 της
τροπολογίας του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών σχετικά µε τη συντήρηση των υποβρυχίων και την
τροποποίηση των παραγράφων 8 και 9 του άρθρου 26 του ν.4258
που αφορά -και είναι γνωστό- την τροπολογία που καλύπτει τους
εργαζόµενους των ναυπηγείων Σκαραµαγκά, προκύπτουν µερικά
ερωτήµατα. Η µεταβίβαση των ναυπηγείων Σκαραµαγκά έχει ολο-
κληρωθεί. Ο νέος κύριος των ναυπηγείων θα έπρεπε να έχει ανα-
λάβει τις ευθύνες του. Συνεπώς γιατί το Πολεµικό Ναυτικό
συνεχίζει να πληρώνει τους εργαζόµενους και µάλιστα µε έναν
περίεργο τρόπο; Ποιος είναι αυτός; Οι µισθοί των εργαζοµένων
είναι γύρω στο 1.000.000 και κάτι. Τα υπόλοιπα 6,3 εκατοµµύρια
διατίθενται για την ενοικίαση των χώρων και πληρωµή των εµπλε-
κοµένων στις εργασίες πάνω στην υποστήριξη και την επισκευή
των πλοίων, για ενοικίαση του ναυπηγείου.

Θα πρέπει να ξεκαθαρίσει αυτή η κατάσταση. Δεν µπορεί εσαεί
το ελληνικό δηµόσιο να πληρώνει τα ναυπηγεία τη στιγµή που
έχει γίνει µεταβίβαση. Πρέπει να ξεκαθαρίσει. Όπως πρέπει να
ξεκαθαρίσει και η κατάσταση µε τους εργαζόµενους. Δεν µπορεί
οι εργαζόµενοι να είναι σε οµηρία. 

Εκτός λοιπόν από τους εργαζόµενους οι οποίοι δεν θα απα-
σχοληθούν και δεν θα είναι µε τη νέα διοίκηση των ναυπηγείων,
ο ΣΥΡΙΖΑ είχε υποβάλει µια τροπολογία µε την οποία κάναµε µία
πρόταση η οποία είναι πραγµατοποιήσιµη, ρεαλιστική, όλοι αυτοί
οι άνθρωποι να προσληφθούν στο Πολεµικό Ναυτικό και στο Λι-
µενικό Σώµα. Θέτω υπ’ όψιν του Κοινοβουλίου ότι στο Πολεµικό
Ναυτικό υπάρχουν δύο χιλιάδες οκτακόσιες περίπου θέσεις τε-
χνικών πολιτικών υπαλλήλων άδειες. Το επισκευαστικό έργο λοι-
πόν του Πολεµικού Ναυτικού καταλαβαίνετε ότι έχει πολλά
θέµατα να αντιµετωπίσει. Θα ήταν µια πάρα πολύ καλή λύση. Και
πρέπει να λυθεί αυτό το πρόβληµα.

Η ανησυχία µου σαν πρώην Αρχηγός του Πολεµικού Ναυτικού
και σαν πρώην Αρχηγός του ΓΕΕΘΑ είναι ότι τα πλοία µας και ο
στόλος θα πρέπει να έχουν δυνατότητα υποστήριξης και τα ναυ-
πηγεία όσα και να είναι, έχουν κύριο ρόλο. Αλλά εάν δεν είναι κα-
νένα, υπάρχει πολύ µεγάλο πρόβληµα. 

Στηρίζουµε λοιπόν τους εργαζόµενους και γι’ αυτόν τον λόγο
είχαµε καταθέσει την τροπολογία. Και συνεπώς είµαστε θετικοί
στην υπερψήφιση, παρά το γεγονός που σας είπα ότι υπάρχουν
προβλήµατα και σηµεία που χρειάζονται διευκρινίσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα η

κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Με αφορµή τις τακτικές επισκέψεις των σχολείων θα ήθελα να
θυµηθούµε όλοι ότι για αυτά τα παιδιά εµείς οφείλουµε να γί-
νουµε παράδειγµα προς µίµηση και όχι παράδειγµα προς απο-
φυγή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αγωνία παρακολουθούµε τα
τραγικά γεγονότα στη Μέση Ανατολή. Είναι απόλυτη ανάγκη η
διεθνής κοινότητα να διασφαλίσει την προστασία των αµάχων και
από τις δύο πλευρές. Είναι καταδικαστέα κάθε ενέργεια που
πλήττει αµάχους και πρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση να συµβάλει µε
κάθε τρόπο στην επίτευξη ειρήνης στην περιοχή και στην απο-
τροπή κλιµάκωσης και διεύρυνση του πολέµου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο ενσω-
µατώνεται η οδηγία 2006/1/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.
Σύµφωνα µε αυτή επιχειρείται η αναµόρφωση των οδικών εµπο-
ρευµατικών µεταφορών παρέχοντας δυνατότητα διευρυµένης
χρήσης µισθωµένων οχηµάτων ιδίως µέσω της χρήσης οχηµά-
των, που έχουν µισθώσει επιχειρήσεις από επιχειρήσεις εγκατε-
στηµένες στο έδαφος άλλου κράτους µέλους εκτός του κράτους-
µέλους, ώστε να καλύπτεται η βραχυπρόθεσµη αύξηση της ζή-
τησης ή η ανάγκη για αντικατάσταση των οχηµάτων. 

Πάγια θέση µας είναι ότι είναι ορθή και απαραίτητη η εναρµό-
νιση µε τις κοινοτικές οδηγίες, παρ’ ότι πολλές φορές η Κυβέρ-
νηση το πράττει µε µεγάλη καθυστέρηση. Όµως έχουµε ευθύνη
και χρέος να λάβουµε όλες εκείνες τις πρόνοιες προκειµένου να
µη µειωθεί η ανταγωνιστικότητα των ελληνικών µεταφορών. Διότι
εδώ µιλάµε για σύγκριση Δαυίδ και Γολιάθ µιας και έχουµε τις
οργανωµένες και δυνατές αγορές οδικών µεταφορών της Ευρώ-
πης έναντι των µεταφορών µιας µικρής αγοράς και χώρας. Οφεί-
λουµε να διασφαλίσουµε τα συµφέροντα και τη βιωσιµότητα του
κλάδου των οδικών µεταφορών στη χώρα µας µε δικλείδες ασφα-
λείας και προστασίας. 

Δυστυχώς δεν προβλέπεται κανένας ελεγκτικός µηχανισµός
ώστε να διασφαλίζεται η ορθή εφαρµογή των διατάξεων και των
προϋποθέσεων νοµιµότητας µίσθωσης φορτηγών δηµόσιας χρή-
σης. Δεν υπάρχει πρόνοια για το πώς θα ισοσκελίσουµε τις οικο-
νοµικές απώλειες του κράτους από άµεσους και έµµεσους φό-
ρους, αλλά και ασφαλιστικές εισφορές που εισπράττονται στη
χώρα µας από τον κλάδο των µεταφορών όταν οι έδρες των εται-
ρειών µίσθωσης οχηµάτων έχουν φορολογική έδρα τους σε άλλη
χώρα µε ελκυστικά φορολογικά και εργοδοτικά κίνητρα. 

Το νοµοσχέδιο δεν προβλέπει τίποτε στην περίπτωση που µια
εταιρεία µε έδρα σε όµορη χώρα συστήσει εταιρεία µε αντικεί-
µενο τη µίσθωση οχηµάτων και θα τοποθετήσει οδηγούς από την
ίδια χώρα µε µισθούς ελκυστικούς για τα συµφέροντα της εται-
ρείας αλλά πολύ χαµηλότερους από τους µισθούς των δικών µας
οδηγών. Και ερωτώ, σε αυτή την περίπτωση τι θα γίνουν οι δικοί
µας Έλληνες επαγγελµατίες οδηγοί; 

Όλα τα παραπάνω αλλά και άλλα πολλά τα έθεσε µετ’ επιτά-
σεως στη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής ο ειδικός αγορη-
τής µας χωρίς να λάβει ουσιαστικές απαντήσεις. Δυστυχώς ήταν
αναµενόµενο, διότι απουσιάζει πλήρως µια εθνική στρατηγική και
πολιτική ανάπτυξης και εξέλιξης των οδικών µεταφορών που θα
τις καθιστά ελκυστικές, ανταγωνιστικές και βιώσιµες. Όπως επί-
σης απουσιάζει αυτό, που υπάρχει σε όλες τις σύγχρονες ευρω-
παϊκές χώρες, µία οικονοµοτεχνική µελέτη που να αποτυπώνει
την πλήρη εικόνα του κλάδου των οδικών µεταφορών και πιο συ-
γκεκριµένα τα έσοδα του κράτους από άµεσους και έµµεσους
φόρους, ασφαλιστικές και εργοδοτικές εισφορές και άλλα, δη-
λαδή, τη συνολική συνεισφορά του κλάδου, ώστε να εκτιµήσουµε
τις µακροχρόνιες επιπτώσεις στην εθνική µας οικονοµία προβλέ-
ποντας το πώς θα διαµορφωθεί ο κλάδος των οδικών µεταφορών
και σχεδιάζοντας το µέλλον του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνολικά το µέλλον των µετα-
φορών οδικών και µη συνδέεται µε τις υποδοµές µιας χώρας.
Μπορεί να έχουν γίνει βήµατα προόδου, αλλά δυστυχώς είµαστε
ακόµα χρόνια πίσω, αφού µάλιστα αποδεικνύεται µε τον πιο τρα-
γικό τρόπο κάθε φορά που έχουµε ένα έντονο καιρικό φαινόµενο.
Αποδείχθηκε µε το έγκληµα στα Τέµπη, για το οποίο ζητήσαµε
τη σύσταση εξεταστικής επιτροπής µε βάση το πόρισµα του Ευ-
ρωπαίου εισαγγελέα για να αποδοθούν οι δέουσες ευθύνες. 

Έχουµε οδικά δίκτυα κακής ποιότητας και πεπαλαιωµένα, πε-
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ριφερειακά και επαρχιακά αεροδρόµια και λιµάνια κακοσυντηρη-
µένα και µε ελλείψεις, αντιπληµµυρικές υποδοµές ανύπαρκτες ή
ανεπαρκείς, έργα βελτίωσης εκσυγχρονισµού και πνοής καθυ-
στερούν και τελικά βαλτώνουν.

Θα µου επιτρέψετε να µιλήσω πάλι για την πατρίδα µου, το Λα-
σίθι, µε ένα και µόνο παράδειγµα για να καταφανεί πλήρως η κυ-
βερνητική ανικανότητα αλλά και το τεράστιο πρόβληµα που
αντιµετωπίζει η χώρα. Στις 27 Μαΐου του 2022 βγήκε η απόφαση
έγκρισης του έργου κατασκευής συµπληρωµατικών έργων ταµι-
ευτήρα Μπραµιανών, αντιπληµµυρικών έργων Γρα Λυγιάς και
φράγµατος Μύρτου του Νοµού Λασιθίου από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Η απόφαση ανέφερε ότι το έργο θα δηµοπρατηθεί τον Ιού-
λιο του 2022 καθώς και αναλυτικά τα επικείµενα συνοδά έργα. 

Μετά από πέντε µήνες στις 18 Οκτωβρίου του 2022 βγαίνει
δεύτερη απόφαση, η οποία δεσµεύει ποσό χρηµάτων ύψους
53.500.000 ευρώ. Επιπλέον εγκρίνεται ανοικτή διαδικασία ανάθε-
σης βάσει της συµφέρουσα οικονοµικής προσφοράς τιµής και
τέλος ορίζεται σε ποιον φορέα θα ανήκει και θα παραδοθεί το
κάθε έργο. Για το έργο συντήρησης φραγµάτων Μπραµιανών και
Μύρτου ορίζεται ο ΤΟΕΒ Ιεράπετρας, για τα αντιπληµµυρικά
έργα η Περιφέρεια Κρήτης και η Περιφερειακή Ενότητα Λασι-
θίου. 

Στις 31 Ιανουαρίου του 2023 άνοιξαν οι δηµοπρασίες του δια-
γωνισµού, που προβλεπόταν να γίνει τον Ιούλιο του 2022, δηλαδή
µε έξι µήνες καθυστέρηση. Από τη δηµοπρασία προέκυψε ως µει-
οδότης συγκεκριµένη εταιρεία. Το έργο ήταν να ξεκινήσει φέτος
τον Νοέµβριο και αυτό επειδή η διαδικασία περιλαµβάνει και
ορθά ενστάσεις. Καµµία ένσταση δεν έγινε δεκτή και κατά συνέ-
πεια αναµενόταν η µειοδότρια εταιρεία να αρχίσει τις εργασίες
για την κατασκευή του έργου τώρα.

Όµως µετά τον διαγωνισµό προέκυψε ένα τεράστιο πρόβληµα,
ασήµαντο µάλλον όµως για τους κυβερνώντες. Ο διαγωνισµός-
προκήρυξη δεν είχε υπογραφεί από τον τότε Υπουργό Υποδοµών
κ. Καραµανλή, ούτε υπογράφηκε ποτέ από τους Υφυπουργούς
παρά τις πιέσεις ακόµα και στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας. 

Συµπέρασµα, ο διαγωνισµός τόσο καιρό έτρεχε χωρίς υπο-
γραφή, που σηµαίνει ακυρότητα της όλης διαδικασίας. Όµως
προεκλογικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας έλεγαν ότι έχουν
εξασφαλίσει διάφορα έργα για την περιοχή ύψους 500 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, µεταξύ αυτών και το συγκεκριµένο, ενώ ήξεραν ότι
δεν έχει υπογραφεί. Αλλά και ο σηµερινός Υπουργός Υποδοµών
πρόσφατα δήλωσε ότι όσον αφορά τα έργα όλα βαίνουν καλώς.
Εννοείται πως και εκείνος γνώριζε.

Η µειοδότρια εταιρεία, που περίµενε αυτές τις µέρες να αρχί-
σει το έργο, δεν ήξερε καν ότι το έργο ουσιαστικά είναι στον
αέρα. Τελικά, όπως ήταν φυσικό, το έργο απεντάχθηκε από το
Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Ο πρόεδρος του ΤΟΕΒ
δηλώνει πρόσφατα ότι απεντάχτηκαν τα εξής έργα: Κατασκευής
συµπληρωµατικών έργων ταµιευτήρα Μπραµιανών Ιεράπετρας,
αντιπληµµυρικών έργων της Γρα Λυγιάς αλλά και η κατασκευή
του φράγµατος Μύρτου της Περιφερειακής Ενότητας Λασιθίου
Κρήτης µε προϋπολογισµό 60.123.000 ευρώ. 

Τώρα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας διαβεβαιώνουν ότι θα
βρεθούν από αλλού τα αναγκαία ποσά και πρέπει να βρεθούν,
γιατί πρόκειται για έργα ζωτικής σηµασίας για τους αγρότες µας
και για την ευρύτερη περιοχή καθώς και για έργα ασφάλειας.
Αλλά όσα ακόµα και σήµερα λέγονται είναι γενικά, αυθαίρετα και
χωρίς πλάνο. Συµπέρασµα: Αντιπληµµυρικά έργα; Τραγέλαφος! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω σύντοµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα να συνεχίσω να

µιλάω για τα λιµάνια και τις ανεκπλήρωτες υποσχέσεις, για το
άθλιο οδικό δίκτυο που ο ΒΟΑΚ χρονίζει µε κόστος σε ανθρώπι-
νες ζωές και δυσφηµώντας την εικόνα του τουριστικού µας προ-
ϊόντος, αλλά δεν θα το κάνω για δύο λόγους. Ο πρώτος λόγος
είναι ότι δεν φτάνει ο χρόνος, ενώ ο δεύτερος λόγος είναι ότι δεν
θέλω ούτε άθελα µου να αµαυρώσω παραπάνω την εικόνα ενός
πανέµορφου τόπου µε πολλές δυνατότητες όπως είναι το Λασίθι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Δυστυχώς απέχουµε πολύ από ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό και
αποτελεσµατικό κράτος, που σέβεται τους πολίτες και το δηµό-
σιο χρήµα. Θα κλείσω λέγοντας «αιδώς, Αργείοι!». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στην κ. Βολουδάκη Σεβαστή από

τη Νέα Δηµοκρατία. Μετά είναι ο κ. Τσιάρας -αφού συνεννοήθηκε
µε την κυρία Υφυπουργό- και θα ακολουθήσει η κ. Αλεξοπούλου. 

Τον λόγο έχει η κ. Βολουδάκη.
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

θα ήθελα να κάνω δύο σχόλια αν µου επιτρέπετε και µένα για όσα
ειπώθηκαν πριν, τόσο για την κρίση στη Μέση Ανατολή όσο και
για τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά.

Με έκπληξη είδα να διαδραµατίζεται εδώ ένας διάλογος για το
ποιος είναι µε ποιον και ποιον λυπόµαστε ή όχι περισσότερο, βά-
ζοντας το κάθε κόµµα ένα διαφορετικό σηµείο έναρξης. Κάποιοι,
δηλαδή, ξέχασαν ποιος ξεκίνησε την κρίση, ποιος έκανε πρώτος
την επίθεση και κάποιοι άλλοι βιάστηκαν να αποδώσουν ευθύνες
για το προχθεσινό χθεσινό χτύπηµα στο νοσοκοµείο, το οποίο
απ’ όσο ξέρω εγώ ακόµη δεν έχει διασαφηνιστεί από ποιον έχει
προκληθεί. 

Νοµίζω η θέση του Πρωθυπουργού και της Νέας Δηµοκρατίας
είναι σαφής και θα παράσχουµε την ανθρωπιστική βοήθεια που
πρέπει. Από εκεί και πέρα πρέπει να ξέρουµε και από πού προ-
κλήθηκε αυτό, ποιος έφταιγε εξ αρχής και ποιος όχι.

Όσον αφορά τώρα στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά θα µου επιτρέ-
ψετε, κύριε Υπουργέ, µε την προηγούµενη ιδιότητά σας ως Υ-
πουργός Οικονοµικών, να πω ότι έτρεξε αυτόν τον διαγωνισµό,
ένα δηµόσιο διεθνή διαγωνισµό, η «Εταιρεία Ακινήτων Δηµοσίου»
για τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά. Άκουσα πριν τον κ. Αποστολάκη
να λέει ότι γιατί δεν έχει λυθεί το θέµα αυτό τόσο καιρό και τι θα
κάνουµε µε τους εργαζόµενους. 

Παρέλειψαν οι συνάδελφοι που µίλησαν για αυτό πριν να
πούνε πόσα είναι τα πρόστιµα που πληρώνει το ελληνικό κράτος,
η Ελληνική Δηµοκρατία, στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τις παρά-
νοµες κρατικές ενισχύσεις όσον αφορά στα ναυπηγεία Σκαραµα-
γκά, οι οποίες σταµάτησαν από τη στιγµή που ευοδώθηκε αυτός
ο δηµόσιος διεθνής διαγωνισµός και δόθηκε λύση και στο θέµα
των κρατικών ενισχύσεων, αλλά και στο τι θα γίνουν όλοι αυτοί
οι εργαζόµενοι που εργαζόταν εκεί. 

Τώρα, όσον αφορά στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο για την εν-
σωµάτωση των δύο οδηγιών στην εθνική µας νοµοθεσία αυτό
που ουσιαστικά αλλάζει µε την οδηγία 2022/738 είναι η υποχρέ-
ωση των κρατών-µελών να απελευθερώσουν, τουλάχιστον, για
τις µεταφορικές επιχειρήσεις τις διασυνοριακές µισθώσεις οχη-
µάτων, τις µισθώσεις δηλαδή που τίθενται σε κυκλοφορία σε άλ-
λο κράτος-µέλος. Στην Ελλάδα οι συγκεκριµένες µισθώσεις δεν
επιτρέπονταν για τις επιχειρήσεις της. Με την εισαγόµενη λοιπόν
ρύθµιση η εθνικότητα του οχήµατος, όπως φαίνεται από τα στοι-
χεία κυκλοφορίας, άδεια και πινακίδες, που δηλώνουν τη χώρα
που τέθηκε σε κυκλοφορία, δεν θα υποδεικνύει απαραίτητα και
την εθνικότητα του µεταφορέα. 

Για την εφαρµογή, λοιπόν, της ρύθµισης αυτής προβλέπεται
ότι τα όργανα ελέγχου θα έχουν καθ’ οδόν ταχεία πρόσβαση σε
αξιόπιστη πληροφορία για το ποια επιχείρηση διαθέτει και χρη-
σιµοποιεί τη συγκεκριµένη στιγµή το όχηµα το οποίο ελέγχεται,
πληροφορία η οποία θα είναι καταχωρηµένη σε πληροφοριακό
σύστηµα του κράτους-µέλους του µισθωτή και διαθέσιµη µέσω
διασύνδεσης στις αρχές ελέγχου όλων των κρατών-µελών. 

Η χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων, όπως διευκρινίζεται
και στο κείµενο της εν λόγω οδηγίας, µπορεί να µειώσει το κό-
στος των επιχειρήσεων που µεταφέρουν τα εµπορεύµατα για ίδιο
λογαριασµό ή για λογαριασµό τρίτων και ταυτόχρονα να ενισχύ-
σει την επιχειρησιακή ευελιξία τους. Έτσι συµβάλλει στην αύξηση
της παραγωγικότητας και της ανταγωνιστικότητάς τους. Επι-
πλέον, επειδή τα µισθωµένα οχήµατα είναι συνήθως νεότερα από
τον µέσο όρο του στόλου είναι επίσης κατά µέσο όρο ασφαλέ-
στερα και λιγότερο ρυπογόνα. 
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Προκειµένου να επωφεληθούν, πραγµατικά, οι επιχειρήσεις
από τη χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων θα πρέπει να τους
δίνεται η δυνατότητα να χρησιµοποιούν µισθωµένα οχήµατα σε
οποιοδήποτε κράτος-µέλος και όχι µόνο σε αυτό της εγκατάστα-
σής τους. Με αυτόν τον τρόπο εξυπηρετούν τις ανάγκες τους σε
περιόδους που υπάρχει κορύφωση ζήτησης και επιπλέον τους
δίνεται η δυνατότητα να αντικαταστήσουν ελαττωµατικά οχήµατα
ή οχήµατα µε βλάβες. Παράλληλα διασφαλίζεται η συµµόρφωση
µε τις αναγκαίες απαιτήσεις ασφαλείας και τις κατάλληλες συν-
θήκες εργασίας για τους επαγγελµατίες οδηγούς. 

Έτσι λοιπόν εκσυγχρονίζεται το εθνικό νοµικό πλαίσιο που
αφορά τις οδικές εµπορευµατικές µεταφορές, οι οποίες αποτε-
λούν κλάδο ζωτικής σηµασίας για την ελληνική οικονοµία µε τα
µισθωµένα οχήµατα και εναρµονίζεται µε τις πρόσφατες µεταβο-
λές της σχετικής ευρωπαϊκής νοµοθεσίας. 

Στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου δίνεται προτεραιότητα
στην υλοποίηση συγκεκριµένων έργων µεταφορικής υποδοµής,
που εντάσσονται στο διευρωπαϊκό δίκτυο µεταφορών µέσω της
εποπτείας, οργάνωσης και επιτάχυνσης των απαιτούµενων δια-
δικασιών, οι οποίες προηγούνται της υλοποίησης των έργων. Επί-
σης, αποσαφηνίζονται οι διαδικασίες τις οποίες πρέπει να ακο-
λουθούν οι φορείς προώθησης των έργων σε σχέση µε την αδει-
οδότηση και τη σύναψη δηµοσίων συµβάσεων. 

Οι καθυστερήσεις οι οποίες έχουν παρατηρηθεί εντοπίζονται
σε κάποιες διαδικασίες, όπως η έκδοση της απόφασης περιβαλ-
λοντικών όρων, η οποία περιλαµβάνει διαβούλευση µε πλήθος
φορέων από αρχαιολογικές υπηρεσίες, περιφέρειες, δήµους
µέχρι οργανισµούς κοινής ωφελείας. Επίσης, κάποιες φορές
απαιτείται αναθεώρηση των µελετών, προκειµένου να ληφθούν
υπ’ όψιν οι παρατηρήσεις των φορέων στη µελέτη των περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων. Τις δυσχέρειες αυτές αντιµετωπίζει απο-
τελεσµατικά η οδηγία αυτή που µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο
εισάγεται στην ελληνική νοµοθεσία. 

Η δηµιουργία και η ανάπτυξη του διευρωπαϊκού δικτύου µετα-
φορών είχε εξαρχής ως στόχο τη συµβολή στην ανάπτυξη της
εσωτερικής αγοράς, την ενίσχυση της οικονοµικής και κοινωνικής
συνοχής, τη σύνδεση νησιωτικών, µεσογείων και απόκεντρων πε-
ριοχών µε τις κεντρικές περιοχές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
τη διευκόλυνση της πρόσβασης στο έδαφος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τις γειτονικές χώρες. Η δηµιουργία ενός ισχυρού µε-
ταφορικού δικτύου διασφαλίζει τη βιώσιµη συνδεσιµότητα, την
έξυπνη και ανθεκτική κινητικότητα στην Ευρώπη, ενώ παράλληλα
ενισχύει την ανταγωνιστικότητα της χώρας µας ως εµπορευµα-
τικό και µεταφορικό κόµβο. 

Οι µεταφορικές υποδοµές και τα δίκτυα συνιστούν ένα πάγιο
δοµηµένο κεφάλαιο για την οικονοµική ανάπτυξη της Ελλάδας
το οποίο έχει επεκτάσεις στο σύνολο της χώρας µας. Με την εν-
σωµάτωση των δύο αυτών οδηγιών ερχόµαστε ένα βήµα ακόµη
πιο κοντά µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και δίνουµε την απαραίτητη
ώθηση εξέλιξης στις επιχειρήσεις και τους επαγγελµατίες που
δραστηριοποιούνται στην Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Βολουδάκη.

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τσιάρα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η δεύτερη µέρα που βρί-

σκοµαι και συµµετέχω στη συζήτηση στην Ολοµέλεια του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και η
διαπίστωση είναι ότι το κυρίαρχο θέµα µεταξύ των συναδέλφων
που βρέθηκαν στο Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου είναι οι εξε-
λίξεις στη Μέση Ανατολή, δικαιολογηµένα θα έλεγα. Είναι όµως
θα έλεγα από την άλλη πλευρά σε λάθος κατεύθυνση µια συζή-
τηση η οποία πρέπει να προσδιορίζει πολύ συγκεκριµένες ανα-
ζητήσεις και βεβαίως να εύχεται για πολύ συγκεκριµένες εξελί-
ξεις. 

Το λέω αυτό γιατί ήταν σαφής η θέση του Πρωθυπουργού της
χώρας, του Κυριάκου Μητσοτάκη, χθες κατά τη συνεδρίαση του
Υπουργικού Συµβουλίου όταν εξέφρασε και την οδύνη, αλλά και

τον αποτροπιασµό του για όσα συνέβησαν στο κοµµάτι που
αφορά τον άµαχο πληθυσµό της Γάζας, αλλά βεβαίως και θέµατα
ή ζητήµατα που έχουν γενικά να κάνουν µε τους αµάχους. Διότι
προφανώς πρέπει να δει κανείς τη συνολική εικόνα και να σταθεί
απέναντι σε όλα αυτά τα φαινόµενα, τα οποία όχι µόνο δεν δεί-
χνουν σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο, όχι µόνο δηµιουργούν συν-
θήκες, ενδεχοµένως, µιας εκρηκτικής εξέλιξης στη Μέση Ανα-
τολή, αλλά πρώτα και πάνω απ’ όλα δηµιουργούν σοβαρά προ-
βλήµατα στους ίδιους τους ανθρώπους οι οποίοι ζουν εκεί, βλέ-
ποντας δικούς τους ανθρώπους να χάνουν τη ζωή τους, αλλά
βεβαίως και σε όλη την ευρωπαϊκή, τη διεθνή και την παγκόσµια
κοινότητα δηµιουργούν µια τεράστια ανησυχία σε σχέση µε αυτό
το οποίο εξελίσσεται και αυτό που, εν πάση περιπτώσει, πρέπει
µε κάθε τρόπο να σταµατήσει το συντοµότερο δυνατό. 

Είναι µια σαφής θέση πιστεύω και θέλω να πιστεύω ότι την υιο-
θετεί συνολικά το πολιτικό σύστηµα. Δεν έχει να κάνει µε το γε-
γονός αν η χώρα έχει µια συγκεκριµένη εξωτερική πολιτική και
βαδίζει µε βάση συγκεκριµένο σχέδιο όλα τα τελευταία χρόνια.
Έχει να κάνει κυρίως µε το γεγονός ότι δεν µπορεί να χάνονται
αθώοι άνθρωποι. Δεν µπορεί τον 21ο αιώνα ένας τεράστιος αριθ-
µός ανθρώπων να χάνει τη ζωή του απλά και µόνο επειδή υπάρ-
χουν εντάσεις, υπάρχουν ζητήµατα τα οποία δεν έχουν επιλυθεί,
κακώς βεβαίως, αλλά ωστόσο δηµιουργούν τον πραγµατικό λόγο
για να έχουµε όλα αυτά τα γεγονότα. 

Νοµίζω ότι θα έπρεπε το ελληνικό Κοινοβούλιο να εκπέµπει ένα
σταθερό µήνυµα προς κάθε κατεύθυνση ότι ανησυχούµε βαθιά,
ότι η Ελλάδα έχει έναν συγκεκριµένο ρόλο στη συγκεκριµένη γε-
ωπολιτική περιοχή και αυτός εκφράζεται από την παρουσία του
Πρωθυπουργού. Νοµίζω ότι λίγο-πολύ έχουν δροµολογηθεί εξε-
λίξεις και της παρουσίας του Πρωθυπουργού το επόµενο χρονικό
διάστηµα σε σύσκεψη στην Αίγυπτο. Αυτό από µόνο του είναι ένα
γεγονός ότι οι πρωτοβουλίες που αναλαµβάνονται, τουλάχιστον
από την πλευρά της χώρας µας, είναι πρωτοβουλίες προς την κα-
τεύθυνση της επίλυσης του συγκεκριµένου ζητήµατος. Είναι ένα
ζήτηµα που, επαναλαµβάνω, προφανώς πρέπει να απασχολήσει
την παγκόσµια κοινότητα, προφανώς πρέπει να κινηθεί στα πλαί-
σια του Διεθνούς Δικαίου, αλλά και µιας λογικής που δεν µπορεί
να επιτρέπει αθώους αµάχους ανθρώπους να χάνουν τη ζωή
τους. 

Από εκεί και πέρα η συζήτηση συνεχίστηκε σήµερα και στην
κατεύθυνση ουσιαστικά των αποτελεσµάτων της τοπικής αυτο-
διοίκησης, αλλά και όλων των ζητηµάτων που ετέθησαν το τελευ-
ταίο χρονικό διάστηµα στην επικαιρότητα µε έναν απολύτως
εµφατικό τρόπο. Έγινε ξανά αναφορά στο αν θα µπορούσαν ή
δεν θα µπορούσαν να είχαν γίνει τα αντιπληµµυρικά έργα στην
περιοχή της Θεσσαλίας, αν υπήρχε καθυστέρηση ή, εν πάση πε-
ριπτώσει, αν έπρεπε ή µπορούσε κανείς να προλάβει όλα αυτά
τα οποία εξελίχθηκαν. 

Δεν ξέρω πόσες φορές πρέπει να το επαναλάβω, µεταφέρο-
ντας µια βιωµατική εµπειρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό
το οποίο συνέβη στη Θεσσαλία µε τον «Ντάνιελ» ήταν κάτι το
οποίο, τουλάχιστον κατά την καταγραφή των επιστηµόνων, συµ-
βαίνει πιθανόν µια φορά στα χίλια χρόνια. Αντιλαµβάνεται κανείς
ότι θα ήταν οριακά απίθανο οποιαδήποτε πολιτεία να µπορεί να
προβλέψει και να δηµιουργήσει υποδοµές για την αντιµετώπιση
ενός τέτοιου φαινοµένου. Θα ξαναθυµίσω τι συνέβη στη Γερµα-
νία το 2021 όταν µε πολύ µικρότερη ένταση βροχής, µε λιγότερα
χιλιοστά βροχής, υπήρχε η απώλεια εκατοντάδων ανθρώπινων
ζωών. Να σας θυµίσω τι συνέβη στην Ιταλία; Όλα αυτά πρέπει να
τα λαµβάνει κανείς υπ’ όψιν του πριν µε ευκολία βρεθεί στο Βήµα
του ελληνικού Κοινοβουλίου και καταθέσει απόψεις οι οποίες
απέχουν από την πραγµατικότητα. 

Μετά τον «Ιανό» υπήρξε µια γενικότερη συζήτηση και ένας
προβληµατισµός κατ’ αρχάς για το πόσο σύντοµα θα γίνουν τα
έργα αποκατάστασης, και αυτό νοµίζω ότι όλοι το γνωρίζετε ότι
έγιναν σε ένα πολύ µικρό χρονικό διάστηµα, και κατά πόσο έπρε-
πε να κινηθούµε στην οργάνωση κάποιων αντιπληµµυρικών έρ-
γων, τα οποία βεβαίως και βρέθηκαν στον προγραµµατισµό και
τον σχεδιασµό της Κυβέρνησης, και της προηγούµενης κυβέρ-
νησης φυσικά. Ωστόσο, δεν µπορεί κανείς να µην λάβει υπ’ όψιν
του ότι από τον «Ιανό» µέχρι τον «Ντάνιελ» υπάρχουν εντελώς
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διαφορετικές συνθήκες. Είναι άλλο τα εκατόν σαράντα πέντε χι-
λιοστά νερού σε δεκαοκτώ ώρες και άλλο τα οκτακόσια χιλιοστά
νερού σε λιγότερο από τρία εικοσιτετράωρα. Όποιος, εν πάση
περιπτώσει, έχει τη δυνατότητα να καταλάβει και να κατανοήσει
τι µπορεί να έζησε ο κόσµος στη Θεσσαλία, ποιο ήταν το φαινό-
µενο και ότι πρακτικά θα ήταν αδύνατο να αντιµετωπιστεί πιθα-
νότατα θα εξέφραζε µια διαφορετική άποψη από το Βήµα του
ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Σήµερα όµως προφανώς δεν υπάρχουν αν θέλετε οι λόγοι εκεί-
νοι οι οποίοι δεν θα µας οδηγήσουν στο να ληφθούν συγκεκρι-
µένες αποφάσεις. Είναι γνωστό ότι στον σχεδιασµό της Κυβέρ-
νησης και µε άντληση πόρων τόσο από την Ευρωπαϊκή Ένωση
όσο και από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας θα κατα-
σκευαστούν πολλά και µεγάλα αντιπληµµυρικά έργα, τα οποία
θα θωρακίσουν την περιοχή το επόµενο χρονικό διάστηµα. Αλλά,
αν πάλι κάποιος φαντάζεται ότι δίκην µαγικού ραβδιού σήµερα
αποφασίζουµε και αύριο βλέπουµε ολοκληρωµένα έργα τα οποία
έχουµε αποφασίσει, προφανώς θα κινείται πάλι στη σφαίρα της
αυταπάτης και της ουτοπίας διότι υπάρχουν διαδικασίες µέσα
από τις οποίες οποιαδήποτε κατασκευή έργου σαφώς και πρέπει
να κινηθεί. Αν κάποιος θεωρεί ότι οι περιβαλλοντικοί όροι παρα-
δείγµατος χάριν δεν είναι ένας λόγος για τον οποίον υπάρχουν
καθυστερήσεις ή αν από την άλλη πλευρά αποφασίζει ότι πρέπει
να τους ξεπεράσει, δεν έχει παρά να βγει και να το δηλώσει δη-
µόσια. Αλλά το να εγκαλεί κάποιος την Κυβέρνηση ή οποιονδή-
ποτε αρµόδιο θα έλεγα εγώ γιατί κάποια πράγµατα δεν προχώ-
ρησαν µε την ταχύτητα που όλοι ενδεχοµένως θα επιθυµούσαµε,
όταν ξέρουµε ότι υπάρχουν διαδικασίες στην ελληνική πολιτεία
οι οποίες προβλέπονται µε έναν απολύτως σαφή τρόπο και τη-
ρούνται αντίστοιχα και ζητάει απλά και µόνο την ταχύτητα χωρίς
να λέει αν θέλει ή δεν θέλει τις διαδικασίες ή από τη µία πλευρά
να λέει να τις παραλείψουµε και από την άλλη να αναρωτιέται
γιατί τις παρέλειψε κανείς δεν έχει παρά να το κάνει επισήµως
από το Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου και να το πει. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, το νοµοσχέδιο είναι άλλο ένα
βήµα που αφορά τη σχέση της Ελλάδος µε την ευρωπαϊκή πρα-
γµατικότητα. Είναι η ενσωµάτωση δύο ευρωπαϊκών οδηγιών. Νο-
µίζω ότι ήταν σαφής ο Υπουργός νωρίτερα από το Βήµα όταν
εξέθεσε όλους εκείνους τους λόγους για τους οποίους η υπερ-
ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου θα δώσει τη δυνατότητα
και στην επιχειρηµατικότητα, και στον ανταγωνισµό, και στη δι-
ευκόλυνση των Ελλήνων πολιτών να δουν µε µια πολύ καλύτερη
προοπτική την επόµενη µέρα της νοµοθέτησης του συγκεκριµέ-
νου νοµοσχεδίου. Άλλωστε αυτό υποστήριξε και ο εισηγητής της
Πλειοψηφίας, αλλά και οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας που
βρέθηκαν νωρίτερα στο Βήµα. 

Νοµίζω ότι εδώ εξακολουθούµε να κρυβόµαστε πίσω από το
δάχτυλό µας. Και το λέω αυτό διότι είναι καλόπιστη η κριτική.
Εγώ θεωρώ ότι πολλές φορές πρέπει να γίνεται για κάποιον λόγο.
Ωστόσο, είναι ξεκάθαρο αν τα πολιτικά κόµµατα τα οποία ενστερ-
νίζονται το ευρωπαϊκό ιδεώδες και θεωρούν τη συµµετοχή τους
στο γενικότερο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι ως δική τους επιλογή να
βρίσκονται εδώ και να υποστηρίζουν την ενσωµάτωση µιας ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας ή όχι. Έχω πει πολλές φορές ότι κατανοώ τη
θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Διαφωνώ, δια-
φωνώ απολύτως, ωστόσο υπάρχει µία άποψη η οποία υποστηρί-
ζεται σταθερά.

Από εκεί και πέρα, κάποιοι να λένε ότι είµαστε µε την Ευρώπη,
αλλά καταψηφίζουµε τις ευρωπαϊκές οδηγίες ή ενδεχοµένως θα
ψηφίσουµε «λευκό», γιατί κάτι δεν µας αρέσει ή κάτι κινείται σε
µια διαφορετική κατεύθυνση, αν µη τι άλλο συνιστά απόλυτη υπο-
κρισία και έναν λόγο, θα έλεγα, µιας µικροπολιτικής ή µικροκοµ-
µατικής προσέγγισης σε θέµατα και σε ζητήµατα τα οποία,
τουλάχιστον κατά τη δική µου άποψη, κινούνται στη σφαίρα του
αυτονόητου. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, πραγµατικά είναι να αναρωτιέ-
ται κανείς πώς µπορεί να υπάρχει αντίλογος για τις συγκεκριµέ-
νες τροπολογίες και δεν ξέρω πού µπορεί να βρίσκει ο κάθε
αξιότιµος συνάδελφος την αντεπιχειρηµατολογία για θέµατα ή
ζητήµατα τα οποία νοµίζω ότι έρχονται αυτή τη στιγµή από την
πλευρά της Κυβέρνησης ακριβώς για να δώσουν µια λύση και τί-

ποτα περισσότερο, σε όλα τα ζητήµατα, από τον Οργανισµό Λι-
µένος Καβάλας µέχρι το θέµα που αφορά στα ναυπηγεία. Νοµίζω
ότι το ανέλυσε µε εξαιρετικό τρόπο ο Υπουργός νωρίτερα χωρίς
να αφήσει κανένα απολύτως περιθώριο, όπως και τα ζητήµατα
που αφορούν στον ΟΑΣΘ της Θεσσαλονίκης. 

Αν κάποιος από εσάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύει
ότι υπάρχει -και το λέω για δεύτερη φορά- µαγικό ραβδί που από
τη µια µέρα στην άλλη έρχεται να λύσει όλα τα προβλήµατα και
να απαντήσει σε όλα αυτά τα ζητήµατα που για χρόνια ταλαιπω-
ρούν τις τοπικές κοινωνίες και τους πολίτες ή ειδικές οµάδες ερ-
γαζοµένων, είναι ευπρόσδεκτος να µας δώσει και να µας προ-
τείνει τη λύση από αυτό το Βήµα. 

Όµως, δεν µπορεί από την άλλη πλευρά να απαξιώνεται µια τε-
ράστια προσπάθεια που γίνεται αυτή τη στιγµή, ειδικά από την
πλευρά της Κυβέρνησης, η οποία εκτιµώ ότι µε έναν πολύ συγκε-
κριµένο τρόπο θέλει, προτείνει, δίνει λύσεις σε χρονίζοντα προ-
βλήµατα, απαντώντας, θα έλεγα απολύτως πειστικά, στο τι πρέ-
πει να κάνει µια κυβέρνηση προκειµένου να υπηρετεί τους πολί-
τες και, βεβαίως, συνολικά την κοινωνία. 

Η Κυβέρνηση νοµίζω ότι είναι σαφές πως ακολουθεί το δικό
της σχέδιο και τη δική της µεταρρυθµιστική ατζέντα και είναι γε-
γονός ότι, παρά το ότι υπάρχουν διαφορετικές φωνές, οι Έλλη-
νες πολίτες, ειδικά στις πρόσφατες εθνικές εκλογές, έκριναν
θετικά το έργο της προηγούµενης κυβερνητικής θητείας δίνο-
ντας την ανανέωση της εµπιστοσύνης τους στο έργο αυτής της
Κυβέρνησης και, βεβαίως, τη συνέχειά της. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω από αυτή τη θέση ότι η πρόθεση και του
Πρωθυπουργού, αλλά και συνολικά της Κυβέρνησης, είναι αυτή
η προσπάθεια να συνεχιστεί, να φέρει τα αποτελέσµατα που όλοι
επιθυµούµε, να δώσει τη δυνατότητα στους Έλληνες πολίτες
όλες αυτές τις παθογένειες που κουβαλάµε από το παρελθόν επι-
τέλους να τις αντιµετωπίσουµε και επιτέλους να δώσουµε χώρο
σε µια πραγµατικότητα που υπαγορεύει ουσιαστικά το σήµερα,
η Ευρώπη, ο 21ος αιώνας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Τσιάρα.

Τον λόγο τώρα έχει η Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών,
η κ. Αλεξοπούλου, και µετά θα συνεχίσουµε τον κατάλογο των
οµιλητών. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από τέσσερις συνεδριά-
σεις της Διαρκούς Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου µε αντι-
κείµενο την επεξεργασία και εξέταση του παρόντος σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών εισάγεται σή-
µερα στην Ολοµέλεια προς ψήφιση. Κατά τη διάρκεια των επι-
τροπών, αλλά και της δεκαπενθήµερης ανοιχτής διαβούλευσης,
έχω την άποψη ότι ακούστηκαν ενδελεχώς οι πάντες ή τουλάχι-
στον αυτοί που ήθελαν κάτι να µας πουν. 

Στη χώρα µας έχουν αναµφισβήτητα τεθεί σε αναπτυξιακή τρο-
χιά µε τις µεταφορές να αποτελούν βασικό πυλώνα στήριξης των
πολιτικών της οικονοµικής και κοινωνικής προόδου. Πρέπει, εν
προκειµένω, να αναγνωριστεί η συµβολή στην εθνική οικονοµία
του ανθρώπινου κεφαλαίου των µεταφορών, όλων όσοι, δηλαδή,
ασχολούνται και βιοπορίζονται από τα συναφή επαγγέλµατα.

Ως Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών είµαστε δίπλα τους
και έχουµε υποχρέωση για την άµεση υιοθέτηση ευρωπαϊκών
οδηγιών και πρακτικών που θα µας βοηθήσουν ακόµη περισσό-
τερο να επιτύχουµε τους αναπτυξιακούς µας σκοπούς. Όλες οι
διατάξεις που εισάγονται µε το παρόν σχέδιο νόµου έχουν ανα-
πτυξιακό πρόσηµο, διευκολύνουν τις µεταφορές και είναι προς
το συµφέρον των επιχειρήσεων και τελικά των καταναλωτών.

Σε σχέση µε τις παρατηρήσεις που έγιναν από τους φορείς και
από την πλευρά της Αντιπολίτευσης στις συνεδριάσεις των επι-
τροπών, θέλω να δώσω κάποιες διευκρινίσεις. 

Η παρουσίαση του νοµοσχεδίου και επί της αρχής, αλλά και
κατ’ άρθρον έγινε µε ενδελεχή τρόπο από τον εισηγητή µας, τον
κ. Μακάριο Λαζαρίδη. Προσωπικώς θα αναφερθώ επί ζητηµάτων
που ενδεχοµένως να προβληµάτισαν για να δοθούν επαρκείς
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απαντήσεις και να αποσαφηνιστούν τα πάντα. Άλλωστε, είµαστε
εδώ να ακούµε, να δίνουµε εξηγήσεις, να διορθώνουµε ό,τι κατά
την κρίση µας απαιτείται. Επισηµαίνω ότι η διαβούλευση ήταν
ανοιχτή για δεκαπέντε ηµέρες, όπως είπε και ο κύριος Υπουργός
και έτσι κάθε πολίτης ή φορέας αν ήθελε να καταθέσει τις προ-
τάσεις του, µπορούσε να το κάνει µε άνεση χρόνου και δηµοσίως.

Αρχικώς, να αναφέρω το γεγονός που σχεδόν από όλους ει-
πώθηκε. Πρόκειται για ενσωµάτωση οδηγίας και οι ενδεχόµενες
βελτιώσεις που καθένας προτείνει πρέπει πάντα να κινούνται
εντός του Ενωσιακού Δικαίου.

Στο Α’ Μέρος του νοµοσχεδίου που αφορά στην ενσωµάτωση
της οδηγίας 2006/1, όπως τροποποιήθηκε µε τη 2022/738 στα
άρθρα 5 και 6, προβλέπονται οι όροι υπό τους οποίους οι µετα-
φορικές επιχειρήσεις που είναι εγκατεστηµένες στην Ελλάδα
µπορούν να χρησιµοποιούν µισθωµένα οχήµατα για οδικές εµπο-
ρευµατικές µεταφορές για λογαριασµό τρίτων, ενώ προβλέπο-
νται οι όροι υπό τους οποίους οι επιχειρήσεις και οι επαγγελµα-
τίες µε εγκατάσταση στην Ελλάδα µπορούν να χρησιµοποιούν µι-
σθωµένα οχήµατα για οδικές εµπορευµατικές µεταφορές για ίδιο
λογαριασµό.

Η ρύθµιση µεταξύ άλλων ορίζει ότι οι επιχειρήσεις και οι επαγ-
γελµατίες που ασκούν επιχείρηση ή επάγγελµα στην Ελλάδα
µπορούν πράγµατι να χρησιµοποιούν µε τους ίδιους όρους, όπως
και µε τα οχήµατα που τους ανήκουν, µισθωµένα οχήµατα για να
πραγµατοποιούν οδικές εµπορευµατικές µεταφορές για δικό
τους λογαριασµό, δηλαδή για δικά τους προϊόντα, εφόσον το µι-
σθωµένο όχηµα έχει λάβει άδεια κυκλοφορίας στην Ελλάδα ως
φορτηγό δηµοσίας ή ιδιωτικής χρήσης.

Ως εκ τούτου, ο προβληµατισµός και τα σχόλια τόσο της δια-
βούλευσης όσο και της Αντιπολίτευσης καταρρίπτονται, αφού
όλα τα ανωτέρω ισχύουν µόνο για τις επιχειρήσεις που έχουν το
δικαίωµα να λάβουν άδεια φορτηγού ιδιωτικής χρήσης και µόνο
για την εκτέλεση µεταφορικού έργου της επιχείρησης. Καµµία
σκιά, λοιπόν, δεν πρέπει να υπάρξει επ’ αυτού. Προφανώς και µία
µη µεταφορική επιχείρηση δεν θα µπορεί να εκτελεί µεταφορικό
έργο για λογαριασµό άλλων επιχειρήσεων.

Όλοι οι προβληµατισµοί που τέθηκαν στις συνεδριάσεις των
επιτροπών από τους εισηγητές του ΠΑΣΟΚ, του ΚΚΕ και της Ελ-
ληνικής Λύσης αναφορικά µε την τήρηση της εργατικής νοµοθε-
σίας είναι κατά την άποψή µου κενοί περιεχοµένου. Δεν νοµο-
θετούµε επί εργατικών θεµάτων ούτε εµµέσως εισάγουµε κάποια
ρύθµιση που επηρεάζει εργατικές σχέσεις. Ό,τι ίσχυε ισχύει και
συνεχίζει να ισχύει.

Η οδηγία και τα συγκεκριµένα άρθρα στοχεύουν και εµβαθύ-
νουν στην ιδέα της ενιαίας αγοράς και κατά τη γνώµη µου µας
φέρνουν ένα βήµα πιο κοντά σε υλοποίηση ευρωπαϊκών πρακτι-
κών. Ενδεχοµένως µε την εφαρµογή των συγκεκριµένων άρθρων
να αυξηθεί η ανταγωνιστικότητα µεταξύ των επιχειρήσεων -το
αναφέρει και η εισηγητική, άλλωστε, έκθεση- µε έµµεσο αποτέ-
λεσµα ποιοτικότερες και φθηνότερες υπηρεσίες προς τους πο-
λίτες, κάτι που είναι το ζητούµενο.

Αναφορικά µε τους προβληµατισµούς επί των φορτίων και το
ενδεχόµενο της παράτυπης ή εγκληµατικής δραστηριότητας των
µεταφερόµενων που τέθηκε από τους εισηγητές της Ελληνικής
Λύσης και του ΠΑΣΟΚ, η απάντησή µας είναι ότι απλά εκφεύγουν
των αρµοδιοτήτων µας. Ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ ζήτησε ενηµέ-
ρωση για το ποιος θα ελέγχει το φορτίο. Η απάντηση είναι ότι το
φορτίο θα το ελέγχει όποιος το ήλεγχε µέχρι σήµερα, η Αστυνο-
µία και οι λοιποί ελεγκτικοί µηχανισµοί του κράτους. Δεν αλλάζει
τίποτα επ’ αυτού.

Σχετικά µε το θέµα της δυνατότητας εκµίσθωσης από τους δή-
µους των φορτηγών ιδιοκτησίας τους, για το οποίο έγινε µεγάλη
ανάλυση και σήµερα και υπήρξε έντονος προβληµατισµός από
την Αντιπολίτευση, αρχικώς πρέπει να αναφερθεί ότι το ίδιο έχει
ήδη προβλεφθεί µε τον ν.4093/2012. Δεν αντιλαµβάνοµαι, λοιπόν,
το ερώτηµα του εισηγητή του ΚΚΕ σχετικά µε το συγκεκριµένο
άρθρο. Πού είναι το λάθος στο να µπορεί ένας δήµος να ενοικιά-
ζει ένα φορτηγό που δεν χρησιµοποιεί, αφού αυτό θα του απο-
φέρει έσοδα στο ταµείο του;

Το σχόλιο της διαβούλευσης περί της διευκόλυνσης συµµετο-
χής σε έργα των δήµων, το οποίο υιοθετήθηκε από την Αντιπολί-

τευση, δεν έχει καµµία βάση στο σχέδιο νόµου. Σε κάθε περί-
πτωση, µε το παρόν νοµοσχέδιο δίνουµε µια δυνατότητα στους
δήµους να αξιοποιήσουν µία ευκαιρία που µπορεί και να έχουν.
Εναπόκειται σε αυτούς να την αξιοποιήσουν ή όχι κατά βούλησή
τους.

Σχετικώς µε τα άρθρα του Γ’ Μέρους που δεν αφορούν ενσω-
µάτωση οδηγιών, αλλά διατάξεις σχετικά µε τις µεταφορές, θέλω
να δώσω διευκρινίσεις επί του άρθρου 28 για τα µέτρα ρύθµισης
της κυκλοφορίας λόγω εκτέλεσης συγκοινωνιακών έργων. Ναι,
πρέπει να αναφερθεί ότι το συγκεκριµένο άρθρο αφορά και το
εµβληµατικό έργο flyover της Θεσσαλονίκης. Από την ανάληψη
των καθηκόντων µας έχουµε επιδείξει ιδιαίτερα ζωηρό ενδιαφέ-
ρον ως πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών για το συγκοινωνιακό έργο της Θεσσαλονίκης µε τακτικές
συσκέψεις µε τους εµπλεκόµενους φορείς της πόλης, που
θεωρώ ότι ήδη αρχίζουν να παράγουν αποτελέσµατα.

Ενηµερώνω, λοιπόν, ότι εν όψει της έναρξης κατασκευής του
έργου της υπερυψωµένης ταχείας λεωφόρου αποφασίσαµε και
δροµολογήσαµε την έναρξη τριών υποστηρικτικών γραµµών Ex-
press µε δεκαέξι λεωφορεία, ενώ σε αµέσως επόµενη φάση θα
προστεθούν δύο έως τρεις γραµµές ακόµα. Συγκεκριµένα και
όπως και ο κύριος Υπουργός νωρίτερα ζήτησε να σας ενηµερώ-
σουµε, η Γραµµή 45 που ήδη λειτουργεί ενισχύεται µε δύο έξτρα
οχήµατα και συνολικά µε τριάντα δύο επιπλέον δροµολόγια κάθε
µέρα. Οι διαµπερείς γραµµές Express 70X «Σταθµός ΚΤΕΛ Μα-
κεδονία-ΙΚΕΑ» και 71Χ «Εύοσµος-Βούλγαρη» αναµένεται να λει-
τουργήσουν µε µία πλήρη βάρδια τις καθηµερινές για τις ώρες
αιχµής µε επτά και επτά οχήµατα που παραχωρούνται στα ΚΤΕΛ
αρχικώς τη Δευτέρα 23 Οκτωβρίου και την Παρασκευή 27 Οκτω-
βρίου µετά την απαραίτητη εκπαίδευση που χρειάζεται να έχουν
οι οδηγοί.

Επισπεύδουµε επίσης τις διαδικασίες για την πρόσληψη εκα-
τόν πενήντα οδηγών µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Εν προ-
κειµένω, το παρόν άρθρο τι επιλύει; Μας βοηθά να παρέµβουµε
όπου, αν και όποτε διαπιστώσουµε δυσλειτουργίες.

Και εδώ θα ήθελα να απαντήσω στην εµφατική δήλωση του κυ-
ρίου εισηγητή του ΚΚΕ στη συζήτηση στην επιτροπή που επισή-
µανε ότι θέλει να ακουστεί από το Βήµα της Βουλής ότι δεν
πρέπει να γίνει καµµία -µα, καµµία- παρέµβαση στον Περιφερει-
ακό της Θεσσαλονίκης µέχρις ότου λειτουργήσει το µετρό της
πόλης, σύµφωνα µε τις κυβερνητικές ανακοινώσεις σε έναν πε-
ρίπου χρόνο, το 2024. Υπάρχουν, όµως, κύριε συνάδελφε, συµ-
βάσεις που περιέχουν όρους, ρήτρες και χρονοδιαγράµµατα.
Υπάρχουν συµβάσεις που αν δεν τηρηθούν, θα έχουµε έναν ερ-
γολάβο που δεν θα εκτελεί έργο, αλλά το δηµόσιο θα δεσµεύε-
ται, θα πληρώνει και ειλικρινώς είναι η πρώτη φορά που ακούω
σύντροφο του ΚΚΕ να υπερασπίζεται την εργοδοσία και τον ερ-
γολάβο. Το έργο πρέπει και θα προχωρήσει. Είναι για το καλό
των κατοίκων και των επισκεπτών της πόλης και ολόκληρης της
ευρύτερης περιοχής.

Η σχετική νοµοθετική παρέµβαση για την ενίσχυση των αερο-
δροµίων µε προσωπικό µέσω εσωτερικών µετακινήσεων της Υπη-
ρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας είναι επίσης απαραίτητη, γιατί
πρέπει να δοθεί η δυνατότητα µετακινήσεων υπαλλήλων για µε-
ρικές µέρες. Αυτό πρέπει να γίνει για δύο λόγους: Πρώτον, είναι
δείγµα της αναπτυξιακής τροχιάς στην οποία έχουµε βάλει τη
χώρα. Η διαρκώς αυξανόµενη αεροπορική κίνηση που συνδέεται
και µε το τουριστικό προϊόν και τα τουριστικά έσοδα µάς υποχρε-
ώνει να είµαστε συνεπείς στις υποχρεώσεις µας σχετικά µε την
ορθή λειτουργία των αεροδροµίων, παρέχοντας ποιοτικές υπη-
ρεσίες. Και δεύτερον, η ορθή λειτουργία των αεροδροµίων που
προανέφερα για εµάς σηµαίνει ασφαλής λειτουργία των αερο-
δροµίων. Η ΥΠΑ έχει υποχρέωση να ανταποκρίνεται στα διεθνή
πρότυπα ασφαλείας των πτήσεων και αυτό µπορεί να γίνει µε-
ταξύ άλλων µε την ορθή κατανοµή του ανθρώπινου δυναµικού.

Με τη συγκεκριµένη ρύθµιση, λοιπόν, επιδιώκεται η οριζόντια
ενίσχυση µε υπαλλήλους των περιφερειακών αερολιµένων της
χώρας, µε αύξηση του ορίου ηµερών µετακίνησης εκτός έδρας,
αρχικά χωρίς διακρίσεις για τα έτη 2023 και 2024 και στη συνέ-
χεια, κατόπιν αξιολόγησης των εκάστοτε αναγκών τους, µέσω
της έκδοσης κοινής υπουργικής απόφασης, κατόπιν εξουσιοδό-
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τησης που παρέχεται προς τον σκοπό αυτό.
Κλείνοντας, θα ήθελα να υπογραµµίσω ότι µε τις διατάξεις του

νοµοσχεδίου επιδιώκεται η ενίσχυση της επιχειρησιακής ευελιξίας
των επιχειρήσεων που µεταφέρουν εµπορεύµατα, καθώς και η αύ-
ξηση της παραγωγικότητας και της ανταγωνιστικότητάς τους.

Θεωρούµε ότι διευκολύνεται η αντικατάσταση του στόλου οχη-
µάτων µεταφοράς εµπορευµάτων µε οχήµατα λιγότερο ρυπο-
γόνα, υπηρετώντας έτσι έναν ευρύτερο στόχο και σκοπό µας. Εν
τέλει, αφ’ ενός εναρµονιζόµαστε µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία
και αφ’ ετέρου παρεµβαίνουµε όπου διαπιστώνουµε την ανάγκη
για να βελτιώσουµε τη λειτουργία των µεταφορών προς όφελος,
πάντα, του πολίτη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
Υπουργό.

Θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο οµιλητών. Καλούµε στο
Βήµα τον κ. Στύλιο Γεώργιο από τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακο-
λουθήσει ο κ. Κυριαζίδης, ο κ. Νικολαΐδης και τελευταίος οµιλη-
τής ο κ. Φόρτωµας.

Ορίστε, κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σκέψη όλων

µας είναι στην περιοχή της Μέσης Ανατολής. Η τροµοκρατική
επίθεση της Χαµάς απέναντι σε άοπλους πολίτες του Ισραήλ είναι
πράξη καταδικαστέα, όπως καταδικαστέα είναι κάθε επίθεση
απέναντι σε άµαχους. Ευχή όλων αυτή τη στιγµή είναι να απο-
φευχθεί µια ακόµη ανθρωπιστική κρίση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εµπορικές µεταφορές και ο
κλάδος των Logistics αντιπροσωπεύουν πάνω από το 10% του
ΑΕΠ της χώρας µας. Οι ελληνικές µεταφορές αποτελούν στα-
θερό πυλώνα της οικονοµίας µας, µε ετήσια έσοδα 20 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ και µε το 7% των θέσεων απασχόλησης από τους
ίδιους τους εργαζόµενους. Αποτελούν, συνεπώς, τον τοµέα που
στήριξε την ανάκαµψη των τελευταίων ετών και πρωταγωνιστεί
στο σχέδιό µας για την αλλαγή του παραγωγικού µας µοντέλου,
ένα σύγχρονο µοντέλο που, όπως έχει τονίσει ο Πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης, δίνει έµφαση στην ενίσχυση της ελληνι-
κής παραγωγής και στις εξαγωγές. 

Για να γίνει πράξη, για να υλοποιηθεί αυτό το σχέδιο, χρει-
αζόµαστε έναν ανταγωνιστικό σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο
κλάδο µεταφορών, ικανό να ανταποκριθεί στις ανάγκες της ελ-
ληνικής βιοµηχανίας και παραγωγής, έναν τοµέα που προσελκύει
επενδύσεις και είναι σε θέση να κυριαρχήσει στις µεταφορές στη
Νοτιοανατολική Ευρώπη. 

Το προς ψήφιση νοµοσχέδιο στοχεύει ακριβώς σε αυτό: Ενσω-
µατώνει κοινοτικές οδηγίες που ενισχύουν την ανταγωνιστικό-
τητα, αφού: Πρώτον, απελευθερώνουν για τις µεταφορικές επι-
χειρήσεις τις διασυνοριακές µισθώσεις οχηµάτων και δεύτερον,
συµβάλλουν στην υλοποίηση του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφο-
ρών. Μπορεί τα θέµατα που επιλύει να ακούγονται τεχνικά, όµως
είναι η βάση που µπορεί να στηριχθεί η εθνική στρατηγική µας
και ο στόχος, η Ελλάδα να καταστεί ένα διεθνές hub µεταφορών.
Δεύτερον, να γίνει ο βασικός κόµβος Logistics όλης της Νοτιοα-
νατολικής Ευρώπης. Για να το πετύχουµε, λοιπόν, αυτό, η ενί-
σχυση της ανταγωνιστικότητας στις µεταφορές είναι βασική
προϋπόθεση. Το ίδιο και η διασύνδεση των εµπορικών µας οδών
µε την υπόλοιπη Ευρώπη. 

Η συµµόρφωση µε την κοινοτική οδηγία έγινε, όπως τόνισε και
ο Υπουργός και ο εισηγητής µας και η Υφυπουργός, µε γνώµονα
την πιο εύκολη προσαρµογή της αγοράς στις νέες συνθήκες, σε
έναν τοµέα που ήδη αναπτύσσεται δυναµικά, σε έναν τοµέα που
επιδιώκουµε την ενίσχυσή του και όχι την απορρύθµισή του. 

Η απελευθέρωση των διασυνοριακών µισθώσεων οχηµάτων,
δηλαδή της µίσθωσης οχηµάτων τα οποία έχουν τεθεί σε κυκλο-
φορία σε άλλο κράτος-µέλος, είναι ένα θετικό βήµα. Εξίσου ση-
µαντική για τη µετατροπή της πατρίδας µας σε διεθνές hub
µεταφορών είναι και η οδηγία που αφορά τα έργα του διευρω-
παϊκού δικτύου µεταφορών. Αυτό το δίκτυο υποστηρίζεται µε
έργα υποδοµών άνω των 300 εκατοµµυρίων ευρώ. Επιπλέον, το
νοµοσχέδιο αποσαφηνίζει και απλοποιεί τις διαδικασίες αδει-

οδότησης που απαιτούνται για την υλοποίηση αυτών των έργων.
Με απλά λόγια, ξέρετε ότι ένα µεγάλο έργο για να πραγµατο-

ποιηθεί και να δοθεί στον κόσµο σε χρήση, πολλές φορές απαιτεί
δύο, τρία, πέντε, µπορεί και εφτά χρόνια. Ένα µεγάλο µέρος
αυτού του χρόνου µέχρι τώρα πήγαινε στο να δοθούν οι απαραί-
τητες εγκρίσεις και αδειοδοτήσεις. Αυτό λύνεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σε µία περίοδο που η
παγκόσµια εφοδιαστική αλυσίδα αναδιαµορφώνεται, το διεθνές
εµπόριο αλλάζει. Η Ελλάδα είναι το σταυροδρόµι τριών ηπείρων,
Ευρώπης, Ασίας, Αφρικής και µπορεί να γίνει το σηµαντικότερο
κέντρο µεταφορών στην περιοχή. Για να το πετύχουµε, όµως,
απαιτείται θάρρος, σχέδιο, αποτελεσµατικότητα, εµπειρία. Οφεί-
λουµε να γεφυρώσουµε το χάσµα της ανταγωνιστικότητας µε τις
υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να δώσουµε ώθηση
προς τα εµπρός στις ελληνικές επιχειρήσεις και στους επαγγελ-
µατίες του κλάδου, γιατί είναι αυτές -οι επιχειρήσεις και οι χιλιά-
δες εργαζόµενοί τους- που θα καταστήσουν την Ελλάδα διεθνή
εφοδιαστικό κόµβο. 

Όσο για το αναθεωρηµένο διευρωπαϊκό δίκτυο µεταφορών,
αυτό είναι το µεγάλο πρότζεκτ. Είναι ένα πρότζεκτ, που µπορεί
να µεταµορφώσει την Ευρώπη, αφού δηµιουργεί ένα σύστηµα
ασφαλών αποτελεσµατικών µεταφορικών υποδοµών, που θα ενώ-
νει όλη την ευρωπαϊκή ήπειρο. Η διασύνδεση οδικών αρτηριών,
σιδηροδρόµων και λιµανιών, όπως είναι ο Πειραιάς, η Θεσσαλο-
νίκη, η Ηγουµενίτσα και άλλα που προβλέπει το σχέδιό µας, µπο-
ρεί να µεταµορφώσει και να δώσει ώθηση και στις τοπικές οικονο-
µίες. Γιατί, µεταφορές σηµαίνει περιφερειακή ανάπτυξη, σηµαίνει
σύγχρονοι αυτοκινητόδροµοι, λιµάνια αεροδρόµια και σιδηρό-
δροµοι, σηµαίνει πως η µεταφορά των εµπορευµάτων στον προ-
ορισµό τους µπορεί να γίνεται πιο εύκολα, πιο γρήγορα, µε
χαµηλότερο κόστος. Με απλά λόγια, να φτάνουν τα προϊόντα
στην ώρα τους. Σηµαίνει µεγαλύτερη εξωστρέφεια της εθνικής
παραγωγής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική οικονοµία αυτήν τη
στιγµή αναπτύσσεται µε ρυθµούς διπλάσιους από το µέσο όρο
της Ευρωζώνης. Η ανεργία µειώνεται -έχουµε θέµα µε τον πλη-
θωρισµό- δοκιµάζει τα ελληνικά νοικοκυριά, ωστόσο τον Σεπτέµ-
βριο η Ελλάδα είχε 2,4 πληθωρισµό, που είναι ο τέταρτος
χαµηλότερος στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Το πρόγραµµά µας, που
υλοποιούµε µε συνέπεια, που µας εµπιστεύτηκε ο ελληνικός
λαός, δίνει ώθηση στην αγορά και την επιχειρηµατικότητα και
αποδίδει. Ο πολυδύναµος εκσυγχρονισµός του κράτους παράγει
πλούτο και ανάπτυξη. Το παραγωγικό µας µοντέλο µετασχηµα-
τίζεται και γίνεται πιο ανθεκτικό στις διεθνείς κρίσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το παρόν νοµοσχέδιο προσθέτει άλλη µία ψηφίδα στον εθνικό

µας στόχο για µια Ελλάδα που πρωταγωνιστεί. Σας καλώ να το
υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Στύλιο.
Πριν δώσουµε τον λόγο στον επόµενο οµιλητή, απευθύνοµαι

στους πέντε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους οι οποίοι δεν
έχουν πάρει τον λόγο έως τώρα, µε την παράκληση, όσοι εξ αυ-
τών, βεβαίως, επιθυµούν, να το δηλώσουν στο Προεδρείο, γιατί
µετά από τρεις οµιλητές ολοκληρώνεται ο κατάλογος των οµιλη-
τών και θα περάσουµε στις δευτερολογίες.

Ελάτε, κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, αγαπητή κυρία Υπουργέ, συναδέλφισσες και

συνάδελφοι, η παγκόσµια κοινότητα βιώνει µία σκληρή πραγµα-
τικότητα. Η ωµή βία, που είχε και έχει ως αποτέλεσµα αφαίρεση
ζωών χιλιάδων συνανθρώπων µας, είναι ό,τι το χειρότερο. Βε-
βαίως, ευθύνη έχουµε όλοι µας, εννοώ ως παγκόσµια κοινότητα,
αλλά ευθύνη έχουν και οι διεθνείς οργανισµοί, που µέχρι σήµερα
δεν κατόρθωσαν να δηµιουργήσουν αυτά τα δύο κράτη, έτσι
ώστε µε ειρήνη και οµαλότητα στη Μέση Ανατολή, αλλά και σε
όλο τον κόσµο, να µην έχουµε σήµερα αυτού του είδους τις κα-
ταστάσεις. 
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Και από την άλλη πλευρά, σήµερα µέσα στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο, που θα έπρεπε για τέτοια ζητήµατα να υπάρχει µια σύ-
µπνοια, είδαµε και πάλι τη δηµόσια κατήγορο, την κ. Κωνσταντο-
πούλου, να βγάζει, πάλι, καταδικαστική απόφαση κατά της Κυ-
βέρνησης, του Πρωθυπουργού, υπό την έννοια ότι παίρνει µέρος
υπέρ του Ισραήλ. 

Η θέση του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης είναι συγκε-
κριµένη, καθαρή και τονίστηκε ξεκάθαρα. Το ότι αθώωσε η δη-
µόσια κατήγορος της Χαµάς, δεν το αντιλαµβανόµαστε ως Βου-
λευτές αυτής της χώρας.

Έρχοµαι, όµως, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και την κύρωσή
του. Με το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών επιχειρείται η ενσωµάτωση στην εθνική έννοµη
τάξη ενωσιακών οδηγιών επί σκοπό, όσον αφορά την πρώτη,
εναρµόνιση της κείµενης νοµοθεσίας προς τις προβλέψεις της
νεότερης οδηγίας υπ’ αριθµόν 222/738 του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 6ης Απριλίου 2022 και εν σχέσει
µε τη δεύτερη εισαγωγή -θα έλεγα- για πρώτη φορά των διατά-
ξεων της οδηγίας 2021/1187 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου του ’21.

Ειδικότερα, η πρώτη οδηγία του 2022/738, η οποία αφορά τη
χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων στις οδικές εµπορευµατι-
κές µεταφορές µεταρρυθµίζει και εκσυγχρονίζει το υφιστάµενο
νοµικό πλαίσιο για τις εµπορικές µεταφορές µε µισθωµένα οχή-
µατα και τούτο γιατί εισάγει την υποχρέωση των κρατών-µελών
να επιτρέπουν τη χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων ανεξαρ-
τήτως του κράτους, έτσι ώστε οι επιχειρήσεις να επωφελούνται
σε µεγαλύτερο βαθµό από τα πλεονεκτήµατα της χρησιµοποί-
ησης µισθωµένων οχηµάτων. Ουσιαστικά πρόκειται για ένα πλέ-
γµα νοµοθετικών ρυθµίσεων που ενισχύει σχετικά την αγορά και
προεχόντως την οικονοµία και την ανταγωνιστικότητα των επιχει-
ρήσεων. Πράγµατι η ενίσχυση της επιχειρηµατικής ευελιξίας των
εταιρειών εκείνων που µεταφέρουν ίδια εµπορεύµατα ή για λο-
γαριασµό τρίτων εξ αντικειµένου αυξάνει την παραγωγικότητα
και την ανταγωνιστικότητα, προσφέροντας ευελιξία αλλά και µεί-
ωση δαπανών.

Με ένα εξαντλητικό πλέγµα επιµέρους διατάξεων τίθενται ανα-
λυτικά οι ειδικότερες προϋποθέσεις υπό τις οποίες οι µεταφορι-
κές επιχειρήσεις µπορούν να χρησιµοποιούν τα µισθωµένα
οχήµατα, ρυθµίζοντας µεταξύ άλλων και τους όρους κατ’ ιδίαν
χρήσης και εκµίσθωσης, αλλά και προβλέποντας αναγκαίους και
επιβαλλόµενος περιορισµούς. Στο πλαίσιο αυτό ορθώς προβλέ-
πεται η αποτελεσµατικότερη παρακολούθηση και έλεγχος της
νοµιµότητας των µεταφορών για τα µισθωµένα οχήµατα. Εδώ,
κυρία Υφυπουργέ, υπάρχει µια ιδιαίτερη βαρύτητα, όπως τονί-
σατε. Υπάρχουν οι αντίστοιχοι µηχανισµοί ελέγχου και θα παρα-
καλούσα και την ενίσχυσή τους.

Εν σχέσει µε τη δεύτερη οδηγία, υπ’ αριθµόν 221/1187 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου επιχειρείται ο ανα-
γκαίος εξορθολογισµός για την προώθηση της υλοποίησης του
διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών. Με τις προτεινόµενες διατά-
ξεις του β’ µέρους του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου αποσκοπείται
ουσιαστικά η κατά προτεραιότητα υλοποίηση σηµαντικών έργων
µεταφορικής υποδοµής µέσω της εποπτείας -το τονίζω για δεύ-
τερη φορά, κυρία Υφυπουργέ-, οργάνωση και επιτάχυνση διαδι-
κασιών αδειοδότησης που απαιτούνται και προηγούνται της
υλοποίησης των έργων. Συναφώς αναφέρεται στην οικεία αιτιο-
λογική έκθεση η έλλειψη σαφούς πλαισίου ως προς τις διασυνο-
ριακές διαδικασίες σύναψης δηµοσίων συµβάσεων που απαιτού-
νται προς έναρξη υλοποίησης του έργου του διευρωπαϊκού
αυτού δικτύου µεταφορών. Προκαλούν την αβεβαιότητα και προ-
εχόντως την επιφυλακτικότητα των ιδιωτών επενδυτών ως προς
τη συµµετοχή τους σε έργα υποδοµών, των οποίων και επιτείνει
η έλλειψη οργάνωσης των αδειοδοτικών διαδικασιών.

Εν όψει αυτού, µε την ψήφιση των συγκεκριµένων διατάξεων
επιχειρείται να ρυθµιστεί επαρκώς το οικείο νοµοθετικό πλαίσιο,
έτσι ώστε να αποσοβηθεί ο κίνδυνος που ελλοχεύει ως προς την
έγκαιρη εκτέλεση των έργων αυτών και της καθυστέρησης -αν
θέλετε- της όλης οδηγίας. Για τον σκοπό αυτό ακριβώς διασα-
φηνίζεται και οργανώνεται το πλαίσιο των διαδικασιών αδει-
οδότησης από συγκεκριµένες εντεταλµένες αρχές, οι οποίες

έχουν την ευθύνη για την εποπτεία, το τονίζω για πολλοστή
φορά. Έτσι, λοιπόν, θα ήθελα να τονίσω ότι είναι αναγκαία η κύ-
ρωση της συγκεκριµένης οδηγίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται αντιληπτό ότι οι προτει-
νόµενες διατάξεις, πέραν του ότι τίθενται προς εναρµόνιση του
κοινοτικού δικαίου, που βεβαίως αυτό αποτελεί υποχρέωση της
χώρας, κινούνται προς τη σωστή και επιβαλλόµενη κατεύθυνση,
αποσκοπώντας στην ενίσχυση της αγοράς, στην εξυγίανση του
υφιστάµενου πλαισίου και στην καλύτερη εκτέλεση κοµβικών
έργων συγκοινωνιακής υποδοµής.

Στο σηµείο αυτό θα µιλήσω για τον τόπο µου, τη Δράµα, όπου
πράγµατι είναι από τους ελάχιστους νοµούς που δεν συνδέονται
µε το οδικό δίκτυο, µε την Εγνατία. Ειδικότερα, υπάρχει µια ιδι-
αίτερη κίνηση µε τη µεταφορά και την εξαγωγή από πλευράς της
Δράµας εξόρυξης και -αν θέλετε- εξαγωγής µαρµάρων, όπου τε-
ράστιες ποσότητες διακινούνται καθηµερινά µε ιδιαίτερες µετα-
φορές και αυτό έχει ένα ιδιαίτερο βάρος. Με ιδιαίτερη ικανοποίη-
ση µέχρι τέλους του έτους, όπως είναι γνωστό, ήδη υπάρχει η
σχετική διαδικασία, η προκήρυξη, µε την έννοια της σύµβασης
και µέχρι τέλος του έτους έρχεται η δεύτερη φάση, προκειµένου
επιτέλους αυτή η σύνδεση µεταξύ Δράµας-Αµφίπολης να είναι
µια πραγµατικότητα, που βεβαίως αγγίζει το ποσό των 238 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Άρα και µε τους δύο συναδέλφους της Δράµας
-και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ- επιχειρούµε επιτέλους -αν θέ-
λετε- ένα όνειρο -που πολλές φορές κατέληξε να είναι όνειρο δύ-
σκολο- να γίνει µια πραγµατικότητα.

Στις επιτροπές, που όπως ανέφερε και η Υπουργός υπήρξε µια
σύµπνοια, υπό την έννοια και των παρατηρήσεων και των επιση-
µάνσεων και των βελτιώσεων της συγκεκριµένης κύρωσης. Ο
Υπουργός, όπως τόνισε, έκανε την αναφορά αυτή µε την έννοια
των διευκρινίσεων, αλλά και των βελτιώσεων που βεβαίως θα
υπάρξουν και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Βεβαίως έχουµε
τον χρόνο προς υλοποίηση, όπως τονίστηκε, έτσι ώστε αυτός ο
άξονας επιτέλους να γίνει µια πραγµατικότητα και να εφαρµοστεί
στην πράξη προς ικανοποίηση και των µεταφορέων.

Γι’ αυτό, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, πιστεύω ότι όπως κι-
νηθήκαµε στις επιτροπές, να υπάρξει µια κοινή θέση και -αν θέ-
λετε- ψήφιση από το σύνολο των κοµµάτων αυτής της κύρωσης
που είναι πάρα πολύ σηµαντική.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρα-
κολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξε-
ναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι οκτώ µα-
θητές και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από
το Γενικό Λύκειο Μονεµβασιάς.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Νικολαΐδης Αναστάσιος από το ΠΑΣΟΚ
και µετά θα ακολουθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελ-
ληνικής Λύσης, ο κ. Φωτόπουλος.

Έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυο λόγια πρώτα για τις πρό-

σφατες αυτοδιοικητικές εκλογές. Να ευχηθώ συγχαρητήρια σε
όλους τους νεοεκλεγµένους δηµάρχους και περιφερειάρχες,
καθώς και στους δηµοτικούς και περιφερειακούς συµβούλους.
Εύχοµαι καλή επιτυχία στα καθήκοντά τους, µε κοινό στόχο να
δουλέψουν σκληρά για το καλό του τόπου τους, ανεξαρτήτως
χρωµάτων ή πολιτικών γραµµών.

Σχετικά µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο προφανώς είναι σω-
στό να εναρµονιζόµαστε µε τις οδηγίες και το Κοινοτικό Δίκαιο,
αλλά έχει σηµασία η κατεύθυνση που δίνουµε. Είναι σηµαντικό
να υπάρξουν εγγυήσεις για την προστασία πρώτα από όλα του
εγχώριου κλάδου οδικών µεταφορών. Δηλαδή δεν πρέπει σε καµ-
µία περίπτωση οι επιλογές που γίνονται να προκαλούν τη µείωση
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της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής µεταφοράς.
Επίσης είναι πολύ σηµαντικό το ζήτηµα του ελέγχου της σω-

στής εφαρµογής των διατάξεων και των προϋποθέσεων νοµιµό-
τητας της µίσθωσης των οχηµάτων, όπως τα φορτηγά δηµόσιας
χρήσης. Όταν θεσπίζεις ένα νέο πλαίσιο πρέπει να ξέρεις ότι
µπορείς να το εφαρµόσεις, αλλά και να ελέγχεις την τήρησή του. 

Πρέπει να δούµε επίσης, τι θα συµβεί όταν εταιρείες από γει-
τονικές χώρες συστήνουν νέα νοµικά πρόσωπα, µε αποκλειστικό
σκοπό τη µίσθωση οχηµάτων µε δικό τους προσωπικό και πολύ
χαµηλούς µισθούς. 

Τι θα γίνει τότε µε τους Έλληνες επαγγελµατίες οδηγούς; Πρέ-
πει να υπάρξει ιδιαίτερη προσοχή, να µην προκύψει το φαινόµενο
του αθέµιτου ανταγωνισµού, το οποίο µόνο θα πλήξει τις εγχώ-
ριες επιχειρήσεις, αλλά θα έχει επιπλέον και αρνητικές συνέπειες
για το κράτος µε την απώλεια εσόδων από φόρους ή ασφαλιστι-
κών εισφορών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δράττοµαι της ευκαιρίας εν όψει
του σχετικού νοµοσχεδίου να θέσω ένα σηµαντικό ζήτηµα, που
αφορά την εκλογική µου περιφέρεια, τη Δράµα. Είναι σηµαντικό
να ενηµερωθούν οι συνάδελφοι Βουλευτές και φυσικά η αρµό-
διος Υπουργός. Χθες, στην Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Οδικής
Ασφάλειας της οποίας είµαι µέλος, ενηµερωθήκαµε για το εθνικό
στρατηγικό σχέδιο οδικής ασφάλειας. Όµως, πραγµατικά αν µε
ρωτήσει κάποιος συµπολίτης µου στη Δράµα για το τι κάνει η ελ-
ληνική πολιτεία για τη δική του οδική ασφάλεια, θα δυσκολευτώ
να του απαντήσω, κυρία Υπουργέ. Η Δράµα όσον αφορά την
οδική της σύνδεση µε µεγάλα αστικά κέντρα µε γειτονικές περιο-
χές, µε αεροδρόµια και λιµάνια είναι πλήρως αποκοµµένη και βρί-
σκεται ουσιαστικά δεκαετίες πίσω. Πρόκειται για τη µοναδική
πρωτεύουσα νοµού στη βόρεια Ελλάδα, που δεν έχει σύνδεση
µε κάθετο άξονα στην Εγνατία Οδό. Παράλληλα, δεν υπάρχει
αξιόπιστη οδική σύνδεση µε δρόµο ταχείας κυκλοφορίας µε τη
γειτονική Καβάλα. Επιπλέον, παρ’ όλο που η περιοχή συνορεύει
µε τη γειτονική Βουλγαρία ούτε ο δρόµος Δράµας - Νευροκο-
πίου, φτιαγµένος πριν από δεκαετίες, µπορεί να εξασφαλίσει
οδική ασφάλεια και ταχύτητα. Οι Δραµινές και οι Δραµινοί είτε
πρόκειται για ιδιωτικές µετακινήσεις είτε για εµπορευµατικές µε-
ταφορές αναγκάζονται να ταξιδεύουν µε κίνδυνο της ζωής τους,
να χρησιµοποιούν δρόµους µε κακό οδόστρωµα, µε πλήθος επι-
κίνδυνων στροφών, χωρίς διαγραµµίσεις, µε ελλιπή έως καθόλου
φωτισµό, χωρίς τη θέα ασφάλειας. Και όλα αυτά σε δρόµους δι-
πλής κατεύθυνσης, χωρίς δηλαδή τις απαραίτητες λωρίδες ανά
ρεύµα κυκλοφορίας για να µπορούν να κινηθούν µε ασφάλεια.
Κάθε µετακίνηση ενός Δραµινού πολίτη προς Θεσσαλονίκη, προς
την Καβάλα και προς τη Βουλγαρία είναι ένα τεράστιο ρίσκο για
το αν θα φτάσει τελικά σώος στον προορισµό του. 

Οι συµπολίτες µου στη Δράµα βαρέθηκαν να εισπράττουν υπο-
σχέσεις. Για τον δρόµο Δράµα - Αµφίπολη άκουσαν τον Πρωθυ-
πουργό τον Σεπτέµβριο του 2019 να αναφέρει πως θα δηµοπρα-
τηθεί εντός δεκαοκτώ µηνών και τελικά η δηµοπράτηση έγινε
µετά από τρία χρόνια, τον Σεπτέµβριο του 2022. Ακόµη όµως και
σήµερα µετά από έναν χρόνο και πλέον δεν υπάρχει καµµία επί-
σηµη ανακοίνωση από πλευράς Υπουργείου για την πορεία της
διαγωνιστικής διαδικασίας. Για τον δρόµο Δράµας - Καβάλας
υπήρξε κινητικότητα, όπως είθισται στην προεκλογική περίοδο
του Μαΐου. Ξεκίνησαν οι εργασίες για ένα τµήµα του δρόµου και
συνεχίζονται µε ρυθµούς χελώνας. Ο τότε Υφυπουργός, αρµό-
διος για τις υποδοµές είχε ζητήσει να ξεπεραστούν τα προβλή-
µατα µε τις απαλλοτριώσεις και να εκπονηθούν οι µελέτες για το
σύνολο του οδικού άξονα. Ξεπεράστηκαν τα προβλήµατα; Εκπο-
νήθηκαν οι µελέτες; Ενηµέρωση µηδέν.

Κυρία Υπουργέ, ελπίζω στο διάστηµα που θα βρίσκεστε στη
συγκεκριµένη θέση να προλάβετε να ενηµερωθείτε ότι υπάρχει
µία περιοχή στη χώρα πλήρως αποµονωµένη, όσον αφορά τις
οδικές υποδοµές. Η οδική σύνδεση της Δράµας µε σύγχρονους
οδικούς άξονες, µε Θεσσαλονίκη µέσω Αµφίπολης, µε Καβάλα
και µε Βουλγαρία είναι ζωτικής σηµασίας για κάθε κάτοικο της
περιοχής. Αφορά κυρίως την ασφάλεια στις µετακινήσεις και στο
να µη χάνονται ζωές στην άσφαλτο, πέρα από τα οφέλη που θα
υπάρξουν σε οικονοµικό επίπεδο από τον σηµαντικό περιορισµό
του χρόνου που θα χρειάζεται για τις µεταφορές. 

Δώστε λύση στα προβλήµατα. Ενηµερώστε την τοπική κοινω-
νία για την εξέλιξη των έργων παρουσιάστε συγκεκριµένο χρο-
νοδιάγραµµα και επιτέλους τηρήστε το. Όλοι οι Δραµινοί έχουµε
κουραστεί µε τα λόγια. Φτάνει µε τις εξαγγελίες που δεν έχουν
αποτέλεσµα. 

Κλείνω, επιστρέφοντας στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Οι οδι-
κές µεταφορές είναι άρρηκτα συνδεδεµένες µε το οδικό δίκτυο
της χώρας. Χωρίς ασφαλές και σύγχρονο οδικό δίκτυο δηµιουρ-
γούνται υποβαθµισµένες οδικές µεταφορές. Αυτές µε τη σειρά
τους µειώνουν την ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων που
δραστηριοποιούνται στον συγκεκριµένο τοµέα, µε αρνητικές συ-
νέπειες στην ανάπτυξη και την οικονοµική δραστηριότητα. Πρό-
κειται ουσιαστικά για συγκοινωνούντα δοχεία. Εποµένως η
αντιµετώπιση ενός ζητήµατος εν γένει των οδικών µεταφορών
στη χώρα µας πρέπει να είναι ολιστική και να υπάρξει ένα σαφές
και πλήρες πλάνο σε ορίζοντα τουλάχιστον δεκαετίας. 

Η ενσωµάτωση των κοινοτικών οδηγιών πρέπει να µην είναι ευ-
καιριακή, αλλά να προκύπτει µέσα από ένα συγκεκριµένο στρα-
τηγικό σχεδιασµό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Νικολαΐδη. 
Θα δώσουµε τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της

Ελληνικής Λύσης κ. Φωτόπουλο και µετά θα ακολουθήσει ο τε-
λευταίος οµιλητής κ. Φόρτωµας. Και πάµε στις δευτερολογίες
των εισηγητών και ειδικών αγορητών. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι όσοι µιλούµε µε ανησυχία

για το µεταναστευτικό, αυτό που µαστίζει τα νησιά µας, τη χώρα
µας, την Ευρώπη ολόκληρη, δεν είµαστε ούτε ακροδεξιοί ούτε
ρατσιστές ούτε οτιδήποτε άλλο µπορεί να πει κάποιος απαξιω-
τικά για να ρίξει την µπάλα στην εξέδρα. Όλοι έχουµε στην οικο-
γένειά µας µετανάστες σε άλλες χώρες, στην Αυστραλία, στην
Αµερική, στην Ευρώπη, παντού στον κόσµο. Όλοι αυτοί οι άνθρω-
ποι όµως ταξίδεψαν µε χαρτιά, µε ταυτότητες, µε τα στοιχεία
τους και πολλοί απ’ αυτούς µε τις οικογένειές τους. 

Αυτό που έγινε σήµερα στον Έβρο και στα νησιά του Αιγαίου
δεν είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, προσφυγικό κύµα, αλλά είναι ει-
σβολή. Μπορεί να µην έχει τα χαρακτηριστικά της τελευταίας
προσπάθειας εισβολής στον Έβρο το 2020, µπορεί να είναι µέσα
από µονοπάτια και όχι καταφύγια πάνω στον φράχτη, αλλά είναι
εισβολή. Εξακολουθούν να µπαίνουν κατά εκατοντάδες στη χώρα
άνθρωποι ανεξέλεγκτα. 

Δυστυχώς αυτή την πραγµατικότητα την αρνείστε πεισµατικά
και όσο την αρνείστε δεν θα µπορέσετε ποτέ να λύσετε το πρό-
βληµα. Δυστυχώς, για όλους εµάς και πολύ χειρότερα γι’ αυτούς
τους ανθρώπους το ανακαλύψαµε στις πρόσφατες φωτιές στον
Έβρο και στο δάσος της Δαδιάς, όπου άτυχοι µετανάστες βρή-
καν φρικτό θάνατο µέσα στις φλόγες. 

Σήµερα, στη χώρα µας και τα τελευταία αρκετά χρόνια έρχο-
νται καθηµερινά νέοι άνθρωποι, άντρες σε στρατεύσιµη ηλικία,
που δεν έχουν στοιχεία πάνω τους όπως λένε στις αρχές, δεν ξέ-
ρουν από πού είναι, δεν ξέρω ποιο είναι το όνοµά τους, δεν ξέ-
ρουν πότε γεννήθηκαν, δεν ξέρουν αν έχουν τίτλους σπουδών
και οτιδήποτε άλλο. Με βάρκες, µε τα πόδια, µε οποιοδήποτε
τρόπο µπαίνουν παράνοµα στη χώρα. Οι ελάχιστοι από αυτούς
που συλλαµβάνονται δεν ξέρουµε ούτε από πού είναι ούτε ποιοι
είναι ούτε αν γίνεται στη χώρα τους πόλεµος. Κατά δήλωσή τους
όλα. Όλα τα επίσηµα στοιχεία δείχνουν ότι ο αριθµός των παρά-
νοµα εισερχοµένων στη χώρα τα τελευταία χρόνια αυξάνεται.
Όλα τα επίσηµα στοιχεία και οι δείκτες καταγράφουν πλήθος αρ-
νητικών επιπτώσεων, συµπεριλαµβανοµένων του προβλήµατος
στέγασης, παραβατικότητας, αλλά και υγιεινής µέσα στα ΚΥΤ
που ζουν αυτοί οι άνθρωποι, τα οποία έχουν µετατραπεί σε φυ-
λακές ανθρώπινων ζωών. 

Πληροφορούµαστε από τον τύπο τις τελευταίες µέρες ότι διά-
φοροι µέσα στα ΚΥΤ πανηγύριζαν, άκουσον-άκουσον, την ει-
σβολή της Χαµάς και τα γεγονότα και τα αποτρόπαια εγκλήµατα
τα οποία έγιναν στο Ισραήλ. Πλέον η ΕΥΠ αναζητεί κατόπιν εορ-
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τής ποιοι είναι, από πού έρχονται και τι έχουν κάνει αυτοί οι άν-
θρωποι. Η ελληνική κοινωνία ανησυχεί. Ο φόβος ότι ανάµεσα σε
αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι κατακλύζουν τόσο τα νησιά
όσο και την ενδοχώρα µπορεί να κρύβονται τροµοκράτες είναι
διάσπαρτος. Οι επιθέσεις που κλιµακώνονται στην Ευρώπη όλο
το τελευταίο διάστηµα δείχνουν ότι πολλοί από τους ανθρώπους,
οι οποίοι πέρασαν είτε από τη χώρα µας είτε από άλλες χώρες
της Νοτιοανατολικής Ευρώπης, µπορεί να είναι έτοιµοι ανά πάσα
στιγµή να προβούν σε τροµοκρατικά χτυπήµατα. 

Υπήρχαν και υπάρχουν ακόµα δηµοσιεύµατα, τα οποία αναφέ-
ρουν ότι τζιχαντιστές που πέρασαν από την Ελλάδα απολάµβα-
ναν προνόµια προγραµµάτων, όπως είναι το ΕΣΤΙΑ ή και άλλα
προγράµµατα. Η κοινωνία έξω ανησυχεί. Εµείς; 

Θα έρθω τώρα σε ένα άλλο θέµα το οποίο έχουµε αναλύσει
αρκετές φορές αλλά νοµίζω ότι καθηµερινά δεν παύει να µας εκ-
πλήσσει και αυτό είναι η ληστεία η οποία γίνεται από το τραπεζικό
σύστηµα στους Έλληνες πολίτες, στις ελληνικές επιχειρήσεις. Η
εντυπωσιακή αύξηση η οποία έγινε στα διατραπεζικά εµβάσµατα
µε άµεση πίστωση των χρηµάτων σε τραπεζικό λογαριασµό, η
οποία ήρθε µετά την πανδηµία, ήρθε και παρέµεινε. Το 2022 οι
συναλλαγές αυτού του τύπου σηµείωσαν νέο ιστορικό υψηλό µε
τον αριθµό και την αξία τους να υπερδιπλασιάζεται.

Σε σύγκριση µε την αµέσως προηγούµενη χρονιά, παρά το γε-
γονός ότι αυτές είναι απλές µεταφορές, οι τράπεζες συνέχισαν
να χρεώνουν ό,τι θέλουν κυριολεκτικά. Σύµφωνα µε τα στοιχεία
της ΔΙΑΣ, την υπό εξέταση περίοδο για την οποία µιλάµε περίπου
τρία στα δέκα εµβάσµατα έγιναν µε χρήση της υπηρεσίας Inter-
Payments η οποία εξασφαλίζει την ολοκλήρωση της συναλλαγής
εντός ολίγων δευτερολέπτων χωρίς να παρεµβάλλεται τραπεζι-
κός υπάλληλος.

Πόσο κοστίζει, όµως, αυτό τόσο στον επιχειρηµατία, όσο στον
απλό πολίτη ο οποίος πληρώνει µε συνέπεια ή προσπαθεί να πλη-
ρώνει µε συνέπεια όλες του τις υποχρεώσεις και υποχρεωτικά -
τονίζω- µέσω τραπεζικών µεταφορών; Το επιπλέον κόστος προ-
στίθεται στη χρέωση του απλού εµβάσµατος. Για εκτέλεση δη-
λαδή από µία έως δύο εργάσιµες µέρες ανέρχεται, αν θέλετε,
στα ακόλουθα επίπεδα:

Στην Alpha Bank 1,5 ευρώ για ποσά έως 12.500 ευρώ και 5
ευρώ για ποσά έως 50.000 ευρώ.

Έχω λόγο που σας αναφέρω συγκεκριµένα νούµερα και θα το
καταλάβετε στη συνέχεια.

Στην Eurobank 2 ευρώ για ποσά έως 12.500 ευρώ.
Στην Εθνική 2,5 ευρώ για ποσά έως 12.500 ευρώ και 0,1% για

ποσά άνω των 100.000 ευρώ.
Στην Τράπεζα Πειραιώς 2,5 ευρώ για ποσά έως 12.500 ευρώ

και 7,5 ευρώ για ποσά έως 50.000 ευρώ και σε 20 ευρώ για ποσά
έως 100.000 ευρώ.

Σηµειώνεται ότι µετά τη συνάντηση που είχε η Ένωση Ελληνι-
κών Τραπεζών µε τον προηγούµενο Υπουργό Οικονοµικών κ.
Σταϊκούρα -αυτά που σας είπα µόλις τώρα είναι οι µειωµένες
προµήθειες, για να ξέρουµε τι λέµε- στα παραπάνω ποσά δεν πε-
ριλαµβάνεται η προµήθεια εισερχοµένου εµβάσµατος η οποία
επιβαρύνει τον λήπτη του εµβάσµατος όταν αυτό γίνεται από
άλλη τράπεζα. Για να φτάσουν αυτούσια, λοιπόν, τα χρήµατα
στον δικαιούχο είναι δυνατή η ανάληψη του επιπλέον κόστους
από τον αποστολέα. Σε αυτή την περίπτωση το τελικό κόστος δια-
µορφώνεται για ποσά έως 12.000 ευρώ κατά 1 ή 2 ευρώ, ανάλογα
µε την τράπεζα. 

Αλήθεια, τι γίνεται σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Αυ-
στριακή τράπεζα, Bank of Austria: Άµεσο έµβασµα σε άλλη τρά-
πεζα 0,38 ευρώ, χωρίς χρέωση του αποδέκτη, όταν µιλάµε
δηλαδή για συναλλαγές εντός της ίδιας χώρας. Μιλάµε δηλαδή
για είκοσι φορές πιο ακριβή η όποια ελληνική τράπεζα. Μιλάµε
για περίπου 2.000% παραπάνω.

Οι τράπεζες, όπως και το µεγαλύτερο µέρος του λιανεµπορίου,
είναι καρτελοποιηµένη κατάσταση. Εάν δεν το σπάσουµε αυτό,
δεν πρόκειται να υπάρξει ανταγωνιστικότητα στην ελληνική οικο-
νοµία. Μιλάµε όλοι για την προσπάθεια να αυξήσουµε την αντα-
γωνιστικότητα, να βοηθήσουµε την επιχειρηµατικότητα, να αλλά-
ξουµε το παραγωγικό µας µοντέλο. Με τέτοιες προµήθειες, µε
τέτοιες τιµές στις τράπεζες, στις τηλεπικοινωνίες και στις τιµές

των πρώτων υλών δεν πρόκειται να πάµε πουθενά.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Φωτόπουλε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Φίλιππος Φόρτωµας από τη Νέα Δη-

µοκρατία και θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Πλεύσης Ελευθερίας.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα

ήθελα να κάνω κάποια σχόλια για την επικαιρότητα, για το µεσα-
νατολικό, µιας και, αγαπητοί συνάδελφοι, ειπώθηκαν κάποια πρά-
γµατα πριν. Υπάρχουν θύµατα και άµαχοι και από τις δύο πλευ-
ρές. Έτσι, λοιπόν, κυρίως από την Αριστερά, και όλοι αυτοί οι
οποίοι θα έλεγα ότι παριστάνουν τους φίλους των Αράβων και
των Παλαιστινίων, µε τον τρόπο τους και µε τη µη ανοιχτή κατα-
δίκη της Χαµάς, µε τη στάση τους, θα έλεγα, κλείνουν το µάτι
προς τη Χαµάς, η οποία βρίσκεται σε ανοικτή σύγκρουση µε τη
µόνη εθνική δύναµη, τη Φατάχ.

Έτσι λοιπόν µε τον δικό σας τρόπο, µε αυτόν τον τρόπο κυρίως
στρώνετε το χαλί προς τον ισλαµοφασισµό ο οποίος εκπροσω-
πείται και από τη Φατάς και από τη Χαµάς αλλά και από τη Χεζ-
µπολάχ σε ολόκληρο τον αραβικό κόσµο.

Ας πάµε τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο. Η χώρα µας µε το παρόν
νοµοσχέδιο και µε έναν εισηγητή που έχει παρουσιάσει πάρα
πολύ γλαφυρά, και στην επιτροπή αλλά και στην Ολοµέλεια,
ανταποκρίνεται στην υποχρέωσή της να ενσωµατώσει ακόµα δύο
οδηγίες από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Στο πλαίσιο αυτό έγινε η καλύτερη δυνατή προσπάθεια θα
έλεγα εκ µέρους του αρµόδιου Υπουργείου, και από τον Υπουργό
και από τον Υφυπουργό και στις επιτροπές αλλά και στην Ολο-
µέλεια, για την αποτελεσµατικότερη ενσωµάτωση των ρυθµίσεων
οι οποίες προβλέπονται από τις δύο αυτές οδηγίες.

Έτσι, λοιπόν, θα ήθελα να σταθώ παρ’ όλα αυτά, γιατί έχουν
αναλυθεί όλα αυτά ενδελεχώς, σε µια διάταξη ιδιαίτερα σηµα-
ντική για τον τόπο µου, κύριε Υπουργέ, τον Νοµό Κυκλάδων.

Έτσι, λοιπόν, µε την παρούσα ρύθµιση έρχεται µια αλλαγή
στην Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. Ποια είναι αυτή; Να πάµε,
όµως, πρώτα στον Νοµό Κυκλάδων. Στις Κυκλάδες έχει αυξηθεί
η τουριστική κίνηση η οποία από το 2019 και µετά έχει σηµειώσει
σηµαντική άνοδο και προφανώς εξακολουθεί να σηµειώνει κατα-
κόρυφη αύξηση. Η δε αύξηση της τουριστικής κίνησης συνιστά
αποτέλεσµα συντονισµένων αλλά κυρίως στοχευµένων ενερ-
γειών από την Κυβέρνηση.

Έτσι, λοιπόν, στις 17 Οκτωβρίου η Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας ανακοίνωσε κάποια προσωρινά στατιστικά στοιχεία του
Σεπτεµβρίου του 2023 και του εννεαµήνου του 2023, όπου διαπι-
στώνεται αύξηση προφανώς πτήσεων, αλλά και διακίνηση επιβα-
τών συνολικά στα αεροδρόµια της χώρας.

Καταθέτω και τον παρόν πίνακα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φίλιππος Φόρτωµας καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Σε αυτόν εδώ τον πίνακα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαπι-
στώνεται αύξηση 12,1% στους διακινούµενους επιβάτες στο εν-
νεάµηνο του 2023, έναντι του 2019, και µια αύξηση 13,7% σε
σύγκριση µε το 2022.

Τα αποτελέσµατα αυτά έχουν προφανώς δηµιουργήσει αυξη-
µένες ανάγκες για τη στελέχωση, όπως ειπώθηκε, των περιφε-
ρειακών κυρίως αεροδροµίων και δη του Νοµού Κυκλάδων. Η
όλη κατάσταση προφανώς έχει ενταθεί κατά τους καλοκαιρινούς
µήνες που έχουν και αυξηµένη τουριστική κίνηση. Στις ανάγκες
αυτές έρχεται να προστεθεί προφανώς και το πρόβληµα των
αθρόων συνταξιοδοτήσεων που µε τη σειρά τους προφανώς δη-
µιουργούν επιπλέον ανάγκες για τη στελέχωση των περιφερει-
ακών αερολιµένων.

Προφανώς, όπως αναλύθηκε πολύ ορθά και από τον Υπουργό,
η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας δεν µπόρεσε να κάνει προσ-
λήψεις, διότι ήταν ενταγµένοι σε µνηµονιακούς νόµους το 2009
και το 2011 οι οποίοι προφανώς περιόριζαν και τον αριθµό των
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προσλήψεων. Επιπλέον, ένας υπάλληλος του κλάδου παροχής
πληροφοριών πτήσεων δεν µπορεί να είναι παραγωγικός από την
ηµέρα πρόσληψης, διότι απαιτείται περαιτέρω θεωρητική αλλά
και πρακτική εκπαίδευση. 

Αντιλαµβανόµαστε, λοιπόν, όλοι ότι ακόµα και σήµερα αν κά-
ποιος προσλαµβανόταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και υπήρ-
χε ο απαραίτητος αριθµός υπαλλήλων, θα έπρεπε να ασκήσει τα
καθήκοντα του πλήρως µετά από κάποιους µήνες. 

Άρα για τους λόγους αυτούς είναι επιβεβληµένη και η αύξηση
των ηµερών µετακίνησης, κάτι το οποίο γίνεται µέσα από την
εξαιρετικά σηµαντική διάταξη την οποία φέρνει το Υπουργείο και
είναι η διάταξη του άρθρου 30 που έχει στόχο την ενίσχυση της
λειτουργίας των περιφερειακών αερολιµένων. Πρόκειται για µια
διάταξη η οποία λειτουργεί επιπροσθετικά σε έναν διαγωνισµό
του ΑΣΕΠ για εκατόν σαράντα ένα πρόσωπα, αν δεν κάνω λάθος,
κύριε Υπουργέ. Έτσι, λοιπόν, πετυχαίνουµε µε όλους αυτούς
τους τρόπους γλαφυρά την ενίσχυση της στελέχωσης των δικών
µας αεροδροµίων. 

Ειδικότερα, µε τη νοµοθετική αυτή πρωτοβουλία επιδιώκεται
οριζόντια ενίσχυση µε υπαλλήλους, αλλά και µε την αύξηση του
ορίου ηµερών µετακίνησης εκτός έδρας, οι οποίες δικαιολογού-
νται αρχικώς χωρίς διακρίσεις για τα έτη 2023 και 2024 και στη
συνέχεια, κατόπιν αξιολόγησης των εκάστοτε αναγκών, µέσω
µιας κοινής υπουργικής απόφασης.

Όπως ειπώθηκε πολύ γλαφυρά από τον Υπουργό και στην επι-
τροπή, µε τη συγκεκριµένη διάταξη διασφαλίζουµε την οµαλή λει-
τουργία των περιφερειακών αεροδροµίων.

Συνεπώς τα οφέλη της εν λόγω ρύθµισης θα είναι ορατά και
υπαρκτά και στα αεροδρόµια και της Μήλου και της Πάρου και
της Νάξου, αλλά και της Σύρου. Για τους παραπάνω λόγους προ-
φανώς, η Κυβέρνηση αποδεικνύει καθηµερινά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι µεριµνά εµπράκτως για τη δική τους στελέχωση.
Άρα προφανώς και για την ασφάλεια µετακινήσεων κατοίκων,
αλλά και επισκεπτών. 

Τώρα στο σηµείο αυτό θα ήθελα να τονίσω την απαραίτητη επί-
σπευση διαδικασιών για την αναγκαστική απαλλοτρίωση στον Αε-
ρολιµένα της Μήλου, καθώς και την ανάληψη πρωτοβουλιών για
τη βελτίωση των υποδοµών του. Ενέργειες απαραίτητες, ώστε
να µπορέσει και η Μήλος, κύριε Υπουργέ, να γυρίσει σελίδα και
στον τουρισµό, καθώς ενισχύοντας τον αερολιµένα της πετυχαί-
νουµε την εξασφάλιση, αλλά και την αύξηση µιας δυναµικής επι-
βατικής κίνησης. 

Έτσι, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η
συµβολή των αεροδροµίων στην τουριστική ανάπτυξη της χώρας
είναι τεράστια. Κατά συνέπεια απαιτείται πέρα από τον κυρίως
εκσυγχρονισµό τους, η ενίσχυσή τους µε ανθρώπινο δυναµικό
και αυτό το πετυχαίνουµε και µε τη ρύθµιση του άρθρου 30.

Όλες οι µετακινήσεις στον Νοµό Κυκλάδων, πτητικές αλλά και
θαλάσσιες, είναι πολύ σηµαντικές για εµάς, θα έλεγα νευραλγι-
κής σηµασίας για την αναβάθµιση της ποιότητας ζωής κατοίκων,
αλλά και επισκεπτών. 

Έτσι, λοιπόν, σας καλώ να υπερψηφίσετε και το παρόν νοµο-
σχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Φόρτωµα. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σταϊκούρας, γιατί έχει κάποιες νοµο-
τεχνικές να καταθέσει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν την έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρε-
σίας της Βουλής, κυριολεκτικά καταθέτουµε κάποιες εντελώς νο-
µοτεχνικές παρατηρήσεις επί του σχεδίου νόµου. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερ-
θείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να µοι-
ραστεί στους εισηγητές. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης
Ελευθερίας, ο κ. Καζαµίας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε
Θα χρησιµοποιήσω και ένα από τα τρίλεπτα που δικαιούµαι, αν

επιτρέπεται. Θα φροντίσω να µην χρειαστώ περισσότερο χρόνο.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο που καλούµαστε

να ψηφίσουµε σήµερα είναι στην πραγµατικότητα δύο νοµοσχέ-
δια στη συσκευασία ενός. Το πρώτο τµήµα αφορά την ενσωµά-
τωση της ενωσιακής οδηγίας 738/22, που απελευθερώνει κάπως
το καθεστώς λειτουργίας µισθωµένων οχηµάτων από τρίτες
χώρες�  και το δεύτερο αφορά την ενσωµάτωση της ενωσιακής
οδηγίας 1187/21, που εναρµονίζει το καθεστώς του ευρωπαϊκού
δικτύου µεταφορών. 

Προτού υπεισέλθω στο περιεχόµενο καθεµιάς από τις οδηγίες
αυτές ξεχωριστά, θα ήθελα να διατυπώσω δύο γενικές παρατη-
ρήσεις και για τις δύο οδηγίες µαζί. 

Πρώτον, και οι δύο οδηγίες έρχονται στη Βουλή εκπρόθεσµα
για πολλοστή φορά. Και επειδή ο κύριος Υπουργός πριν είπε ότι
το νοµοσχέδιο ήταν σε διαβούλευση για δύο βδοµάδες, και έλαβε
µόνο δύο παρατηρήσεις, πρέπει να πω ότι µέρος αυτής της δια-
δικασίας είναι και το γεγονός ότι δεν συζητάτε µε τους εµπλεκό-
µενους και ενδιαφερόµενους φορείς. Χθες µιλήσαµε µε συνδικα-
λιστικούς φορείς, οι οποίοι λένε πως το Υπουργείο σας έχει να
τους δει µήνες, ίσως και παραπάνω, ίσως και χρόνια. Γιατί το κά-
νετε αυτό, αν πραγµατικά ενδιαφέρεστε για µια διαδικασία δια-
βούλευσης που να είναι συµµετοχική και ανοικτή; 

Δύο παρατηρήσεις! Δεν σας απασχολεί το γεγονός ότι σε δε-
καπέντε µέρες, ένα νοµοσχέδιο, όπως αυτό, δεν έλαβε παρα-
πάνω από δύο παρατηρήσεις; Είστε ικανοποιηµένος µε αυτό το
βαθµό συµµετοχής; Κάντε κάτι για να τον ανοίξετε περισσότερο,
να εµπλέξετε αυτούς τους φορείς ενεργά. Όχι να περιµένετε και
να ελπίζετε ή να προσεύχεστε ότι θα πάρει χαµπάρι κάποιος το
νοµοσχέδιο, επειδή έχει ανέβει στην ιστοσελίδα σας. Νοµίζω πως
όχι.

Και αυτές οι δύο οδηγίες, επίσης, είναι εκπρόθεσµες. Η ειρω-
νεία µάλιστα είναι, ότι η δεύτερη οδηγία έρχεται για να επιταχύνει
διαδικασίες για την ολοκλήρωση του διευρωπαϊκού δικτύου µε-
ταφορών, το 2030 στον κορµό του και µέχρι το 2050 συνολικά.
Μια οδηγία που έρχεται για να επιταχύνει διαδικασίες, την καθυ-
στερείτε δυόµισι µήνες. Πόσο πιο ειρωνική µπορεί να είναι η δια-
δικασία νοµοθέτησης που χρησιµοποιείτε από αυτό; Σκεφτείτε,
δηλαδή, να µην ήταν για την επιτάχυνση των διαδικασιών. 

Η δεύτερη γενική παρατήρηση που θα ήθελα να κάνω είναι ότι
εκτός από την έλλειψη του δέοντος σεβασµού προς τη νοµοθε-
τική διαδικασία, οφείλετε επίσης και µια εξήγηση απέναντι σε
όσους θέλετε να εµφανίζεστε ως δήθεν συνεπείς ευρωπαϊστές
για τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετείτε γενικά σε σχέση µε τις
ενωσιακές οδηγίες.

Είµαι τρεις µήνες Βουλευτής και δεν µπορώ να θυµηθώ ούτε
µία από τις ενωσιακές οδηγίες που ήρθαν εδώ, η οποία να µην
ήρθε µήνες ή και χρόνια µετά τη λήξη της προθεσµίας που ορίζει
η Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή το Συµβούλιο των Υπουργών και
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Γιατί το κάνετε αυτό; Και να σας πω
και κάτι περισσότερο. Αν πράγµατι πιστεύετε τόσο φανατικά στην
Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί έχετε εξευτελίσει εντελώς τις νοµοθε-
τικές διαδικασίες αυτής της Ένωσης;

Το 2022, κύριε Υπουργέ, η Ελλάδα µαζί µε την ευρωσκεπτικι-
στική Ιταλία ήταν στην τελευταία θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης
ως προς τον αριθµό των υποθέσεων µη συµµόρφωσης στην ενω-
σιακή νοµοθεσία, που εκκρεµούν στο ευρωπαϊκό δικαστήριο.
Είστε ευχαριστηµένοι µ’ αυτό; Νιώθετε ότι θα έπρεπε ίσως να
δώσετε κάποια εξήγηση για το γιατί γίνονται αυτά τα πράγµατα;

Η ενωσιακή οδηγία 738/22 -αν µου επιτρέπετε τώρα να πε-
ράσω στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου- αφορά τη µίσθωση
οχηµάτων. Όπως τονίζει η ίδια η οδηγία, τα πλεονεκτήµατα αυτής
της διευκόλυνσης, τουλάχιστον στα χαρτιά, είναι κυρίως τρία. Η
µίσθωση οχηµάτων µειώνει το κόστος παραγωγής για κάποιες
επιχειρήσεις και πραγµατικά θεωρούµε πως ευνοεί τις µεγαλύ-
τερες επιχειρήσεις, δηλαδή αυτούς που έχουν ήδη τη µερίδα του

λέοντος στην ευρωπαϊκή αγορά, και µε αυτόν τον τρόπο ενδεχο-
µένως ναι, µπορεί να συµβάλει οριακά στην ανάπτυξη. Αλλά είναι
ανάπτυξη υπέρ των ολίγων και όχι υπέρ των πολλών. Δεύτερον,
η οδηγία λέει πως είναι πιο φιλική στο περιβάλλον στο βαθµό που
τα οχήµατα µιας επιχείρησης που είναι πιο επιτυχής στην ευρω-
παϊκή αγορά αναµένεται να είναι υψηλότερης τεχνολογίας. Εν-
δεχοµένως αυτό να ισχύει. Και τρίτον, λέει πως τα εκµισθωµένα
οχήµατα είναι επίσης πιο ασφαλή. 

Ωστόσο, παράλληλα µε αυτά τα πιθανά πλεονεκτήµατα -δεν
ξέρουµε- η ευρωπαϊκή οδηγία παρουσιάζει και µια σειρά από µει-
ονεκτήµατα που µας κάνουν επιφυλακτικούς. Πρώτον, η γραφει-
οκρατική διαδικασία που περιγράφει το νοµοσχέδιο, ακριβώς
επειδή εναρµονίζει µερικώς αυτό το πεδίο και όχι πλήρως, είναι
λαβυρινθώδης και υπονοµευτική -νοµίζουµε- του όλου πνεύµατος
της φιλελευθεροποίησης που η οδηγία υποτίθεται ότι εισάγει. 

Δεύτερον, υπάρχει για εµάς ένα τεχνικό ζήτηµα που αφορά εν
τέλει και τους ίδιους τους εργαζόµενους και το οποίο τέθηκε από
την Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή της Ευρωπαϊκής Ένωσης
-ίσως γνωρίζετε- όταν γινόταν η διαδικασία διαβούλευσης µέσα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση για την υιοθέτηση της οδηγίας. Πρόκει-
ται για τον κίνδυνο δηµιουργίας επιχειρήσεων στα χαρτιά, δη-
λαδή αυτό που λένε «letterbox companies» και αυτό η Οικονοµική
και Κοινωνική Επιτροπή της Ευρωπαϊκής Ένωσης φοβάται πως
το νοµοσχέδιο δεν το αντιµετωπίζει. Δηλαδή µιλάµε για την πιθα-
νότητα επιχειρήσεων εικονικών, οι οποίες θα πάνε να ιδρυθούν
στη Βουλγαρία για να µισθώνουν αυτοκίνητα στην Ελλάδα,
επειδή στη Βουλγαρία υπάρχουν φθηνότερα εργατικά χέρια.
Αυτό οι φορείς των συνδικαλιστών µας είπαν ότι γίνεται εκτετα-
µένα και ότι υπάρχουν ίσως και εκατό επιχειρήσεις που κάνουν
χρήση αυτής της διαδικασίας. Το νοµοσχέδιο δεν το προβλέπει
καθόλου, και επειδή ακριβώς δεν διαβουλεύεστε µε τους συνδι-
καλιστικούς φορείς, δεν έχετε φυσικά µεριµνήσει για να αντιµε-
τωπίσετε αυτό το θέµα. 

Τρίτον, υπάρχει και ένα πρόβληµα γενικότερου αθέµιτου αντα-
γωνισµού. Παρά το γεγονός ότι η οδηγία βάζει περιορισµούς
τους δύο µήνες και το 25% του στόλου, ο εγχώριος κλάδος χρη-
σιµοποιεί χαµηλής τεχνολογίας οχήµατα και δεν έχετε κάνει απ’
ότι φαίνεται το παραµικρό για να τον ενισχύσετε, ούτως ώστε να
του επιτρέψετε να ανταγωνιστεί πιο αποτελεσµατικά µέσα στην
ευρωπαϊκή αγορά. Τη στιγµή που περνάτε µέτρα φιλελευθερο-
ποίησης, δεν θα έπρεπε να µεριµνήσετε γι’ αυτό; 

Πάντως πρέπει να σας πω ότι ο ΣΕΟΦΑΕ µάς έστειλε λεπτο-
µερή αναφορά για το πόσο λίγη µέριµνα έχει υπάρξει στο πεδίο
το συγκεκριµένο, δηλαδή της ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας
του εγχώριου κλάδου και πόσο φοβάται ότι το νοµοσχέδιο αυτό
ανοίγει το παράθυρο για έναν αθέµιτο ανταγωνισµό, στον οποίο
οι ελληνικές επιχειρήσεις µάλλον θα το βρουν πολύ δύσκολο να
ανταγωνιστούν τις ανάλογες ευρωπαϊκές. 

Όσον αφορά την οδηγία 1187/21, που καλύπτει τα άρθρα 16
και 27 του νοµοσχεδίου, τα πράγµατα είναι κάπως διαφορετικά.
Η οδηγία αυτή έρχεται, όπως ειπώθηκε, για να επιταχύνει τις δια-
δικασίες ολοκλήρωσης του υψηλής τεχνολογίας ευρωπαϊκού οδι-
κού δικτύου που πριν από δέκα χρόνια η Ευρωπαϊκή Ένωση
αποφάσισε να ολοκληρώσει στον κορµό µέχρι το 2030 και στο
πλήρες δίκτυο µέχρι το 2050. 

Δύο από τις µεγάλες κατασκευαστικές δυσχέρειες στην ολο-
κλήρωση αυτού του δικτύου, βρίσκονται στην καθυστέρηση ολο-
κλήρωσης κάποιων τµηµάτων, καθώς και στην έλλειψη συντονισ-
µού µεταξύ των κρατών-µελών της Ένωσης για την ολοκλήρωση
των διασυνοριακών κόµβων. Η οδηγία προβλέπει κυρίως δύο
τύπων µέτρα. Επιτάχυνση της αδειοδότησης για την υλοποίηση
των έργων και δεύτερον, τη δηµιουργία κοινών εντεταλµένων
αρχών ανάµεσα σε δύο περισσότερα κράτη-µέλη για τον συντο-
νισµό των διασυνοριακών έργων. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι έργα όπως το διευρωπαϊκό
δίκτυο µεταφορών συµβάλλουν στη βελτίωση της καθηµερινής
ζωής των πολιτών και ενθαρρύνουν την ταχύτερη διακίνηση µέσα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Βεβαίως ευνοούν τις µεγάλες επιχειρή-
σεις και τα εµπορεύµατα και γι’ αυτό οι µεγάλοι δρόµοι θυµίζουν
λίγο ένα σύστηµα κέντρου-περιφέρειας µέσα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, όπου οι περιφερειακοί δρόµοι είναι µάλλον του περασµέ-
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νου αιώνα, ενώ οι κεντρικές αρτηρίες είναι υπερσύγχρονες. Και
αυτό είναι ένα θέµα που επισηµάνθηκε και από την ειδική µας
αγορήτρια, και θα παρακαλούσαµε να το έχετε διαρκώς υπ’ όψιν
σας. Είναι στο εµπρός µέρος του µυαλού µας όταν βλέπουµε το
οδικό δίκτυο. 

Ταυτόχρονα, έχουµε επιφυλάξεις σε τρία κεντρικά ζητήµατα
όσον αφορά τη διαδικασία επιτάχυνσης που προβλέπει το νοµο-
σχέδιο. Θεωρούµε πως αυτή συµπιέζει τα χρονοδιαγράµµατα µε
αποτέλεσµα να µπορούν να ληφθούν αποφάσεις αδειοδότησης
για έργα που δεν είναι επαρκώς φιλικά προς το περιβάλλον. Η
συµπίεση των διαδικασιών, επίσης, δηµιουργεί συνθήκες που
ανεβάζουν το κόστος κατασκευής για τον Έλληνα φορολογού-
µενο και τέλος, δηµιουργούν συνθήκες που ενδεχοµένως να δι-
ευκολύνουν την αδιαφάνεια. Μία υπόθεση που στο παρελθόν έχει
ταλαιπωρήσει πάρα πολύ τις κατασκευές και τα έργα στην οδο-
ποιία. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να συνοψίσω τη θέση της Πλεύσης Ελευ-
θερίας ως εξής: Αν είχαµε δύο νοµοσχέδια, ένα για κάθε ενω-
σιακή οδηγία, θα καταψηφίζαµε εκείνο που αφορά τη χρήση
µισθωµένων οχηµάτων κυρίως διότι δεν αποτρέπει το κοινωνικό
ντάµπινγκ, µε τον τρόπο που σας εξήγησα, τις εικονικές επιχει-
ρήσεις έξω από τη χώρα και απειλεί να θέσει εκτός ευρωπαϊκού
ανταγωνισµού ένα σηµαντικό µέρος του ελληνικού κλάδου. Πα-
ράλληλα, όµως, θα ψηφίζαµε «παρών» για τις διατάξεις επίσπευ-
σης του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών παρά τις επιφυλάξεις
µας για την ανεπαρκή οικολογική διάσταση, που κατά τη γνώµη
µας έχει, και την αδιαφάνεια και το υψηλό κόστος που κατά κα-
νόνα συνοδεύουν την επιτάχυνση στην κατασκευή δικτύων µετα-
φορών.

Επειδή, όµως, η Κυβέρνηση φέρνει και τις δύο οδηγίες µαζί σε
ένα νοµοσχέδιο, µια άλλη νοµοθετική πρακτική που δυστυχώς
δεν θεωρούµε θεµιτή, τελικά η Πλεύση Ελευθερίας θα καταψη-
φίσει στο σύνολό του το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καζαµία. 
Συνεχίζουµε τις δευτερολογίες των ειδικών αγορητών και ει-

σηγητών. 
Ξεκινάµε από την κ. Κεφαλά από την Πλεύση Ελευθερίας.
Να βάλουµε πέντε λεπτά; Συµφωνείτε; Με µια ανοχή στον

χρόνο.
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

έτσι και αλλιώς δεν θα µακρηγορήσουµε. Νοµίζω ότι ο κ. Αλέξαν-
δρος Καζαµίας ήταν πολύ εύστοχος.

Εγώ να τονίσω άλλη µια φορά την εντύπωση που µας έκανε η
αµηχανία των στελεχών της Κυβέρνησης, να τοποθετηθούν πάνω
στο παλαιστινιακό και να τονίσουµε ότι πραγµατικά, είναι πολύ
επικίνδυνη η έλλειψη ειρήνης και η αποτυχία της παγκόσµιας κοι-
νότητας να θέσει θέσεις και στόχους. Να πω ότι ξέρουµε όλοι σε
αυτή την Αίθουσα πως ίσως θα έχουµε πεθάνει και η χώρα θα
είναι ένα τεράστιο εργοτάξιο, στην καλύτερη περίπτωση, και όταν
θα είµαστε έτοιµοι θα µας έχουν προσπεράσει για άλλη µια φορά
οι εξελίξεις, δυστυχώς. Αλλά ας είµαστε αισιόδοξοι. Η αξία είναι
στην προσπάθεια. 

Κλείνοντας, να συνοψίσω τη θέση της Πλεύσης Ελευθερίας.
Αν το νοµοσχέδιο ήταν χωρισµένο σε δύο µέρη, όπως είπε και ο
αγαπητός κ. Καζαµίας, θα ψηφίζαµε «όχι» στο θέµα της πρώτης
οδηγίας που έχει να κάνει µε τη µίσθωση των οχηµάτων, µε την
προτροπή να συµπεριλάβετε τα αιτήµατα των φορέων. Το λέµε
πολλές µέρες τώρα, αλλά ευτυχώς ακουστήκαµε µόνο στη µία
περίπτωση. Συµπεριλαµβάνεται το αίτηµα του διοικητή της ΥΠΑ
-κάτι είναι κι αυτό- στην τροπολογία που φέρατε σήµερα. Είναι
κάτι που βλέπουµε, όµως, πως δεν έχετε διάθεση να κάνετε, δη-
λαδή τη συµπερίληψη των υπολοίπων. 

Στο κοµµάτι των υποδοµών θα ψηφίζαµε «παρών» αν ήταν δύο
τα νοµοσχέδια, όπως είπαµε, γιατί πραγµατικά έχουµε άµεση
ανάγκη την επίλυση έστω ενός µέρους του τεράστιου προβλή-
µατος των µετακινήσεων και των µεταφορών. Όµως το νοµοσχέ-
διο είναι ενιαίο και πολύ φοβάµαι ότι δεν µπορούµε να συναινέ-
σουµε στο σύνολό του. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Κεφαλά. 
Εφόσον ο κ. Βρεττός και ο κ. Βαλτογιάννης βρίσκονται σε επι-

τροπή και δεν θα δευτερολογήσουν, τον λόγο έχει ο κ. Μπούµπας
από την Ελληνική Λύση.

Κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κύριοι του Υπουργείου, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, τις θέσεις µας για το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο-ενσωµάτωση στο Ενωσιακό Δίκαιο τις έχουµε πει. Εδώ
είναι ξεκάθαρο ότι αυτό το επάγγελµα το βιοποριστικό του Έλ-
ληνα αυτοκινητιστή µπαίνει στην άκρη µε φορτηγά περίεργα, αλ-
λοδαπά και µε κάτι οδηγούς που δεν ξέρουµε οι εταιρείες ποιους
θα βάζουν. Αυτό τα λέει όλα. Καλή η οδηγία της Κοµισιόν, της
Ενωµένης Γηραιάς -πείτε το όπως θέλετε-, αλλά εδώ υπάρχουν
τα επαγγέλµατα που πρέπει να στηρίξετε και δεν πρέπει να τους
αφήνουµε απριόρι στο περιθώριο. Γιατί οι εργασιακές συνθήκες
άλλα λένε έξω: Υπάλληλος-λάστιχο, ωράριο-λάστιχο, σουπερ-
µάρκετ σε λάστιχο, τα οκτάωρα εξάωρα, οι µετακινήσεις καλά
κρατούν και ούτω καθεξής. 

Γιατί το επαναλαµβάνετε τώρα αυτό; Το κάνατε και στην προ-
ηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο. Δηµιουργείτε ένα θολό
τοπίο, κύριε Σταϊκούρα, µε τις τροπολογίες οι οποίες έρχονται.
Δηλαδή, εµείς τι κάνουµε τώρα; Θέλουµε να ψηφίσουµε τις ενα-
ποµείνασες τρεις τροπολογίες και πατάτε την πρώτη τροπολογία
και λέτε «παράταση της σύµβασης παραχώρησης µεταξύ ελλη-
νικού δηµοσίου και του Οργανισµού Λιµένος Καβάλας για εξήντα
χρόνια από την αρχή της σύµβασης το 2003». Πώς θα το ψηφί-
σουµε εµείς τώρα; Το είδαµε, για να το δούµε και να το αναλύ-
σουµε ως Ελληνική Λύση; Εδώ πέρα µπαίνουν στο µυαλό µας
άλλα. Αυτό µπορεί να κρύβει άλλα πράγµατα. Πώς να ψηφίσου-
µε, ενώ συµφωνούµε µε τα επόµενα τρία άρθρα σε ό,τι αφορά
την τροπολογία, για την παράταση συµβάσεων εργαζοµένων στα
ναυπηγεία, προκειµένου να ολοκληρωθούν τα τέσσερα υποβρύ-
χια; Αφορά οικονοµική ενίσχυση πληγέντων στη Θεσσαλία για
τους µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο. Συµφωνούµε και µπορούµε
να είµαστε θετικοί, αλλά πρέπει να ψηφίσουµε «παρών» εξαιτίας
της πρώτης. 

Τέταρτο: Πρόνοια για τους αναπληρωτές εκπαιδευτικούς εξαι-
τίας των πληµµυρών στη Θεσσαλία για να εξασφαλιστούν οι πι-
στώσεις για πληρωµή γενικά αναπληρωτών καθηγητών µέσης
εκπαίδευσης, προκειµένου να λειτουργήσει οµαλά το σχολικό
έτος. Εδώ κλείνουµε θετικά, αλλά αφού βάζετε εσείς την πρώτη
που λέει υπαναχώρηση -πώς το λέτε, πώς το βαφτίζετε εκεί-, πα-
ράταση σύµβασης παραχώρησης µεταξύ του ελληνικού δηµο-
σίου και του λιµένος Καβάλας για πάνω από µισό αιώνα, το πάτε
πίσω, όµως, από το 2003, γιατί γίνεται αυτό; Μπαίνουν ερωτηµα-
τικά. Μήπως έχουµε µία υποπαραχώρηση σε ιδιώτη επενδυτή;
Γιατί µε τα λιµάνια είναι λίγο θολό το τοπίο. Βλέπε Ηγουµενίτσα,
βλέπε Ηράκλειο, βλέπε Αλεξανδρούπολη, βλέπε Θεσσαλονίκη
που θα γίνει τώρα και µια πλατφόρµα υγροποιηµένου αερίου εκεί
κ.λπ.. Μας βάζει σε έναν προβληµατισµό. 

Αυτό, όµως, είναι προσφιλής σας πολιτική τακτική. Είναι η µέ-
θοδος του θολού τοπίου, η µέθοδος της σουπιάς. Αυτό το κά-
νετε, ρίχνετε µελάνι τώρα. Δηλαδή θολώνετε τα νερά µε κάποιες
τροπολογίες που εµείς σκεφτόµαστε θετικά, αλλά δεν µπορούµε
να τις ψηφίσουµε για τον λόγο που αναφερόµαστε.

Τελευταία τώρα ακόµα γι’ αυτές τις αποζηµιώσεις στη Θεσσα-
λία. Κατ’ αρχάς, θα ρωτήσουµε ευθαρσώς και θα το καταγγεί-
λουµε ως Ελληνική Λύση και µε επίκαιρη ερώτηση τις επόµενες
ηµέρες. Ο ΕΛΓΑ στο καταστατικό του δεν αποζηµιώνει από
έντονη βροχόπτωση. Το ξέρετε; Αποζηµιώνει -λέει- µόνο από
πληµµύρες. Δηλαδή, η έντονη βροχόπτωση δεν δηµιουργεί πληµ-
µύρες; Βεβαίως, κύριε. 

Αν έχω εγώ ένα χωράφι επικλινές και έχει µήλα και υποβαθµι-
στεί η ποιότητα των µήλων από µεγάλη νεροποντή…

Προσπαθεί ο αγρότης να πάρει το de minimis. Δεν τον αποζη-
µιώνει ο ΕΛΓΑ, γιατί δεν έχει νερά λιµνάζοντα. Αυτά όλα δεν µπο-
ρούµε να τα δούµε, να τα διορθώσουµε; Τι θα λέµε εδώ τώρα;
«Δίκαιον ουκ άλλο τι ή του κρείττονος συµφέρον;». Αυτό θα γίνει;
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Θα πάµε µε το δίκαιο του ισχυρού γενικότερα µε ό,τι ψηφίζουµε; 
Εδώ τώρα λέµε όσον αφορά τους αγρότες να επιδοτήσουµε

κάποια προϊόντα τους, για να µην έχουν προβλήµατα, όπως και
στη Θεσσαλία και αλλού. Ως χώρα πρέπει να τους «κοιτάξουµε
στα µάτια». Έχουµε ψηφίσει τη Συνθήκη GAP ή όχι; Τι λέει η Συν-
θήκη GAP; «Αθρόες εισαγωγές από τρίτες χώρες». Γιατί έτσι προ-
στάζει η Κοµισιόν: Φέρε µπαµπάκι από τη Νικαράγουα, φέρε
µαϊντανό από την Τανζανία. Το λέει. Μπορούµε βέβαια να πά-
ρουµε άλλα µέτρα. Δεν το κάνουµε. Για παράδειγµα, φόρο του
διοξειδίου του άνθρακα. 

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτή την ενσωµάτωση -το είπαµε- µε τα
άρθρα 7, 9, 24, 29 -αόριστη η κατάσταση- δεν υπάρχει αυτό το
νοµικό πλαίσιο που να διασφαλίζει, αν θέλετε, την ορθή µετακί-
νηση εµπορευµάτων, να ξέρουµε πού θα πάνε, πόσο θα κοστί-
σουν οι συµβάσεις στους συµβαλλόµενους. Αλλά, το να ναυλώ-
νουµε, να µισθώνουµε το φορτηγό χωρίς τον οδηγό, «άλλα λόγια
να αγαπιόµαστε», κύριοι. Μην τρελαθούµε τώρα!

Θα µου πείτε, δεν πρέπει να ενσωµατωθούµε µε την ευρωπαϊ-
κή οδηγία; Ναι, αλλά δεν πρέπει να στηρίξει τα παιδιά της η Ελ-
λάδα, τον δικό της εργαζόµενο; Άλλοι οι µισθοί στην Ευρώπη,
άλλοι οι δρόµοι στην Ευρώπη και ούτω καθεξής. 

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, ως Ελληνική Λύση αυτό λέµε.
Συµφωνούµε µε τα τρία, διαφωνούµε µε το πρώτο. Μας βάζει σε
σκέψεις. Πώς θα τα ψηφίσουµε τώρα εµείς; Πείτε µας. Αναγκα-
στικά θα πάµε στο «παρών». Αναγκαστικά! 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μπούµπα. 

Θα διακόψουµε τη ροή των παρεµβάσεων των εισηγητών και
θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Θεοχάρη για να υποστηρίξει την
τροπολογία µε γενικό αριθµό 26 και ειδικό 2. Και θα συνεχίσουµε
µετά τις δευτερολογίες. 

Ορίστε, κύριε Θεοχάρη. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ίσως δώσω και λύση στα προβλήµατα ή τις αµφιβολίες που εί-

χατε, κύριε Κοινοβουλευτικέ. Θα σας εξηγήσουµε, λοιπόν, τα
άρθρα. 

Είµαι σίγουρος πως δεν υπάρχει κανένας λόγος και κανένα
πρόβληµα. Τίποτα µεµπτό, ιδιαίτερα για το άρθρο 1. Εφόσον µε
το άρθρο 2 και το άρθρο 3 συµφωνείτε -είµαι σίγουρος ότι συµ-
φωνεί και η πλειοψηφία των κοµµάτων της Βουλής-, ας επικε-
ντρωθούµε λίγο περισσότερο στο άρθρο 1. 

Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά, ξεκάθαρα και δεν υπάρχει
και τίποτε το µεµπτό. Στην Καβάλα, όπως σε όλα τα µεγάλα λι-
µάνια της χώρας, στον αντίστοιχο οργανισµό λιµένος, στον Ορ-
γανισµό Λιµένος Καβάλας ΑΕ, ΟΛΚ, έχει παραχωρηθεί για εξήντα
χρόνια από την υπογραφή της σύµβασης, δηλαδή από το 2003
µέχρι το 2063, η χρήση του λιµανιού. Συνεπώς, δεν υπάρχει τί-
ποτα το προβληµατικό εκεί. 

Όσον αφορά όµως τις διαδικασίες της ιδιωτικοποίησης, στην
περίπτωση της Καβάλας δεν έχει επιλεγεί η µέθοδος της αγοράς
µέσω πώλησης µετοχών του ίδιου του Οργανισµού Λιµένος, που
θα µπορούσε να ήταν µια διαδικασία -έχει γίνει στον Πειραιά, στη
Θεσσαλονίκη, στον Βόλο-, αλλά έχει επιλεγεί η διαδικασία της
υποπαραχώρησης, δηλαδή µιας παραχώρησης σε περαιτέρω µι-
σθωτή, ο οποίος θα αξιοποιήσει το ίδιο το λιµάνι. 

Η υποπαραχώρηση αυτή, ώστε να έχει νόηµα, είναι µια παρα-
χώρηση η οποία έχει διάρκεια σαράντα ετών. Σαράντα χρόνια.
Επειδή η διαδικασία έχει καθυστερήσει και έχει πάρει παραπάνω
χρόνο ενδεχοµένως απ’ όσο αρχικά υπολογιζόταν, τα σαράντα
χρόνια της υποπαραχώρησης -για τα οποία µην έχετε καµµία αµ-
φιβολία ότι θα έρθουν εδώ στη Βουλή και θα κυρωθούν και θα
έχουµε τη συζήτηση επί της συγκεκριµένης υποπαραχώρησης-
δεν µπορούν να υπογραφούν από τον Οργανισµό Λιµένος, ο
οποίος έχει λιγότερα από σαράντα χρόνια µέχρι τη λήξη της δια-
δικασίας υποπαραχώρησης. 

Συνεπώς, αυξάνουµε κατά αυτή την πενταετία την κύρια πα-
ραχώρηση στον Οργανισµό Λιµένος Καβάλας, ώστε να µπορούµε
µετά να φέρουµε και τη σύµβαση στη Βουλή για τα σαράντα χρό-

νια, που θα είναι το κύριο θέµα συζήτησης και µπορούµε να έ-
χουµε όλες τις διαφωνίες που θέλουµε. 

Σε κάθε περίπτωση, η παραχώρηση πέντε ακόµη ετών στον
Οργανισµό Λιµένος Καβάλας δεν νοµίζω ότι δηµιουργεί ούτε πρέ-
πει να εγείρει οποιαδήποτε αµφιβολία. 

Όσον αφορά το άρθρο 2 -αναφερθήκατε στην κουβέντα ήδη-,
είναι προφανής ο λόγος για τον οποίο εισάγεται από το Υπουρ-
γείο Εθνικής Άµυνας και από το Υπουργείο Οικονοµικών. Είναι να
αντιµετωπίσουµε νοµοθετικά το ζήτηµα της ολοκλήρωσης των
απαραίτητων εργασιών και δοκιµών για την επιχειρησιακή ένταξη
των υποβρυχίων «Πιπίνος», «Ματρώζος», «Κατσώνης» και «Ωκεα-
νός». 

Έπρεπε και έχουν δοθεί διαδοχικές παρατάσεις, έχουν δοθεί
διαδοχικές πιστώσεις, ώστε να φτάσουµε στο τέλος αυτής της
διαδικασίας. Αυτή η διαδικασία πρέπει να συνεχιστεί περαιτέρω
από την τελευταία παράταση που έχει δοθεί έως τον Ιανουάριο
του 2023. Ερχόµαστε εδώ να διαθέσουµε επιπλέον 6.300.000
ευρώ για την κάλυψη µισθοδοσίας και ασφαλιστικών εισφορών
των εργαζοµένων, για λειτουργικά έξοδα και συντήρηση του ναυ-
πηγείου, για βιοµηχανικά έξοδα, καθώς και για τεχνική υποστή-
ριξη από εξειδικευµένους τεχνικούς κατασκευαστές και προµή-
θεια υλικών για την ολοκλήρωση του προγράµµατος αυτού. 

Συνεπώς η παράταση αυτή θα δώσει ακριβώς τη δυνατότητα
και στα ναυπηγεία Σκαραµαγκά να ολοκληρώσουν το έργο το
οποίο έχουν αναλάβει από τη µια µεριά και φυσικά να έχουµε την
πλήρη επιχειρησιακή ένταξη στο Πολεµικό Ναυτικό. Και συνεπώς
να ενισχύσουµε το αξιόµαχό του µε αυτά τα τέσσερα νέα υπο-
βρύχια. 

Στο άρθρο 3 -νοµίζω και εδώ- δεν θα πρέπει να έχουµε καµµία
αντίρρηση. Είναι µια διάταξη µε την οποία παρατείνουµε ως το
τέλος του έτους, δηλαδή για τους µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο
-καθότι υπήρξε ήδη η παράταση οριζόντια και για όλη τη χώρα
µέχρι και τον Οκτώβριο, στηρίζοντας στην πράξη τα νοικοκυριά-
την οικονοµική ενίσχυση, µε στόχο την κάλυψη µέρους του αυ-
ξηµένου κόστους αγορών, το λεγόµενο σε όλους Market Pass. Η
επέκταση, όµως, αυτή θα γίνει µόνο στις περιοχές που επλήγη-
σαν από τις πρόσφατες µεγάλες φυσικές καταστροφές: Στη Θεσ-
σαλία, την Εύβοια και τον Έβρο. 

Η διάταξη έρχεται σε εφαρµογή της κυβερνητικής πρωθυ-
πουργικής εξαγγελίας και αποτελεί φυσικά ένα µέτρο ανακούφι-
σης των πληθυσµών που επλήγησαν σοβαρά από τις πρόσφατες
θεοµηνίες. Η ενίσχυση είναι στο διπλάσιο ποσό σε σχέση µε το
τρέχον Market Pass, δηλαδή το 20% επί του µηνιαίου ύψος αγο-
ρών αντί του 10% που ισχύει στο τρέχον Market Pass. Τα λοιπά
εισοδηµατικά κριτήρια και οι λοιπές προϋποθέσεις παραµένουν
ίδια µε το Market Pass ΙΙ, την ενίσχυση που δόθηκε για τους µήνες
Αύγουστο και Οκτώβριο. 

Οι δικαιούχοι θα παίρνουν τα χρήµατα αυτόµατα. Δεν χρει-
άζεται να κάνουν καµµία νέα αίτηση. Ελέγχουµε την πρώτη κα-
τοικία τους από τα στοιχεία του Ε1, από τα στοιχεία της ΑΑΔΕ.
Και αυτόµατα θα επεκτείνουµε για τους δύο ακόµα µήνες. 

Επίσης, αυτόµατα θα πάρουν τα χρήµατα µε την ίδια µεθοδο-
λογία είτε σε λογαριασµό είτε σε χρεωστική κάρτα µε την οποία
επέλεξαν µε την τελευταία αίτηση που έχουν κάνει για τους µήνες
Αύγουστο έως Οκτώβριο. Συνεπώς, το µόνο που αποµένει φυ-
σικά είναι οι τεχνικές λεπτοµέρειες, που µε την κατάλληλη κοινή
υπουργική απόφαση θα αποφασιστούν και θα ολοκληρωθούν. 

Είναι λοιπόν τρία µέτρα τα οποία δεν έχει κανένας κανέναν
λόγο να µην τα στηρίξει, διότι είτε στηρίζουν τα νοικοκυριά είτε
στηρίζουν τη λειτουργία των ναυπηγείων µας και το αξιόµαχο του
Πολεµικού Ναυτικού είτε στηρίζουν το πρόγραµµα των επενδύ-
σεων, το οποίο είναι τόσο πολύ επιτυχηµένο και το οποίο τόσο
σηµαντικές θέσεις εργασίας και επενδυτικά κεφάλαια φέρνει στη
χώρα µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για την τροπολογία,

κύριε Κατρίνη; 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο για
δύο λεπτά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Φτάνουν, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας ρωτήσω, µε αφορµή την τοποθέ-

τησή σας και την τροπολογία που συζητάµε, που ούτως ή άλλως
και ο εισηγητής µας θα αναφέρει ότι την υπερψηφίζουµε µε τις
επιµέρους διαφοροποιήσεις, αν η Κυβέρνηση έχει κάποιο σχέδιο
στρατηγικό και αν µπορεί ξεκάθαρα να πει στην αντιπροσωπεία
τι µέλλει γενέσθαι µε τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά. 

Εγώ πριν έδειξα ότι ο προκάτοχός σας, ο παριστάµενος Υ-
πουργός Υποδοµών, είπε τον Μάρτιο, όταν υπεγράφη η σύµ-
βαση, ότι ανοίγει µια καινούργια µέρα για τα ναυπηγεία. Σήµερα
έχουµε φτάσει, λοιπόν, τέλος Οκτωβρίου, ψηφίζουµε -εµείς θα
την ψηφίσουµε τη διάταξη για να συνεχιστούν τα έργα που γίνο-
νται εκεί- και ο επενδυτής δεν έχει ξεκαθαρίσει αν θα συνεχίσει
και θα επεκτείνει το ναυπηγείο ή τι θα κάνει, αν θα κρατήσει τους
εργαζοµένους ή όχι. Μάλιστα, για την ακρίβεια έχει αφήσει να
διαρρεύσει ότι χρειάζεται πάρα πολύ λίγους από τους υπάρχο-
ντες εργαζόµενους, άρα η Κυβέρνηση οδηγεί στην ανεργία εκα-
τοντάδες εργαζοµένους των ναυπηγείων Σκαραµαγκά.

Και το λέω, κύριε Πρόεδρε, γιατί όταν κυρώθηκε ο διαγωνισ-
µός και υπεγράφη η συµφωνία, η Κυβέρνηση έλεγε τότε ότι δια-
σφαλίζεται το µέλλον των εργαζοµένων και των ναυπηγείων, κάτι
που δεν γίνεται και δεν έχετε σήµερα σαφή απάντηση να µας δώ-
σετε και ξεκάθαρη πρόταση για το τι θα γίνει στα ναυπηγεία Σκα-
ραµαγκά.

Και σχετικά µε το δεύτερο που αφορά το Market Pass και ανα-
δεικνύει την τεράστια υποκρισία της Κυβέρνησής σας, εµείς σας
κατηγορούµε -και όχι µόνο εµείς- ότι διατηρείτε πολύ ψηλά τον
ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής. Τι λέγατε εσείς; Πέρα από τα
γνωστά, ότι έχει αποτύχει στις άλλες χώρες -που δεν έχει απο-
τύχει και το ξέρετε, γιατί και στην Ισπανία παρατάθηκε και στην
Κύπρο παρατάθηκε και στην Πολωνία παρατάθηκε- λέγατε ότι
«ναι, εισπράττουµε έσοδα, µέρος των οποίων επιστρέφουµε
στους κοινωνικά αδύναµους ως Market Pass». Είχε µία λογική
αυτό. Ποια είναι η αλήθεια που αποκαλύπτει και ξεγυµνώνει την
Κυβέρνησή σας;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το πρώτο οκτάµηνο του 2023 -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- 805
εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον έσοδα από ΦΠΑ, 60 εκατοµµύρια
ευρώ επιπλέον έσοδα από ειδικούς φόρους, δηλαδή συν 865 εκα-
τοµµύρια ευρώ και καταργείτε το Market Pass.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα, µην επεκτεί-
νεστε, κύριε Κατρίνη!

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θα µας πείτε σήµερα -και τελειώνω- αν
έχετε κάποιο µέτρο για να στηρίξετε τη µεσαία τάξη και τα ευά-
λωτα νοικοκυριά ή θα συνεχίζετε να µαζεύετε χρήµατα µε πολύ
µεγάλους συντελεστές έµµεσης φορολογίας;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Προφανώς δεν

υπάρχει κάποια άλλη ερώτηση. Θα δώσουµε τον λόγο στον κ. Θε-
οχάρη.

Σύντοµα, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ, για να συνεχίσουµε
τη διαδικασία.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Σύντοµα, γιατί υπάρχει και η συζή-
τηση στην Επιτροπή του Προϋπολογισµού. Άµα θέλετε, κύριε
Κατρίνη, πεδίο δόξης λαµπρό, ελάτε να µας τα πείτε εκεί. Το προ-
σχέδιο είναι κατατεθειµένο. Μπορούµε να τα συζητήσουµε όλα
αυτά. Όµως, παρ’ όλα αυτά, εφ’ όσον ανοίξατε τα ζητήµατα, θα
τα πούµε.

Κοιτάξτε, όσον αφορά τα ναυπηγεία Σκαραµαγκά, ξέρετε ότι
υπήρξε µια µακρά περίοδος κατά την οποία έπρεπε να διευθετη-
θούν όλες οι λεπτοµέρειες και όλες οι διενέξεις και όλες οι δικα-
στικές και οι µη δικαστικές διαδικασίες µέχρι να ολοκληρωθούν.
Αφήστε τον επενδυτή να δούµε το σχέδιό του και όταν αυτό συµ-
βεί, η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι είναι δίπλα σε κάθε εργαζό-
µενο και είναι δίπλα σε κάθε νοικοκυριό. Το έχει κάνει µε σειρά
πολλαπλών µέτρων και δεν έχει αφήσει κανέναν Έλληνα πολίτη
στην τύχη του. Αυτό το έχουµε αποδείξει και αυτό θα συµβεί και

τώρα και στη δεύτερη τετραετία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη.
Να είστε σίγουροι και να είναι σίγουρος ο ελληνικός λαός ο
οποίος µας ακούει.

Όµως, αυτό που δεν κάνει αυτή η Κυβέρνηση είναι να συντηρεί
εργαζόµενους χωρίς να υπάρχει αντικείµενο. Εµείς θέλουµε και
τα ναυπηγεία και οι υπόλοιπες επιχειρήσεις να έχουν αντικείµενο,
να έχουν εργασία, να µεγαλώνουν, να αυξάνουν τον κύκλο εργα-
σιών τους και µέσα από αυτό να µειωθεί και να µειώνεται η ανερ-
γία και να δηµιουργούνται εξειδικευµένες θέσεις εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Γι’ αυτό, εξάλλου, όλοι οι δείκτες της ανεργίας βαίνουν µει-
ούµενοι και ιδιαίτερα αυτά τα περασµένα τέσσερα χρόνια είναι
πάρα πολύ σηµαντικοί και µάλιστα πλησιάζουµε στο µονοψήφιο
ποσοστό, είµαστε τώρα πια κάτω από το 11% και αυτό επέτρεψε
και στην Κυβέρνηση να ξεπαγώσει τις τριετίες, πριν ακόµα φτά-
σουµε στο µονοψήφιο ποσοστό.

Τώρα, όσον αφορά το Market Pass, τις υποκρισίες, τον ΦΠΑ
και τα λοιπά, τα περί υποκρισίας δεν χρειάζονται να µας τα λέτε
εδώ πέρα. Η Κυβέρνηση έχει πάρει µέτρα τα οποία βοηθούν τα
νοικοκυριά στην πράξη. Τα χρήµατα τα οποία χάνονται από το
δηµόσιο ταµείο µειώνοντας τον ΦΠΑ δεν πάνε -ούτε 1 ευρώ!-
στην τσέπη των πολιτών. Αυτό το έχει αποδείξει η ελληνική εµπει-
ρία. Αυτό το έχει αποδείξει η διεθνής εµπειρία.

Και προς απάντησή σας µόνο ένα νούµερο φτάνει: Ο πληθω-
ρισµός τροφίµων στην αγαπηµένη σας Ισπανία που µείωσε τους
συντελεστές είναι 10,5%, ενώ στην Ελλάδα, η οποία έχει κλέψει,
κατακλέψει τους πολίτες είναι 9,5%.

Γι’ αυτό η χώρα µας έχει τον τέταρτο καλύτερο πληθωρισµό
στην Ευρώπη και γι’ αυτό θα συνεχίσει σε αυτόν τον αταλάντευτο
δρόµο πραγµατικών µέτρων και όχι µέτρων λαϊκισµού, µέτρων
που µόνο στα χαρτιά δουλεύουν και στην πράξη αποτυγχάνουν. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δελής Ιωάννης από το ΚΚΕ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ξεκινώ µε τις δύο οδηγίες οι οποίες ενσω-

µατώνονται στο Ελληνικό Δίκαιο και αποτελούν τον κορµό, ου-
σιαστικά, του σηµερινού νοµοσχεδίου, λέγοντας ότι και οι δύο
αυτές οδηγίες και η µεταφορά τους από τη Νέα Δηµοκρατία στο
Ελληνικό Δίκαιο, είναι κοµµένες και ραµµένες στα µέτρα των µε-
γάλων οδικών µεταφορικών επιχειρήσεων και των πολυεθνικών
οµίλων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γι’ αυτό καταψηφίζουµε επί της
αρχής το νοµοσχέδιο, γιατί πολύ απλά όχι µόνο αδιαφορούν,
αλλά εχθρεύονται επιπλέον τις ανάγκες των λαϊκών στρωµάτων. 

Θα ξεκινήσω µε την τροπολογία µε αριθµό 26. Η αύξηση της
διάρκειας της σύµβασης παραχώρησης του λιµανιού της Καβά-
λας από το ελληνικό δηµόσιο στον Οργανισµό Λιµένα Καβάλας
για εξήντα πέντε έτη, από εξήντα που ήταν µέχρι τώρα, έχει µία
και µόνη σκοπιµότητα, την οποία οµολόγησε πριν από λίγο και ο
ίδιος ο Υπουργός: Την εξυπηρέτηση της ιδιωτικοποίησης και του
λιµανιού αυτού µε τη µορφή της υποπαραχώρησης. Πώς; Μέσω
της εναρµόνισης της χρονικής διάρκειας της αρχικής σύµβασης
παραχώρησης µε αυτήν που ακολουθεί της υποπαραχώρησης.
Είναι πάρα πολύ απλό. 

Είµαστε αντίθετοι, λοιπόν. Ήµασταν αντίθετοι στην αρχική
σύµβαση, είµαστε αντίθετοι και στην σύµβαση υποπαραχώρησης
-αλίµονο- και λέµε «όχι» στη διάταξη αυτή, που είναι το άρθρο 1
της τροπολογίας 26.

Για την ίδια τροπολογία και για το άρθρο 4 αυτής, το τελευ-
ταίο, που αφορά τους αναπληρωτές και τους ωροµίσθιους εκπαι-
δευτικούς της Θεσσαλίας, είµαστε θετικοί και αν ερχόταν -θέ-
λουµε να το πούµε εδώ- µόνη της, θα την ψηφίζαµε. Έρχεται,
όµως, ως τµήµα µιας ενιαίας τροπολογίας τεσσάρων ετερόκλη-
των µεταξύ τους διατάξεων για την οποία τροπολογία, βεβαίως,
συνολικά θα ψηφίσουµε «παρών». 

Για την οικονοµική ενίσχυση των πληµµυροπαθών της Θεσσα-
λίας, που είναι το άρθρο 3 της ίδιας τροπολογίας, τώρα, έχω να
πω τα εξής: Όπως και αν το δει κανείς, για ψίχουλα πρόκειται,
απλά και µόνο να το συγκρίνει κάποιος µε την ακρίβεια που συ-
νέχεια φουντώνει και µε την ανέχεια χιλιάδων ανθρώπων στη
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Θεσσαλία µετά την καταστροφή. Έτσι, δηλαδή, θα πάµε από δω
και πέρα; Πώς θα ζήσουν οι άνθρωποι αυτοί; Πώς θα βγάλουν το
χειµώνα; Με τέτοια µέτρα; Σπίτια χρειάζονται, κύριοι της Κυβέρ-
νησης. Σπίτια χρειάζονται όσοι είδαν το σπίτι τους να καταστρέ-
φεται και αυτά τα σπίτια να νοικιαστούν µε πλήρη κάλυψη του
κράτους. Αποζηµιώσεις στο 100% δικαιούνται για όλες τις κατα-
στροφές που έπαθαν σε καλλιέργειες, επιχειρήσεις, φυτικό, ζωι-
κό κεφάλαιο. Ένα έκτακτο βοήθηµα 1.500 ευρώ έχει ανάγκη κάθε
πληµµυροπαθής οικογένεια προσαυξηµένο κατά 300 ευρώ για
κάθε παιδί. Μια ουσιαστική οικονοµική στήριξη χρειάζονται, άµε-
σα µάλιστα, όσοι εργαζόµενοι έχασαν τη δουλειά τους και όσοι
επαγγελµατίες έπαθαν ζηµιές. Και βεβαίως ένα εξάµηνο πάγωµα
οφειλών σε εφορίες, τράπεζες και ταµεία. 

Αυτά είναι τα ελάχιστα από τα µέτρα που απαιτούνται, τα ελά-
χιστα µέτρα ανακούφισης, αυτών των ανθρώπων, ιδιαίτερα µπρο-
στά στο δύσκολο χειµώνα που έρχεται. 

Κλείνοντας, τι ήταν αυτό τώρα; Ζήσαµε να το ακούσουµε και
αυτό από την Κυβέρνηση, από Υπουργό της Νέας Δηµοκρατίας,
ότι -λέει- «το ΚΚΕ βοηθάει τα κέρδη των εργολάβων». 

Εντάξει, προσπερνώ τη φαιδρότητα του ισχυρισµού και αυτό
που θέλω να σας πω είναι το εξής. Ο ρόλος της εξυπηρέτησης
των συµφερόντων και των κερδών των εργολάβων είναι δικός
σας, όχι αποκλειστικά βέβαια! Τον µοιράζεστε µε τα υπόλοιπα
αστικά κόµµατα. Αυτή τη στιγµή αυτόν τον ρόλο, όµως, τον κε-
ντρικό τον παίζετε εσείς και το αποδεικνύετε κάθε µέρα µε την
πολιτική σας και µε το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε.

Και για να µην ανησυχείτε, βέβαια, αυτόν τον ρόλο, τον ρόλο
του υπηρέτη δηλαδή των αστικών συµφερόντων και των εργολα-
βικών κερδών ούτε τον διεκδικεί το ΚΚΕ ούτε µας ενδιαφέρει.
Είναι ολόδικός σας αυτός ο ρόλος. Αντίθετα, τον ρόλο αυτόν ε-
µείς και τον αντιµαχόµαστε και τον αντιπαλεύουµε παντού και
πάντα.

Όµως, ακούστε, για να µιλήσουµε για την ουσία του ζητήµα-
τος. Μην εκβιάζετε έτσι, µε τον τρόπο αυτό τον λαό της Θεσσα-
λονίκης, µε τις ρήτρες µιας σύµβασης για το flyover στον περι-
φερειακό της πόλης, µιας σύµβασης που εσείς υπογράψατε µε
τον εργολάβο. Δεν υπογράψαµε εµείς αυτή τη σύµβαση. Εσείς
την υπογράψατε.

Τι ξεχάσατε, όµως, να κάνετε, κύριε Υπουργέ; Ξεχάσατε να κά-
νετε το στοιχειώδες. Για µια τέτοια µεγάλη συγκοινωνιακή οδική
παρέµβαση ξεχάσατε, αµελήσατε να κάνετε µια ολοκληρωµένη
κυκλοφοριακή µελέτη για τις επιπτώσεις που θα έχει η εκτέλεση
ενός τέτοιου µεγάλου οδικού έργου στο κυκλοφοριακό της
πόλης. Διότι θα είναι µακροχρόνια η κατασκευή. Δεν θα κρατήσει
µια εβδοµάδα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας εγκαλούµε, γι’ αυτό σας λέµε ακόµα και
τώρα να µην προχωρήσετε προτού οµαλοποιηθεί η συγκοινωνία,
η κυκλοφορία αυτής της πόλης µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς.
Διότι αυτή τη στιγµή δεν θα ήταν υπερβολή να πει κανείς ότι στη
Θεσσαλονίκη υπάρχουν ελάχιστα µέσα µαζικής µεταφοράς για
τις ανάγκες ενός εκατοµµυρίου και πλέον ανθρώπων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελή, ειδικό αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας.

Κύριε Βρεττέ, επειδή σας είδα, θέλετε να δευτερολογήσετε;
Συγγνώµη, κύριε Πάνα, αλλά προηγείται.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Μια σύντοµη απλώς παρατήρηση θέλω να κάνω, γιατί ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος της Κυβέρνησης έθεσε ένα ρητορικό
ερώτηµα, φαντάζοµαι, σχετικά µε το αν συµφωνούµε µε την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και αν συµφωνούµε, γιατί δεν συναινούµε στις
ενσωµατώσεις.

Προφανώς, µε την αποσπασµατική παρουσία του δεν παρακο-
λούθησε ότι έχουµε δικαίωµα µέσα από την κατάθεση της πρό-
τασής µας και της θέσης µας να στείλουµε ένα πολιτικό µήνυµα
και αυτό το πολιτικό µήνυµα δεν είναι άλλο και διαφορετικό από
το µήνυµα ότι καµµία υποχρέωση όσον αφορά στο χρονοδιά-
γραµµα δεν είναι πιεστική. Και η απόδειξη είναι ότι αυτή η οδηγία
από το 2006 έχει περάσει από τρεις-τέσσερις κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας και δεν το έκαναν σε προγενέστερο χρόνο.

Και υπάρχουν και πάρα πολλές ενσωµατώσεις που έχουν πολύ
µεγαλύτερο χρόνο και έρχονται κάποια στιγµή και για κάποιους
άλλους λόγους, που εµείς θεωρούµε όχι ουσιαστικούς -το είπαµε
και στην πρωτοµιλία µας- αλλά για λόγους καθαρά πρακτικούς
έρχονται.

Το πιο σηµαντικό είναι οι τροπολογίες που κουµπώνουν πάνω
σε αυτά τα διαδικαστικά και διεκπεραιωτικά µε τη σηµασία της
λέξεως νοµοσχέδια και ενσωµατώσεις.

Εποµένως, όταν κάποιος είναι κυβερνητικός τόσα χρόνια και
δεν έχει κάνει το καθήκον του, αυτό που εκκαλεί την Αντιπολί-
τευση να κάνει, δεν είναι σωστό να το επικαλείται, γιατί απλώς
έχει παρελθόν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Βρεττό.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Απόστολος Πάνας, ειδικός αγο-

ρητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Δεν θα κουράσω ιδιαίτερα. Νοµίζω ότι

έχουµε εξαντλήσει τη συζήτηση σε ό,τι αφορά την ενσωµάτωση
της οδηγίας.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία 26/2, έχουµε τοποθετηθεί αρκε-
τές φορές σχετικά µε την πολυτοµεακή αντιµετώπιση των τρο-
πολογιών αναφορικά µε τα άσχετα µεταξύ τους άρθρα. Είναι κάτι
το οποίο έχω επισηµάνει και εγώ αρκετές φορές από το Βήµα
της Βουλής. Θα πρέπει να αλλάξει, καθώς είµαστε υποχρεωµένοι
να έχουµε διάφορα άρθρα τροπολογιών τα οποία έχουν άσχετα
θέµατα µεταξύ τους.

Σε ό,τι αφορά, βέβαια, το άρθρο 1, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι το
ΠΑΣΟΚ-Κίνηµα Αλλαγής έχει στρατηγική θέση ως προς την αξιο-
ποίηση των δηµόσιων πόρων, αλλά διαφωνούµε κάθετα µε την
καθολική παραχώρηση των λιµένων και ουσιαστικά, την εκχώ-
ρηση στην άσκηση της πολιτικής διοίκησης και την ανάπτυξη των
υποδοµών στρατηγικής σηµασίας, όπως οι λιµένες.

Ως εκ τούτου, είµαστε διαφοροποιηµένοι ως προς το συγκε-
κριµένο άρθρο. Όµως, στα υπόλοιπα άρθρα, το άρθρο που αφο-
ρά στη συντήρηση υποβρυχίων του Πολεµικού Ναυτικού, τη χο-
ρήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από τον κρατικό προϋπολογισµό,
δηλαδή τα µέτρα τα οποία κατατέθηκαν και φυσικά και τις ρυθ-
µίσεις για τους προσωρινούς αναπληρωτές εκπαιδευτικούς, εί-
µαστε θετικοί. Γι’ αυτό, παρ’ όλο που στο άρθρο 1 έχουµε αντίρ-
ρηση, θα ψηφίσουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία 25/1, το πρώτο άρθρο για την
εγκατάσταση συσκευής φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων, η θέση
µας είναι θετική, ενώ σε ό,τι αφορά την παράταση της προσωρι-
νής ανάθεσης συγκοινωνιακού έργου στον Οργανισµό Αστικών
Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης, λέµε «όχι». Γι’ αυτό, στη συγκεκρι-
µένη τροπολογία θα ψηφίσουµε «παρών».

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πάνα.
Επόµενος οµιλητής είναι ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Χαρά-

λαµπος Μαµουλάκης.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Μια σύνοψη θέλω να κάνω και εγώ, από την πλευρά µου. Να

πω το εξής, ότι µετά από την αναλυτική, θα έλεγα, συζήτηση που
έγινε επί του νοµοσχεδίου, της οδηγίας ουσιαστικά, εκπορεύο-
νται δύο-τρία συµπεράσµατα. Πρώτον, η ανελαστικότητα που
επιδεικνύει το Υπουργείο όσον αφορά στην παρατήρηση, που
θέλω να πιστεύω ότι ήταν στοχευµένη, αναφορικά µε τους οργα-
νισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, που δεν µπορούν να επικουρούν
µια τέτοια προσπάθεια. Θα έπρεπε να έχει αποφευχθεί αυτή η
διάταξη, εξ ου και η καταψήφιση της εν λόγω διάταξης.

Παρ’ όλα αυτά, επειδή πρόκειται πράγµατι ως επί το πλείστον
για µια ευρωπαϊκή οδηγία, θα µας βρει σύµφωνους επί της αρχής
στο νοµοσχέδιο. Όµως, θα επισηµάνουµε κάποια άλλα στοιχεία.
Παράδειγµα, Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας. Αν δεν υπάρξουν
εν τοις πράγµασι γενναίες παρεµβάσεις για την ενίσχυση του
στελεχιακού δυναµικού και να παύσει αυτή η στελεχιακή αφυδά-
τωση που διέπει την υπηρεσία εδώ και πάρα, µα πάρα πολλά χρό-
νια και ειδικά, µια τέτοια εποχή που ο φόρτος είναι µεγάλος και
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οι επισφάλειες στις µεταφορές εξίσου µεγάλες, νοµίζω ότι εκεί
οδηγούµαστε από την πλευρά µας, στο «λευκό». Αυτά όσον αφο-
ρά στο άρθρο 30. Αναφέροµαι στην Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας.

Η µη άρση των περιορισµών για να υπάρχει µια ισότιµη προ-
σέγγιση σε όρους ανταγωνιστικότητας των µεταφορικών επιχει-
ρήσεων και των µη µεταφορικών, µας οδηγεί στα άρθρα 8 και 9
επίσης να κινηθούµε κατά.

Επί της αρχής, βεβαίως, όπως προείπα, είµαστε σύµφωνοι. Θα
υπερψηφίσουµε.

Καταλήγω, εν κατακλείδι, επισηµαίνοντας δύο ζητήµατα που
άπτονται των τροπολογιών. Για τη δε τροπολογία η οποία αφορά
στην εγκατάσταση συσκευών φόρτισης -πάλι ετερόκλητη, βέ-
βαια, γιατί µιλάω για την 25, διότι αµέσως µετά έχουµε παράταση
της ανάθεσης του συγκοινωνιακού µέσου- να σας απαντήσω,
κύριε Υπουργέ, γιατί θέσατε ένα ερώτηµα, ποιες είναι οι προθέ-
σεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για το σοβαρότατο ζήτηµα
του ΟΑΣΘ, το εξής. Αναµφίβολα η απρόσκοπτη εκτέλεση του µε-
ταφορικού έργου στη συµπρωτεύουσα είναι κάτι το οποίο νοµίζω
ότι το σύνολο του πολιτικού κόσµου βρίσκει σύµφωνο. Όµως, µε
ποιους όρους, ποιες νόρµες και ποιους κανόνες θα διέπεται αυτή
η διαδικασία; Και αναµφίβολα, είναι και τα κόστη, γιατί πράγµατι,
τα όποια κόστη προκύπτουν φυσικά και επιβαρύνουν τον ελλη-
νικό λαό, τους Έλληνες φορολογουµένους.

Δεν µιλήσαµε εµείς για ιδιωτικοποίηση. Άλλωστε, το ξέρετε
πάρα πολύ καλά, γιατί έχετε θητεύσει και στο Υπουργείο Οικο-
νοµικών, ότι το µεταφορικό έργο δεν είναι από τα φόρτε των εται-
ρειών που ασχολούνται µε ιδιωτικοποιήσεις και δεν είναι µόνο
στη χώρα µας, αλλά είναι σε όλη την Ευρώπη. Είναι µια ζηµιο-
γόνα υπηρεσία εκ των πραγµάτων και είναι πολύ δύσκολο να βρε-
θούν και ενδιαφερόµενοι. Το γνωρίζετε. Έχουν γίνει και προσπά-
θειες από προηγούµενες κυβερνήσεις πλείστες φορές.

Όµως, δεν είναι αυτό το ζήτηµα. Το θέµα είναι ότι πρέπει να
υπάρχει ένα θεσµικό πλαίσιο, ακόµα και µε το αντίστοιχο modus
operandi που υπάρχει τώρα, αλλά σε µόνιµη βάση, για να µην έρ-
χεται η Εθνική Αντιπροσωπεία συνεχώς να δίδει παρατάσεις επί
παρατάσεων. Αυτό δεν συνιστά καλή νοµοθέτηση.

Έκλεισα, λοιπόν, µε την τροπολογία 25.
Ως προς την 26, όπως ανέφερε και ο συνάδελφος προηγουµέ-

νως, εδώ και αν υπάρχουν ετερόκλητες διατάξεις. Έχετε το
άρθρο 3, που βεβαίως είναι η χορήγηση οικονοµικής ενισχύσεως
από τον κρατικό προϋπολογισµό, µε σκοπό την κάλυψη µέρους
του αυξηµένου κόστους των νοικοκυριών, ειδικά στις πληγείσες
περιοχές από τις φυσικές καταστροφές. Νοµίζω ότι κανείς δεν
διαφωνεί.

Τώρα, το τι σχέση έχει αυτό το άρθρο µε την αύξηση διάρκειας
παραχώρησης του ελληνικού δηµοσίου για τον λιµένα Καβάλας
για εξήντα πέντε έτη, το αφήνω στην κρίση όσων µας παρακο-
λουθούν. Αυτό είναι που «φωνάζουµε» –το κάνουµε µε τον τρόπο
µας και τον λόγο µας- και λέµε ότι πρέπει να σταµατήσει. Όταν
λέµε «καλή νοµοθέτηση», πάντοτε η επιτοµή του λόγου µας είναι
η πράξεις µας. Και αυτές οι πράξεις καταγράφονται, αποτυπώ-
νονται και κρίνονται εν τέλει από την ελληνική κοινωνία. Καλό θα
ήταν, λοιπόν, να µπορούσε να έχει µία διακριτή τροπολογία η ενί-
σχυση των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων των πληγεισών πε-
ριοχών, και να έχει άλλη τροπολογία που θα µπορούσε να ασ-
χοληθεί πιο ενδελεχώς µε τα άλλα ζητήµατα.

Δεν θέλω να κουράσω άλλο. Άλλωστε νοµίζω ότι έχει εξαντλη-
θεί το θέµα και η κοινοτική οδηγία εν είδει νοµοσχεδίου. Και νο-
µίζω ότι η στάση µας είναι αυτή που αποτύπωσα λεκτικά και θα
αποτυπωθεί και ψηφιακά εντός ολίγων λεπτών. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μαµουλάκη. 
Τον λόγο έχει ζητήσει για µια µικρή παρέµβαση η Πρόεδρος

της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας. 
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για ένα

λεπτό και εγώ τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα µιλήσω στο τέλος, κύριε Πρόεδρε, µετά τις δευτε-
ρολογίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Είπατε ότι δεν θέλετε
να δευτερολογήσετε, κύριε Λαζαρίδη, γι’ αυτό έδωσα τον λόγο
στην κ. Κωνσταντοπούλου. 

Παρακαλώ, κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση σχετικά µε τις ενσωµα-

τώσεις των δύο οδηγιών. Εγώ εκείνο το οποίο απλά θα ήθελα
πολύ σύντοµα να σχολιάσω είναι το εξής. Το ζήτηµα του Οργα-
νισµού Λιµένος Καβάλας -µιας που µε αφορά ως Βουλευτή της
Περιφερειακής Ενότητας Καβάλας- νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ
καθαρό. Με δεδοµένο ότι πάµε σε µία υποπαραχώρηση του «Φί-
λιππος Β’», δεν µπορεί αυτή να έχει µια χρονική διάρκεια µεγα-
λύτερη από αυτή της παραχώρησης. Εποµένως τα πέντε επι-
πλέον έτη νοµίζω ότι δεν είναι θέµα.

Εκείνο για το οποίο πραγµατικά θέλω να κάνω ένα σχόλιο, είναι
για τα ναυπηγεία, επειδή άκουσα πολύ µεγάλη κριτική σχετικά µε
το ζήτηµα αυτό. Θέλω να θυµίσω ότι η πρώτη κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, η κυβέρνηση της περιόδου 2019-2023, πα-
ρέλαβε, κύριε Μαµουλάκη, από τον ΣΥΡΙΖΑ τρία ναυπηγεία κλει-
στά. Αναφέροµαι στα Ναυπηγεία Ελευσίνας, στα Ναυπηγεία του
Νεωρίου Σύρου και, βεβαίως, στα Ναυπηγεία Σκαραµαγκά. Και
καταφέραµε µέσα σε αυτά τα δύσκολα χρόνια και τα δύο ναυπη-
γεία ήδη να λειτουργούν και µάλιστα και µε ιδιωτικές δουλειές,
όχι µόνο από το Πολεµικό Ναυτικό. Διότι, κακά τα ψέµατα, αυτά
τα ναυπηγεία, και ειδικά τα Ναυπηγεία Ελευσίνας και Σκαραµα-
γκά -όπου γνωρίζω πολύ καλά, καθώς ο πατέρας µου ήταν ηλε-
κτροσυγκολλητής για πάρα πολλά χρόνια εκεί- είχαν αποκλει-
στικό πελάτη το Πολεµικό Ναυτικό. 

Άρα αυτό το οποίο κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και η προηγούµενη και η σηµερινή, είναι να αντιµετωπίζει και να
επιλύει προβλήµατα προς όφελος των εργαζοµένων και προς
όφελος των πολιτών. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζη-

τώ τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Πολύ σύντοµα, κύριε

συνάδελφε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Λαζαρίδη, επειδή µου πετάξατε το µπαλάκι και οφείλω

µια απάντηση, θα σας πω το εξής για την «τρίαινα», όπως την
ονοµάζουν οι γνωρίζοντες, της ναυπηγικής πολεµικής βιοµηχα-
νίας της χώρας µας µε τα Ναυπηγεία της Σύρου, της Ελευσίνας
και του Σκαραµαγκά. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στα δύσκολα µνη-
µονιακά χρόνια δεν κατάφερε µόνο να ρυθµίσει το χρέος, να
αφήσει το περίφηµο buffer και να βγάλει τη χώρα από τα µνηµό-
νια, κατάφερε και αυτές τις σωρευµένες εκκρεµότητες που εί-
χαµε στα ναυπηγεία της χώρας µας να τις βάλει σε µια σειρά. Και
εξηγούµαι.

Στη Σύρο είναι ανεξίτηλη η σφραγίδα της κυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για την ανάταξη των ναυπηγείων στο τέλος του 2018 και
αρχές του 2019. Επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ η Σύρος δροµολογή-
θηκε. Άλλωστε δεν το λέω εγώ. Και ο τότε Υπουργός Ανάπτυξης
της κυβέρνησης το είχε πει, όπως νοµίζω και το σύνολο των κυ-
βερνητικών στελεχών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Δεύτερον, να σας
πω για την Ελευσίνα. Βάλαµε πλάτη στη δύσκολη συγκυρία. Και
το ξέρουν οι κυβερνητικοί παράγοντες. Και εµείς υπερψηφίσαµε
ένα νοµοσχέδιο το οποίο δροµολόγησε -κάτι που για εµάς ήταν
κοµβικής σηµασίας- την εργασιακή εκκρεµότητα και τις οφειλές
των εργαζοµένων, για να µην κλείσουν. Βάλαµε και νόρµες και
κανόνες για την επόµενη µέρα που, δυστυχώς, όµως -και το ση-
µειώνω εδώ στη Βουλή- δεν τηρούνται, κύριε Πρόεδρε. Για την
Ελευσίνα µιλώ. Συµφωνήσαµε άλλα πράγµατα και άλλα συµβαί-
νουν. 

Για τον δε Σκαραµαγκά νοµίζω ότι αυτή η παράταση και αυτή
η εύνοια στον γνωστό εφοπλιστή, ο οποίος είχε αναλάβει τα ηνία
του Νεωρίου και, εν πάση περιπτώσει, των ναυπηγείων, δεν είναι
προς τη σωστή κατεύθυνση και πρέπει να σταµατήσει. Έχουµε
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συµφωνήσει συγκεκριµένα πράγµατα. Έχουµε νοµοθετήσει συ-
γκεκριµένες διατάξεις και πρέπει να τηρούνται.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φτάσαµε στο τέλος της συζήτησης και νοµίζω

ότι, αν δεν ήταν κατανοητό κατά την έναρξη, τώρα πλέον πρέπει
να είναι κατανοητό το τι λέει η Πλεύση Ελευθερίας για το νοµο-
σχέδιό σας και συνολικά για τη νοµοθέτησή σας. Λέµε ότι, πρώ-
τον, αγνοείτε επιδεικτικά τους πολίτες, τους εµπλεκόµενους
φορείς, την κοινωνία. Και τους αγνοείτε όταν εφαρµόζετε µια δια-
δικασία δηµόσιας διαβούλευσης, για την οποία οι ίδιοι οµολο-
γείτε ότι δεν κατέστη προσιτή στους πολίτες. Μας είπατε εµφα-
τικά ότι µόνο δύο πολίτες σχολίασαν στη δηµόσια διαβούλευση.
Αυτό κατά την κρίση σας, τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι είναι αδιάφο-
ρες οι οδικές µεταφορές για τους πολίτες; Σηµαίνει ότι είναι αδιά-
φορη η νοµοθέτηση για τους πολίτες ή ότι αυτή η διαδικασία
δηµόσιας διαβούλευσης στο διαδίκτυο δεν είναι τόσο προσβά-
σιµη και τόσο λειτουργική και θα έπρεπε να την επανεξετάσετε;

Με ενηµέρωσε η δική µας αγορήτρια, η κ. Κεφαλά, και ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Καζαµίας, που ήταν παρό-
ντες στην επιτροπή, ότι οι φορείς ήρθαν και σας πρότειναν και
παραπονέθηκαν και ξαναείπαν και πρότειναν και ζήτησαν και πα-
ρατήρησαν και σχολίασαν. Αλλά όταν τους φέρνετε την Τρίτη και
το ψηφίζετε την Πέµπτη, οποιαδήποτε ακρόαση φορέων καθίστα-
ται εικονική και στα αλήθεια απατηλή. Λέτε ότι τους ακούτε. 

Η Πλεύση Ελευθερίας έχει κάνει αγώνα για να αναβαθµιστεί η
ακρόαση των πολιτών και των φορέων, και θα συνεχίσουµε τον
αγώνα. Πετύχαµε να σας υποχρεώσουµε να τους φέρνετε στη
Βουλή, γιατί είχατε αφήσει το παλιό σύστηµα της πανδηµίας και
δεν τους καλούσατε στη Βουλή, τους κρατούσατε µακριά, µην
τυχόν και κινδυνεύσει η κυβερνητική νοµοθέτηση από τους πολί-
τες. 

Ασχοληθείτε µε αυτά τα οποία οι πολίτες βιώνουν και επιση-
µαίνουν. Οτιδήποτε αφορά τις οδικές µεταφορές, είτε εµπορευ-
µατικές και εµπορικές είτε αστικές είτε ιδιωτικές, αφορά την
ασφάλεια των πολιτών. Αφορά και την οδική ασφάλεια. Αφορά
και το δικαίωµα µετακίνησης στη χώρα µας. Αφορά και την ποι-
ότητα των δρόµων. Αφορά και την αίσθηση ασφάλειας ή κινδύ-
νου που έχουν οι πολίτες όταν χρησιµοποιούν τις εθνικές οδούς
και τις δηµόσιες οδούς. Τι πιστεύετε; Οι Έλληνες πολίτες αισθά-
νονται ασφαλείς µε την κατάσταση στην οποία βρίσκονται τα
οδικά δίκτυα; Αισθάνονται ασφαλείς µε εθνικές οδούς που κα-
ταρρέουν κάθε τόσο; Και η µεγαλύτερη σύνδεση Αθήνας - Θεσ-
σαλονίκης κατέρρευσε και διακόπηκε µε τις πληµµύρες. Αυτά,
λοιπόν, εµείς σας λέµε. 

Μη µας φέρνετε µία οδηγία του 2006. Είναι το 2006, κύριε
Υπουργέ, η οδηγία και µε ρωτάτε στα σοβαρά τι λέµε για το νο-
µοσχέδιο; Είναι προ δεκαεπτά ετών η οδηγία. Λέµε ότι πρέπει να
λάβετε υπ’ όψιν την περιβαλλοντική νοµοθεσία και την περιβαλ-
λοντική ευαισθησία. Λέµε ότι πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν τις προ-
ϋποθέσεις βιώσιµης ανάπτυξης για τους πολίτες και όχι σε
πείσµα των δικαιωµάτων των πολιτών. Λέµε ότι -και το υπογράµ-
µισε ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος- δεν µπορεί να έχου-
µε οδούς δηµόσιες δύο ποιοτήτων και δύο «ταχυτήτων», τις εθνι-
κές αρτηρίες που είναι σε καλύτερη κατάσταση και τις τοπικές
οδούς που είναι σε κατάσταση τραγική. 

Έχετε κάνει τη διαδροµή Χαλκίδα - Αιδηψός στην Εύβοια;
Έχετε υπ’ όψιν ότι µιλάµε για ένα δίκτυο στο οποίο υπάρχουν κα-
τολισθήσεις σταθερά όλες τις τελευταίες δεκαετίες; Έχετε υπ’
όψιν ποια είναι η κατάσταση των οδών στο Πήλιο µετά τις πληµ-
µύρες, διότι ακριβώς είχαν χτιστεί επάνω σε σαθρό έδαφος
χωρίς σχεδιασµό;

Από όλες αυτές τις οδούς περνούν φορτηγά, γίνονται και
εµπορικές µεταφορές κι αυτό που σας λέµε στα αλήθεια για το
νοµοσχέδιο είναι ότι το φέρνετε αποσπασµατικά, εντελώς στα
κουτουρού, εντελώς στη ζούλα. Το φέρνετε την ίδια ώρα που συ-
ζητιέται το σχέδιο προϋπολογισµού, την ίδια ώρα που συζητιόταν

χθες το νοµοσχέδιό σας για τη Θεσσαλία και για τους πλειστη-
ριασµούς, την ίδια ώρα που γίνονται άλλα πράγµατα και η Βουλή
είναι άδεια, ενώ θα έπρεπε να νοµοθετείτε -και δεν θα µακρηγο-
ρήσω- µε στρατηγικό σχεδιασµό, µε όραµα να αποκτήσουµε µια
χώρα όπως την αξίζουµε. 

Για τις τροπολογίες που ήρθαν σε αυτό το νοµοσχέδιο ο κ. Θε-
οχάρης µπήκε και απήλθε. Για την παράταση για πέντε έτη της
παραχώρησης του Οργανισµού Λιµένος Καβάλας, δεν νοµίζω ότι
αναλογεί ούτε στους πολίτες της Καβάλας ούτε στους πολίτες
αυτής της χώρας αυτή η διαδικασία νοµοθέτησης. Όσο για την
αντίληψη του κ. Θεοχάρη ότι είµαστε πρωταθλητές στον καλό
πληθωρισµό, πραγµατικά το άκουγα πάνω από το γραφείο µου
και αναρωτιόµουν: Μπορεί να τα λέει αυτά ένας Υπουργός, ότι
έχουµε τον καλύτερο πληθωρισµό; Πρέπει να τα πείτε στους πο-
λίτες κι ο κ. Θεοχάρης, που και στη Βουλή έρχεται και απέρχεται,
ας δοκιµάσει να τα πει στους πολίτες γι’ αυτό που βιώνουν στα
σουπερµάρκετ, γι’ αυτό που βιώνουν στην καθηµερινότητά τους. 

Αυτά, λοιπόν, στον σύντοµο χρόνο που έχω σας λέµε και όλα
όσα αναλυτικά σας είπαν και η εισηγήτριά µας και ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος, εκείνα που προφανώς δεν θέλετε να
ακούγονται, αλλά που εµείς θα επιµένουµε να ακούγονται σε
αυτή εδώ την Αίθουσα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου. 
Τη συνεδρίαση θα ολοκληρώσει µε τη δευτερολογία του ο

Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρήστος Σταϊκούρας.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ. Έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Θέλω να ευχαριστήσω πάρα πολύ τους συναδέλφους για
τον εξαιρετικό διάλογο που έγινε κατά τη διάρκεια των συζητή-
σεων των επιτροπών αλλά και εδώ στην Ολοµέλεια. 

Θα ξεκινήσω λίγο ανάποδα, θα είµαι πολύ διαγώνιος στις σκέ-
ψεις µου.

Κυρία Κωνσταντοπούλου, τη διαδικασία νοµοθέτησης την τη-
ρούµε απαρέγκλιτα. Θέλω να σας πω ότι το θεσµικό πλαίσιο λέει
ότι θα µπορούσε η δηµόσια διαβούλευση να είναι και µικρότερη
των δεκαπέντε ηµερών. Εξαντλήσαµε όλα τα περιθώρια για δη-
µόσια διαβούλευση. 

Δώσατε δύο ενδεχόµενα στο γιατί µόνο δύο πολίτες κατέθεσαν
παρατηρήσεις. Υπάρχει και ένα τρίτο. Μπορεί να µην υπάρχει
προβληµατισµός για τις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Και επειδή
έχω φέρει στη Βουλή αρκετά νοµοθετήµατα στο παρελθόν, έχω
την εµπειρία να γνωρίζω πότε κάτι αποδέχεται ο πολίτης ότι είναι
κοινοτική οδηγία και πρέπει να ενσωµατωθεί, γιατί η χώρα, όπως
ζητάει από την Ευρώπη πόρους, έχει υποχρεώσεις. Συνεπώς, ό-
ταν µου λέτε εµένα αν είναι το άλφα ενδεχόµενο ή το βήτα, γιατί
λησµονείτε το γάµµα; Να είµαστε πλήρεις στις τοποθετήσεις
µας. Εγώ εκτιµώ ότι η προσέγγιση η ορθή είναι αυτή. Και, ναι, εί-
χαν πολύ χρόνο και χώρο οι φορείς να τοποθετηθούν δηµόσια
και τοποθετήθηκαν στην επιτροπή. 

Μας λέτε -πολλές φορές το ακούω και από εσάς- «να ακούτε
την Επιστηµονική Επιτροπή» και καµµιά φορά έρχεστε στο νοµο-
σχέδιο και η βασική εισήγηση της Αντιπολίτευσης είναι η Επιστη-
µονική Επιτροπή. Την ακούσαµε. Μία παρατήρηση από αυτές
που είπατε, υπάρχει µέσα; Καµµία. Ούτε µία παρατήρηση από
αυτές που είπατε ως Αντιπολίτευση δεν υπάρχει µέσα στην Επι-
στηµονική Επιτροπή. Άρα τώρα γιατί είναι κακή η Επιστηµονική
Επιτροπή;

Ενσωµατώσαµε όλες τις νοµοθετικές παρατηρήσεις τις οποίες
έχει η Επιστηµονική Επιτροπή. Αλλά επί αυτών που είπατε και
απαντήσατε -και απαντήσαµε εδώ και εγώ και η κυρία Υφυπουρ-
γός- δεν υπάρχει ούτε µία παρατήρηση που να ταυτίζεται µε την
έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής.

Σε κάθε περίπτωση, σας λέω ότι τηρήσαµε απαρέγκλιτα το θε-
σµικό πλαίσιο που υπάρχει εδώ. Σεβαστήκαµε τη διαβούλευση,
την κρατήσαµε δεκαπέντε µέρες και ενσωµατώσαµε τις βέλτι-
στες παρατηρήσεις που είχαµε. 

Τώρα οφείλω να οµολογήσω ότι ο εκπρόσωπος της Πλεύσης
Ελευθερίας έκανε µια πολύ σωστή προσέγγιση στο κοµµάτι των
διευρωπαϊκών δικτύων και συγκράτησα δύο προτάσεις που εί-
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πατε: Έλλειψη συντονισµού µεταξύ κρατών-µελών και δυσκολία
χρηµατοδότησης για συγκεκριµένα έργα. Ταυτίζοµαι απόλυτα µε
τους προβληµατισµούς σας. Πράγµατι, επιδιώκουµε να συγχρω-
τιστούµε καλύτερα, κυρίως µε Ρουµανία και µε Βουλγαρία, για
να κάνουµε από κοινού προτάσεις για έργα, γιατί τα έργα τα
οποία γίνονται από περισσότερες χώρες στο CEF 2 και πιθανό-
τατα στο CEF 3 που θα έρθει, έχουν καλύτερες πιθανότητες επι-
τυχίας. Έχετε δίκιο συνεπώς ότι χρειάζεται καλύτερος συντονισ-
µός και είναι και µια ευκαιρία να πάρουµε πρόσθετους πόρους
από εξοπλιστικά, που δίνονται για εξοπλιστικά ή για την άµυνα,
επειδή προβλέπονται πόροι και πιθανότατα να προβλεφθούν και
περισσότεροι στην επόµενη προγραµµατική περίοδο. Και, ναι,
χρειάζεται να κατευθύνουµε σε µία στρατηγική τους πόρους
τους οποίους έχουµε, αναγκαίους και για το βασικό σιδηροδρο-
µικό δίκτυο αλλά και για τους δύο διαδρόµους που σας ανέφερα
προηγουµένως και νοµίζω ότι οι παρατηρήσεις σας είναι ορθές. 

Τονίζω, απλώς, ότι πρόταγµα της Ευρώπης πλέον είναι η χρη-
µατοδότηση σιδηροδροµικών δικτύων και η σύνδεση αυτών µε
λιµένες, όχι οδικών δικτύων. Και η χώρα ήταν η εξαίρεση που
µπορέσαµε στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας να βά-
λουµε πόρους για την ολοκλήρωση του Ε65, το τµήµα µετά την
Καλαµπάκα αλλά και τη διαµόρφωση του ΒΟΑΚ.

ΥΠΑ και ΑΠΑ. Αναφερθήκατε και επικεντρωθήκαµε στην ΥΠΑ.
Άκουσα κάποιες παρατηρήσεις για το ότι δεν κάνουµε τίποτα για
την ΥΠΑ. Ξεδίπλωσα εδώ µια σειρά από πρωτοβουλίες που
έχουµε ήδη αναλάβει, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε προβλη-
µατισµούς οι οποίοι εγείρονται σε πανευρωπαϊκό επίπεδο για
πολλά κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και, ναι, έχουµε
αναλάβει συγκεκριµένες πρωτοβουλίες τόσο για την ΥΠΑ όσο και
για την ΑΠΑ. 

Θέλω να υπενθυµίσω ότι όταν κάνουµε συζήτηση εδώ για την
ΥΠΑ και για το αν υπάρχουν προσλήψεις στην ΥΠΑ, µην ξεχνάµε
ότι από το 2020 και µετά, στο θεσµικό πλαίσιο της χώρας -και
ορθώς- υπάρχει και Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας. Ουσιαστικά, δη-
λαδή, ο regulator και αυτός έπρεπε να στελεχωθεί και έχει στε-
λεχωθεί, εν πολλοίς, µε εργαζόµενους της ΥΠΑ. Άρα εδώ πρέπει
να κοιτάξουµε την ανεξαρτησία των δύο φορέων, αλλά να ενδυ-
ναµώσουµε αντίστοιχα και τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούν. 

Για το χρονοδιάγραµµα εργασιών και ενεργειών, για την απο-
κατάσταση του σιδηροδροµικού δικτύου, έχω µιλήσει πάρα πολ-
λές φορές δηµόσια. Θα στοιχίσει αρκετές δεκάδες εκατοµµύρια
ευρώ. Υπάρχουν προβλήµατα στην υποδοµή σε σιδηροδροµικό
άξονα, σε σιδηροδροµικούς σταθµούς και στα συστήµατα τηλε-
διοίκησης και σηµατοδότησης που παραδόθηκαν τον Αύγουστο
πιστοποιηµένα από τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων. 

Πρόταγµά µας είναι τις επόµενες εβδοµάδες να ξεκινήσει η
διαδικασία λειτουργίας του σιδηροδροµικού άξονα Αθήνα - Θεσ-
σαλονίκη για τα εµπορεύµατα, έτσι ώστε να δούµε και πώς λει-
τουργεί το δίκτυο και στη συνέχεια, µετά από κάποιους µήνες,
να συνεχίσει αυτή η διαδικασία για τους πολίτες, αφού για αρ-
κετό χρονικό διάστηµα σε έναν συγκεκριµένο άξονα που θα εκτεί-
νεται περίπου από τον Δοµοκό µέχρι τη Λάρισα, θα πρέπει να
αλλάζει µηχανή. 

Ήµασταν ξεκάθαροι, έχουµε τοποθετηθεί δηµόσια και η πολι-
τική ηγεσία και η διοίκηση του ΟΣΕ. Αυτή είναι η πραγµατικότητα,
ως προς τις ζηµιές στις καταστροφές που έχουν γίνει στο σιδη-
ροδροµικό δίκτυο και αυτό σηµαίνει ότι κατ’ αντιστοιχία η ολο-
κλήρωση της σηµατοδότησης και της τηλεδιοίκησης και το ETCS
που θα παραδίδονταν ολοκληρωµένα τον Σεπτέµβριο και τον Νο-
έµβριο του ’23 µετατίθενται για αρκετούς µήνες, έτσι ώστε να
ολοκληρωθεί και το συγκεκριµένο κοµµάτι, το οποίο παραδόθηκε
και καταστράφηκε. Είµαι πολύ ξεκάθαρος γι’ αυτό και αν θέλετε
και περισσότερες πληροφορίες, όπως έχω πει δηµόσια στους εκ-
προσώπους των κοµµάτων σας την άλλη βδοµάδα µπορούµε να
τα πούµε από κοντά.

Δύο τελευταίες σκέψεις. Σκαραµαγκάς. Κύριε συνάδελφε, θα
µου επιτρέψετε να σας πω ότι για τον Σκαραµαγκά ως Υπουργός
Οικονοµικών εργάστηκα τέσσερα χρόνια. Είπατε κάποια στοιχεία,
καταθέσατε κάποιες παρατηρήσεις, ξεχάσατε όµως κάτι πάρα
πολύ σηµαντικό. Σε ό,τι προσπάθεια κάνατε, βγήκαν όλοι άγονοι.
Για τον Σκαραµαγκά σάς λέω. Μίλησα γι’ αυτό που είχα εµπλοκή

ως Υπουργός Οικονοµικών. Όποια προσπάθεια κάνατε για τον
Σκαραµαγκά ήταν άγονη. 

Παραλάβαµε, συνεπώς, τον Σκαραµαγκά µε άγονους διαγωνι-
σµούς από τη δική σας πλευρά, άγονους δύο διαγωνισµούς από
την κυβέρνησή σας. Είµαι απολύτως ακριβής σε αυτά που σας
λέω. Δύο άγονους διαγωνισµούς από την κυβέρνησή σας…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δεν

κάνουµε διάλογο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Δύο άγονους διαγωνισµούς από την κυβέρνησή σας και
πρόστιµο -αν δεν µε απατά η µνήµη µου- έξι εκατοµµύρια ευρώ
κάθε εξάµηνο για το γεγονός ότι δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδι-
κασία του εµπορικού σκέλους -είναι και το στρατιωτικό σκέλος-
του Σκαραµαγκά. 

Ολοκληρώσαµε τη διαδικασία µε επιτυχία. Δύσκολη διαδικα-
σία. Βρέθηκε ιδιώτης. Από τη στιγµή που βρέθηκε ιδιώτης,
έπρεπε να ξεµπλοκάρουµε αρκετές δύσκολες διαδικασίες, µε-
ταξύ άλλων και προσφυγή δήµου που διεκδικούσε τον χώρο µε-
ταξύ της θαλάσσης και του εργοστασίου. Αυτό πήγε πίσω τη
διαδικασία κάποιους µήνες. Και ναι, δυστυχώς ο Έλληνας φορο-
λογούµενος συνεχίζει να πληρώνει πρόστιµο και για τον Σκαρα-
µαγκά και για τη «ΛΑΡΚΟ» µέχρι να ολοκληρωθεί η διαδικασία.
Αυτό, συνεπώς, που γίνεται εδώ είναι ότι, για να ολοκληρωθεί η
διαδικασία και µέχρι να ολοκληρωθεί, πληρώνουµε τους εργαζό-
µενους για να εκτελέσουν τα υφιστάµενα έργα στον Σκαραµα-
γκά.

Αναφορικά µε τον ΟΑΣΘ, είπατε ότι προφανώς είστε θετικός.
Το θέµα είναι µε ποιους όρους. Και σχετικά µε τους όρους, να
θυµίσω ότι ο ΟΑΣΘ µπήκε σε ειδική εκκαθάριση το 2017. Κυβέρ-
νηση τότε ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ. Παρέδωσε την κυβέρνηση το 2019. Τι
κάνατε από το ’17 µέχρι το ’19 για ένα περιουσιακό στοιχείο που
ήταν σε ειδική εκκαθάριση και λέτε ότι θα έπρεπε να έχει εξυ-
γιανθεί και να λειτουργήσει επ’ ωφελεία των φορολογουµένων;
Μηδέν. 

Άρα αυτό που έρχοµαι και σας λέω -και καλώ και τα άλλα κόµ-
µατα- είναι ότι έχουµε ένα περιουσιακό στοιχείο σε ειδική εκκα-
θάριση. Προσπαθούµε να λειτουργήσει καλύτερα µε τους σηµε-
ρινούς όρους. Βρίσκουµε εργαζόµενους εντός ΟΑΣΘ, κάνουµε
σύµβαση µε τα ΚΤΕΛ -µίλησε η κ. Αλεξοπούλου- και ολοκληρώ-
νεται εντός των επόµενων ωρών η διαδικασία για να προσλάβου-
µε εκατόν πενήντα νέους οδηγούς στον ΟΑΣΘ. Αλλά, ναι, πρέπει
να δούµε τι θα κάνουµε και µε τον ΟΑΣΘ την επόµενη µέρα από
το ’24 και µετά µαζί µε τα ΚΤΕΛ στη Θεσσαλονίκη και µε τον
ΟΣΕΘ, που είναι ο συγκοινωνιακός φορέας. Εδώ συνεπώς είναι
ένα κρίσιµο θέµα, στο οποίο νοµίζω ότι µπορούµε να βρούµε
κοινό βηµατισµό και µε πολλά κόµµατα, προφανώς ανάλογα και
µε τους διαθέσιµους πόρους του κρατικού προϋπολογισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώνετε, κύριε
Υπουργέ;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Τελευταία παρατήρηση οικονοµικής φύσεως, γιατί άκουσα
και αυτό. Πολλές φορές τα δηµόσια έσοδα, οι έµµεσοι φόροι, ο
ΦΠΑ δηλαδή, για να πάω κλιµακωτά προς τα κάτω, δεν αυξάνουν
γιατί υπάρχει πληθωρισµός, αυξάνουν γιατί µπορεί να έχει αυξη-
θεί η κατανάλωση. Όταν, συνεπώς, το ΑΕΠ της χώρας αυξάνει
κατά 5,6% -απλά οικονοµικά είναι, το ΑΕΠ της χώρας είναι η κα-
τανάλωση, κύριε Πρόεδρε, τα ξέρετε πολύ καλά, οι επενδύσεις
και οι εξαγωγές- όταν αυξάνεται η κατανάλωση, όταν ο τουρι-
σµός πηγαίνει τόσο καλά, είναι αυτονόητο ότι αυτό θα φέρει και
περισσότερους έµµεσους φόρους. Και είχα δώσει τα στοιχεία,
µε την προηγούµενη ιδιότητά µου, ότι τα τρία τέταρτα της αύξη-
σης των έµµεσων φόρων έρχονταν από την καλύτερη πορεία της
οικονοµίας και όχι από τον πληθωρισµό, όπως άκουσα εσφαλ-
µένα σήµερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-

θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας 2006/1/ΕΚ του Ευρωπαϊκού
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Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου 2006 για
τη χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων, χωρίς οδηγό στις οδι-
κές εµπορευµατικές µεταφορές, όπως τροποποιήθηκε µε την
Οδηγία (ΕΕ) 2022/738 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 6ης Απριλίου 2022, και της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/
1187 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης
Ιουλίου 2021, περί µέτρων εξορθολογισµού για την προώθηση
της υλοποίησης του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών, και
άλλες επείγουσες διατάξεις.».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή

του νοµοσχεδίου, τριάντα άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο και το σύνολο. 

Παρακαλώ πολύ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψη-
φοφορίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:

4216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ενσωµάτωση της Οδηγίας 2006/1/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου 2006 για τη
χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων, χωρίς οδηγό στις οδι-
κές εµπορευµατικές µεταφορές, όπως τροποποιήθηκε µε την
Οδηγία (ΕΕ) 2022/738 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του

Συµβουλίου της 6ης Απριλίου 2022, και της Οδηγίας (ΕΕ)
2021/1187 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου

της 7ης Ιουλίου 2021, περί µέτρων εξορθολογισµού για την
προώθηση της υλοποίησης του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφο-

ρών, και άλλες επείγουσες διατάξεις.
Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΣΤ’ - 19 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4217



ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΝΙΚΗ: OXI

ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 18 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 21 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 22 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 23 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 24 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 26 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ
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Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 25/1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 26/2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών: «Ενσωµά-
τωση της Οδηγίας 2006/1/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου 2006 για τη χρησιµοποίηση
µισθωµένων οχηµάτων, χωρίς οδηγό στις οδικές εµπορευµατικές
µεταφορές, όπως τροποποιήθηκε µε την Οδηγία (ΕΕ) 2022/738
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 6ης Απρι-
λίου 2022, και της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/1187 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2021, περί µέτρων
εξορθολογισµού για την προώθηση της υλοποίησης του διευρω-
παϊκού δικτύου µεταφορών, και άλλες επείγουσες διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενσωµάτωση της Οδηγίας 2006/1/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου 2006 για
τη χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων, χωρίς οδηγό στις
οδικές εµπορευµατικές µεταφορές, όπως τροποποιήθηκε µε
την Οδηγία (ΕΕ) 2022/738 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 6ης Απριλίου 2022, και της Οδηγίας (ΕΕ)
2021/1187 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 7ης Ιουλίου 2021, περί µέτρων εξορθολογισµού για την
προώθηση της υλοποίησης του διευρωπαϊκού δικτύου µετα-
φορών, και άλλες επείγουσες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’ 
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2006/1/ΕΚ ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ

ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 18ΗΣ ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ
2006 ΓΙΑ ΤΗ ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΗΣΗ ΜΙΣΘΩΜΕΝΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ
ΧΩΡΙΣ ΟΔΗΓΟ ΣΤΙΣ ΟΔΙΚΕΣ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΕΣ ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ,
ΟΠΩΣ ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΘΗΚΕ ΜΕ ΤΗΝ ΟΔΗΓΙΑ (ΕΕ) 2022/738 ΤΟΥ
ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 6ΗΣ
ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΗ ΘΕΜΑΤΩΝ ΠΟΥ ΑΦΟΡΟΥΝ ΣΤΗ
ΜΙΣΘΩΣΗ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΣΤΙΣ ΟΔΙΚΕΣ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΕΣ ΜΕΤΑ-
ΦΟΡΕΣ ΓΙΑ ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟ ΤΡΙΤΩΝ ΚΑΙ ΓΙΑ ΙΔΙΟ ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 1  Σκοπός
Άρθρο 2  Αντικείµενο
Άρθρο 3  Ορισµοί (άρθρο 1 Οδηγίας 2006/1/ΕΚ)
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΗΣΗ ΜΙΣΘΩΜΕΝΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΑΠΟ ΕΠΙΧΕΙ-

ΡΗΣΕΙΣ ΕΓΚΑΤΕΣΤΗΜΕΝΕΣ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ Ή ΣΕ ΑΛΛΟ ΚΡΑΤΟΣ
ΜΕΛΟΣ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗΣ ΕΝΩΣΗΣ

Άρθρο 4  Χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων σε ελληνικό
έδαφος από επιχειρήσεις άλλων κρατών µελών (άρθρο 2 Οδη-
γίας 2006/1/ΕΚ)

Άρθρο 5  Χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων από ελληνικές
µεταφορικές επιχειρήσεις για λογαριασµό τρίτων (παρ. 1 και περ.
α), β) και γ) παρ. 2 άρθρου 3 Οδηγίας 2006/1/ΕΚ)

Άρθρο 6  Χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων από ελληνικές
επιχειρήσεις για µεταφορές για ίδιο λογαριασµό (παρ. 1 και περ.
δ) παρ. 2 άρθρου 3 Οδηγίας 2006/1/ΕΚ)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΜΙΣΘΩΣΗ - ΕΚΜΙΣΘΩΣΗ - ΣΥΜΒΑΣΗ ΜΙΣΘΩΣΗΣ ΟΧΗΜΑΤΩΝ
Άρθρο 7  Μίσθωση οχηµάτων των δήµων και των επιχειρήσεων

των δήµων
Άρθρο 8  Εκµίσθωση οχηµάτων από ελληνικές επιχειρήσεις
Άρθρο 9  Εκµίσθωση φορτηγών ιδιωτικής χρήσης από επιχει-

ρήσεις εκµίσθωσης
Άρθρο 10  Κατάρτιση και γνωστοποίηση της σύµβασης µίσθω-

σης
Άρθρο 11  Γνωστοποιήσεις σε περίπτωση εκµίσθωσης ελληνι-

κού οχήµατος στο εξωτερικό
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΑΝΤΑΛΛΑΓΗ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ -

ΔΙΑΤΗΡΟΥΜΕΝΟΙ ΚΑΝΟΝΕΣ
Άρθρο 12  Ανταλλαγή πληροφοριών και διοικητική συνεργασία

(άρθρο 3α Οδηγίας 2006/1)
Άρθρο 13  Διατηρούµενοι κανόνες (άρθρο 5 Οδηγίας 2006/1)

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
Άρθρο 14  Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 15  Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ

(ΕΕ) 2021/1187 ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 7ΗΣ ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 ΠΕΡΙ ΜΕΤΡΩΝ ΕΞΟΡΘΟ-
ΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΤΗΣ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ ΤΟΥ ΔΙΕΥ-
ΡΩΠΑΪΚΟΥ ΔΙΚΤΥΟΥ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 16  Σκοπός (άρθρο 1 Οδηγίας 2021/1187)
Άρθρο 17  Αντικείµενο (άρθρο 1 Οδηγίας 2021/1187)
Άρθρο 18  Πεδίο εφαρµογής (άρθρο 1 Οδηγίας 2021/1187)
Άρθρο 19  Ορισµοί (άρθρο 2 Οδηγίας 2021/1187)
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ

(ΕΕ) 2021/1187 ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ
ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 7ΗΣ ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 ΠΕΡΙ ΜΕΤΡΩΝ ΕΞΟΡΘΟ-
ΛΟΓΙΣΜΟΥ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΤΗΣ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ ΤΟΥ ΔΙΕΥ-
ΡΩΠΑΪΚΟΥ ΔΙΚΤΥΟΥ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 

Άρθρο 20  Καθεστώς προτεραιότητας (άρθρο 3 Οδηγίας
2021/1187)

Άρθρο 21  Εντεταλµένη αρχή (άρθρο 4 Οδηγίας 2021/1187)
Άρθρο 22  Διάρκεια της διαδικασίας αδειοδότησης
(άρθρο 5 Οδηγίας 2021/1187)
Άρθρο 23  Οργάνωση της διαδικασίας αδειοδότησης 
(άρθρο 6 Οδηγίας 2021/1187)
Άρθρο 24  Συντονισµός της διασυνοριακής διαδικασίας αδει-

οδότησης (άρθρο 7 Οδηγίας 2021/1187) 
Άρθρο 25  Δηµόσιες συµβάσεις σε διασυνοριακά έργα 
(άρθρο 8 Οδηγίας 2021/1187)
Άρθρο 26  Υποβολή εκθέσεων (άρθρο 10 Οδηγίας 2021/1187)
Άρθρο 27  Εξουσιοδοτικές διατάξεις  (παρ. 2 άρθρου 3 και

παρ. 4 άρθρου 5 Οδηγίας 2021/1187)
ΜΕΡΟΣ Γ’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ
Άρθρο 28  Μέτρα ρύθµισης της κυκλοφορίας λόγω εκτέλεσης

συγκοινωνιακών έργων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 52 Κώδικα
Οδικής Κυκλοφορίας

Άρθρο 29  Καθορισµός γεωγραφικών περιοχών και δικτύων τα-
κτικών υπεραστικών και αστικών γραµµών δηµοσίων οδικών µε-
ταφορών επιβατών - Προσθήκη παρ. 3 στο άρθρο 11 του  ν.
4974/2022

Άρθρο 30  Ενίσχυση περιφερειακών αερολιµένων - Τροποποί-
ηση παρ. 5 άρθρου 3 υποπαρ. Δ.9 παρ. Δ’ άρθρου 2 ν. 4336/2015

Άρθρο 31  Εγκατάσταση συσκευών φόρτισης ηλεκτρικών οχη-
µάτων σε αµαξοστάσια

Άρθρο 32  Παράταση προσωρινής ανάθεσης συγκοινωνιακού
έργου στον Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης  -
Τροποποίηση άρθρου 26 ν. 4482/2017

ΜΕΡΟΣ Δ’ 
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 33  Αύξηση διάρκειας της Σύµβασης Παραχώρησης µε-

ταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυµης Εταιρείας Ορ-
γανισµού Λιµένος Καβάλας

Άρθρο 34  Συντήρηση υποβρυχίων Πολεµικού Ναυτικού - Τρο-
ποποίηση παρ. 8 και 9 άρθρου 26 ν. 4258/2014

Άρθρο 35  Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από τον κρατικό
προϋπολογισµό µε σκοπό την κάλυψη µέρους του αυξηµένου κό-
στους των νοικοκυριών σε πληγείσες από φυσικές καταστροφές
περιοχές

Άρθρο 36  Ρυθµίσεις για τους προσωρινούς αναπληρωτές και
ωροµίσθιους εκπαιδευτικούς και µέλη Ειδικού Εκπαιδευτικού
Προσωπικού και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού της πρωτο-
βάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης για το σχολικό
έτος 2023-2024 - Τροποποίηση άρθρου 19 ν. 4283/2014

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 37  Έναρξη ισχύος
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ΜΕΡΟΣ Α’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ 2006/1/ΕΚ ΤΟΥ

ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ
18ΗΣ ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2006 ΓΙΑ ΤΗ ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΗΣΗ ΜΙΣΘΩ-

ΜΕΝΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ, ΧΩΡΙΣ ΟΔΗΓΟ ΣΤΙΣ 
ΟΔΙΚΕΣ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΕΣ ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ, ΟΠΩΣ

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΘΗΚΕ ΜΕ ΤΗΝ ΟΔΗΓΙΑ (ΕΕ) 2022/738 ΤΟΥ ΕΥ-
ΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ 

ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 6ΗΣ ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2022 ΚΑΙ ΡΥΘΜΙΣΗ ΘΕΜΑ-
ΤΩΝ ΠΟΥ ΑΦΟΡΟΥΝ ΣΤΗ ΜΙΣΘΩΣΗ ΟΧΗΜΑΤΩΝ ΣΤΙΣ ΟΔΙ-
ΚΕΣ ΕΜΠΟΡΕΥΜΑΤΙΚΕΣ ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ ΓΙΑ ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟ

ΤΡΙΤΩΝ ΚΑΙ ΓΙΑ ΙΔΙΟ ΛΟΓΑΡΙΑΣΜΟ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 1 
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η ενίσχυση της επιχειρησιακής ευε-
λιξίας των επιχειρήσεων που µεταφέρουν εµπορεύµατα για ίδιο
λογαριασµό ή για λογαριασµό τρίτων και η αύξηση της παραγω-
γικότητας και της ανταγωνιστικότητας των εν λόγω επιχειρή-
σεων.

Άρθρο 2 
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι, µέσω της επικαιροποιηµένης
ενσωµάτωσης της Οδηγίας 2006/1/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου 2006 «για τη
χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων χωρίς οδηγό στις οδικές
εµπορευµατικές µεταφορές» (L 33), όπως τροποποιήθηκε µε την
Οδηγία (ΕΕ) 2022/738 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 6ης Απριλίου 2022 (L 137), η αναµόρφωση των
οδικών εµπορευµατικών µεταφορών, παρέχοντας δυνατότητα δι-
ευρυµένης χρήσης µισθωµένων οχηµάτων, ιδίως µέσω της χρή-
σης οχηµάτων που έχουν µισθώσει επιχειρήσεις, από επιχειρή-
σεις εγκατεστηµένες στο έδαφος άλλου κράτους µέλους, εκτός
του κράτους µέλους εγκατάστασής τους, ώστε να καλύπτουν τη
βραχυπρόθεσµη αύξηση της ζήτησης ή να αντικαθιστούν οχή-
µατα ελαττωµατικά ή µε βλάβη.

Άρθρο 3 
Ορισµοί 

(άρθρο 1 Οδηγίας 2006/1/ΕΚ)

1. Για τους σκοπούς του παρόντος νοούνται ως:  
α) «όχηµα»: κάθε µηχανοκίνητο όχηµα, ρυµουλκούµενο όχηµα,

ηµιρυµουλκούµενο όχηµα ή σύνολο οχηµάτων (συνδυασµός οχη-
µάτων), που προορίζονται αποκλειστικά για τη µεταφορά εµπο-
ρευµάτων, 

β) «µισθωµένο όχηµα»: κάθε όχηµα το οποίο, επί πληρωµή και
για καθορισµένο χρονικό διάστηµα, τίθεται στη διάθεση επιχεί-
ρησης που πραγµατοποιεί οδικές εµπορευµατικές µεταφορές,
για λογαριασµό τρίτων ή για ίδιο λογαριασµό, βάσει σύµβασης
µε την επιχείρηση που διαθέτει τα οχήµατα, 

γ) «επιχειρήσεις εκµίσθωσης»: οι επιχειρήσεις εκµίσθωσης που
λειτουργούν σύµφωνα µε την υπ’ αρ. 16597/29.12.2010 κοινή
απόφαση των Υπουργών Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων και
Πολιτισµού και Τουρισµού (Β’ 2156, διόρθωση σφάλµατος Β’
263/2011), όπως εκάστοτε ισχύει.

2. Οι αναφορές σε κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης νο-
ούνται ως αναφορές και στα κράτη µέλη του Ευρωπαϊκού Οικο-
νοµικού Χώρου του ν. 2155/1993 (Α’ 104). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΧΡΗΣΙΜΟΠΟΙΗΣΗ ΜΙΣΘΩΜΕΝΩΝ ΟΧΗΜΑΤΩΝ 
ΑΠΟ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΙΣ ΕΓΚΑΤΕΣΤΗΜΕΝΕΣ ΣΤΗΝ

ΕΛΛΑΔΑ Ή ΣΕ ΑΛΛΟ ΚΡΑΤΟΣ ΜΕΛΟΣ 
ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΑΪΚΗΣ ΕΝΩΣΗΣ

Άρθρο 4  
Χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων σε ελληνικό

έδαφος από επιχειρήσεις άλλων κρατών µελών
(άρθρο 2 Οδηγίας 2006/1/ΕΚ)

1. Επιτρέπεται να χρησιµοποιούνται στο ελληνικό έδαφος οχή-
µατα που έχουν µισθώσει επιχειρήσεις εγκατεστηµένες στο έδα-
φος άλλου κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εφόσον: 

α) το όχηµα έχει λάβει άδεια κυκλοφορίας ή έχει τεθεί σε κυ-
κλοφορία σύµφωνα µε τη νοµοθεσία οποιουδήποτε κράτους µέ-
λους και, κατά περίπτωση, χρησιµοποιείται σύµφωνα µε τους
Κανονισµούς (ΕΚ) 1071/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου της 21ης Οκτωβρίου 2009 σχετικά µε τη θέσπιση
κοινών κανόνων όσον αφορά τους όρους που πρέπει να πληρού-
νται για την άσκηση του επαγγέλµατος του οδικού µεταφορέα
και για την κατάργηση της Οδηγίας 96/26/ΕΚ του Συµβουλίου (L
300) και (ΕΚ) 1072/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 21ης Οκτωβρίου 2009 για τους κοινούς κανόνες
πρόσβασης στην αγορά διεθνών οδικών εµπορευµατικών µετα-
φορών (L 300), 

β) η σύµβαση αφορά µόνο στη διάθεση οχήµατος χωρίς οδηγό
και δεν συνοδεύεται από σύµβαση παροχής υπηρεσιών, η οποία
συνοµολογείται µε την ίδια επιχείρηση και αφορά στον οδηγό ή
το βοηθητικό προσωπικό, 

γ) το µισθωµένο όχηµα, κατά τη διάρκεια της περιόδου µίσθω-
σης, βρίσκεται στην αποκλειστική διάθεση της επιχείρησης που
το χρησιµοποιεί, και 

δ) το µισθωµένο όχηµα οδηγείται από το ίδιο το προσωπικό
της επιχείρησης που το χρησιµοποιεί.

2. Η τήρηση των όρων των περ. α) έως δ) της παρ. 1 αποδει-
κνύεται µε την επίδειξη των ακόλουθων εγγράφων σε έντυπη ή
ηλεκτρονική µορφή, τα οποία βρίσκονται επί του οχήµατος: 

α) σύµβαση µίσθωσης του οχήµατος ή επικυρωµένο απόσπα-
σµα αυτής της σύµβασης, που περιέχει ιδίως το όνοµα του εκµι-
σθωτή, το όνοµα του µισθωτή, την ηµεροµηνία και τη διάρκεια
της σύµβασης, καθώς και τα στοιχεία του οχήµατος και

β) εφόσον ο οδηγός δεν είναι εκείνος που µισθώνει το όχηµα,
σύµβαση εργασίας του οδηγού ή επικυρωµένο απόσπασµα της
σύµβασης αυτής, που περιέχει ιδίως το όνοµα του εργοδότη, το
όνοµα του υπαλλήλου, την ηµεροµηνία και τη διάρκεια της σύµ-
βασης εργασίας ή πρόσφατη απόδειξη καταβολής µισθού. 

3. Κατά περίπτωση, τα έγγραφα που αναφέρονται στις περ. α)
και β) της παρ. 2 µπορούν να αντικαθίστανται από αντίστοιχο έγ-
γραφο που εκδίδουν οι αρµόδιες αρχές του κράτους µέλους
εγκατάστασης της µισθώτριας επιχείρησης. Για τις µισθώσεις
των άρθρων 5 και 6 που καταρτίζουν επιχειρήσεις εγκατεστηµέ-
νες στην Ελλάδα ως µισθώτριες, το έγγραφο της περ. α) της παρ.
2 αντικαθίσταται από τη βεβαίωση γνωστοποίησης του άρθρου
10. 

Άρθρο 5 
Χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων από ελληνικές µετα-

φορικές επιχειρήσεις για λογαριασµό τρίτων
(παρ. 1 και περ. α), β) και γ) παρ. 2 άρθρου 3 Οδηγίας

2006/1/ΕΚ)

1. Μεταφορικές επιχειρήσεις που είναι εγκατεστηµένες στην
Ελλάδα µπορούν να χρησιµοποιούν µισθωµένα οχήµατα για οδι-
κές εµπορευµατικές µεταφορές για λογαριασµό τρίτων, µε τους
ίδιους όρους που ισχύουν για τα οχήµατα που τους ανήκουν,
εφόσον πληρούνται οι όροι του άρθρου 4.

2. Όταν το µισθωµένο όχηµα έχει λάβει άδεια κυκλοφορίας ή
έχει τεθεί σε κυκλοφορία σύµφωνα µε τη νοµοθεσία άλλου κρά-
τους µέλους, τότε: 

α) Το µισθωµένο όχηµα µπορεί να χρησιµοποιείται σε ελληνικό
έδαφος µόνο για περίοδο δύο (2) διαδοχικών µηνών, εντός οποι-
ουδήποτε δεδοµένου ηµερολογιακού έτους. Η χρησιµοποίηση
του οχήµατος µπορεί να γίνεται από την ίδια µεταφορική επιχεί-
ρηση. Η διάρκεια της σύµβασης µίσθωσης δεν µπορεί να υπερ-
βαίνει το χρονικό όριο των δύο (2) µηνών. 

β) Η επιχείρηση µπορεί να χρησιµοποιεί αριθµό µισθωµένων
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οχηµάτων που δεν υπερβαίνει το είκοσι πέντε τοις εκατό (25%)
του στόλου φορτηγών οχηµάτων που βρίσκεται στη διάθεση της
επιχείρησης, σύµφωνα µε την περ. ζ) της παρ. 1 του άρθρου 5
του Κανονισµού (ΕΚ) 1071/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου, της 21ης Οκτωβρίου 2009, σχετικά µε τη θέ-
σπιση κοινών κανόνων όσον αφορά τους όρους που πρέπει να
πληρούνται για την άσκηση του επαγγέλµατος του οδικού µετα-
φορέα (L 300), την ηµέρα κατά την οποία η επιχείρηση αρχίζει να
χρησιµοποιεί το µισθωµένο όχηµα. Στην περίπτωση µεταφορικής
επιχείρησης, η οποία έχει συνολικό στόλο µεγαλύτερο του ενός
(1) και µικρότερο των τεσσάρων (4) οχηµάτων, επιτρέπεται η χρη-
σιµοποίηση ενός τέτοιου οχήµατος. Ο ελάχιστος αριθµός, σύµ-
φωνα µε την παρούσα, αναφέρεται στον στόλο φορτηγών
οχηµάτων που βρίσκεται στη διάθεση της µεταφορικής επιχείρη-
σης µε βάση τα οχήµατα που έχουν λάβει άδεια κυκλοφορίας ή
έχουν τεθεί σε κυκλοφορία σύµφωνα µε την ελληνική νοµοθεσία. 

3. Για το µισθωµένο όχηµα εκδίδεται από την αρµόδια Διεύ-
θυνση Μεταφορών και Επικοινωνιών της οικείας Περιφέρειας επι-
κυρωµένο γνήσιο αντίγραφο της ενωσιακής άδειας που έχει
εκδοθεί προς τη µεταφορική επιχείρηση, σύµφωνα µε τον Κανο-
νισµό (ΕΚ) 1072/2009, στο οποίο αναγράφεται ο αριθµός κυκλο-
φορίας του οχήµατος. Η ισχύς του επικυρωµένου γνήσιου
αντιγράφου είναι ίση µε τη διάρκεια της σύµβασης µίσθωσης. 

Άρθρο 6 
Χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων από ελληνικές επιχει-

ρήσεις για µεταφορές για ίδιο λογαριασµό 
(παρ. 1 και περ. δ) παρ. 2 άρθρου 3 Οδηγίας 2006/1/ΕΚ)

1. Οι επιχειρήσεις και οι επαγγελµατίες που ασκούν επιχείρηση
ή επάγγελµα στην Ελλάδα, µπορούν να χρησιµοποιούν µισθω-
µένα οχήµατα για να πραγµατοποιούν οδικές εµπορευµατικές µε-
ταφορές για ίδιο λογαριασµό και µε τους ίδιους όρους που
ισχύουν για τα οχήµατα που τους ανήκουν, εφόσον:

α) το µισθωµένο όχηµα έχει λάβει άδεια κυκλοφορίας στην Ελ-
λάδα ως φορτηγό δηµοσίας ή ιδιωτικής χρήσης, 

β) πληρούνται οι όροι των περ. β), γ) και δ) της παρ. 1 και της
παρ. 2 του άρθρου 4. 

2. Για την εφαρµογή του παρόντος, σε ό,τι αφορά στη µετα-
φορά επικίνδυνων προϊόντων, τα φορτηγά οχήµατα εµπίπτουν
στην κατηγορία µέτρησης εκποµπών ρύπων «EURO ΙV» ή µετα-
γενέστερη αυτής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΜΙΣΘΩΣΗ - ΕΚΜΙΣΘΩΣΗ - ΣΥΜΒΑΣΗ 

ΜΙΣΘΩΣΗΣ ΟΧΗΜΑΤΩΝ

Άρθρο 7 
Μίσθωση οχηµάτων των δήµων 

και των επιχειρήσεων των δήµων

Οι µη µεταφορικές επιχειρήσεις και οι επαγγελµατίες µη µετα-
φορείς που ασκούν επιχείρηση ή επάγγελµα στην Ελλάδα µπο-
ρούν να µισθώνουν, υπό την επιφύλαξη του ενωσιακού δικαίου,
φορτηγά οχήµατα των δήµων, καθώς και των ανωνύµων εται-
ρειών και επιχειρήσεων αυτών. Το φορτηγό όχηµα που µισθώνε-
ται πρέπει να είναι κατάλληλο για την εξυπηρέτηση του µεταφο-
ρικού έργου του µισθωτή. Τα φορτηγά οχήµατα χρησιµοποι-
ούνται αποκλειστικά για την εκτέλεση έργου που έχει αναθέσει
ο εκµισθωτής στον µισθωτή, εφόσον η µίσθωση του οχήµατος,
οι όροι της µίσθωσης, καθώς και το ύψος του µισθώµατος προ-
βλέπονται στους όρους ανάθεσης του έργου. 

Άρθρο 8  
Εκµίσθωση οχηµάτων από ελληνικές επιχειρήσεις

1. Οι µεταφορικές επιχειρήσεις που είναι εγκατεστηµένες στην
Ελλάδα µπορούν να εκµισθώνουν τα οχήµατα που διαθέτουν και
για τα οποία έχει χορηγηθεί άδεια Φορτηγού Δηµοσίας Χρήσης
ή ανεξάρτητη άδεια ρυµουλκούµενου, σε επιχειρήσεις, µεταφο-
ρικές ή µη, ή επαγγελµατίες µε εγκατάσταση στην Ελλάδα ή σε

άλλα κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.   
2. Οι µη µεταφορικές επιχειρήσεις και οι επαγγελµατίες µη µε-

ταφορείς µε εγκατάσταση στην Ελλάδα µπορούν να εκµισθώνουν
τα οχήµατα που διαθέτουν και για τα οποία έχει χορηγηθεί άδεια
Φορτηγού Ιδιωτικής Χρήσης ή ανεξάρτητη άδεια ρυµουλκούµε-
νου, σε επιχειρήσεις µη µεταφορικές ή επαγγελµατίες µε εγκα-
τάσταση στην Ελλάδα.

Άρθρο 9 
Εκµίσθωση φορτηγών ιδιωτικής χρήσης 

από επιχειρήσεις εκµίσθωσης

1. Επιχειρήσεις µη µεταφορικές και επαγγελµατίες µη µεταφο-
ρείς που ασκούν επιχείρηση ή επάγγελµα στην Ελλάδα, καθώς
και φυσικά και νοµικά πρόσωπα και ενώσεις προσώπων χωρίς νο-
µική προσωπικότητα που δεν ασκούν επιχείρηση ή επάγγελµα,
µπορούν να µισθώνουν φορτηγά αυτοκίνητα ιδιωτικής χρήσης µε
µέγιστη αποδεκτή µάζα φορτωµένου οχήµατος (ΜΑΜΦΟ) έως
και τρεισήµισι (3,5) τόνους, από επιχειρήσεις εκµίσθωσης που
λειτουργούν σύµφωνα µε την υπ’  αρ. 16597/2010 κοινή απόφαση
των Υπουργών Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων και Πολιτι-
σµού και Τουρισµού (Β’ 2156), όπως εκάστοτε ισχύει, για την εξυ-
πηρέτηση της επιχείρησης ή του επαγγέλµατος ή των ιδιωτικών
µεταφορικών αναγκών τους, αντίστοιχα, µε τις προϋποθέσεις των
περ. β), γ) και δ) της παρ. 1 του άρθρου 4 αναλόγως εφαρµοζό-
µενες, τόσο για επιχειρήσεις και επαγγελµατίες, όσο και για ιδιώ-
τες.

2. Οι επιχειρήσεις εκµίσθωσης µπορούν να εκµισθώνουν στα
πρόσωπα της παρ. 1, φορτηγά αυτοκίνητα ιδιωτικής χρήσης µε
ΜΑΜΦΟ, έως και τρεισήµισι (3,5) τόνους, που τους ανήκουν ή τα
έχουν µισθώσει από εταιρείες χρηµατοδοτικής µίσθωσης, σύµ-
φωνα µε τους όρους λειτουργίας τους.

3. Η εκµίσθωση των φορτηγών ιδιωτικής χρήσης από τις επι-
χειρήσεις εκµίσθωσης γίνεται µε τις εξής προϋποθέσεις:

α) τα φορτηγά ιδιωτικής χρήσης να έχουν τεθεί σε κυκλοφορία
στο όνοµα της επιχείρησης εκµίσθωσης, 

β) στο έντυπο της άδειας κυκλοφορίας των φορτηγών ιδιωτι-
κής χρήσης, στο πεδίο των παρατηρήσεων, αναγράφεται:

«Φορτηγό Ιδιωτικής Χρήσης επιχείρησης εκµίσθωσης αυτοκι-
νήτων».

Άρθρο 10  
Κατάρτιση και γνωστοποίηση της σύµβασης µίσθωσης 

1. Για τις µισθώσεις του παρόντος καταρτίζεται σύµβαση µί-
σθωσης που περιέχει, τουλάχιστον, το όνοµα του εκµισθωτή, το
όνοµα του µισθωτή, την ηµεροµηνία και τη διάρκεια της σύµβα-
σης, καθώς και τα στοιχεία του οχήµατος. 

2. Για τις µισθώσεις των άρθρων 5 και 6 που καταρτίζονται από
επιχείρηση εγκατεστηµένη στην Ελλάδα ως µισθώτρια, η σύµ-
βαση µίσθωσης γνωστοποιείται στην αρµόδια Διεύθυνση Μετα-
φορών και Επικοινωνιών της Περιφέρειας της έδρας της µισθώτ-
ριας, πριν από την ηµεροµηνία έναρξης της µίσθωσης. Η αρµόδια
υπηρεσία χορηγεί βεβαίωση γνωστοποίησης. Η πρόωρη λύση
της σύµβασης µίσθωσης για οποιονδήποτε λόγο γνωστοποιείται
επίσης στην ίδια κατά τόπον αρµόδια υπηρεσία, εντός πέντε (5)
εργασίµων ηµερών, από την ηµέρα της λύσης. Αν λυθεί πρόωρα
η σύµβαση µίσθωσης, η µισθώτρια καταθέτει στην αρµόδια υπη-
ρεσία τα γνήσια επικυρωµένα αντίγραφα της ενωσιακής άδειας
που είχαν εκδοθεί για το όχηµα. 

3. Η σύµβαση που καταρτίζεται για τις µισθώσεις του παρό-
ντος γνωστοποιείται στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων,
σύµφωνα µε τον Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας  ν. 4987/2022,
Α’ 206). 

Άρθρο 11 
Γνωστοποιήσεις σε περίπτωση εκµίσθωσης ελληνικού οχή-

µατος στο εξωτερικό

1. Για τις µισθώσεις που καταρτίζονται ανάµεσα σε µεταφορική
επιχείρηση εγκατεστηµένη στην Ελλάδα, ως εκµισθώτρια, και επι-
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χείρηση εγκατεστηµένη σε άλλο κράτος µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ως µισθώτρια, και αφορούν όχηµα που έχει λάβει άδεια
κυκλοφορίας ή έχει τεθεί σε κυκλοφορία στην Ελλάδα, η σύµ-
βαση µίσθωσης γνωστοποιείται από την εκµισθώτρια στην αρµό-
δια Διεύθυνση Μεταφορών και Επικοινωνιών της Περιφέρειας
της έδρας του οχήµατος, τουλάχιστον πέντε (5) εργάσιµες ηµέ-
ρες πριν από την ηµεροµηνία έναρξης της µίσθωσης. Η πρόωρη
λύση της σύµβασης µίσθωσης γνωστοποιείται στην ίδια υπηρε-
σία εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από την ηµέρα της λύσης.
Μαζί µε την αίτηση υποβάλλεται η σύµβαση µίσθωσης που κα-
ταρτίστηκε, από την οποία προκύπτουν τα στοιχεία της περ. α)
της παρ. 2 του άρθρου 4 και, αν συντρέχει περίπτωση, το επικυ-
ρωµένο γνήσιο αντίγραφο ενωσιακής άδειας που έχει εκδοθεί για
το όχηµα µε βάση την ενωσιακή άδεια της µισθώτριας, το οποίο
ακυρώνεται.

2. Η αρµόδια υπηρεσία καταχωρίζει στο Εθνικό Μητρώο Με-
ταφορικών Επιχειρήσεων του άρθρου 9 του ν. 3887/2010 (Α’ 174)
τον αριθµό κυκλοφορίας του οχήµατος που εκµισθώνεται, την
ηµεροµηνία έναρξης και την ηµεροµηνία λήξης της σύµβασης µί-
σθωσης, σύµφωνα µε την περ. α’ της παρ. 2 του άρθρου 4 και το
κράτος µέλος εγκατάστασης της µισθώτριας. Κατά τη διάρκεια
της σύµβασης µίσθωσης το όχηµα δεν προσµετράται στον
αριθµό των οχηµάτων που διαθέτει η µεταφορική επιχείρηση
σύµφωνα µε την περ. ε) της παρ. 1 του άρθρου 5 του Κανονισµού
(ΕΚ) 1071/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 21ης Οκτωβρίου 2009 «σχετικά µε τη θέσπιση κοινών
κανόνων όσον αφορά τους όρους που πρέπει να πληρούνται για
την άσκηση του επαγγέλµατος του οδικού µεταφορέα και για την
κατάργηση της οδηγίας 96/26/ΕΚ του Συµβουλίου» (L 300), ο
οποίος διατίθεται στις αρµόδιες αρχές σύµφωνα µε το άρθρο 16
αυτού.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΑΝΤΑΛΛΑΓΗ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗ

ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΑ - ΔΙΑΤΗΡΟΥΜΕΝΟΙ ΚΑΝΟΝΕΣ 

Άρθρο 12 
Ανταλλαγή πληροφοριών και διοικητική συνεργασία 

(άρθρο 3α Οδηγίας 2006/1)

1. Οι κατά τόπον αρµόδιες Διευθύνσεις Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών των Περιφερειών καταχωρίζουν στο Εθνικό Μητρώο
Μεταφορικών Επιχειρήσεων (ΕΜΜΕ) τον αριθµό κυκλοφορίας µι-
σθωµένου οχήµατος, το οποίο χρησιµοποιείται από επιχείρηση
εγκατεστηµένη στην Ελλάδα που δραστηριοποιείται στις οδικές
εµπορευµατικές µεταφορές για λογαριασµό τρίτων. Καταχωρί-
ζουν επίσης την ηµεροµηνία έναρξης και την ηµεροµηνία λήξης
της σύµβασης µίσθωσης, σύµφωνα µε την περ. α) της παρ. 2 του
άρθρου 4 και τη χώρα ταξινόµησης του οχήµατος, αν το όχηµα
που µισθώνεται έχει τεθεί σε κυκλοφορία σε άλλο κράτος µέλος
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

2. Οι κατά τόπον αρµόδιες Διευθύνσεις Μεταφορών και Επι-
κοινωνιών των Περιφερειών συνεργάζονται στενά µε τις αρµόδιες
αρχές των άλλων κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και πα-
ρέχουν αµελλητί και σε αµοιβαία βάση συνδροµή και κάθε σχε-
τική πληροφορία, προκειµένου να διευκολύνουν την εφαρµογή
του παρόντος. Η Υπηρεσία Υποστήριξης Πληροφορικής και Ηλε-
κτρονικών Συστηµάτων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών ορίζεται ως το εθνικό σηµείο επαφής, αρµόδιο για την
εξασφάλιση της συνεργασίας και της ανταλλαγής πληροφοριών,
µεταξύ των αρµόδιων Διευθύνσεων Μεταφορών και Επικοινωνιών
των Περιφερειών, και των αρµόδιων αρχών των άλλων κρατών
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και την παροχή πρόσβασης στα
δεδοµένα του ΕΜΜΕ στις αρµόδιες αρχές.

3. Η ανταλλαγή των πληροφοριών της παρ. 1 διενεργείται από
τις κατά τόπον αρµόδιες Διευθύνσεις Μεταφορών και Επικοινω-
νιών των Περιφερειών, µέσω του Ευρωπαϊκού Μητρώου Επιχει-
ρήσεων Οδικών Μεταφορών («ERRU»), όπως ορίζεται στον
εκτελεστικό Κανονισµό (ΕΕ) 2016/480 της Επιτροπής της 1ης
Απρίλιου 2016, για τη θέσπιση κοινών κανόνων όσον αφορά τη
διασύνδεση των εθνικών ηλεκτρονικών µητρώων των επιχειρή-

σεων οδικών µεταφορών (L 87). 
4. Οι πληροφορίες που παρέχονται χρησιµοποιούνται µόνο για

τα θέµατα που ζητήθηκαν. H επεξεργασία δεδοµένων προσωπι-
κού χαρακτήρα διενεργείται αποκλειστικά για τους σκοπούς του
παρόντος και γίνεται σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης
Απριλίου 2016 (Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµέ-
νων, L 119) και τον ν. 4624/2019 (Α’ 137). Υπεύθυνοι επεξεργα-
σίας για την επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα
ορίζονται οι κατά τόπον αρµόδιες Διευθύνσεις Μεταφορών και
Επικοινωνιών των Περιφερειών και οι αρχές ελέγχου της παρ. 8
που πραγµατοποιούν επεξεργασία δεδοµένων σύµφωνα µε τα
άρθρα 10, 11 και 12, καθώς και µε την απόφαση που εκδίδεται
κατ’ εξουσιοδότηση της παρ. 1 του άρθρου 14 του παρόντος. 

5. Η αµοιβαία διοικητική συνεργασία και συνδροµή παρέχονται
δωρεάν. 

6. Η αίτηση για πληροφορίες δεν εµποδίζει τις κατά τόπον αρ-
µόδιες Διευθύνσεις Μεταφορών και Επικοινωνιών των Περιφε-
ρειών να λαµβάνουν µέτρα για τη διερεύνηση και την αποτροπή
εικαζόµενων παραβιάσεων των κανόνων που απορρέουν από τον
παρόντα.

7. Η επεξεργασία των δεδοµένων της παρ. 1 γίνεται σύµφωνα
µε τις απαιτήσεις για τις πληροφορίες της περ. ζ) της παρ. 2 του
άρθρου 16 του Κανονισµού (ΕΚ) 1071/2009 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 21ης Οκτωβρίου 2009 «σχε-
τικά µε τη θέσπιση κοινών κανόνων όσον αφορά τους όρους που
πρέπει να πληρούνται για την άσκηση του επαγγέλµατος του οδι-
κού µεταφορέα και για την κατάργηση της οδηγίας 96/26/ΕΚ του
Συµβουλίου» (L 300), όπως προσδιορίζονται στο τρίτο και πέµπτο
εδάφιο της παρ. 2 και στις παρ. 3 και 4 του άρθρου 16 αυτού. 

8. Τα δεδοµένα της παρ. 1 καταχωρίζονται στο ΕΜΜΕ και είναι
προσβάσιµα στις αρχές ελέγχου του άρθρου 2 του ν. 3446/2006
(Α’ 49) και του άρθρου 21 της υπό στοιχεία Φ451/107877/8.4.2022
κοινής απόφασης των Υπουργών Ανάπτυξης και Επενδύσεων,
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Προστασίας του Πολίτη
και Υποδοµών και Μεταφορών (Β’ 1765), όπως εκάστοτε ισχύει,
κατά τη διάρκεια καθ’ οδόν ελέγχων, σύµφωνα µε τις εκτελεστι-
κές πράξεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής που εκδίδονται κατά την
παρ. 8 του άρθρου 3α της Οδηγίας 2006/1/ΕΚ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου 2006, «για
τη χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων χωρίς οδηγό στις οδι-
κές εµπορευµατικές µεταφορές» (L 33). 

Άρθρο 13
Διατηρούµενοι κανόνες

(άρθρο 5 Οδηγίας 2006/1)

Με την επιφύλαξη των άρθρων 4, 5 και 6, δεν θίγεται η εφαρ-
µογή των κανόνων που αφορούν: 

α) στην οργάνωση της αγοράς των οδικών εµπορευµατικών µε-
ταφορών για λογαριασµό τρίτων και για ίδιο λογαριασµό, και
ιδίως την εφαρµογή των κανόνων για την πρόσβαση στην αγορά
και για τις ποσοστώσεις όσον αφορά το δυναµικό των οδικών
εµπορευµατικών µεταφορών,

β) τις τιµές και τους όρους µεταφοράς στις οδικές εµπορευ-
µατικές µεταφορές, 

γ) τη διαµόρφωση των τιµών µίσθωσης, 
δ) την εισαγωγή των οχηµάτων και
ε) τους όρους πρόσβασης στη δραστηριότητα ή στο επάγ-

γελµα του εκµισθωτή οδικών οχηµάτων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 

Άρθρο 14 
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών και
του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού µπορούν να τροπο-
ποιούνται οι όροι του άρθρου 5 για τη χρησιµοποίηση από µετα-
φορικές επιχειρήσεις, σε ελληνικό έδαφος, µισθωµένων οχηµά-
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των που έχουν λάβει άδεια κυκλοφορίας ή έχουν τεθεί σε κυκλο-
φορία σύµφωνα µε τη νοµοθεσία άλλου κράτους µέλους, στο
πλαίσιο του άρθρου 3 της Οδηγίας 2006/1/ΕΚ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου 2006 «για
τη χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων χωρίς οδηγό στις οδι-
κές εµπορευµατικές µεταφορές» (L 33).

2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών µπο-
ρεί να τροποποιούνται η διαδικασία γνωστοποίησης της σύµβα-
σης µίσθωσης στις Διευθύνσεις Μεταφορών και Επικοινωνιών
των Περιφερειών του άρθρου 10 και τα δεδοµένα που καταχωρί-
ζονται στο Εθνικό Μητρώο Μεταφορικών Επιχειρήσεων, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 12.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Τουρισµού µπορούν να ρυθµίζονται θέµατα εκµίσθωσης
φορτηγών οχηµάτων, χωρίς οδηγό, από τις επιχειρήσεις εκµί-
σθωσης που αναφέρονται στο άρθρο 9 και να προστίθεται η δυ-
νατότητα εκµίσθωσης οχηµάτων µεταφοράς εµπορευµάτων και
άλλων κατηγοριών.

4. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κα-
θορίζονται οι προϋποθέσεις και τα δικαιολογητικά για την έκδοση
της βεβαίωσης γνωστοποίησης της παρ. 2 του άρθρου 10 και το
περιεχόµενό της.

Άρθρο 15 
Καταργούµενες διατάξεις

Από τη θέση σε ισχύ του παρόντος καταργείται η παρ. ΙΕ’ του
άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222), περί ενσωµάτωσης
της Οδηγίας 2006/1/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου 2006 «για τη χρησιµοποίηση µι-
σθωµένων οχηµάτων χωρίς οδηγό στις οδικές εµπορευµατικές
µεταφορές» (L 33).

ΜΕΡΟΣ Β’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ 

ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2021/1187 ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ 
ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 7ΗΣ
ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 ΠΕΡΙ ΜΕΤΡΩΝ ΕΞΟΡΘΟΛΟΓΙΣΜΟΥ

ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΤΗΣ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ ΤΟΥ 
ΔΙΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΔΙΚΤΥΟΥ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΕΙΣΑΓΩΓΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 16
Σκοπός

(άρθρο 1 Οδηγίας 2021/1187)

Σκοπός του παρόντος είναι η έγκαιρη ολοκλήρωση των έργων
που αφορούν στην υλοποίηση του Διευρωπαϊκού Δικτύου Μετα-
φορών (ΔΕΔ-Μ), στο πλαίσιο που θέτει ο Κανονισµός (ΕΕ)
1315/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 11ης Δεκεµβρίου 2013, περί των προσανατολισµών της Ένω-
σης για την ανάπτυξη του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών (L
348).

Άρθρο 17
Αντικείµενο

(άρθρο 1 Οδηγίας 2021/1187)

Αντικείµενο του παρόντος είναι:
α) η οργάνωση και αποσαφήνιση των διαδικασιών αδειοδότη-

σης που απαιτούνται για την έγκριση της υλοποίησης,
αα) των έργων που αποτελούν µέρος προκαθορισµένων τµη-

µάτων διασυνοριακών συνδέσεων και ελλείποντα τµήµατα του
κεντρικού διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών, όπως αυτά παρα-
τίθενται στο Παράρτηµα της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/1187 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2021
«περί µέτρων εξορθολογισµού για την προώθηση της υλοποί-
ησης του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών (ΔΕΔ-Μ)» (L 258), 

αβ) άλλων έργων στους διαδρόµους του κεντρικού δικτύου,

όπως προσδιορίζονται σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 44
του Κανονισµού 1315/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
του Συµβουλίου, της 11ης Δεκεµβρίου 2013, περί των προσανα-
τολισµών της Ένωσης για την ανάπτυξη του διευρωπαϊκού δι-
κτύου µεταφορών (L 348), µε συνολικό κόστος άνω των τριακο-
σίων εκατοµµυρίων (300.000.000) ευρώ,

β) ο καθορισµός της εντεταλµένης αρχής, η οποία πρόκειται
να διευκολύνει την αποτελεσµατική εποπτεία και τη διεκπεραί-
ωση των διαδικασιών αδειοδότησης των έργων αυτών, διαρθρω-
µένη στα επιµέρους στάδια αυτής,               

γ) ο συντονισµός της διασυνοριακής διαδικασίας αδειοδότη-
σης και 

δ) η ρύθµιση θεµάτων σχετικά µε τη διαδικασία σύναψης δη-
µοσίων συµβάσεων διασυνοριακών έργων που εµπίπτουν στο
πεδίο εφαρµογής του, σύµφωνα µε το άρθρο 25. 

Άρθρο 18
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 1 Οδηγίας 2021/1187)

1. Ο παρών δεν εφαρµόζεται σε έργα: α) για τα οποία οι διαδι-
κασίες περιβαλλοντικής αδειοδότησης άρχισαν πριν τη 10η Αυ-
γούστου 2023 ή β) που αφορούν αποκλειστικά στις τηλεµατικές
εφαρµογές, τις νέες τεχνολογίες και την καινοτοµία, κατά τα
άρθρα 31 και 33 του Κανονισµού (ΕΕ) 1315/2013 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 11ης Δεκεµβρίου
2013, περί των προσανατολισµών της Ένωσης για την ανάπτυξη
του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών.

2. α) Το άρθρο 25 εφαρµόζεται σε συµβάσεις για τις οποίες η
προκήρυξη διαγωνισµού απεστάλη ή, αν δεν προβλέπεται προ-
κήρυξη διαγωνισµού, για τις οποίες η αναθέτουσα αρχή ή ο ανα-
θέτων φορέας κίνησε τη διαδικασία σύναψης της σύµβασης,
µετά τη 10η Αυγούστου 2023.

β) Το άρθρο 25 δεν εφαρµόζεται σε κοινό φορέα που έχει συ-
σταθεί πριν την 9η Αυγούστου 2021.

3. Από την παρ. 1 εξαιρούνται τα έργα του Παραρτήµατος της
Οδηγίας (ΕΕ) 2021/1187 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 7ης Ιουλίου 2021 «περί µέτρων εξορθολογισµού
για την προώθηση της υλοποίησης του διευρωπαϊκού δικτύου µε-
ταφορών (ΔΕΔ-Μ)» (L 258).  

Άρθρο 19
Ορισµοί

(άρθρο 2 Οδηγίας 2021/1187)

Για τους σκοπούς του παρόντος, ισχύουν οι ακόλουθοι ορι-
σµοί:

1. «απόφαση έγκρισης»: η απόφαση που εκδίδεται από τον
προϊστάµενο της εντεταλµένης αρχής, εφόσον πληρούνται οι
προϋποθέσεις των άρθρων 45 και 49 του ν. 4412/2016 (Α’ 147)
και του άρθρου 29 του  ν. 4413/2016 (Α’ 148), η οποία καθορίζει
αν ο φορέας προώθησης έργου δικαιούται να εκτελέσει το έργο
στη συγκεκριµένη γεωγραφική περιοχή και δεν θίγει τις αποφά-
σεις που λαµβάνονται κατόπιν προσφυγής ενώπιον διοικητικής
αρχής ή δικαστηρίου,

2. «διαδικασία αδειοδότησης»: η διαδικασία που ακολουθείται
σε κάθε έργο που εµπίπτει στο πεδίο εφαρµογής του άρθρου 18,
προκειµένου να λάβει την απόφαση έγκρισης, µε εξαίρεση τον
πολεοδοµικό ή χωροταξικό σχεδιασµό, τις διαδικασίες που σχε-
τίζονται µε την ανάθεση δηµόσιων συµβάσεων και τα µέτρα που
λαµβάνονται σε στρατηγικό επίπεδο και που δεν παραπέµπουν
σε συγκεκριµένο έργο, όπως η στρατηγική περιβαλλοντική εκτί-
µηση, ο δηµοσιονοµικός σχεδιασµός, καθώς και τα εθνικά ή πε-
ριφερειακά σχέδια µεταφορών, όπως περιγράφεται στο άρθρο
23, 

3. «έργο»: η πρόταση κατασκευής, προσαρµογής ή τροποποί-
ησης ορισµένου τµήµατος της υποδοµής µεταφορών, η οποία
στοχεύει στη βελτίωση της χωρητικότητας, της ασφάλειας και
της αποτελεσµατικότητας της εν λόγω υποδοµής και της οποίας
η εκτέλεση απαιτεί απόφαση έγκρισης,

4. «διασυνοριακό έργο»: το έργο που καλύπτει ένα διασυνο-

4224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ριακό τµήµα µεταξύ δύο (2) ή περισσοτέρων κρατών µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης,

5. «φορέας προώθησης έργου»: ο αιτών έγκριση για υλοποί-
ηση έργου ή η δηµόσια αρχή που αναλαµβάνει την πρωτοβουλία
για ένα έργο,

6. «εντεταλµένη αρχή»: η αρχή η οποία, σύµφωνα µε την παρ.
1 του άρθρου 21, αποτελεί το σηµείο επαφής για τον φορέα προ-
ώθησης του έργου και η οποία διευκολύνει την αποτελεσµατική
και διαρθρωµένη διεκπεραίωση των διαδικασιών αδειοδότησης,
σύµφωνα µε τον παρόντα,

7. «κοινή αρχή»: αρχή που ιδρύεται µε αµοιβαία συµφωνία δύο
(2) ή περισσοτέρων κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
να διευκολύνει τις διαδικασίες αδειοδότησης διασυνοριακών
έργων, συµπεριλαµβανοµένων των κοινών αρχών που συστάθη-
καν από εντεταλµένες αρχές, εξουσιοδοτηµένες προς τούτο από
τα κράτη µέλη.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΝΣΩΜΑΤΩΣΗ ΣΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑ 

ΤΗΣ ΟΔΗΓΙΑΣ (ΕΕ) 2021/1187 ΤΟΥ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ
ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ ΚΑΙ ΤΟΥ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟΥ ΤΗΣ 7ΗΣ
ΙΟΥΛΙΟΥ 2021 ΠΕΡΙ ΜΕΤΡΩΝ ΕΞΟΡΘΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 

ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΩΘΗΣΗ ΤΗΣ ΥΛΟΠΟΙΗΣΗΣ 
ΤΟΥ ΔΙΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΔΙΚΤΥΟΥ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ 

Άρθρο 20
Καθεστώς προτεραιότητας

(άρθρο 3 Οδηγίας 2021/1187)

1. Οι αρµόδιες υπηρεσίες, συµπεριλαµβανοµένης της εντεταλ-
µένης αρχής της παρ. 1 του άρθρου 21, που εµπλέκονται στη δια-
δικασία αδειοδότησης, εξαιρούµενης της αρµόδιας δικαστικής
αρχής, υλοποιούν κατά προτεραιότητα τις ενέργειες που αφο-
ρούν στα έργα του άρθρου 17.

2. Με την επιφύλαξη των στόχων, των απαιτήσεων και των προ-
θεσµιών του παρόντος, έργα που υπάγονται σε ειδικότερες δια-
δικασίες αδειοδότησης και εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του
παρόντος, υλοποιούνται βάσει των διαδικασιών αυτών. 

3. Το παρόν εφαρµόζεται µε την επιφύλαξη δηµοσιονοµικών
διατάξεων και περιορισµών.

Άρθρο 21
Εντεταλµένη αρχή

(άρθρο 4 Οδηγίας 2021/1187)

1. Για τους σκοπούς του παρόντος ως εντεταλµένη αρχή ορί-
ζεται η Γενική Διεύθυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού Υποδοµών της
Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών και
Μεταφορών.

2. Η εντεταλµένη αρχή παρέχει στους υπεύθυνους προώθησης
των έργων όλες τις διαθέσιµες πληροφορίες σχετικά µε την ταυ-
τότητά της και αναρτά στον διαδικτυακό τόπο του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών τα απαραίτητα για τον σκοπό αυτό
στοιχεία.

3. Η αρµοδιότητα εισήγησης και έκδοσης της απόφασης έγκρι-
σης της παρ. 1 του άρθρου 19 ασκείται από την εντεταλµένη
αρχή της παρ. 1. 

4. Η εντεταλµένη αρχή υποχρεούται να ενηµερώνει τον φορέα
προώθησης του έργου για την έκδοση της απόφασης έγκρισης
της παρ. 1 του άρθρου 19.

5. Η εντεταλµένη αρχή:
α) αποτελεί το σηµείο επαφής για την ενηµέρωση του φορέα

προώθησης του έργου και των λοιπών συναρµόδιων υπηρεσιών
στο πλαίσιο της διαδικασίας που οδηγεί στην έκδοση της απόφα-
σης έγκρισης της παρ. 1 του άρθρου 19, για συγκεκριµένο έργο,

β) παρέχει στον φορέα προώθησης του έργου, κατόπιν σχετι-
κού αιτήµατός του, το αναλυτικό σχεδιάγραµµα της αίτησης της
παρ. 5 του άρθρου 23, καθώς και ενηµέρωση για τις ενδεικτικές
προθεσµίες που σχετίζονται µε τις διαδικασίες αδειοδότησης,
υπό την προϋπόθεση τήρησης της προθεσµίας της παρ. 1 του
άρθρου 22,

γ)  επιβλέπει το χρονοδιάγραµµα της διαδικασίας αδειοδότη-
σης και καταγράφει κάθε παράταση της προθεσµίας της παρ. 1
του άρθρου 22, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 27, 

δ) εφόσον ζητηθεί, παρέχει καθοδήγηση στον φορέα προώθη-
σης του έργου σχετικά µε την υποβολή όλων των σχετικών πλη-
ροφοριών και εγγράφων, συµπεριλαµβανοµένων όλων των
αδειών, αποφάσεων και γνωµών που λαµβάνονται και παρέχονται
για την απόφαση έγκρισης.

6. Η παρ. 5 δεν θίγει τις αρµοδιότητες άλλων υπηρεσιών που
εµπλέκονται στη διαδικασία αδειοδότησης και δεν απαγορεύει
στον φορέα προώθησης του έργου να έλθει σε επαφή µε τις επι-
µέρους υπηρεσίες για τις επιµέρους άδειες, αποφάσεις ή γνώµες
που αποτελούν µέρος της απόφασης έγκρισης.

Άρθρο 22
Διάρκεια της διαδικασίας αδειοδότησης

(άρθρο 5 Οδηγίας 2021/1187)

1. Η διάρκεια της διαδικασίας αδειοδότησης δεν δύναται να
υπερβαίνει τα τέσσερα (4) έτη από την έναρξή της, σύµφωνα µε
την παρ. 1 του άρθρου 23. 

2. Η περίοδος της παρ. 1 δεν θίγει τις υποχρεώσεις που απορ-
ρέουν από το διεθνές και το ενωσιακό δίκαιο και δεν περιλαµβά-
νει χρονικά διαστήµατα που είναι απαραίτητα για την ανάληψη
διοικητικών και δικαστικών διαδικασιών προσφυγής και την
άσκηση ενδίκων µέσων ενώπιον δικαστηρίου, καθώς και κάθε
αναγκαία περίοδο για την εφαρµογή σχετικών αποφάσεων ή µέ-
τρων.

3. Οι υπηρεσίες αδειοδότησης έργου δεν θεωρούνται υπαίτιες
για τυχόν υπέρβαση της τετραετούς περιόδου της παρ. 1, ή εν-
δεχόµενης παράτασης αυτής, σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 27 όταν η ευθύνη των καθυστερήσεων οφείλεται στον
φορέα προώθησης του έργου.

Άρθρο 23
Οργάνωση της διαδικασίας αδειοδότησης

(άρθρο 6 Οδηγίας 2021/1187)

1. Ο φορέας προώθησης του έργου κοινοποιεί το έργο στην
εντεταλµένη αρχή της παρ. 1 του άρθρου 21 ή, κατά περίπτωση,
στην κοινή αρχή της παρ. 2 του άρθρου 24. Η κοινοποίηση του
έργου από τον φορέα προώθησης σηµατοδοτεί την έναρξη της
διαδικασίας αδειοδότησης.

2. Η κοινοποίηση συνοδεύεται από µια σύντοµη παρουσίαση
µε εύλογο βαθµό ανάλυσης. Ο φάκελος κοινοποίησης που υπο-
βάλλει ο φορέας προώθησης του έργου στην εντεταλµένη αρχή,
προκειµένου να εξεταστεί η ωριµότητα του έργου, περιλαµβάνει,
κατ’ ελάχιστον:

α) τεκµηρίωση σκοπιµότητας του έργου,
β) τεχνική περιγραφή του έργου,
γ) κατάλογο ολοκληρωµένων µελετών,
δ) κατάλογο των απαιτούµενων µελετών και χρονοδιάγραµµα

ολοκλήρωσής τους,
ε) περίληψη της Μελέτης Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων

(ΜΠΕ), ή των στοιχείων του φακέλου του Προκαταρκτικού Προσ-
διορισµού Περιβαλλοντικών Απαιτήσεων, καθώς και αποδεικτικό
κατάθεσης φακέλου της ΜΠΕ στο Ηλεκτρονικό Περιβαλλοντικό
Μητρώο του άρθρου 18 του ν. 4014/2011 (Α’ 209), στο οποίο ανα-
φέρονται η αρµόδια περιβαλλοντική αρχή και ο αριθµός πρωτο-
κόλλου παραλαβής,

στ) αναλυτικό κατάλογο µε τις απαιτούµενες άδειες ή εγκρί-
σεις οποιασδήποτε αρχής,

ζ) τρόπο και πηγή χρηµατοδότησης της υλοποίησης του έργου
και ένταξή του στον προγραµµατικό σχεδιασµό του φορέα, 

η) αν πρόκειται για έργο υπό τη µορφή παραχώρησης, παρου-
σίαση των πηγών κεφαλαίου του παραχωρησιούχου.

3. Η εντεταλµένη αρχή αξιολογεί την ωριµότητά του έργου και
αν κάνει δεκτή την κοινοποίηση, ενηµερώνει εγγράφως τον
φορέα προώθησής του για την αποδοχή. Αν το έργο δεν έχει ωρι-
µάσει, η κοινοποίηση απορρίπτεται µε πλήρη αιτιολόγηση και
ενηµέρωση του φορέα προώθησης του έργου ως προς τα πρό-
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σθετα πληροφοριακά στοιχεία και έγγραφα που προσκοµίζονται
εντός τεσσάρων (4) µηνών από την παραλαβή της κοινοποίησης.

Η εντεταλµένη αρχή δύναται, κατόπιν συνεννόησης µε τον
φορέα προώθησης του έργου, να ζητήσει εγγράφως επιπλέον
στοιχεία, προκειµένου να αξιολογήσει την ωριµότητά του.

4. Γενικές πληροφορίες αναρτώνται στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, µε ευθύνη της εντεταλ-
µένης αρχής. Οι γενικές πληροφορίες λειτουργούν ως κατευθυ-
ντήριες γραµµές για την κοινοποίηση, προσαρµοσµένες καταλ-
λήλως στο είδος της µεταφορικής υποδοµής και περιλαµβάνουν
πληροφορίες σχετικά µε τις άδειες, αποφάσεις και γνώµες που
ενδέχεται να απαιτούνται για την υλοποίηση ενός έργου.

Για κάθε άδεια, απόφαση ή γνώµη, οι εν λόγω πληροφορίες
περιλαµβάνουν:

α) το καθ’ ύλην πεδίο εφαρµογής και το επίπεδο λεπτοµέρειας
των πληροφοριών που υποβάλλει ο φορέας προώθησης του
έργου,

β) τις ισχύουσες προθεσµίες ή, εάν δεν υπάρχουν τέτοιες προ-
θεσµίες, ενδεικτικές προθεσµίες, και

γ)  τα στοιχεία επικοινωνίας των αρχών και των ενδιαφερόµε-
νων µερών που συµµετέχουν κατά κανόνα σε διαβουλεύσεις, οι
οποίες συνδέονται µε τις διάφορες άδειες, αποφάσεις και γνώ-
µες.

5. Σε περίπτωση αιτήµατος του φορέα προώθησης του έργου,
η εντεταλµένη αρχή καταρτίζει αναλυτικό σχεδιάγραµµα της αί-
τησης µε εξειδικευµένες πληροφορίες για το έργο, όπου περι-
λαµβάνονται:

α) τα στάδια της διαδικασίας και οι ισχύουσες προθεσµίες
τους, ή, εάν δεν υπάρχουν, ενδεικτικές προθεσµίες,

β) το καθ’ ύλην πεδίο εφαρµογής και το επίπεδο λεπτοµέρειας
των πληροφοριών που υποβάλλει ο φορέας προώθησης του
έργου,

γ) κατάλογος των αδειών, αποφάσεων και γνωµών που λαµβά-
νει ο φορέας προώθησης του έργου, κατά τη διάρκεια της διαδι-
κασίας αδειοδότησης, 

δ) τα στοιχεία επικοινωνίας των αρχών και των ενδιαφερόµε-
νων µερών που συµµετέχουν σε σχέση µε τις αντίστοιχες υπο-
χρεώσεις, και κατά τη διάρκεια της επίσηµης φάσης δηµόσιας
διαβούλευσης.

6. Το αναλυτικό σχεδιάγραµµα της αίτησης αποστέλλεται στον
φορέα προώθησης του έργου και κοινοποιείται στις εµπλεκόµε-
νες στη διαδικασία αδειοδότησης υπηρεσίες και παραµένει σε
ισχύ κατά τη διάρκεια της διαδικασίας αδειοδότησης. Κάθε τρο-
ποποίηση του σχεδιαγράµµατος από την εντεταλµένη αρχή αι-
τιολογείται πλήρως.

7. Η εντεταλµένη αρχή παρέχει, κατόπιν σχετικού αιτήµατος,
πληροφορίες στον φορέα προώθησης του έργου για τη συµπλή-
ρωση των στοιχείων της παρ. 5.

8. Οι υπηρεσίες που εµπλέκονται στη διαδικασία αδειοδότησης
κοινοποιούν στην εντεταλµένη αρχή τις άδειες, αποφάσεις και
γνώµες που απαιτούνται κατά περίπτωση σύµφωνα µε τις παρ. 4
και 5.

9. Η διαδικασία αδειοδότησης ολοκληρώνεται, εντός της προ-
θεσµίας της παρ. 1 του άρθρου 22, µε την έκδοση της απόφασης
έγκρισης της παρ. 1 του άρθρου 19 από την εντεταλµένη αρχή,
υπό την προϋπόθεση υποβολής του πλήρους φακέλου αίτησης
από τον φορέα προώθησης του έργου.

Άρθρο 24
Συντονισµός της διασυνοριακής 

διαδικασίας αδειοδότησης
(άρθρο 7 Οδηγίας 2021/1187)

1. Στις περιπτώσεις διασυνοριακών έργων η εντεταλµένη αρχή
του άρθρου 21 συνεργάζεται µε την αντίστοιχη εντεταλµένη αρχή
του εµπλεκόµενου άλλου κράτους µέλους της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, µε σκοπό τον συντονισµό των χρονοδιαγραµµάτων και την
κατάρτιση κοινού προγράµµατος της διαδικασίας αδειοδότησης.

2. Για τα διασυνοριακά έργα δύναται να συσταθεί κοινή εντε-
ταλµένη αρχή, µε συµφωνία των εµπλεκόµενων κρατών µελών.

3. Το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών σε συνεργασία µε

το αρµόδιο Υπουργείο του εµπλεκόµενου κράτους µέλους ενη-
µερώνουν τους Ευρωπαίους Συντονιστές του άρθρου 45 του Κα-
νονισµού (ΕΕ) 1315/2013 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου, της 11ης Δεκεµβρίου 2013, περί των προσανατολι-
σµών της Ένωσης για την ανάπτυξη του διευρωπαϊκού δικτύου
µεταφορών (L 348), προκειµένου οι Ευρωπαίοι Συντονιστές να
µπορούν να διευκολύνουν τις επαφές µεταξύ των εντεταλµένων
αρχών στο πλαίσιο των διαδικασιών αδειοδότησης για διασυνο-
ριακά έργα.

4. Εάν δεν τηρηθεί η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου 22, κα-
τόπιν αιτήµατος, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών παρέ-
χει πληροφορίες στους οικείους Ευρωπαίους Συντονιστές
σχετικά µε τα µέτρα που έχουν ληφθεί ή πρόκειται να ληφθούν,
προκειµένου να καταστεί εφικτή η ολοκλήρωση της διαδικασίας
αδειοδότησης µε τη µικρότερη δυνατή καθυστέρηση.

Άρθρο 25
Δηµόσιες συµβάσεις σε διασυνοριακά έργα

(άρθρο 8 Οδηγίας 2021/1187)

1. Όταν οι διαδικασίες σύναψης δηµόσιων συµβάσεων διενερ-
γούνται από κοινό φορέα σε διασυνοριακό έργο, ο κοινός φο-
ρέας εφαρµόζει την παρ. 5 του άρθρου 43 και το άρθρο 276 του
ν. 4412/2016 (Α’ 147), εκτός αν προβλέπεται διαφορετικά σε συµ-
φωνία που έχει συναφθεί µεταξύ των συµµετεχόντων κρατών
µελών. 

2. Για τις δηµόσιες συµβάσεις που συνάπτονται από θυγατρική
κοινού φορέα, η θυγατρική εφαρµόζει την παρ. 5 του άρθρου 43
και το άρθρο 276 του ν. 4412/2016 ή, κατόπιν συµφωνίας των συµ-
µετεχόντων κρατών µελών, η θυγατρική εφαρµόζει τις διαδικασίες
σύναψης δηµοσίων συµβάσεων του κοινού φορέα της παρ. 1. 

Άρθρο 26
Υποβολή εκθέσεων

(άρθρο 10 Οδηγίας 2021/1187)

Η εντεταλµένη αρχή υποβάλλει στην Επιτροπή το αργότερο
τη 10η Αυγούστου 2026 και στη συνέχεια ανά δύο (2) έτη, πλη-
ροφορίες σχετικά µε τον αριθµό των διαδικασιών αδειοδότησης
που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος, τη µέση
διάρκεια της διαδικασίας αδειοδότησης, τον αριθµό των διαδικα-
σιών αδειοδότησης που υπερβαίνουν την προθεσµία της παρ. 1
του άρθρου 22 και τη σύσταση οποιασδήποτε κοινής αρχής κατά
την περίοδο αναφοράς.

Άρθρο 27
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

(παρ. 2 άρθρου 3 και παρ. 4 άρθρου 5 Οδηγίας 2021/1187)

1. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, το
Μέρος Β’ δύναται να εφαρµόζεται σε άλλα έργα στο κεντρικό και
στο εκτεταµένο δίκτυο, συµπεριλαµβανοµένων των έργων της
περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 18. Σε περίπτωση λιµενικών έρ-
γων, στην απόφαση του πρώτου εδαφίου συµπράττει και ο
Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής. Η Γενική Διεύ-
θυνση Στρατηγικού Σχεδιασµού Μεταφορών και Οδικής Ασφά-
λειας του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών κοινοποιεί τις
αποφάσεις της παρούσας στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

2. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, κα-
τόπιν εισήγησης της εντεταλµένης αρχής, δύναται να χορηγηθεί
παράταση της τετραετούς περιόδου της παρ. 1 του άρθρου 22.
Στην ίδια απόφαση προσδιορίζονται η διάρκεια της παράτασης
µε πλήρη αιτιολόγηση και ο σκοπός της, ο οποίος περιορίζεται
στην ολοκλήρωση της διαδικασίας αδειοδότησης και την έκδοση
της απόφασης έγκρισης. Η απόφαση κοινοποιείται υποχρεωτικά
στον φορέα προώθησης του έργου. Νέα παράταση µπορεί να χο-
ρηγηθεί άπαξ, υπό τους ίδιους όρους.

3. Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών δύ-
ναται να εξειδικεύονται τα αναγκαία δικαιολογητικά για την έκ-
δοση της απόφασης έγκρισης της παρ. 1 του άρθρου 19, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.
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ΜΕΡΟΣ Γ’
ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΜΕΤΑΦΟΡΕΣ

Άρθρο 28
Μέτρα ρύθµισης της κυκλοφορίας λόγω εκτέλεσης

συγκοινωνιακών έργων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 52
Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας 

Στην παρ. 1 του άρθρου 52 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας
(ν. 2696/1999, Α’ 57), περί µέτρων για τη ρύθµιση της κυκλοφο-
ρίας: α) στο τελευταίο εδάφιο προστίθεται η σύµφωνη γνώµη του
Οργανισµού Συγκοινωνιακού Έργου Θεσσαλονίκης για την πε-
ριοχή αρµοδιότητάς του, β) προστίθενται τέσσερα νέα εδάφια,
και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Μέτρα που αφορούν στη ρύθµιση της κυκλοφορίας, όπως
στον καθορισµό των µονόδροµων, ποδηλατοδρόµων και κατευ-
θύνσεων της κυκλοφορίας, στην προτεραιότητα οδών, στην αλ-
λαγή της διατοµής του οδοστρώµατος ή της οδού, στην
εγκατάσταση και λειτουργία φωτεινής σηµατοδότησης, στον
προσδιορισµό και τη λειτουργία των χώρων στάθµευσης οχηµά-
των σε κοινόχρηστους χώρους και γενικά στον καθορισµό χώρων
στάθµευσης και στην επιβολή περιορισµών ή απαγορεύσεων κυ-
κλοφορίας ή στάθµευσης, λαµβάνονται µε αποφάσεις του Περι-
φερειακού ή Δηµοτικού Συµβουλίου στο οδικό δίκτυο αρµο-
διότητάς τους, µε βάση µελέτες που έχουν εκπονηθεί από ή για
λογαριασµό των αρµοδίων Τεχνικών Υπηρεσιών τους. Οι αποφά-
σεις αυτές εγκρίνονται από τον Συντονιστή της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης, ο οποίος αποφαίνεται εντός αποκλειστικής προθε-
σµίας δύο (2) µηνών από την κοινοποίηση της απόφασης του Πε-
ριφερειακού Συµβουλίου και εντός αποκλειστικής προθεσµίας
ενός (1) µηνός από την κοινοποίηση της απόφασης του Δηµοτι-
κού Συµβουλίου. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία του δεύτε-
ρου εδαφίου, η χορήγηση της έγκρισης τεκµαίρεται.

Κατ’ εξαίρεση, τα µέτρα του πρώτου εδαφίου, που καθορίζο-
νται στις µελέτες που έχουν εκπονηθεί ή εγκριθεί από τις Υπηρε-
σίες κυκλοφορίας του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών ή
της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, λαµβάνονται µε αποφάσεις των
κατά τόπους αρµοδίων Περιφερειακών Αστυνοµικών Διευθύν-
σεων ή Διευθύνσεων Τροχαίας, όταν αυτά αφορούν:

α) Τους αυτοκινητόδροµους, τις οδούς ταχείας κυκλοφορίας
και το εθνικό οδικό δίκτυο της χώρας, τις παρακαµπτήριες οδούς
αυτών και αυτές που τα επηρεάζουν.

β) Τα εκτελούµενα ή υπάρχοντα ή προγραµµατιζόµενα συγκοι-
νωνιακά έργα του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών στο
αστικό και υπεραστικό δίκτυο.

γ) Το βασικό οδικό δίκτυο, όπως αυτό ορίζεται µε αποφάσεις
του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών:

Των Δήµων της Περιφέρειας Αττικής, εκτός των Δήµων της Πε-
ριφερειακής Ενότητας Νήσων.

Του πολεοδοµικού συγκροτήµατος Θεσσαλονίκης, ήτοι των
Δήµων Θεσσαλονίκης, Κορδελιού Ευόσµου, Παύλου Μελά, Αµπε-
λοκήπων Μενεµένης, Καλαµαριάς, Νεάπολης Συκεών, πλην της
δηµοτικής ενότητας Πεύκων, Πυλαίας Χορτιάτη, πλην της δηµο-
τικής ενότητας Χορτιάτη, της δηµοτικής ενότητας Θέρµης του
Δήµου Θέρµης και της δηµοτικής κοινότητας Καλοχωρίου του
Δήµου Δέλτα.

Του πολεοδοµικού συγκροτήµατος Βόλου, ήτοι των δηµοτικών
ενοτήτων Βόλου, Νέας Ιωνίας, Αισωνίας και Ιωλκού του Δήµου
Βόλου.

Του πολεοδοµικού συγκροτήµατος Ηρακλείου, ήτοι των δηµο-
τικών ενοτήτων Ηρακλείου και Νέας Αλικαρνασσού του Δήµου
Ηρακλείου και της δηµοτικής Ενότητας Γαζίου του Δήµου Μαλε-
βιζίου.

Του πολεοδοµικού συγκροτήµατος Πατρών, ήτοι των δηµοτι-
κών κοινοτήτων Ανατολικού, Αρκτικού, Κεντρικού και Νότιου
Τοµέα Δήµου Πατρέων, της δηµοτικής κοινότητας Ρίου (Αγίου
Γεωργίου Ρίου), της τοπικής κοινότητας Ακταίου (Βερναδαίικων)
και της δηµοτικής κοινότητας Παραλίας.

Του πολεοδοµικού συγκροτήµατος Λάρισας, ήτοι της δηµοτι-
κής ενότητας Λαρισαίων.

δ) Τις παρακαµπτήριες οδούς του βασικού δικτύου της προ-

ηγούµενης περίπτωσης και στις οδούς που επηρεάζουν το ανω-
τέρω δίκτυο.

ε) Την κυκλοφορία στο οδικό δίκτυο επί των ορίων, µεταξύ όµο-
ρων Ο.Τ.Α..

Οι παραπάνω κανονιστικές αποφάσεις γνωστοποιούνται άµεσα
στις κατά τόπους Υπηρεσίες Τροχαίας ή στις Αστυνοµικές Υπη-
ρεσίες που ασκούν καθήκοντα Τροχαίας, καθώς και στις αρµό-
διες υπηρεσίες κυκλοφορίας της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών
του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών.

Αν από τη λήψη των µέτρων της παρούσας παραγράφου επη-
ρεάζονται οι υπηρεσίες οδικής µαζικής µεταφοράς, απαιτείται
και η σύµφωνη γνώµη του Οργανισµού Αστικών Συγκοινωνιών
Αθηνών (Ο.Α.Σ.Α.) ή του Οργανισµού Συγκοινωνιακού Έργου
Θεσσαλονίκης (Ο.Σ.Ε.Θ.), για την περιοχή αρµοδιότητάς τους,
για την περιοχή αρµοδιότητάς του ή των αρµοδίων Υπηρεσιών
των Περιφερειών για λεωφορειακές διαδροµές ΚΤΕΛ ή των
δήµων για αστικές λεωφορειακές διαδροµές, για τις άλλες πε-
ριοχές της χώρας.

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, δύνα-
ται να προσδιορίζεται δίκτυο οδών που επηρεάζονται από την κα-
τασκευή εκτελούµενων ή προγραµµατιζόµενων συγκοινωνιακών
έργων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, που υλοποι-
ούνται ως συµβάσεις παραχώρησης ή Σύµπραξη Δηµοσίου και
Ιδιωτικού Τοµέα (ΣΔΙΤ) ή χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας. 

Κατ’ εξαίρεση κάθε αντίθετης διάταξης, τα µέτρα της παρού-
σας για τα ανωτέρω συγκοινωνιακά έργα που κατασκευάζονται
από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών και το προσδιορι-
ζόµενο δίκτυο οδών που επηρεάζεται από αυτά, ανεξαρτήτως
του χαρακτηρισµού τους, καθορίζονται µε µελέτες που εκπονού-
νται  ή εγκρίνονται από τις αρµόδιες υπηρεσίες κατασκευής και
κυκλοφορίας του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και
λαµβάνονται µε απόφαση του Γενικού Διευθυντή Συγκοινωνιακών
Υποδοµών της Γενικής Γραµµατείας Υποδοµών του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών. 

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών δύνα-
ται να ανατίθεται κατ’ εξαίρεση, σε εποπτευόµενους φορείς του
Υπουργείου η αρµοδιότητα για τη λειτουργία, συντήρηση, σή-
µανση, διαγράµµιση, καθαριότητα και τον ηλεκτροφωτισµό του
δικτύου των οδών που επηρεάζονται κατά την κατασκευή των
έργων του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών που υλοποι-
ούνται µε συµβάσεις παραχώρησης ή ΣΔΙΤ ή χρηµατοδοτούνται
από το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Αν από τη λήψη των µέτρων της παρούσας, επηρεάζονται οι
υπηρεσίες οδικής µαζικής µεταφοράς, για τα παραπάνω συγκοι-
νωνιακά έργα του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών και το
επηρεαζόµενο δίκτυο οδών, η απαιτούµενη γνώµη του Ο.Α.Σ.Α.
ή του Ο.Σ.Ε.Θ., για την περιοχή αρµοδιότητάς τους ή των αρµο-
δίων υπηρεσιών των Περιφερειών για λεωφορειακές διαδροµές
ΚΤΕΛ ή των δήµων για αστικές λεωφορειακές διαδροµές, για τις
άλλες περιοχές της χώρας, παρέχεται υποχρεωτικά εντός προ-
θεσµίας πέντε (5) ηµέρων από την υποβολή του σχετικού φακέ-
λου, άλλως τεκµαίρεται ως σύµφωνη.»

Άρθρο 29 
Καθορισµός γεωγραφικών περιοχών και δικτύων

τακτικών υπεραστικών και αστικών γραµµών 
δηµοσίων οδικών µεταφορών επιβατών - Προσθήκη παρ. 3

στο άρθρο 11 του ν. 4974/2022

Στο άρθρο 11 του ν. 4974/2022 (Α’ 185), περί καθορισµού γε-
ωγραφικών περιοχών και δικτύων τακτικών υπεραστικών και αστι-
κών γραµµών δηµοσίων οδικών µεταφορών επιβατών, προστίθε-
ται παρ. 3 ως εξής:

«3. Αν οι αρµόδιες τοπικές αρχές δεν υποβάλλουν τις εισηγή-
σεις της παρ. 2, την αρµοδιότητα της τεκµηρίωσης του περιφε-
ρειακού σχεδιασµού υπεραστικών και αστικών γραµµών σύµφω-
να µε το άρθρο 10, αναλαµβάνει η αρµόδια αρχή, η οποία επε-
ξεργάζεται όλα τα απαιτούµενα στοιχεία για την εκπόνηση της
εισήγησης της παρ. 2.»
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Άρθρο 30
Ενίσχυση περιφερειακών αερολιµένων - Τροποποίηση παρ. 5

άρθρου 3 υποπαρ. Δ.9 παρ. Δ’ άρθρου 2 
ν. 4336/2015

Στην παρ. 5 του άρθρου 3 της υποπαρ. Δ.9 της παρ. Δ’ του άρ-
θρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), περί ηµερών µετακίνησης για τη
στελέχωση των περιφερειακών αερολιµένων, στο πρώτο εδάφιο
η λέξη «στελέχωση» αντικαθίσταται από τη λέξη «ενίσχυση», η
εξουσιοδότηση του δευτέρου εδαφίου αντικαθίσταται, προστίθε-
ται τελευταίο εδάφιο, και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Για την ενίσχυση των περιφερειακών αερολιµένων οι ηµέ-
ρες µετακίνησης εκτός έδρας, δεν επιτρέπεται να υπερβαίνουν
τις εκατόν ογδόντα (180) κατ’ έτος. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Υποδοµών και Μεταφορών και Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών καθορίζονται ανά έτος οι υπό ενίσχυση περιφερει-
ακοί αερολιµένες. Οι εν λόγω µετακινήσεις εκτελούνται σύµφωνα
µε τα προβλεπόµενα στα επόµενα άρθρα 7, 8, 10 και 11 του Κε-
φαλαίου Β’ της υποπαραγράφου Δ.9 του παρόντος. Ειδικά για τα
έτη 2023 και 2024 δεν εφαρµόζεται το δεύτερο εδάφιο.»

Άρθρο 31
Εγκατάσταση συσκευών φόρτισης ηλεκτρικών

οχηµάτων σε αµαξοστάσια

Για την εγκατάσταση της υποδοµής, την τοποθέτηση και τη
σύνδεση συσκευών φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων σε υφιστά-
µενα, κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος, αµαξοστάσια της
«ΟΔΙΚΕΣ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΕΣ Α.Ε.» και του «Οργανισµού Αστικών Συ-
γκοινωνιών Θεσσαλονίκης υπό εκκαθάριση εν λειτουργία», ανε-
ξαρτήτως αν για τη σύνδεση απαιτείται η εγκατάσταση νέου
µετασχηµατιστή µέσης ή χαµηλής τάσης, δεν απαιτείται οικοδο-
µική άδεια, έγκριση εργασιών µικρής κλίµακας ή βεβαίωση µη-
χανικού του άρθρου 30 του ν. 4495/2017 (Α’ 167). Κατά τα λοιπά
εφαρµόζεται η παρ. 1 του άρθρου 24 του       ν. 4710/2020 (Α’
142), εξαιρουµένου του τρίτου εδαφίου αυτής.

Άρθρο 32
Παράταση προσωρινής ανάθεσης συγκοινωνιακού

έργου στον Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών 
Θεσσαλονίκης  - Τροποποίηση άρθρου 26 ν. 4482/2017

Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου του άρθρου 26 του ν. 4482/
2017 (Α’ 102), περί προσωρινής ανάθεσης συγκοινωνιακού έργου
στον Οργανισµό Αστικών Συγκοινωνιών Θεσσαλονίκης
(Ο.Α.Σ.Θ.), παρατείνεται, και το άρθρο 26 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 26
Συγκοινωνιακό έργο

Ανατίθεται προσωρινά στον Ο.Α.Σ.Θ. το συγκοινωνιακό έργο
στην Περιφερειακή Ενότητα Θεσσαλονίκης για τον απολύτως
αναγκαίο χρόνο και πάντως όχι µετά τις 31.12.2024. Κατά το χρο-
νικό διάστηµα της προσωρινής ανάθεσης του συγκοινωνιακού
έργου στον Ο.Α.Σ.Θ., σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, το
συγκοινωνιακό έργο θα παρέχεται µε τους ίδιους όρους της από
30.4.2001 οικονοµικής συµφωνίας µεταξύ Ελληνικού Δηµοσίου
και Ο.Α.Σ.Θ., όπως ίσχυε µετά την τροποποίηση και συµπλήρωσή
της κατά την ηµεροµηνία δηµοσιεύσεως του ν. 4482/2017 και
ταυτόχρονα επιτρέπεται γι’ αυτό το συγκοινωνιακό έργο η σύ-
ναψη των συµβάσεων, που προβλέπονται στις διατάξεις του άρ-
θρου 54 παρ. 3 και 4 του ν. 4568/2018.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 33
Αύξηση διάρκειας της Σύµβασης Παραχώρησης µεταξύ του
Ελληνικού Δηµοσίου και της Ανώνυµης Εταιρείας Οργανι-

σµού Λιµένος Καβάλας

Η διάρκεια της από 15 Ιανουαρίου 2003 Σύµβασης Παραχώ-
ρησης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και του Οργανισµού Λι-
µένος Καβάλας Α.Ε., η οποία κυρώθηκε µε την περ. ΣΤ’ του
άρθρου 1 του ν. 4597/2019 (Α’ 35), ορίζεται στα εξήντα πέντε (65)
έτη από την ηµεροµηνία υπογραφής της.

Άρθρο 34
Συντήρηση υποβρυχίων Πολεµικού Ναυτικού -

Τροποποίηση παρ. 8 και 9 άρθρου 26 ν. 4258/2014

1. Στις παρ. 8 και 9 του άρθρου 26 του ν. 4258/2014 (Α’ 94),
περί των υποβρυχίων (Υ/Β) του Ελληνικού Δηµοσίου, επέρχονται
οι εξής αλλαγές: α) στην παρ. 8, οι λέξεις «παραλαµβάνονται αυ-
τοδίκαια» αντικαθίστανται από τη λέξη «παρελήφθησαν», β) η
ηµεροµηνία «30ή Σεπτεµβρίου 2023» αντικαθίσταται από την ηµε-
ροµηνία «31η Δεκεµβρίου 2023», γ) στην περ. α’ της παρ. 9, γα)
διαγράφεται η φράση «της ΕΝΑΕ», γβ) η λέξη «µεταβιβάζονται»
αντικαθίσταται από τη λέξη «µεταβιβάσθηκαν», γγ) η φράση «που
δύναται να χρησιµοποιεί το Πολεµικό Ναυτικό» διαγράφεται και
γδ) η ηµεροµηνία «30ή Σεπτεµβρίου 2023» αντικαθίσταται από
την ηµεροµηνία «31η Δεκεµβρίου 2023», δ) στην περ. β’ δα) στο
πρώτο εδάφιο γίνεται νοµοτεχνική βελτίωση, δβ) στο δεύτερο
εδάφιο διαγράφονται οι λέξεις «ή διµηνιαία» και η ηµεροµηνία
«30ή Σεπτεµβρίου 2023» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία
«31η Δεκεµβρίου 2023», δγ) διαγράφεται το τρίτο εδάφιο, και οι
παρ. 8 και 9 διαµορφώνονται ως εξής:

«8. Για τα Υ/Β «ΠΙΠΙΝΟΣ», «ΜΑΤΡΩΖΟΣ», «ΚΑΤΣΩΝΗΣ» και
«ΩΚΕΑΝΟΣ», τα οποία ανήκουν κατά κυριότητα στο ελληνικό δη-
µόσιο και τα οποία παρελήφθησαν, σύµφωνα µε όσα ορίζονται
στην παρ. 5A, καθώς και για τα πλοία του Αρχηγείου Στόλου, το
ελληνικό δηµόσιο, στο πλαίσιο του δικαιώµατός του, νοµής και
κατοχής σε αυτά, προκειµένου να συνεχιστεί η αδιάλειπτη συντή-
ρηση και υποστήριξη αυτών και για την κάλυψη των τεχνικών ανα-
γκών των Υ/Β, και µε σκοπό τη διατήρηση της επιχειρησιακής
ετοιµότητάς τους, αναθέτει στο Πολεµικό Ναυτικό την αξιοποί-
ηση των αναγκαίων πιστώσεων, που διατίθενται από πιστώσεις
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας, για το χρονικό διάστηµα από
1ης Φεβρουαρίου 2023 έως την 31η Δεκεµβρίου 2023.

9. Οι υπηρεσίες συντήρησης και υποστήριξης των πολεµικών
πλοίων της παρ. 8, παρέχονται ως εξής:

α. Οι εργασίες συντήρησης και υποστήριξης εκτελούνται από
στελέχη του Πολεµικού Ναυτικού, πρώην εργαζοµένους της
ΕΝΑΕ, τρίτους εργαζόµενους και τους αναγκαίους υπεργολά-
βους, σε εγκαταστάσεις του Πολεµικού Ναυτικού, καθώς και σε
εγκαταστάσεις και µε κινητό εξοπλισµό του οικονοµικού φορέα,
στον οποίο µεταβιβάσθηκε το ενεργητικό της ΕΝΑΕ στο πλαίσιο
της ειδικής διαχείρισης, έως την 31η Δεκεµβρίου 2023.

β. Το Πολεµικό Ναυτικό συµβάλλεται από την 1η Φεβρουαρίου
2023 µε πρώην εργαζοµένους της ΕΝΑΕ και µε τρίτους εργαζό-
µενους, εκτός της ΕΝΑΕ, µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, προ-
κειµένου να παράσχουν τις απαιτούµενες υπηρεσίες, για τη
συντήρηση και την υποστήριξη των Υ/Β και των πολεµικών πλοίων
του Αρχηγείου Στόλου. Οι συµβάσεις αυτές έχουν µηνιαία διάρ-
κεια και δεν εκτείνονται πέραν της 31ης Δεκεµβρίου 2023. Το Πο-
λεµικό Ναυτικό καταβάλλει τις µηνιαίες αµοιβές που συµφω-
νούνται για κάθε εργαζόµενο, πλέον της αναλογούσας στην
αµοιβή ασφαλιστικής εισφοράς ως αποδοχές για την παρεχό-
µενη εργασία. Οι συµβάσεις µε πρώην εργαζοµένους της ΕΝΑΕ
και τρίτους εργαζόµενους δεν δηµιουργούν οποιαδήποτε δια-
δοχή του Πολεµικού Ναυτικού στις απαιτήσεις αυτών έναντι της
ΕΝΑΕ. Κατά την αυτοδίκαιη ολοκλήρωση και λύση των συµβά-
σεων, εφαρµόζεται η παρ. 5A.

γ. Για τη σύναψη των τυχόν αναγκαίων συµβάσεων της περ. α’
και για την εκτέλεση των εργασιών συντήρησης και υποστήριξης
των Υ/Β και πλοίων του Αρχηγείου Στόλου, µε τρίτους προµηθευ-
τές και υπεργολάβους για κάθε επί µέρους αντικείµενο, παραµέ-
νει σε ισχύ η εξουσιοδότηση της παρ. 4.».

2. Οι συµβάσεις που συνάπτονται µετά τη θέση σε ισχύ του πα-
ρόντος, σύµφωνα µε την παρ. 9 του άρθρου 26 του ν. 4258/2014
ισχύουν από 1ης Οκτωβρίου 2023.
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Άρθρο 35
Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης από τον κρατικό προϋπο-

λογισµό µε σκοπό την κάλυψη µέρους του 
αυξηµένου κόστους των νοικοκυριών σε πληγείσες

από φυσικές καταστροφές περιοχές

1. Με σκοπό την κάλυψη µέρους του αυξηµένου κόστους αγο-
ράς, ιδίως ειδών διατροφής, σε περιοχές που έχουν πληγεί από
φυσικές καταστροφές, παρέχεται για τους µήνες Νοέµβριο και
Δεκέµβριο 2023 οικονοµική ενίσχυση από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό σε νοικοκυριά που δικαιούνται την οικονοµική ενίσχυση
του άρθρου 46 του ν. 5045/2023 (A’ 136), και τα οποία κατά την
5η Σεπτεµβρίου 2023 είχαν την κύρια κατοικία τους, όπως αυτή
δηλώθηκε στη φορολογική δήλωση του φορολογικού έτους 2022
ή όπως είναι καταγεγραµµένη στο Φορολογικό Μητρώο της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (ΑΑΔΕ), εφόσον η αλλαγή
επήλθε στο Μητρώο εντός του 2023, στα διοικητικά όρια των κά-
τωθι περιοχών:

α. της Περιφέρειας Θεσσαλίας, 
β. από την Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης:  
βα) της Περιφερειακής Ενότητας Έβρου, 
ββ) από την Περιφερειακή Ενότητα Ροδόπης:
i) της Δηµοτικής Ενότητας Φιλλύρας του Δήµου Αρριανών,
ii) της Δηµοτικής Ενότητας Σώστου του Δήµου Ιάσµου, 
iii) των Δηµοτικών Κοινοτήτων Γρατινής, Στυλαρίου και Σιδη-

ράδων της Δηµοτικής Ενότητας Κοµοτηνής του Δήµου Κοµοτη-
νής, 

iv) της Δηµοτικής Κοινότητας Μαρώνειας της Δηµοτικής Ενό-
τητας Μαρώνειας, και

v) της Δηµοτικής Ενότητας Σαπών του Δήµου Μαρώνειας
Σαπών,

γ. από την Περιφερειακή Ενότητα Βοιωτίας: 
γα) της Δηµοτικής Κοινότητας Στειρίου της Δηµοτικής Ενότη-

τας Διστόµου του Δήµου Διστόµου-Αράχωβας-Αντίκυρας, 
γβ) της Δηµοτικής Ενότητας Κυριακίου του Δήµου Λεβαδέων, 
γγ) των Δηµοτικών Κοινοτήτων Αγίας Τριάδας και Αγίας Άννας

της Δηµοτικής Ενότητας Κορώνειας του Δήµου Λεβαδέων, 
γδ) της Δηµοτικής Ενότητας Θίσβης του Δήµου Θηβαίων, και
γε) των Δηµοτικών Κοινοτήτων Πύλης και Στεφάνης της Δηµο-

τικής Ενότητας Δερβενοχωρίων, του Δήµου Τανάγρας, 
δ) από την Περιφερειακή Ενότητα Φθιώτιδας: 
δα) της Δηµοτικής Κοινότητας Κάτω Τιθορέας της Δηµοτικής

Ενότητας Τιθορέας, 
δβ) της Δηµοτικής Ενότητας Ελάτειας του Δήµου Αµφίκλειας-

Ελάτειας, 
δγ) του Δήµου Δοµοκού, 
δε) του Δήµου Λαµιέων, 
δστ) του Δήµου Μακρακώµης, και 
δζ) του Δήµου Στυλίδας. 
ε) από την Περιφερειακή Ενότητα Εύβοιας:
εα) του Δήµου Λίµνης - Μαντουδίου - Αγίας Άννας, 
εβ) των Δηµοτικών Ενοτήτων Ιστιαίας, Αιδηψού, Αρτεµισίου και

Ωρέων του Δήµου Ιστιαίας - Αιδηψού,
εγ) της Δηµοτικής Κοινότητας Αλυροποτάµου της Δηµοτικής

Ενότητας Στυραίων του Δήµου Καρύστου.   
2. Το µηνιαίο ύψος των αγορών, επί του οποίου χορηγείται ενί-

σχυση είκοσι τοις εκατό (20%), ανέρχεται σε διακόσια είκοσι
(220) ευρώ για το µονοµελές νοικοκυριό, αυξανόµενο κατά εκατό
(100) ευρώ για κάθε επιπλέον µέλος του νοικοκυριού µε ανώτατο
όριο αγορών το ποσό των χιλίων (1.000) ευρώ. Το ανωτέρω όριο
αγορών δεν ισχύει για δικαιούχους µε περισσότερα από έξι (6)
εξαρτώµενα τέκνα. 

3. Η οικονοµική ενίσχυση του παρόντος πιστώνεται υπέρ του
δικαιούχου από την «Κοινωνία της Πληροφορίας Μονοπρόσωπη
Α.Ε.» (ΚτΠ Μ.Α.Ε.), χωρίς νέα αίτηση από τους δικαιούχους. Η πί-
στωση διενεργείται µε τον ίδιο τρόπο που έχει επιλέξει ο δικαιού-
χος κατά την αίτηση της οικονοµικής ενίσχυσης του άρθρου 46
του  ν. 5045/2023. 

4. Εάν ο δικαιούχος έχει επιλέξει την πίστωση του ποσού της
ενίσχυσης στην ψηφιακή χρεωστική κάρτα, η ενίσχυση πιστώνε-
ται σε αυτήν και µπορεί να χρησιµοποιηθεί για αγορά αγαθών

κάθε είδους σε καταστήµατα ή λαϊκές αγορές που δραστηριο-
ποιούνται στο λιανικό εµπόριο τροφίµων, όπως αυτά εξειδικεύο-
νται µε την απόφαση της παρ. 15 του άρθρου 46 του ν. 5045/
2023. 

Εάν ο δικαιούχος έχει επιλέξει την πίστωση σε τραπεζικό λο-
γαριασµό, τα ποσά που καταβάλλονται ανέρχονται στο ογδόντα
τοις εκατό (80%) επί του αρχικά προσδιοριζόµενου ποσού της
ενίσχυσης, το οποίο υπολογίζεται σύµφωνα µε την παρ. 4, και
µπορούν να χρησιµοποιηθούν χωρίς περιορισµούς. 

5. Η ΚτΠ Μ.Α.Ε. αναλαµβάνει τον τεχνικό σχεδιασµό, την υλο-
ποίηση, καθώς και την οργάνωση των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα και άλλων δεδοµένων από κάθε πηγή, την τήρηση
υπό συνθήκες που διασφαλίζουν την ακεραιότητα, την εµπιστευ-
τικότητα και τη διαθεσιµότητα των δεδοµένων και κάθε άλλο
θέµα που αφορά στην οµαλή λειτουργία της εφαρµογής. Τα δε-
δοµένα προσωπικού χαρακτήρα που καταχωρίζονται στην ανω-
τέρω εφαρµογή, συλλέγονται, τηρούνται και τυγχάνουν περαιτέ-
ρω επεξεργασίας αποκλειστικά για τον σκοπό της παρ. 1. Τα ανω-
τέρω δεδοµένα τηρούνται για τους σκοπούς της παρούσας, για
περίοδο δύο (2) ετών, και στη συνέχεια διαγράφονται. Υπεύθυνος
επεξεργασίας της εν λόγω εφαρµογής ορίζεται η ΚτΠ Μ.Α.Ε., η
οποία διασφαλίζει την προστασία των δικαιωµάτων των προσώ-
πων, της ιδιωτικής ζωής και των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα, σύµφωνα µε το ενωσιακό και εθνικό δίκαιο και ιδίως,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου 2016 (ΕΕ L 119)
[Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων (Γ.Κ.Π.Δ.)]
και τον ν. 4624/2019 (Α’ 137). 

6. Η οικονοµική ενίσχυση είναι αφορολόγητη, ανεκχώρητη και
ακατάσχετη στα χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση
κάθε γενικής και ειδικής διάταξης, δεν υπόκειται σε οποιαδήποτε
κράτηση, τέλος ή εισφορά, δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται
µε βεβαιωµένα χρέη προς τη φορολογική διοίκηση και το Δηµό-
σιο εν γένει, τους δήµους, τις περιφέρειες, τα ασφαλιστικά τα-
µεία ή τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα εισοδη-
µατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοινωνικού
ή προνοιακού χαρακτήρα. 

7. Η ψηφιακή χρεωστική κάρτα των δικαιούχων της παρ. 1 πα-
ραµένει ενεργοποιηµένη έως την 29η Φεβρουαρίου 2024, µετά
την πάροδο της οποίας το πιστωτικό ίδρυµα ή ο χρηµατοπιστω-
τικός οργανισµός υποχρεούται άµεσα να την απενεργοποιήσει.
Εναποµείναν υπόλοιπο του χρηµατικού ποσού της οικονοµικής
ενίσχυσης επιστρέφεται στο ελληνικό δηµόσιο και αποκλείεται η
περαιτέρω αναζήτησή του από τον δικαιούχο. 

8. Δεν είναι δυνατή: 
α) οποιαδήποτε µεταφορά σε τρίτο πρόσωπο του χρηµατικού

ποσού που πιστώνεται στη χρεωστική κάρτα, ή 
β) η ανάληψή του. 
9. Για την εφαρµογή του παρόντος, η ΚτΠ Μ.Α.Ε. επιχορηγείται

από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, κατόπιν ενίσχυσης των σχετικών πιστώσεων του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης από τις πιστώσεις του Ει-
δικού Φορέα 1023711-0000000 (Γενικές Κρατικές Δαπάνες) του
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών. 

10. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προ-
στασίας και Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζονται, οι απαραί-
τητες διαλειτουργικότητες, τα καταστήµατα και οι λαϊκές αγορές
όπου χρησιµοποιείται η ψηφιακή κάρτα, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. Με όµοια
απόφαση δύναται να διευρύνεται το πεδίο εφαρµογής του παρό-
ντος ως προς τις πληγείσες περιοχές.

Άρθρο 36
Ρυθµίσεις για τους προσωρινούς αναπληρωτές

και ωροµίσθιους εκπαιδευτικούς και µέλη Ειδικού
Εκπαιδευτικού Προσωπικού και Ειδικού Βοηθητικού Προσω-

πικού της πρωτοβάθµιας και της
δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης για το σχολικό έτος 2023-2024

- Τροποποίηση άρθρου 19 ν. 4283/2014
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1. Εξαιρετικά κατά το σχολικό έτος 2023-2024, για τους προ-
σωρινούς αναπληρωτές εκπαιδευτικούς και τα µέλη Ειδικού Εκ-
παιδευτικού Προσωπικού και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού
της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης και ει-
δικότερα σε όσους από αυτούς τοποθετήθηκαν στην Περιφέρεια
Θεσσαλίας ή διαµένουν σε αυτήν και υπείχαν την υποχρέωση µε-
τακίνησης προς άλλες περιοχές, ως ηµεροµηνία ανάληψης υπη-
ρεσίας στη σχολική µονάδα και κατάρτισης της σύµβασης
εργασίας λογίζεται η 7η Σεπτεµβρίου 2023, ανεξαρτήτως της
ηµεροµηνίας ανάληψης υπηρεσίας εντός του µηνός Σεπτεµβρίου
2023. Από την ηµεροµηνία του πρώτου εδαφίου εκκινούν τα µι-
σθολογικά και ασφαλιστικά τους δικαιώµατα. Για θέµατα προσµέ-
τρησης προϋπηρεσίας σε αξιολογικούς πίνακες κατάταξης, ως
ηµεροµηνία ανάληψης υπηρεσίας λογίζεται η ηµεροµηνία έκδο-
σης της απόφασης πρόσληψης.

2. Το δεύτερο εδάφιο του άρθρου 19 του ν. 4283/2014 (Α’ 189),
περί της χρήσης πόρων του συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού για την πληρωµή αναπλη-
ρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών, µελών Ειδικού Εκπαιδευ-
τικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού
(Ε.Β.Π.), συµπεριλαµβανοµένων ιδιωτών που προσλαµβάνονται
για τη διδασκαλία αντικειµένων/µαθηµάτων στα Καλλιτεχνικά
Σχολεία, καθώς και εµπειροτεχνών ιδιωτών που προσλαµβάνο-
νται για τη διδασκαλία µαθηµάτων µουσικής ειδίκευσης και άσκη-
σης στα εργαστήρια των Μουσικών Σχολείων, αντικαθίσταται και
το άρθρο 19 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 19
Χρηµατοδότηση από το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του

Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του
Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού των ανα-

πληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευτικών
και µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού και Ειδικού 

Βοηθητικού Προσωπικού

Για την πληρωµή των αναπληρωτών και ωροµίσθιων εκπαιδευ-
τικών, των µελών Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.) και
Ειδικού Βοηθητικού Προσωπικού (Ε.Β.Π.), συµπεριλαµβανοµέ-
νων των ιδιωτών που προσλαµβάνονται για τη διδασκαλία αντι-
κειµένων/µαθηµάτων στα Καλλιτεχνικά Σχολεία και αµείβονται
σύµφωνα µε την υπό στοιχεία 151323/Ε2/13.9.2017 κοινή από-
φαση των Υπουργών Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και
Οικονοµικών (Β’ 3370), καθώς και των εµπειροτεχνών ιδιωτών
που προσλαµβάνονται για τη διδασκαλία µαθηµάτων µουσικής
ειδίκευσης και άσκησης στα εργαστήρια των Μουσικών Σχολείων
και αµείβονται σύµφωνα µε την υπό στοιχεία 2/64978/
0022/14.11.2006 κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων (Β’ 1671),
µπορεί να γίνει χρήση πόρων του συγχρηµατοδοτούµενου σκέ-
λους του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού. Η σχετική δαπάνη
µπορεί να βαρύνει τη Συλλογική Απόφαση Έργων (ΣΑΕ) 445/2
του συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων του έτους 2023 και συγκεκριµένα το έργο µε
κωδικό 2019ΣΕ44520000 και τίτλο «Πληρωµή αναπληρωτών και
ωροµίσθιων εκπαιδευτικών, καθώς και Ειδικού Εκπαιδευτικού και
Βοηθητικού Προσωπικού (Ε.Ε.Π.Ε.Β.Π.) του     Υπουργείου Παι-
δείας και Θρησκευµάτων βάσει του άρθρου 44 του ν. 5029/2023
(Α’ 55), Π.Κ. 2014ΣΕ04700000», έως το ποσό των ενενήντα πέντε
εκατοµµυρίων εκατόν δέκα έξι χιλιάδων (95.116.000) ευρώ και
την οικεία συλλογική απόφαση του έτους 2024 έως το ποσό των
εξήντα τεσσάρων εκατοµµυρίων εννιακοσίων ογδόντα πέντε χι-
λιάδων επτακοσίων εξήντα (64.985.760) ευρώ και αντίστοιχα
έργα Συλλογικής Απόφασης του συγχρηµατοδοτούµενου σκέ-
λους του Υπουργείου Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού
του έτους 2023 έως το ποσό των εκατόν είκοσι οκτώ εκατοµµυ-

ρίων διακοσίων δεκατριών χιλιάδων τριακοσίων εβδοµήντα ενός
(128.213.371) ευρώ.»

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 37
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται ειδικότερα.

Αθήνα,                                  2023
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 16.55’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 20 Οκτωβρίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.

4230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


